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Αθήνα, σήµερα στις 20 Νοεµβρίου 2014, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.46’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΚΑΛΑΝΤΖΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Τσαµπίκα Ιατρίδη,
Βουλευτή Δωδεκανήσου, τα ακόλουθα: 

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

Πολιτισµού και Αθλητισµού, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων

2235) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά τη διάσωση του συµ-
βολικού για τη θέση του Ιερού Πλατάνου του Προσκυνήµατος
της Παναγίας Πλατανιώτισσας, ο οποίος προσβλήθηκε από θα-
νατηφόρο µύκητα. 

Υγείας, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των, Οικονοµικών 

2236) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Μιχαήλ Στρατουδάκης δια-
µαρτύρεται για τις περικοπές των προνοιακών επιδοµάτων στα
ΑΜΕΑ, και αιτείται αύξηση των επιδοµάτων και φοροελαφρύν-
σεων, ώστε να διασφαλιστούν αξιοπρεπείς συνθήκες για την επι-
βίωση τους.

Επικρατείας, Εξωτερικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων
2237) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά σε δηλώσεις του
Μητροπολίτη Καλαβρύτων και Αιγιαλείας κατά του αντιρατσιστι-
κού νόµου και τη φιλοµουσουλµανική πολιτική.

Πολιτισµού και Αθλητισµού
2238) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στην αναστολή των
ανασκαφών στην Αιγιαλεία για τον εντοπισµό της Αρχαίας Ελίκης.

Πολιτισµού και Αθλητισµού
2239) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙ-

ΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση
Υπαλλήλων Φυλάξεως Αρχαιοτήτων επισηµαίνει τις τεράστιες ελ-
λείψεις σε προσωπικό φύλαξης των αρχαιολογικών χώρων και

µουσείων και αιτείται την άµεση πρόσληψη µόνιµων αρχαιοφυ-
λάκων.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2240) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙ-

ΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Φι-
λολόγων εκφράζει την διαµαρτυρία της για την αφαίρεση του
µαθήµατος της λογοτεχνίας από τα πανελλαδικώς εξεταζόµενα
µαθήµατα για την εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2241) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙ-

ΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Διδασκαλική Οµοσπον-
δίας Ελλάδας (ΔΟΕ) εκφράζει τη διαµαρτυρία της για τη
διαδικασία της αξιολόγησης των εκπαιδευτικών.

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Εσω-
τερικών

2242) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Νικόλαος Τριάντος διαµαρτύ-
ρεται για την αδιαφορία των τοπικών αυτοδιοικητικών φορέων
και την καταστροφή που έχει υποστεί το ιστορικό αρχείο του
συλλόγου τους και το υλικό, του συλλόγου τους «Ανθεστήρια
Μεσσηνίας», ενώ αιτείται την ανεύρεση µόνιµου εκθεσιακού
χώρου. 

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2243) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙ-

ΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Λειτουργών
Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης (ΟΛΤΕΕ) αιτείται την
προσθήκη συµπληρωµατικής τροπολογίας σε σχετικό π.δ., η
οποία θα ρυθµίζει το ζήτηµα των κατόχων πτυχίου ΤΕΕ Α και Β
κύκλου και τη δυνατότητα της εγγραφής τους στην Β’ τάξη του
επαγγελµατικού λυκείου.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2244) Ο Βουλευτής Ρεθύµνης κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων και Κηδε-
µόνων του Γυµνασίου Ανωγείων Ρεθύµνης εκφράζει τη διαµαρ-
τυρία του για τα εκπαιδευτικά κενά που εντοπίζονται στο
Γυµνάσιο Ανωγείων και αιτείται την άµεση λήψη µέτρων, προκει-
µένου να εξασφαλιστεί επαρκές εκπαιδευτικό προσωπικό και ο
εκσυγχρονισµός των εγκαταστάσεων του σχολείου.

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων 
2245) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
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τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην πα-
ραίτηση του κ. Παναγιώτη Καραγιάννη από τη θέση του προϊστα-
µένου της Εισαγγελίας Εφετών και την προαγωγή του σε
αντιεισαγγελέα του Αρείου Πάγου.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2246) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι εκπαιδευτικοί µουσικής του
κλάδου ΠΕ16.01 επισηµαίνουν το δικαίωµα του διορισµού τους
στη δηµόσια εκπαίδευση, ως επιτυχόντες στο διαγωνισµό του
ΑΣΕΠ του 2008 και συµπληρωµένη µε προϋπηρεσία εικοσιτεσσά-
ρων (24) µηνών.

Τουρισµού
2247) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ

ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Εθνικό Ίδρυµα
Ερευνών και Μελετών «Ελευθέριος Βενιζέλος» αιτείται την επί-
σπευση των διαδικασιών για την αποκατάσταση της οικίας του
Ελευθέριου Βενιζέλου στη Χαλέπα Χανίων.

Οικονοµικών, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής 

2248) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Βασίλης Αποστολόπουλος επι-
σηµαίνει την ανάγκη επαναπροσδιορισµού της ζώνης στην οποία
εντάσσεται ο Δήµος Καλαβρύτων σε ότι αφορά την επιδότηση για
το πετρέλαιο θέρµανσης.

Ναυτιλίας και Αιγαίου
2249) Η Βουλευτής Χίου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΤΑΥΡΙΝΟΥΔΗ-ΣΟΔΗ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία οι κάτοικοι της Χίου διαµαρτύρονται
για τη ρυµούλκηση τµήµατος του ναυαγίου φορτηγού πλοίου στο
λιµάνι των Μεστών της Χίου και αιτούνται την άµεση αποµάκρυνσή
του.

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων 
2250) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώ-
µατα του Ανθρώπου εκφράζει τον προβληµατισµό της για τα
ζητήµατα νοµιµότητας που ανακύπτουν από την πρόσφατη διαδι-
κασία συγκρότησης των Επιτροπών Προσφυγών του ν. 3907/2011.

Ναυτιλίας και Αιγαίου
2251) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµος Σίφνου αιτείται την υλο-
ποίηση τεσσάρων επιδοτούµενων δροµολογίων την εβδοµάδα για
το πλοίο «Αδαµάντιος Κοραής» από Πειραιά προς Σέριφο - Σίφνο
- Μήλο µε επιστροφή.

Οικονοµικών 
2252) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία η Γραµµατεία του Επιµελητηρίου
Αχαΐας παραθέτει τις προτάσεις της στα πλαίσια της προετοιµα-
σίας του νοµοσχεδίου σχετικά µε την οριστική ρύθµιση των «κόκ-
κινων» δανείων.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2253) Ο Βουλευτής Καστοριάς κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥ-

ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Επιµελητήριο Καστοριάς
επισηµαίνει την επιδείνωση της οικονοµικής κατάστασης των µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων και παραθέτει τις προτάσεις του σχε-
τικά µε τις ασφαλιστικές εισφορές, την ιατροφαρµακευτική
περίθαλψη και το συνταξιοδοτικό.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2254) Οι Βουλευτές, Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥ-

ΛΟΣ, Β’ Αθηνών κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία εννέα συνταξιούχοι από τη Μαγνησία, µητέρες
ανηλίκων τέκνων διαµαρτύρονται για την ανάκληση της σύνταξης
τους λόγω της ερµηνευτικής διάταξης 68/04-12-2013 των
ν.4093/2012 και ν.3863/2010 και ενώ τελούσαν ήδη σε συνταξιο-

δοτικό καθεστώς από ένα έως και τρία χρόνια. 

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2255) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Βασίλειος Σπυλιόπουλος κα-
ταγγέλλει τη στέρηση του δικαιώµατος για δωρεάν µετακίνηση
των µαθητών που φοιτούν στο προνήπιο του Νοµού Αχαΐας και αι-
τείται τη δίκαιη εφαρµογή του ν. 1566/1985.

Οικονοµικών 
2256) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία το Επιµελητήριο Μεσσηνίας αιτείται
την απαλλαγή καταβολής του ΦΠΑ από τις εξαγωγικές επιχειρή-
σεις ελαιολάδου και ελιάς Καλαµάτας για το τρέχον ελαιοκοµικό
έτος, ενώ η καταβολή θα γίνεται κανονικά για τις πωλήσεις στο
εσωτερικό.

Οικονοµικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων 

2257) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γεώργιος Καραπέτρος διαµαρ-
τύρεται για τον τρόπο εφαρµογής του ΕΝΦΙΑ που λειτουργεί εις
βάρος των περιοχών που δεν ισχύει το αντικειµενικό σύστηµα
αξιών ακινήτων.

Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
2258) Η Βουλευτής Κιλκίς κ. ΕΙΡΗΝΗ-ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι κάτοικοι του οικισµού της Νέας
Σάντας του Νοµού Κιλκίς αιτούνται την επέκταση του δικτύου του
Οργανισµού Τηλεπικοινωνιών Ελλάδας ΑΕ (ΟΤΕ) στην περιοχή
τους, επισηµαίνοντας τα προβλήµατα επικοινωνίας και ενηµέρω-
σης που αντιµετωπίζουν από την έλλειψη της σταθερής τηλεφω-
νίας και του διαδικτύου.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2259) Οι Βουλευτές Β’ Αθηνών κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ,

Βοιωτίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΑΘΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
ο Πανελλήνιος Σύλλογος Υπαλλήλων ΙΚΑ-ΟΠΑΔ καταγγέλλει την
αδιαφορία της διοίκησης του ΙΚΑ προς τους ασφαλισµένους του
δηµοσίου και των δήµων, καθώς και την προσπάθεια του ΕΟΠΥΥ
να ιδιοποιηθεί το κτήριο του ΟΠΑΔ-ΤΥΔΚΥ. 

Εξωτερικών, Τουρισµού, Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του
Πολίτη, Επικρατείας

2260) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Περιφερειάρχης Ανατολικής-Μα-
κεδονίας Θράκης αιτείται τη δυνατότητα έκδοσης VISA εβδοµήντα
δύο ωρών για επίσκεψη από την Τουρκία στην Περιφέρεια Ανατο-
λικής Μακεδονίας-Θράκης, µε στόχο την αύξηση της τουριστικής
κίνησης στην περιοχή.

Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης,
Παιδείας και Θρησκευµάτων

2261) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΛΙΤΣΑ) ΑΜ-
ΜΑΝΑΤΙΔΟΥ - (ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ) κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο
κ. Γεώργιος Τάµογλου καταγγέλλει την αντιµετώπισή του από την
διοίκηση της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης και το ΑΣΕΠ για την
αντιµετώπισή του στο διαγωνισµό πρόσληψης προσωπικού µε
αριθµό προκήρυξης ΣΟΧ 4/2014.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2262) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Ιδιοκτητών Κτηµάτων και
Ιδιοκτητών Catering αιτείται την υπαγωγή του κλάδου τους στο ν.
3863/2010 παρ. 20 που αφορά στην ασφάλιση ειδικών µορφών
απασχόλησης.

Οικονοµικών 
2263) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία το Γραφείο Τύπου Φυσικών Προ-
σώπων Οµολογιούχων Ελληνικού Δηµοσίου επισηµαίνει την
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αναγκαιότητα αποκατάστασης των ζηµιών που έχουν υποστεί οι
οµολογιούχοι-φυσικά πρόσωπα, καθώς το ζήτηµα εκκρεµεί από
το 2012.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2264) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµος Κύθνου και ο Σύλλογος
Γονέων και Κηδεµόνων Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης της
Νήσου Κύθνου αιτούνται τον άµεσο διορισµό εκπαιδευτικού προ-
σωπικού στο Γυµνάσιο Κύθνου µε λυκειακές τάξεις.

Εσωτερικών, Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
2265) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Εκπρόσωπος της Επιτροπής
Αγώνα για τα δικαιώµατα των αυτοαπασχολούµενων πωλητών
λαϊκών αγορών Εύβοιας διαµαρτύρεται για το σφράγισµα και την
ακύρωση της επαγγελµατικής τους άδειας και αιτούνται την απο-
κατάσταση των εργασιακών δικαιωµάτων τους και το πάγωµα
των χρεών τους.

Εξωτερικών, Τουρισµού
2266) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Ξενοδόχων του Νοµού
Ιωαννίνων αιτείται την ενεργό συµµετοχή της χώρας µας στις συ-
ναντήσεις για την ανάπτυξη των Δυτικών Βαλκανίων, επισηµαί-
νοντας τη σηµασία της χώρας µας στην ανάπτυξη των κρατών
αυτών σε θέµατα τουρισµού, αγωγών ενέργειας και συνδυαζό-
µενων µεταφορών.

Εσωτερικών, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2267) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία το Πανελλήνιο Παρατηρητήριο
των Οργανώσεων της Κοινωνίας των Πολιτών καταγγέλλει τον
τρόπο διαχείρισης των κονδυλίων των Ευρωπαϊκών Προγραµµά-
των (ΕΣΠΑ) και των Προγραµµάτων Απασχόλησης/Κατάρτισης
που απαξιώνουν τον ΟΑΕΔ µέσω των προγραµµάτων «training
voucher», εξυπηρετώντας ιδιώτες διαµεσολαβητές και επιχειρή-
σεις.

Υγείας
2268) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Αλοννήσου διαµαρ-
τύρεται για την υποστελέχωση του Περιφερειακού Ιατρείου της
Αλοννήσου και αιτείται την κάλυψη των κενών οργανικών του θέ-
σεων.

Εθνικής Άµυνας
2269) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων Ναυ-
πηγείων Ελευσίνας καταγγέλλει την αθέτηση της υπόσχεσης των
αρµόδιων αρχών να καταθέσουν τροπολογία για τη διευθέτηση
των προβληµάτων τους και την πληρωµή των δεδουλευµένων
τους.

Οικονοµικών 
2270) Ο Βουλευτής Ρεθύµνης κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία τα Επιµελητήρια Κρήτης αιτούν-
ται την απαλλαγή της καταβολής του ΦΠΑ από τις εξαγωγικές
επιχειρήσεις ελαιόλαδου για το τρέχον ελαιοκοµικό έτος.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2271) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία εννέα συνταξιούχοι από τη Μα-
γνησία, µητέρες ανήλικων τέκνων, διαµαρτύρονται για την
ανάκληση της σύνταξής τους λόγω της ερµηνευτικής διάταξης
68/04-12-2013 των ν.4093/12 και ν.3863/2010 και ενώ τελούσαν
ήδη σε συνταξιοδοτικό καθεστώς από ένα έως και τρία χρόνια. 

Παιδείας και Θρησκευµάτων, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων 

2272) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Άννα Μυτιληναίου διαµαρτύ-
ρεται για την καταστρατήγηση των ανθρωπίνων και θεµελιωδών
δικαιωµάτων των ευπαθών οµάδων στον τοµέα της εκπαίδευσης
και επιφυλάσσεται για τις επιπτώσεις του προωθούµενου νοµο-
σχεδίου.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2273) Ο Βουλευτής Αττικής κ. ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία η Αδέσµευτη Δηµοκρατική Πρωτοβουλία
Συνταξιούχων Εµπορικής Τράπεζας διαµαρτύρεται για την καθυ-
στέρηση από το ΕΤΕΑ των αναδροµικών αυξήσεων που χορήγη-
σαν τα επικουρικά ταµεία το 2008.

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, Οικονοµικών 
2274) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία το Επαγγελµατικό Επιµελητήριο
Αθηνών παραθέτει τις προτάσεις του για επιπρόσθετα µέτρα, µε
στόχο την επιτυχή ρύθµιση της αποπληρωµής των ληξιπρόθε-
σµων οφειλών.

Οικονοµικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων
2275) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, που αφορά στη θετική δράση
και στις εκπαιδευτικές δραστηριότητες της Ένωσης Συνταξιού-
χων Εκπαιδευτικών.

Ναυτιλίας και Αιγαίου, Οικονοµικών 
2276) Οι Βουλευτές, Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ και Β’

Πειραιώς κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία ο Σύλλογος Ερασιτεχνών Αλιέων Σύρου και ο Ερασιτεχνι-
κός Αλιευτικός Όµιλος Βάρης αιτούνται την επανεξέταση της τι-
µολόγησης των λιµενικών τελών για την κατηγορία σκαφών έως
δέκα µέτρων ανάλογα µε το διαχωρισµό τους σε αλιευτικά, του-
ριστικά και σκάφη πολυτελείας.

Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας, Δηµόσιας Τάξης και Προστα-
σίας του Πολίτη 

2277) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Αποστρά-
των (ΕΜΘ) παραθέτει πρόταση τροπολογίας νοµοσχεδίου που
αφορά την άρση της αδικίας που διαχωρίζει τους εθελοντές µα-
κράς θητείας από το δικαίωµα καταβολής του εφάπαξ τους.

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
2278) Ο Βουλευτής Αττικής κ. ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία ο κ. Δήµαρχος Μεγαρέων εκφράζει την
αγωνία του για την πιθανή απένταξη από το ΕΣΠΑ του προγράµ-
µατος µε την ονοµασία �ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ� και αιτείται τη συνέχισή
του προς όφελος των δήµων.

Οικονοµικών, Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής
Διακυβέρνησης

2279) Οι Βουλευτές Ηρακλείου, κ.κ. ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ και ΜΙ-
ΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Πανελ-
λήνια Οµοσπονδία Συµβασιούχων Πυροσβεστών και Πυροσβε-
στών Πενταετούς Υποχρέωσης διαµαρτύρεται για τη µη χορή-
γηση του επιδόµατος επικίνδυνης και ανθυγιεινής εργασίας,
καθώς και το διαχωρισµό τους από τα υπόλοιπα σώµατα ενστό-
λων, όσον αφορά τα υπόλοιπα επιδόµατα.

Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη 
2280) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αναφέρεται στο αίτηµα της
Ένωσης Υπαλλήλων Αχαΐας για τη θωράκιση και νοµική προστα-
σία των αστυνοµικών από φαινόµενα βίας εις βάρος τους.

Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης,
Οικονοµικών 

2281) Η Βουλευτής Σερρών κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Συµβα-
σιούχων Πυροσβεστών και Πυροσβεστών Πενταετούς Υποχρέω-
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σης διαµαρτύρεται για τη µη χορήγηση του επιδόµατος επικίνδυ-
νης και ανθυγιεινής εργασίας και τον διαχωρισµό τους από τα
υπόλοιπα σώµατα ενστόλων, όσον αφορά τα υπόλοιπα επιδόµατα.

Υγείας
2282) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Πασχόντων από Μεσογειακή
Αναιµία του Νοµού Κορινθίας αιτείται την πρόσληψη επικουρικού
ιατρού (αιµατολόγου ή παθολόγου) για την κάλυψη των αναγκών
της Μονάδας Μεταγγίσεων Μεσογειακής Αναιµίας του Γενικού
Νοσοκοµείου Κορίνθου.

Πολιτισµού και Αθλητισµού, Οικονοµικών 
2283) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στις ενέργειες για την
άµεση και βιώσιµη λειτουργία του κολυµβητηρίου Αιγίου.

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Διοικη-
τικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, Υγείας

2284) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά η οποία στρέφεται κατά της αξιοπιστίας του δι-
οικητικού συµβουλίου του Ελληνικού Ινστιτούτου Παστέρ.

Εθνικής Άµυνας, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρό-
νοιας

2285) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ενώ-
σεων Στρατιωτικών αιτείται την τήρηση των σαράντα ωρών
εβδοµαδιαίας εργασίας και την αποζηµίωση της υπερωριακής ερ-
γασίας τους.

Οικονοµικών 
2286) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο επισηµαίνει τη συνεχι-
ζόµενη φοροαποφυγή µεγάλων επιχειρήσεων και τη µεταφορά
χρηµάτων τους µέσω offshore εταιρειών.

Οικονοµικών, Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής
Διακυβέρνησης, Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη 

2287) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Συµβασιούχων
Πυροσβεστών και Πυροσβεστών Πενταετούς Υποχρέωσης εκφρά-
ζει τη διαµαρτυρία της για τη µη χορήγηση επιδόµατος επικίνδυ-
νης και ανθυγιεινής εργασίας και καλεί τις αρµόδιες αρχές να
συνεργαστούν, προκειµένου να ικανοποιηθούν άµεσα τα εργα-
σιακά τους δικαιώµατα. 

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2288) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Σπύρος Αυγερινόπουλος αιτεί-
ται την επαναφορά του δικαιώµατος συµµετοχής των αποφοίτων
του 2013 στο 10% για τις πανελλήνιες εξετάσεις.

Οικονοµικών 
2289) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία το Επιµελητήριο του Νοµού Αχαΐας
παραθέτει τις προτάσεις του για τις ρυθµίσεις των δανειοληπτών
στο πλαίσιο του νοµοσχεδίου για τα «κόκκινα» δάνεια, ώστε να
υπάρξει ίση αντιµετώπιση και ισονοµία.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2290) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Ζαχαρία Κωνσταντάκη αιτείται
την καταβολή των αναδροµικών αυξήσεων που χορήγησαν τα επι-
κουρικά ταµεία το 2008.

Επικρατείας, Εξωτερικών
2291) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σχολιάζει την συνέντευξη του Αρ-
χηγού του Λαϊκού Συνδέσµου «Χρυσή Αυγή» και την
αναπαραγωγή της από τα τηλεοπτικά δίκτυα και το διαδίκτυο.

Οικονοµικών 
2292) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Φυσικών
Προσώπων Οµολογιούχων Ελληνικού Δηµοσίου καταγγέλλει την
ασυνέπεια των αρµόδιων αρχών να διευθετήσουν το ζήτηµα της
αποζηµίωσης των οµολογιούχων µετά τη συµµετοχή του ιδιωτι-
κού τοµέα (PSI).

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
2293) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία το Περιφερειακό Τµήµα Μαγνη-
σίας του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας αιτείται την άµεση
αποπληρωµή των επιδοτήσεων στους επαγγελµατίες του προ-
γράµµατος «Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον» του Νοµού Μαγνησίας.

Οικονοµικών 
2294) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Παναγιώτης Ντάβος επιση-
µαίνει την αναγκαιότητα επιβοήθησης του έργου των ελεγκτικών
και φορολογικών αρχών σε περιπτώσεις κατά τις οποίες προκύ-
πτουν σοβαρά θέµατα ενδεχόµενης τέλεσης αξιόποινων πρά-
ξεων διαφθοράς. 

Οικονοµικών 
2295) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Φυσικών Προσώπων
Οµολογιούχων Ελληνικού Δηµοσίου επικαλείται απαντήσεις και
λύσεις για την αποκατάσταση της ζηµίας που έχουν υποστεί οι
οµολογιούχοι του δηµοσίου.

Εσωτερικών
2296) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στην αναγκαιότητα
φύλαξης του χώρου ανάπλασης στην παραλία Αιγίου για την
αποτροπή της εκµετάλλευσής του από εθνοτικές µειονότητες.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2297) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην ανα-
γκαιότητα παραµονής των τµηµάτων φυσικοθεραπείας και
οπτικής-οπτοµετρίας του ΤΕΙ στο Αίγιο και στη δυνατότητα οικο-
νοµικής στήριξής του µέσω ΟΤΑ.

Οικονοµικών 
2298) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο εµπλέκει επιχειρηµατία
µε τις µυστικές υπηρεσίες.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2299) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο επισηµαίνει την ανα-
γκαιότητα της ίδρυσης Ειδικού Σχολείου και Εργαστηρίων
Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης στο Αίγιο. 

Οικονοµικών 
2300) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπονδία Ελληνι-
κού Εµπορίου (ΕΣΕΕ) παραθέτει τις προτάσεις της και υποβάλει
διευκρινιστικές ερωτήσεις επί του νοµοσχεδίου για την ρύθµιση
χρεών µικροµεσαίων επιχειρήσεων.

Οικονοµικών 
2301) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Βένι Λαλάκογλου παραθέτει
τις προτάσεις της Οµάδας Κοινωνικής Εγρήγορσης (ΟΚΕ) υπο-
στηρίζοντας ως µοναδική διέξοδο των υπερχρεωµένων πολιτών
τη διαγραφή των χρεών τους. 

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2302) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στη µη έγκριση της
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µισθοδοσίας των συµβασιούχων του Βρεφοκοµείου Πατρών.

Επικρατείας, Εξωτερικών
2303) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στο ζήτηµα της ονο-
µασίας των Σκοπίων και στην ουδέτερη στάση του ελληνικού
κράτους.

Εθνικής Άµυνας
2304) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία οι εν ενεργεία στρατιωτικοί δια-
µαρτύρονται για τις µειώσεις των µισθών τους και αιτούνται την
εφαρµογή της νοµιµότητας του Ανώτατου Ακυρωτικού Δικαστη-
ρίου για την επαναφορά τους.

Υγείας
2305) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο επισηµαίνει τα προβλή-
µατα που δηµιουργούνται στον τοµέα της υγείας στα Καλάβρυτα
και στην ευρύτερη περιοχή, εξαιτίας της ακινητοποίησης των
ασθενοφόρων.

Οικονοµικών 
2306) Η Βουλευτής Καστοριάς κ. ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Καστοριάς εκφράζει το εν-
διαφέρον του για την εκµετάλλευση του ορυχείου Νικελίου στην
περιοχή της Ιεροπηγής Καστοριάς από τη ΛΑΡΚΟ ΑΕ.

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
2307) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία το Επαγγελµατικό Επιµελητήριο
Αθηνών επισηµαίνει την ανάγκη να λαµβάνεται υπόψη το συνο-
λικό εισόδηµα του επιχειρηµατία στη ρύθµιση των ληξιπρόθε-
σµων οφειλών για τα µη εξυπηρετούµενα επιχειρηµατικά δάνεια.

Οικονοµικών 
2308) Η Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥ-

ΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Αγροτικός Συνεταιρισµός
Μετόχων Εξαγοράς Κτηµάτων Δολιανών Ιωαννίνων αιτείται την
απαλλαγή του από τον ΕΝΦΙΑ, λόγω του κοινωνικού του ρόλου
και της προσφοράς του στην τοπική κοινότητα.

Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας
2309) Οι Βουλευτές Β’ Αθηνών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ, Α’ Θεσ-

σαλονίκης κ. ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία οι εκπρόσωποι της Πρωτοβουλίας για την Ενότητα Εργα-
ζοµένων της Ελληνικής Βιοµηχανίας Οχηµάτων (ΕΛΒΟ) εκφρά-
ζουν τη δυσαρέσκειά τους για τη σηµερινή δυσµενή κατάσταση
της εταιρείας και αιτούνται την επαναφορά της στην πλήρη κλί-
µακα των δυνατοτήτων της, προκειµένου να υπάρξει ανασυγκρό-
τηση της οικονοµίας και δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας. 

Πολιτισµού και Αθλητισµού
2310) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στην απόδοση της
οµάδας Εθνικός Σαγέικων και την αναζήτηση λύσεων για την επί-
τευξη καλύτερων αποτελεσµάτων, αντίστοιχων των δυνατοτήτων
της εν λόγω οµάδας. 

Οικονοµικών 
2311) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Φυσικών Προσώπων
Οµολογιούχων Ελληνικού Δηµοσίου εκφράζει τη διαµαρτυρία
του για τα προβλήµατα που ανακύπτουν µε την υποχρεωτική
συµµετοχή των φυσικών προσώπων ιδιωτικού τοµέα στο «PSI+».

Οικονοµικών 
2312) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι εργαζόµενοι της Περιφέρειας
Κεντρικής Μακεδονίας παραθέτουν τις προτάσεις τους για την
επίλυση των ιδιοκτησιακών προβληµάτων που προκύπτουν από

τις κατεχόµενες εκτάσεις των φορέων δηµοσίου και δήµων.

Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
2313) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην
αγνόηση από την ΕΡΓΟΣΕ του υφισταµένου σχεδιαγράµµατος
των στάσεων του προαστιακού και τις αλλαγές που θα επιφέρει
στη ζωή των κατοίκων της πόλης των Πατρέων.

Οικονοµικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων 

2314) Ο Βουλευτής Δράµας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία σε συνέχεια απάντησης του
Υπουργείου Οικονοµικών αιτείται περαιτέρω διευκρινήσεων σχε-
τικά µε πειθαρχική υπόθεση που αφορά υπάλληλο του κλάδου
ΔΕ Εφοριακών.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2315) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία σχολικός σύµβουλος πρωτο-
βάθµιας εκπαίδευσης στη Θεσσαλονίκη αιτείται την εφαρµογή
του πιλοτικού-ερευνητικού προγράµµατος για τη διδασκαλία της
αγγλικής γλώσσας σε συγκεκριµένα δηµοτικά σχολεία της Θεσ-
σαλονίκης κατά το παράδειγµα του Πρότυπου Πειραµατικού
Σχολείου Ευόσµου.

Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη 
2316) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Συµ-
βασιούχων Πυροσβεστών και Πυροσβεστών Πενταετούς Υπο-
χρέωσης αιτείται την ένταξη των πυροσβεστών στην κατηγορία
των επικίνδυνων και ανθυγιεινών επαγγελµάτων και τη χορήγηση
του αντίστοιχου επιδόµατος.

Υγείας
2317) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΧΡΥΣΟΒΑΛΑΝΤΗΣ ΑΛΕΞΟ-

ΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο παραθέτει
διαδικτυακό ψήφισµα για τη δηµιουργία µονάδας εντατικής θε-
ραπείας παίδων στο Γενικό Νοσοκοµείο Ρόδου.

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Οικο-
νοµικών 

2318) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σύµφωνα µε το οποίο η ΔΟΥ Ρε-
θύµνου και το ΣΔΟΕ ελέγχουν για φοροδιαφυγή το κληροδότηµα
του αποθανόντος Γ. Τσικόγια προς την Μητρόπολη Ρεθύµνου.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2319) Ο Βουλευτής Δράµας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία καλεί τις αρµόδιες αρχές να προ-
βούν στις απαραίτητες ενέργειες, προκειµένου να εφαρµοστεί
το διάταγµα περί επαγγελµατικής αποκατάστασης των πτυχιού-
χων του Τµήµατος Βιοχηµείας και Βιοτεχνολογίας της Σχολής
Επιστηµών Υγείας του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας και του Τµή-
µατος Μοριακής Βιολογίας και Γενετικής του Δηµοκριτείου Πα-
νεπιστηµίου Θράκης.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2320) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων και Κηδε-
µόνων του Γυµνασίου Λουτρών Αιδηψού επισηµαίνει την ανα-
γκαιότητα στελέχωσης µε ειδικό εκπαιδευτικό προσωπικό του εν
λόγω ιδρύµατος και επικαλείται την παράθεση απαντήσεων στις
καταγγελίες που αφορούν τις ελλείψεις στη δευτεροβάθµια εκ-
παίδευση του Νοµού Ευβοίας.

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων 
2321) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο σχολιάζει τα αρνητικά
αποτέλεσµα των δηλώσεων περί «bank run» του κυβερνητικού
εκπροσώπου της ΝΔ.
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Παιδείας και Θρησκευµάτων
2322) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙ-

ΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία
Συλλόγων του Υπουργείου Παιδείας (ΠΟΣΥΠ), εκφράζει τη δια-
µαρτυρία της σχετικά µε την κατάθεση τροπολογίας που αφορά
το διορισµό των Περιφερειακών Διευθυντών Εκπαίδευσης σε
προσωποπαγής θέσεις και αιτείται την άµεση αποκατάσταση του
εν λόγω ζητήµατος.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, Οικονοµικών 
2323) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Βιοτεχνικών Σωµα-
τείων του Νοµού Θεσσαλονίκης εκφράζει τη διαµαρτυρία της για
την τρέχουσα οικονοµική και κοινωνική πολιτική, που ακολουθεί-
ται και παραθέτει τα αιτήµατά της για την υιοθέτηση ενός νέου
προτύπου ανάπτυξης που θα παράγει οικονοµική σταθερότητα,
κοινωνική δικαιοσύνη, θέσεις εργασίας και προοπτική για όλους.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2324) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙ-

ΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Συντονιστική Επιτροπή
Καθηγητών σε Διαθεσιµότητα Θεσσαλονίκης, παραθέτει τις προ-
τάσεις της για την κινητικότητα των εκπαιδευτικών που είναι σε
καθεστώς διαθεσιµότητας και αιτείται την άµεση αποκατάσταση
του εν λόγω ζητήµατος. 

Οικονοµικών 
2325) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Στρατιωτικών Περιφέ-
ρειας Ηπείρου επισηµαίνει την αναγκαιότητα άµεσης
συµµόρφωσης της πολιτείας στην απόφαση του ΣτΕ για την επι-
στροφή στους δικαιούχους παράνοµα παρακρατούµενων ποσών
δεδοµένης της µείωσης µισθών που υπόκειται το επάγγελµα των
στρατιωτικών.

Ναυτιλίας και Αιγαίου
2326) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο δηµοσιοποιεί επιστολή,
της κ. Μ. Αλεξανδροπούλου προς το διοικητικό συµβούλιο της
Λιµενικής Επιτροπής Αιγιαλείας, που αφορά την επαναλειτουρ-
γία της πορθµιακής γραµµής Αιγίου - Αγίου Νικολάου.

Εθνικής Άµυνας, Εξωτερικών
2327) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΧΡΥΣΟΒΑΛΑΝΤΗΣ ΑΛΕΞΟ-

ΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία παραθέτει διαδι-
κτυακό ψήφισµα συµπαράστασης, το οποίο εισηγείται για την
αποστολή στρατιωτικών δυνάµεων και βοήθειας στο Κοµπάνι.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2328) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΧΡΥΣΟΒΑΛΑΝΤΗΣ ΑΛΕΞΟ-

ΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία παραθέτει διαδι-
κτυακό ψήφισµα, το οποίο αφορά την εισαγωγή της ποµάκικης
γλώσσας στα σχολεία όπου φοιτούν Ποµάκοι µαθητές.

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
2329) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΧΡΥΣΟΒΑΛΑΝΤΗΣ ΑΛΕΞΟ-

ΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Αγροτικός Συνεται-
ρισµός Δαµασίου Τυρνάβου διαµαρτύρεται για τη µη ένταξη των
αµπελοκαλλιεργητών της περιοχής στις αποζηµιώσεις, ύστερα
από τις καταστροφές που υπέστησαν εξαιτίας του περονόσπο-
ρου και αιτείται την επανεξέταση της περίπτωσή τους.

Επικρατείας, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, Πολι-
τισµού και Αθλητισµού, Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του
Πολίτη 

2330) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σύµφωνα µε το οποίο η εταιρεία
«STOIXIMAN» που δραστηριοποιείται µέσω internet συνεχίζει να
λειτουργεί µε προσωρινή άδεια.

Οικονοµικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων
2331) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο µε-
γάλο ποσοστό υπερεκπαίδευσης των Ελλήνων εργαζοµένων, το
οποίο ανέρχεται στο 32%. 

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, Οικονοµικών 
2332) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία οι διαχειριστές και εταίροι της δι-
κηγορικής εταιρείας «KYROS» αιτούνται τη διαγραφή των
υποχρεώσεων δανειοληπτών µε ενέχυρο µετοχές που έχουν εκ-
µηδενιστεί εν όψει της ρύθµισης του νοµοσχεδίου για τα µέτρα
αντιµετώπισης της οικονοµικής κρίσης και την ενίσχυση της απα-
σχόλησης.

Εσωτερικών
2333) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Γραµµατέας Τύπου Εργαζο-
µένων Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας αιτείται την εξεύρεση
συνολικής λύσης σχετικά µε τα ιδιοκτησιακά προβλήµατα και τις
κατεχόµενες Δηµόσιες ή Δηµοτικές εκτάσεις ανά την επικράτεια.

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, Οικονοµικών, Εθνικής
Άµυνας

2334) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Γενική Συνοµοσπονδία
Αναπήρων και Θυµάτων Πολέµου Ελλάδας διαµαρτύρεται για τα
προβλήµατα και τη δυσλειτουργία µε τις µεταβιβάσεις και εκµι-
σθώσεις των αδειών κυλικείων και αιτείται την άµεση διευθέτησή
τους.

Οικονοµικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων 

2335) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην αί-
τηση για καταβολή του ΕΝΦΙΑ από οικογένεια µε σηµαντικά
προβλήµατα υγείας και δυσµενείς συνθήκες διαβίωσης, στην πε-
ριοχή της ορεινής Ξάνθης. 

Πολιτισµού και Αθλητισµού
2336) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι πολιτιστικοί σύλλογοι του
Νοµού Πέλλας εκφράζουν τη διαµαρτυρία τους για τη µεταφορά
µεγάλου µέρους της βιβλιοθήκης του Μουσείου στην Βέροια,
όπου θα είναι η έδρα της νέας εφορίας αρχαιοτήτων.

Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, Οικονοµικών 
2337) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Αστυ-
νοµικών Υπαλλήλων προτίθεται να διεκδικήσει την πλήρη
αποκατάσταση των αποδοχών και την επιστροφή των αναδροµι-
κών στο σύνολό τους, καθώς επίσης και τη θέσπιση ενός αξιο-
πρεπούς µισθολογίου για τις Ένοπλες Δυνάµεις και τα Σώµατα
Ασφαλείας.

Επικρατείας, Οικονοµικών 
2338) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στους
υψηλούς µισθούς των σχολιαστών ειδήσεων του MEGA, στα
χρέη του καναλιού προς τις τράπεζες και στην εκ νέου δανειοδό-
τησή του από τις αναχρηµατοδοτούµενες τράπεζες. 

Οικονοµικών 
2339) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Αγροτικός Συνεταιρισµός Τυ-
χερού Έβρου παραθέτει τις προτάσεις του σχετικά µε τη φορο-
λόγηση των αγροτών, αλλά και των επιδοτήσεων που λαµβάνουν
και αιτείται την επίλυσή τους.

Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης
2340) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ
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κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Βασιλική Τσακαλίδου εκ-
φράζει τη διαµαρτυρία της σχετικά µε τις αλλαγές στον τρόπο
εισαγωγής στην Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης και Αποκέν-
τρωσης.

Επικρατείας
2341) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην εται-
ρεία δηµοσκοπήσεων «RASS». 

Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
2342) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Ζωή Τόπη εκφράζει τη δυ-
σαρέσκειά της για τα προβλήµατα που έχουν ανακύψει από τις
καθυστερήσεις σε δροµολόγια του ΟΣΕ Πέλλα - Ηµαθία - Φλώ-
ρινα και αιτείται την άµεση διευθέτησή τους.

Παιδείας και Θρησκευµάτων, Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότη-
τας

2343) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε µη υιο-
θέτηση σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας από την
παρούσα πολιτική ηγεσία. 

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
2344) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία µαθητές και οικότροφοι της Γα-
λακτοκοµικής Σχολής της Επαγγελµατικής Σχολής Ιωαννίνων
αιτούνται την άµεση αντιµετώπιση των προβληµάτων που αντι-
µετωπίζουν στη σχολή λόγω έλλειψης προσωπικού και υποδο-
µών.

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, Ναυτιλίας και Αιγαίου,
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων

2345) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Επιχειρήσεων και Βιο-
µηχανιών Πελοποννήσου και Δυτικής Ελλάδας και το
Επιµελητήριο Αχαΐας αιτείται τη χρηµατοδότηση του έργου του
νέου εµπορικού πολυχρηστικού λιµένα στην Πάτρα και τη µετέ-
πειτα οδική και σιδηροδροµική σύνδεσή του µε τη βιοµηχανική
περιοχή της Πάτρας.

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
2346) Ο Βουλευτής Ηµαθίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟ-

ΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Τευτλο-
παραγωγών Κεντρικής Μακεδονίας «Μακεδονία» αιτείται την
επίλυση των προβληµάτων του και παραθέτει τις προτάσεις του,
οι οποίες αφορούν το παρόν και το µέλλον των τευτλοπαραγω-
γών.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2347) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι τέως ασφαλισµένοι του
Τοµέα Πρόνοιας Προσωπικού ΟΣΕ του ΤΑΥΤΕΚΩ εκθέτουν το
ιστορικό της καθυστέρησης της καταβολής του υπολοίπου εφά-
παξ που δικαιούνται και αιτούνται την καταβολή του.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2348) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ,

Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΚΟΥΡΑΚΗΣ, Δράµας
κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ, Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪ-
ΚΟΠΟΥΛΟΣ, Νοµού Αττικής κ. ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ, Πρε-
βέζης κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ, Α’ Αθηνών κ. ΜΑΡΙΑ
ΜΠΟΛΑΡΗ, Μεσσηνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ, Βοιωτίας κ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΑΘΑΣ, Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜ-
ΠΙΔΟΥ, Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ και Επικρα-
τείας κ. ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η
Πανελλήνια Ένωση Συνταξιούχων Εκπαιδευτικών (ΠΕΣΕΚ) δια-
µαρτύρεται για τον ν.4172/2013 (ΦΕΚ Α 167) που αφορά τη φο-
ρολόγηση αναδροµικών εισοδηµάτων από µισθωτή εργασία και
συντάξεις και αιτείται την ακύρωση του. 

Εσωτερικών, Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, Υγείας

2349) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΕΥΣΤΑΘΙΑ( ΕΦΗ) ΓΕΩΡΓΟΠΟΥ-
ΛΟΥ-ΣΑΛΤΑΡΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Νοσο-
κοµειακών Γιατρών Πύργου, Γαστούνης, Ανδρίτσαινας αιτούνται
τη µόνιµη αποµάκρυνση των σκουπιδιών από το χώρο της πρώην
ΑΓΡΟΤΕΚ που γειτνιάζει µε το νοσοκοµείο. 

Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη 
2350) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Αιγίου
εκφράζει τη διαµαρτυρία του για την καθυστερηµένη ανταπό-
κριση της πολιτείας στις επείγουσες ανάγκες των κατοίκων της
περιοχής της Αιγιαλείας που δοκιµάζονται από το σεισµό για
άλλη µια φορά.

Οικονοµικών, Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής
Διακυβέρνησης

2351) Η Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥ-
ΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Διευθυντής του Γυµνα-
σίου Παρακάλαµου του Νοµού Ιωαννίνων αιτείται την καταβολή
του παραµεθόριου επιδόµατος για τους εκπαιδευτικούς που
υπηρετούν στα σχολεία της περιοχής.

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Πολι-
τισµού και Αθλητισµού

2352) Ο Βουλευτής Σερρών κ. ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε καταγγελίες δι-
καστών για τροπολογία που ψηφίστηκε, µε την οποία νοµιµοποι-
ήθηκαν τα ελλείµµατα που είχαν ήδη εντοπιστεί από το Ελεγκτικό
Συνέδριο.

Εσωτερικών, Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη 
2353) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά δήλωση εφη-
µερίδας για την παραλία του Αιγίου, η οποία αναπλάθεται, αλλά
παραµένει αφύλακτη και γίνεται έρµαιο των Ροµά.

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
2354) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Βαγγέλης Αναγνώστου αιτεί-
ται την περαιτέρω βελτίωση του νοµοσχεδίου και τις συµπληρω-
µατικές νέες διατάξεις, για τα κόκκινα δάνεια. 

Εσωτερικών, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής 

2355) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο επισηµαίνει τα προβλή-
µατα που δηµιουργούνται στο οδόστρωµα και στα κτήρια από τη
διάνοιξη των τούνελ της Ολυµπίας Οδού και παραθέτει το αίτηµα
των κατοίκων της περιοχής, οι οποίοι απαιτούν την παρέµβαση
των δηµόσιων υπηρεσιών που εποπτεύουν το έργο. 

Υγείας
2356) Οι Βουλευτές Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ,

Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
ο Δήµαρχος Βιάννου του Νοµού Ηρακλείου αιτείται τη δηµιουρ-
γία σταθµού ΕΚΑΒ στην περιοχή.

Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
2357) Ο Βουλευτής Φθιώτιδας κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΥΡΙΑΚΑΚΗΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία το Τοπικό Συµβούλιο Υπάτης του
Νοµού Φθιώτιδας και οι τοπικοί φορείς εκφράζουν τη διαµαρτυ-
ρία τους για τη µετατροπή του Ταχυδροµικού Γραφείου Υπάτης
σε θυρίδα µε περιορισµένο ωράριο λειτουργίας και υπαγόµενο
σε έδρα δήµου διαφορετικού από το Δήµο Λαµιέων, στον οποίο
υπάγεται η Υπάτη.

Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας
2358) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε καταγ-
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γελία του Σωµατείου Ελληνικών Αµυντικών Συστηµάτων (ΕΑΣ)
για τις διακρίσεις στην κινητικότητα των υπαλλήλων.

Ναυτιλίας και Αιγαίου
2359) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Αλέξανδρος Μικέλης διαµαρ-
τύρεται γιατί το πρακτορείο «Αιγαίον» εξέδωσε εισιτήρια από
Μήλο προς Ηράκλειο πριν δοθεί η άδεια για το συγκεκριµένο δρο-
µολόγιο από το υπουργείο Ναυτιλίας και Αιγαίου.

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων 
2360) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Παντελής Γιαµαρέλλος εκφρά-
ζει τη διαµαρτυρία του για παράνοµες και αντισυνταγµατικές
ενέργειες δικαστικών, σχετικά µε τη µη λήψη πρωτοβουλιών τους
για την άρση ασυλίας αρµόδιας αρχής.

Εσωτερικών, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής 

2361) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ενα-
πόθεση απορριµµάτων στην περιοχή του ποταµού Πείρου της
δυτικής Αχαΐας, ενέργεια η οποία καθιστά επικίνδυνη τη δηµόσια
υγεία.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2362) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων
του Γυµνασίου Λουτρών Αιδηψού της Βόρειας Εύβοιας διαµαρτύ-
ρεται έντονα για την υποστελέχωση του Γυµνασίου Λουτρών Αι-
δηψού σε εκπαιδευτικό προσωπικό και αιτείται την άµεση επίλυση
του προβλήµατος.

Οικονοµικών 
2363) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία οι άγαµες θυγατέρες επισηµαίνουν
τα σοβαρά οικονοµικά τους προβλήµατα και εκφράζουν τη δια-
µαρτυρία τους για τη διακοπή των συντάξεων τους.

Εσωτερικών, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής 

2364) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά την επικίνδυνη
για τη δηµόσια υγεία λειτουργία χωµατερής στην Καρδία Πτολε-
µαΐδας, η οποία θα αποδέχεται απόβλητα του λιγνιτωρυχείου της
ΔΕΗ.

Οικονοµικών, Εσωτερικών, Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του
Πολίτη 

2365) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµος Ευρυµάνθου του Νοµού
Αχαΐας, εκφράζει τη διαµαρτυρία του για τα προβλήµατα της Πο-
λιτικής Προστασίας και την αδυναµία αντιπληµµυρικής θωράκισης
του δήµου, λόγω της δυσµενούς οικονοµικής του κατάστασης. 

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2366) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Μισθωτών Τεχνικών,
καταγγέλλει την απόλυση εργαζόµενου τεχνικού στο εργοτάξιο
της ΜΕΤΚΑ στην κατασκευή του προαστιακού για το τµήµα Κιάτο-
Ροδοδάφνη και αιτείται την άµεση επαναπρόσληψή του. 

Οικονοµικών 
2367) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εργαζοµένων Αχαϊκής
Συνεταιριστικής Τράπεζας αιτείται την πλήρη απορρόφηση όλων
των υπαλλήλων των υπό εκκαθάριση συνεταιριστικών τραπεζών
στην Εθνική Τράπεζα.

Ναυτιλίας και Αιγαίου, Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
2368) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΠΑΥΛΟΣ ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Λέσβου αιτείται την παράταση
τουλάχιστον έξι µηνών στην καταληκτική ηµεροµηνία παράδοσης
του έργου κατασκευής λιµένα στο Σίγρι Λέσβου, προκειµένου να
εκδικαστεί η αγωγή της δικαστικής διαµάχης εταιριών που διεκδι-
κούν το έργο.

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
2369) Ο Βουλευτής Τρικάλων κ. ΜΙΧΑΗΛ ΤΑΜΗΛΟΣ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία η εταιρεία «ΤΣΑΒΔΑΡΗΣ ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ» δια-
µαρτύρεται για τη µη ένταξη της εµπρόθεσµης αίτησής του στις
διατάξεις του ν.3299/2004, η οποία αφορά την εγκατάσταση φω-
τοβολταϊκών συστηµάτων σε αγροτεµάχιό του. 

Πολιτισµού και Αθλητισµού, Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
2370) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Κισσάµου του Νοµού Χανίων,
αιτείται αναλυτική ενηµέρωση και περαιτέρω διευκρινίσεις σχετικά
µε την οριοθέτηση του αρχαιολογικού χώρου στην περιοχή Φαλά-
σαρνα του Δήµου Κισσάµου.

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
2371) Ο Βουλευτής Δράµας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία οι παραγωγοί της αγοράς παραγω-
γών Δράµας, αιτούνται την άµεση ενεργοποίηση των προβλέψεων
του ν. 4235/2014 σχετικά µε τη λειτουργία της αγοράς παραγω-
γών και παραθέτουν προτάσεις για την επέκτασή της. 

Ναυτιλίας και Αιγαίου
2372) Οι Βουλευτές, Α’ Πειραιώς κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ, Κυ-

κλάδων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ, Δωδεκανήσου κ. ΔΗΜΗ-
ΤΡΗΣ ΓΑΚΗΣ και Σάµου κ. ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ κατέθεσαν αναφορά
µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Εκπαιδευτικών Δηµόσιας Ναυ-
τικής Εκπαίδευσης εκφράζει τη διαµαρτυρία της για τη σταδιακή
απαξίωση της Δηµόσιας Ναυτικής Εκπαίδευσης, την έλλειψη εκ-
παιδευτικού προσωπικού και τις ενέργειες που γίνονται για την
ιδιωτικοποίησή της.

Οικονοµικών 
2373) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Ξυλοκάστρου Ευρω-
στίνης αιτείται την παραχώρηση του κτηρίου του τέως Ειρηνο-
δικείου στο πλαίσιο της αξιοποίησής του από το Δήµο Δερβενα-
κίου, ο οποίος θα αναλάβει εξ ολοκλήρου τα έξοδα συντήρησής
του.

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
2374) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στο καρτέλ εργολά-
βων και στις καταγγελίες για προσυνεννόηση κατά τη διαµόρ-
φωση των διαγωνισµών και το µοίρασµα έργων σε γεωγραφική
βάση.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2375) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Αγγελική Ντελάκη αιτείται
την αναθεώρηση της απόφασης για τη µετεγγραφή της και τη µε-
ταφορά της θέσης της από το Τµήµα Διοίκησης Επιχειρήσεων του
Αγίου Νικολάου Κρήτης στο αντίστοιχο τµήµα του Ηρακλείου.

Υγείας
2376) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στα υψηλά νοσήλια
που απαιτούνται από το Νοσοκοµείο «Αγλαΐα Κυριακού» για τις
κλινικές εξετάσεις και την περίθαλψη παιδιού µε σοβαρό αναπνευ-
στικό πρόβληµα.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας - Παιδείας και
Θρησκευµάτων

2377) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Εθνικό Ίδρυµα Κωφών αιτείται
τη µεταφορά µε ταξί του κωφού µαθητή Δηµήτρη Κεφαλά από την
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Κόρινθο µέχρι το Σχολείο Κωφών της Πεύκης ή µέχρι τα Μέγαρα
απ’ όπου µεταφέρονται και άλλα παιδιά µε ταξί.

Επικρατείας, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων, Οικονοµικών 

2378) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Κωνσταντίνος Γενηδούνιας
παραθέτει τις προτάσεις και τις ιδέες του για τη µέθοδο διακυ-
βέρνησης της χώρας µας.

Οικονοµικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων
2379) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Μανώλης Χρυσόγελος επιση-
µαίνει το ζήτηµα της υπογεννητικότητας κατά τη διάρκεια του
µνηµονίου και αιτείται την πολιτική στήριξη της πολύτεκνης ελ-

ληνικής οικογένειας.

Οικονοµικών 
2380) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Ειρήνη Κουσιοπούλου αιτείται
τη διόρθωση της εκκαθαριστικής φορολογικής της δήλωσης για
τα έτη 2013-2014 και την αναστολή είσπραξης των δόσεων για
το 2013.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 1160/16-07-2014 ερώτηση της Βουλευτού

κ. Χρυσοβελώνη Μαρίνας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 64334/22-09-
2014 έγγραφο από την Υφυπουργό Υγείας η ακόλουθη απάν-
τηση:
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2016 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

«
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2. Στην µε αριθµό 1822/11-08-2014 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αυγενάκη Ελευθερίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β-1513/22-09-

2014 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων η ακόλουθη απάντηση:

2018 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

«

»



3. Στην µε αριθµό 2089/29-08-2014 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Χαρακόπουλου Μάξιµου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 21/221/

ΑΣ38602/22-9-2014 έγγραφο από τον Υπουργό Εξωτερικών η
ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 2166/02-09-2014 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Πανούση Ιωάννου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 150264/ΙΗ/22-09-2014

έγγραφο από τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων η ακό-
λουθη απάντηση:

2020 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

«
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5. Στην µε αριθµό 7212/21-03-2014 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Μαρκόπουλου Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 736/2014/

22-09-2014 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:

2022 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

«

»)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 21 Νοεµβρίου 2014. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 286/18-11-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ρεθύµνου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Ανδρέα Ξανθού προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την επανεξέταση των αδει-
οδοτήσεων του επενδυτικού σχεδίου ανεµογεννητριών «Βιοµη-
χανικές Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειας» στο Νοµό Ρεθύµνου.

2. Η µε αριθµό 283/18-11-2014 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Θεσσαλονίκης των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Σταυρούλας
Ξουλίδου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Πρόνοιας, σχετικά µε την αποποινικοποίηση των οφειλών
στον Οργανισµό Ασφάλισης Ελευθέρων Επαγγελµατιών (ΟΑΕΕ)
και τη διασφάλιση της παροχής ιατροφαρµακευτικής περίθαλ-
ψης στους ασφαλισµένους.

3. Η µε αριθµό 290/18-11-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Εύβοιας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Δηµητρίου
Αναγνωστάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε το «Εθνικό Σχέδιο Διαχείρισης
Επικίνδυνων Αποβλήτων».

4. Η µε αριθµό 292/18-11-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Χρήστου Κατσώτη προς τους Υπουργούς Διοικητικής
Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης και
Οικονοµικών, σχετικά µε την επαναπρόσληψη των απολυµένων
δηµοσίων υπαλλήλων.

5. Η µε αριθµό 284/18-11-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών των Ανεξάρτητων Δηµοκρατικών Βουλευτών κ.
Βασιλείου Καπερνάρου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε την κατάργηση των επιδο-
µάτων από την εφαρµογή του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµα-
τος.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ δεύτερου κύκλου (Άρθρο 130
παράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 287/18-11-2014 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιά του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Ευγενίας (Τζένης) Βαµβακά προς τον Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε τη διαχείριση
των εσόδων του Κέντρου Είσπραξης Ασφαλιστικών Οφειλών.

2. Η µε αριθµό 293/18-11-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Σπυρίδωνος Χαλβατζή προς τους Υπουργούς Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας και Δηµόσιας Τάξης και
Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε την απόλυση εκλεγµένου εκ-
προσώπου εργαζοµένων και τη µη εφαρµογή της εργατικής νο-
µοθεσίας.

3. Η µε αριθµό 296/18-11-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών των Ανεξάρτητων Δηµοκρατικών Βουλευτών κ.
Δηµητρίου (Μίµη) Ανδρουλάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε τις θέσεις της ελληνικής κυβέρνησης για το µέγεθος,
τη δοµή και τη λειτουργία του υπό συζήτηση νέου Ευρωπαϊκού
Ταµείου.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Η πρώτη µε αριθµό 270/17-11-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµη-
τρίου Κυριαζίδη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Πρόνοιας, σχετικά µε τη νοµοθετική επιλογή περί της
ένταξης των φορέων κοινωνικής µέριµνας της Δράµας σε ένα
ενιαίο ΝΠΔΔ υπό την επωνυµία «Κέντρο Κοινωνικής Πρόνοιας
Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας-Θράκης» δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται. 

Επίσης, η δεύτερη µε αριθµό 275/17-11-2014 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ευβοίας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευάγγελου Αποστόλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,

σχετικά µε την πορεία των εργασιών κατάρτισης του Εθνικού
Κτηµατολογίου και των δασικών χαρτών δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Όχι, κύριε συνά-

δελφε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µια ευχή µόνο να

εκφράσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Έχετε απόλυτο δίκιο,

αλλά…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Μια ευχή µόνο: Κάποια στιγµή οι

Υπουργοί να έρχονται. Το θέµα της πορείας κατάρτισης του Κτη-
µατολογίου και των δασικών χαρτών είναι ένα ζήτηµα που σέρ-
νεται. Το θέµα αυτό πραγµατικά καρκινοβατεί και θα χάσουµε
και χρήµατα. Από εκεί και πέρα, δεν έχω να πω τίποτα άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Όπως ξέρετε, κύριε
συνάδελφε, αποτελεί και δική µας έκκληση προς τους Υπουρ-
γούς να έρχονται. 

Βλέπω ότι σήµερα θα συζητηθούν έξι επίκαιρες ερωτήσεις. Βέ-
βαια, καλό θα ήταν να συζητηθούν όλες. Πιστεύω ότι θα οµαλο-
ποιηθεί η κατάσταση, γιατί είναι σωστό να έρχονται οι Υπουργοί
να απαντούν στις ερωτήσεις των συναδέλφων. Αυτό είναι κάτι
που ζητάει και ο κύριος Πρόεδρος, αλλά και όλοι µας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ορίστε, κύριε Κυρια-

ζίδη, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι αναγκαία η

συζήτηση αυτή της επίκαιρης ερώτησης, καθ’ ότι έχουµε τερά-
στια προβλήµατα στις κοινωνικές δοµές του νοµού µου, αλλά πι-
στεύω και των άλλων δοµών, ύστερα από τις συγχωνεύσεις που
γίνανε. Λείπει η εποπτεία, ο έλεγχος και αυτό προκύπτει από το
γεγονός ότι είχαµε δύο υπεξαιρέσεις. Μάλιστα, υπήρξε µία πρό-
σφατη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Μην µπαίνετε στην
ουσία. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ναι, αλλά δεν µπορεί και να µην
συζητηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Επανακαταθέστε την
ερώτησή σας. Μπορείτε να την επανακαταθέσετε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Λείπουν 170.000 από ένα θερα-
πευτήριο χρονίων παθήσεων που το έχουν ανάγκη οι περιθαλ-
πτόµενοι. Δεν είναι δυνατόν να µην συζητηθεί η υπόθεση αυτή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Έχετε δίκιο και το ξέ-
ρετε. Παρακαλώ επανακαταθέστε την ερώτησή σας, για να έρθει
άµεσα ξανά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ελπίζω να υπάρξει αυτή η δυνα-
τότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Η τέταρτη µε αριθµό
272/17-11-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευ-
τού Β’ Θεσσαλονίκης των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Σταυρούλας
Ξουλίδου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την προστασία του υδροφόρου
ορίζοντα στην περιοχή των λιµνών Κορώνειας και Βόλβης στο
Νοµό Θεσσαλονίκης, δεν θα συζητηθεί και διαγράφεται.

Επίσης, δεν θα συζητηθεί και η τρίτη µε αριθµό 269/17-11-2014
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ιωαννίνων του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Μιχαήλ Κασσή προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε την κατασκευή µονάδας επεξεργασίας λυµατολάσπης
στα Ιωάννινα και διαγράφεται.

Εισερχόµεθα στην πέµπτη µε αριθµό 266/17-11-2014 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Μεσσηνίας του Λαϊκού
Συνδέσµου–Χρυσή Αυγή κ. Δηµητρίου Κουκούτση προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την κα-
τάσταση στην Συνεταιριστική Ένωση Σύκων και Ξηρών Καρπών
(ΣΥΚΙΚΗ).

Τον λόγο έχει ο κύριος συνάδελφος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν µπορώ να πω ότι στη Βουλή αυτή έχουµε παράπονα από

το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, όσον αφορά
την παρουσία του στις επίκαιρες ερωτήσεις. Και ο προηγούµενος

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΑ’ - 20 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2023



Υπουργός παρίστατο. Δεν έχουµε παράπονο. Είναι αλήθεια αυτό.
Από εκεί και πέρα, στην πατρίδα µου τη Μεσσηνία έχει την

έδρα της και λειτουργούσε από το 1953 µία τριτοβάθµια Συνε-
ταιριστική Οργάνωση, η «ΣΥΚΙΚΗ», µε περιφέρειά της όλη την
Ελλάδα και µε αποκλειστικό και βασικό ενδιαφέρον της τη στή-
ριξη της παραγωγής και εκµετάλλευσης της συκοκαλλιέργειας
σε όλη την Ελλάδα. 

Είχε προικιστεί από το ελληνικό κράτος µε όλη την περιουσία
του καταργηθέντος Γραφείου Προστασίας Σύκων, µε εγκαταστά-
σεις στις περιοχές των Νοµών Αρκαδίας, Μεσσηνίας, Λακωνίας,
Λέσβου και Εύβοιας. Επιπλέον, είχε βοηθηθεί µέσω συνθηκών
δανειοδοτήσεων, επιχορηγούµενων έργων για την κατασκευή ερ-
γαστηρίων επεξεργασίας και σύγχρονων κέντρων συγκέντρωσης
σύκων και απόσυκων, όπως στους περισσότερους νοµούς και δη
στης Μεσσηνίας κ.λπ.. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε ένα λεπτό ακόµα για µια
επισήµανση, γιατί πολύς κόσµος δεν γνωρίζει …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ξέρετε ότι θα το
κάνω, µην διακόπτετε. Συνεχίστε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Σας ευχαριστώ.
Οι παραγωγοί ξηρών σύκων προστατεύονται δε από το 1958

µέχρι πρότινος, µε τιµές ασφαλείας και απόσυρσης του πλεονά-
ζοντος προϊόντος µε καθολικό διαχειριστή τη «ΣΥΚΙΚΗ». 

Κατά την περίοδο της δεκαετίας του ’90 -διακυβέρνησης της
χώρας από τα συγκυβερνώντα σήµερα κόµµατα, Νέα Δηµοκρα-
τία και ΠΑΣΟΚ- η ΣΥΚΙΚΗ απηλλάγη µαζί µε όλες τις άλλες συ-
νεταιριστικές οργανώσεις της χώρας, όλων των βαθµίδων, από
τις οφειλές προς τις τράπεζες. Η απαλλαγή είχε στόχο την «εξυ-
γίανση», όπως ονοµάστηκε η ενέργειά τους αυτή, προς τους συ-
νεταιρισµούς των προαναφερόµενων κοµµάτων. Πολλοί δε
µάλιστα στη Μεσσηνία ισχυρίζονται για τη «ΣΥΚΙΚΗ» ότι οι οφει-
λές της προς τις τράπεζες πληρώθηκαν δύο φορές, λόγω ειδικών
πολιτικών συνθηκών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Η εξέλιξη, δυστυχώς, της συκοπαραγωγής είναι τραγική. Από
το 1961 µε ένα εκατοµµύριο επτακόσιες σαράντα δύο χιλιάδες
περίπου δέντρα, παραγωγή τριάντα χιλιάδες τόνους, φτάσαµε
να έχουµε γύρω στις επτακόσιες χιλιάδες δέντρα και παραγωγή
εννέα χιλιάδες πεντακόσιους τόνους. Αναλογιστείτε ότι το 1999
ένα κιλό σύκα ήταν στις 457 δραχµές. Αυτή είναι τεράστια η δια-
φορά. Αυτό είναι ένα στοιχείο. Βέβαια, έχω και άλλα έγγραφα να
καταθέσω. Θα τα καταθέσω όλα µαζί.

Ενώ, όπως είπαµε, ήταν τριάντα χιλιάδες τόνοι περίπου το
1961, µε το πελοποννησιακό σύκο -Μεσσηνία, Λακωνία, Αρκαδία-
να καταλαµβάνει συντριπτικό ποσοστό αναλογίας κατά 80%, στις
µέρες µας, φτάσαµε, η παραγωγή της πανελλήνιας παραγωγής
σύκων να είναι κάτω από τις δέκα χιλιάδες τόνους, εκ των οποίων
µόνο το 40% αποτελούσε το πελοποννησιακό, για να καταλή-
ξουµε να αποτελεί µόνο το 25% της πανελλαδικής παραγωγής,
η οποία έπεσε κάτω από τους εννέα χιλιάδες τόνους.

Όλες αυτές οι αναφορές µου γίνονται, προκειµένου να καταρ-
ριφθούν οι ισχυρισµοί των εκπροσώπων της συνεταιριστικής ορ-
γάνωσης «ΣΥΚΙΚΗ» στις υπηρεσίες του Υπουργείου σας, σε εσάς
και την κοινή γνώµη, ότι ηγούνται της υγιέστερης πανελλαδικά
συνεταιριστικής οργάνωσης, όταν έχουν να δείξουν θετικό πρό-
σηµο στους ισολογισµούς δεκαπέντε ολόκληρα χρόνια. Αξίζει δε
να σηµειωθεί ότι, συνυπολογισµένου του παραγωγικού αγροτι-
κού έργου τους σε µηδενικά κέρδη, η «ΣΥΚΙΚΗ» εισπράττει ένα
εκατοµµύριο ευρώ ετησίως –έχω εδώ τα υποβαλλόµενα- εκ των
περιουσιακών στοιχείων, τα οποία προέρχονται από το Ταµείο
Προστασίας των Σύκων, επιδοτήσεις έργων από το δηµόσιο και
την Ευρωπαϊκή Ένωση, διαγραφή χρεών κ.λπ., επιδιώκοντας έτσι
µια παραπλανητική δηµόσια εικόνα των διοικούντων ως επιτυχη-
µένων στο καθήκον που έχουν αναλάβει.

Η «ΣΥΚΙΚΗ», όµως, πριν από την υποβάθµισή της σε πρωτο-
βάθµιο αγροτικό συνεταιρισµό, το 2012 είχε ως µέλη της τις Ενώ-
σεις Αγροτικών Συνεταιρισµών Μεσσηνίας και Λακωνίας, όλους
τους συνεταιρισµένους -ως φυσικά µέλη- αγρότες του είδους

των συνεταιρισµών των ανωτέρω ενώσεων, ως και τα συνεργα-
ζόµενα µε αυτήν µέλη-συκοπαραγωγούς, ανερχόµενα σε αρκε-
τές χιλιάδες, µε πληρωµένες συνεταιριστικές µερίδες τους µέσω
των ΕΑΣ Μεσσηνίας και Λακωνίας και των πρωτοβάθµιων συνε-
ταιρισµών τους, ως φαίνεται στα καταστατικά της οργάνωσης
«ΣΥΚΙΚΗ» από το 2000 και µετά. Εδώ έχω το καταστατικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε, αν έχετε την καλοσύνη. Έχετε και τη δευτερολογία
σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα, λοιπόν, να θέσω κάποια ερωτήµατα: Οι φορείς της

Μεσσηνίας και της Λακωνίας, όπως η «ΣΥΚΙΚΗ», οι ΕΑΣ, οι πρω-
τοβάθµιοι συνεταιρισµοί, οι νοµαρχιακές και τοπικές αυτοδιοική-
σεις Μεσσηνίας και Λακωνίας, έχουν υποβάλει προς εσάς
προτάσεις ή οποιοδήποτε ενδιαφέρον για αναδιάρθρωση των γε-
ρασµένων ή εγκαταλελειµµένων συκεώνων των ανωτέρω περιο-
χών; 

Τέλος, ποια είναι η πρόθεση ή οι δυνατότητες του Υπουργείου
σας ή της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη χρηµατοδότηση ή συγ-
χρηµατοδότηση µιας προσπάθειας αναδιάρθρωσης; 

Το σηµερινό διοικητικό συµβούλιο της «ΣΥΚΙΚΗ» και η νέα δια-
µορφωθείσα κατάσταση –θα την περιγράψω στη δευτερολογία
µου- σε αυτή υπό τον κ. Παπαγεωργίου, φίλο, κολλητό του κ. Σα-
µαρά, έχει υποβάλει στις υπηρεσίες του Υπουργείου σας τα
απαιτούµενα στοιχεία για την ένταξη και καταχώρηση της «ΣΥ-
ΚΙΚΗ» στο Εθνικό Μητρώο Αγροτικών Οργανώσεων; Έχει κατα-
χωρηθεί και αξιολογηθεί από τις υπηρεσίες του Υπουργείου σας
θετικά ή αρνητικά; Και τέλος πάντων, έχει γίνει κάποιος λογιστι-
κός, διοικητικός, οικονοµικός διαχειριστικός έλεγχος;

Εσείς, κύριε Υπουργέ, πρέπει να το κάνετε αυτό. Εσείς έχετε
τα ελεγκτικά όργανα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Έξι λεπτά µιλήσατε,

κύριε συνάδελφε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Είναι µεγάλο το θέµα, κύριε

Πρόεδρε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Έτσι κι αλλιώς, δεν έχουµε πολ-

λές απαντήσεις!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Έχετε τον λόγο, κύριε

Υπουργέ.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγρο-

τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, µε αφορµή
την ερώτηση του συναδέλφου από τη Μεσσηνία, θα ήθελα να πω
ότι συζητάµε για ένα θέµα ιδιαίτερα κρίσιµο, που αφορά τις συλ-
λογικές µορφές οργάνωσης και τελικά την ίδια την αξία της πα-
ραγωγής των Ελλήνων αγροτών, της αγροτιάς µας. 

Πριν από οτιδήποτε άλλο, θέλω να πω ότι πρέπει ιδιαίτερα να
προβληµατιστούµε και όλοι µαζί να κινηθούµε στην ίδια κατεύ-
θυνση, αξιολογώντας τη µεγάλη ειδοποιό διαφορά που έχουµε
µε το ευρωπαϊκό γίγνεσθαι στον πρωτογενή τοµέα. Και αυτή η
ειδοποιός διαφορά δεν είναι άλλη από το χαµηλό επίπεδο οργά-
νωσης σήµερα των Ελλήνων αγροτών. Οι οµάδες παραγωγών
δεν περισσεύουν και οι υγιείς συνεταιρισµοί, επίσης, δεν περισ-
σεύουν. 

Αυτό, βέβαια, έχει τροµακτικό κόστος, για να µιλήσουµε για το
σήµερα. Γιατί, αν φθάσουµε ως το 1953, θα είναι µία συζήτηση
πολύ ενδιαφέρουσα, αλλά πιο χρήσιµο και κρίσιµο είναι να αξιο-
ποιήσουµε τις συζητήσεις για το παρελθόν για να δράσουµε από
εδώ και πέρα.

Εγώ, λοιπόν, θέλω να βάλω στην πρωτολογία µου ένα συγκε-
κριµένο όριο. Δεν λέω ότι υπήρξε υπαινιγµός από τον συνάδελφο
για κάτι τέτοιο. Όµως, υπάρχει ένας ολόκληρος δηµόσιος διά-
λογος εδώ και λίγα χρόνια στην Ελλάδα, όπου υπαρκτά ζητήµατα
κακής διαχείρισης σε συνεταιρισµούς στο παρελθόν, ζητήµατα
αντιδικιών για τον τρόπο που µεταβιβάστηκαν δικαιώµατα και πε-
ριουσίες σε νέες µορφές, κυριαρχούν στο δηµόσιο διάλογο και
υποβαθµίζουν το µείζον ζήτηµα, που είναι αυτό που µόλις είπα. 

Οι Έλληνες αγρότες από την 1η Ιανουαρίου του 2015 µε τη
νέα ΚΑΠ πρέπει να βρεθούν οργανωµένοι σε σοβαρές και ισχυ-
ρές οµάδες παραγωγών, σε σοβαρούς, δυνατούς και υγιείς οι-
κονοµικά συνεταιρισµούς, για να µπορέσουν να δώσουν αξία στη
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δουλειά τους και το προϊόν τους. 
Αυτή είναι η µεγάλη πραγµατικότητα, την οποία πρέπει να

έχουµε όλοι υπόψη µας. Καµµία άλλη σκοπιµότητα, κανένα άλλο
πρόβληµα, όσο µεγάλο κι αν είναι, δεν µπορεί να σκιάσει αυτήν
την πραγµατικότητα και αυτήν την κοινή θέση όλων. Εγώ αυτό
θέλω να έχω ως αφετηρία.

Σπεύδω να πω, µιλώντας για τη «ΣΥΚΙΚΗ», ότι υπήρξαν αδυ-
ναµίες που έχουν εντοπιστεί στο ν. 4015. Μία από τις αδυναµίες
του ν. 4015 σχετίζεται και µε την εξέλιξη στη ΣΥΚΙΚΗ. Έχουν
διορθωθεί αυτές οι αδυναµίες ήδη, αλλά το ζήτηµα δεν είναι ούτε
δικαστικό ούτε ποινικό, γιατί στα δικαστήρια βρίσκονται σήµερα.
Το ζήτηµα είναι το σύκο. 

Εγώ, λοιπόν, στην πρωτολογία µου θέλω να απαντήσω στο βα-
σικό ερώτηµα που έχει σχέση µε την παραγωγή του σύκου -αυτό
που θέσατε- και να πω, ναι, συνάδελφε, το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων στα πλαίσια των δυνατοτήτων που πα-
ρέχει ο δεύτερος πυλώνας, το αναπτυξιακό σκέλος δηλαδή της
νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, προφανώς και είναι απολύτως
θετικό, όχι στα λόγια, αλλά στην πράξη, για να υπάρξει µια ανα-
γέννηση του φυτικού κεφαλαίου και συγκεκριµένα της καλλιέρ-
γειας σύκων. Γιατί είναι γνωστό, για όποιον ξέρει στοιχειώδη
ιστορία στην Ελλάδα, πόσο δυναµική υπήρξε αυτή η καλλιέργεια
και πόσο µε ευθύνη πολλών, δική µας ευθύνη, έχει σταδιακά τα
τελευταία χρόνια απαξιωθεί. 

Στο καίριο, παραγωγικό -αν θέλετε- ερώτηµα που βάζετε, η
απάντηση είναι καθαρά, ναι, δεν είναι υπό προϋποθέσεις. Μια
προϋπόθεση υπάρχει, για να είµαι απολύτως σαφής: Να έχουµε
πρόταση που να εκφράζει πολλούς, να έχει συλλογικό χαρα-
κτήρα και να έχει, όχι συµβολική σηµασία, αλλά να είναι µια πα-
ρέµβαση συνολικά και να δηµιουργεί µια νέα πραγµατικότητα
που να βάζει τα πράγµατα στη θέση τους σε ό,τι αφορά την πα-
ραγωγική δυνατότητα του τόπου για το συγκεκριµένο προϊόν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε πολύ.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, µε όλο µου το σεβασµό, έχετε τον

λόγο για δύο λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ξέρετε, είπαµε για την παρα-

γωγή. Δηλαδή µε αυτά που µου λέτε, υπάρχει συγκεκριµένο σχέ-
διο, το οποίο θα εκπονηθεί, έχει εκπονηθεί από το Υπουργείο.
Είπατε ότι υγιείς συνεταιρισµοί δεν περισσεύουν. Εδώ υπάρχει
από το Πρωτοδικείο Καλαµάτας -και θα το καταθέσω- ένσταση
της Ένωσης Γεωργικών Συνεταιρισµών Λακωνίας που εδρεύει
στη Σπάρτη και φέρνει στο φως ένα µεγάλο πρόβληµα της ορ-
γάνωσης «ΣΥΚΙΚΗ». Ποιο είναι; Ότι η «ΣΥΚΙΚΗ» συνεχίζει τη λει-
τουργία της από τις 18 Μαΐου του 2012, χωρίς συγκεκριµένο
καταστατικό. Δεν υπάρχει καταστατικό.

Επίσης, ζητούµε να λάβουµε γνώση των εκθέσεων των ορκω-
τών λογιστών, των τριών τελευταίων ισολογισµών και των χρή-
σεων 2011, 2012 και 2013 της οργάνωσης «ΣΥΚΙΚΗ». Απλά
πράγµατα.

Θέλω, επίσης, να µου γνωρίσετε τις τελευταίες τροποποιήσεις
του ν. 4015 που έγιναν εντός του 2014 µέχρι σήµερα. Ποια από
αυτές δεν νοµιµοποιεί τη «ΣΥΚΙΚΗ» να κάνει την 6η Δεκεµβρίου
του 2014 γενική συνέλευση, προκειµένου να ανασυντάξει δήθεν
το καταστατικό λειτουργίας της; 

Ο κ. Παπαγεωργίου ο οποίος -µε βάση δηµοσιεύµατα εφηµε-
ρίδων- κάνει στον κ. Σαµαρά τραπέζια εβδοµήντα ατόµων, δεν
µας έχει πει το εξής. Ακούστε τι συνέβη. Τα φυσικά µέλη, είπαµε,
είναι όλοι οι συνεταιρισµένοι αγρότες, οι Ενώσεις Αγροτικών Συ-
νεταιρισµών Μεσσηνίας και Λακωνίας. Αυτά είναι τα µέλη που
αποφασίζουν. Η απόφαση, όµως, αυτή για να γίνει αγροτικός συ-
νεταιρισµός πρωτοβάθµιος από τριτοβάθµιος πάρθηκε, όχι από
φυσικά της µέλη, αλλά από ένα νέο σώµα που δηµιούργησε το
διοικητικό συµβούλιο µε τον κ. Παπαγεωργίου, θέτοντας ως µε-
ρίδα 500 ευρώ, αποτελούµενο από εκατόν πενήντα τρία µέλη, τα
οποία ήταν στην πλειοψηφία τους µέλη του διοικητικού συµβου-
λίου της οργάνωσης «ΣΥΚΙΚΗ» και των οικογενειών τους, υπάλ-
ληλοι της οργάνωσης «ΣΥΚΙΚΗ» και των οικογενειών τους και,
τέλος, οι γνωστοί ανά το πανελλήνιο αποστειρωτές, απεντοµο-
τές, όπως λέµε εµείς, γιατί ως πιτσιρικάδες στη Μεσσηνία όλοι
έχουµε δουλέψει στη «ΣΥΚΙΚΗ».

Στράφηκε, λοιπόν, η ΕΑΣ Λακωνίας εναντίον τους δικαστικώς.

Και υπάρχει έκδοση της υπ’ αριθ. 311/2014 απόφασης του Μο-
νοµελούς Πρωτοδικείου Καλαµάτας -εκούσια δικαιοδοσία- µε
βάση την οποία ακυρώνεται το καταστατικό λειτουργίας της, που
είχε εγκρίνει η συνέλευση των εκατόν πενήντα τριών µελών του
συστήµατος Παπαγεωργίου στις 18 Μαΐου του 2014. Στην ανω-
τέρω δικαστική απόφαση είναι άξια σχολιασµού η ηµέρα, που
προβλέπεται από το νόµο, ολοκλήρωσης της διαδικασίας συγ-
χώνευσης - µετατροπής των συνεταιρισµών, που είναι η 30η Σε-
πτεµβρίου 2014. 

Υπάρχει µεγάλη ανησυχία, προβληµατισµός και στη Λακωνία
και στη Μεσσηνία για την πορεία της συνεταιριστικής οργάνω-
σης είτε ως τριτοβάθµιας είτε ως πρωτοβάθµιας που διαφεντεύε-
ται -εντός και εκτός νόµου, ως πιστεύουν στη Μεσσηνία και
Λακωνία οι διάφοροι φορείς- για πολλά χρόνια υπό τον κ. Παπα-
γεωργίου, χωρίς αντιπολίτευση. Δεν υπάρχει αντιπολίτευση,
πράγµα ζηλευτό, βέβαια, για το δηµοκρατικό τόξο. 

Οι ανωτέρω θέσεις δεν είναι δικές µου. Είναι των µέσων ενη-
µέρωσης και των φορέων Μεσσηνίας και Λακωνίας, όπως φαίνε-
ται σε υποβαλλόµενα που έχω εδώ να σας αναφέρω. Οπότε,
καταλαβαίνετε ότι το σκάνδαλο είναι µέγα. Τουλάχιστον να ήξερε
ο λαός της Μεσσηνίας και της Λακωνίας ότι θα γίνει ενδελεχής
έλεγχος, ότι θα υπάρξει κάποιος λογιστικός έλεγχος για να ξέ-
ρουν τι γίνεται. Βοά ο αγροτικός κόσµος στη Μεσσηνία και όχι
µόνο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κουκούτσης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Σήµερα µε εκπλήξατε,
γιατί αν και δεν σας βοηθάει η εµφάνισή σας, πάντα ήσασταν
λιτός και ακριβής. Σήµερα τι συνέβη; 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ: Και εσείς µας εκπλήξατε µε
την ανοχή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Δεν θα έχετε παρά-
πονο. 

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός. 
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Στο δεύτερο σκέλος της απάντησής µου θέλω να µείνω απο-
κλειστικά στη συγκεκριµένη συνεταιριστική οργάνωση, για να ξε-
καθαρίσουµε µερικά πράγµατα. Θα απαντήσω ευθέως, χωρίς
καµµία υπεκφυγή. Τι έχει γίνει; 

Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης έχει επισηµάνει εδώ και
καιρό αδυναµία στο ν.4015/2011 και συγκεκριµένα στα άρθρα
που αφορούν τη διαδικασία µετατροπής. Υπήρξαν πολλές κα-
ταγγελίες. Μία από αυτές αφορούσε και τη «ΣΥΚΙΚΗ». Υπήρχαν
πολλές ενστάσεις, παράπονα αν θέλετε. Όσα ερχόντουσαν στο
Υπουργείο δεν είχαν όλα µορφή, οσµή σκανδάλου υποχρεωτικά.
Δεν ήταν καλή οδός αυτή για να λύνουµε προβλήµατα, δηλαδή
να δίνουµε σε όλα αύρα και οσµή σκανδάλου. 

Υπήρξαν, λοιπόν, πολλές ενστάσεις ότι από ατέλεια του νόµου
στα διάδοχα σχήµατα των προηγούµενων συνεταιριστικών ορ-
γανώσεων που ακολουθώντας το νόµο µετατρέπονταν σε ΑΣ, σε
αγροτικό συνεταιρισµό, ή σε ΑΕΣ, αγροτική εταιρική σύµπραξη
–είναι οι δύο µορφές που µπορούσαν να επιλέξουν- πολλές
φορές υπήρχε ένα κενό και µικρό µέρος των παλαιών συνεταιρι-
στών κατάφερε να καταστεί καθολικός διάδοχος των περιουσια-
κών στοιχείων –και όχι µόνο- της παλαιάς οργάνωσης, που ανήκει
προφανώς σε πολλούς και σε γενεές. 

Αυτό το στερεότυπο παράπονο, επισήµανση, καταγγελία έχει
έρθει από πολλές µεριές της χώρας.

Κάνουµε, λοιπόν, δύο απλές ενέργειες που αφορούν και τη
συγκεκριµένη οργάνωση για την οποία µιλάτε: Η πρώτη ενέργεια
είναι να αυξήσουµε την πλειοψηφία της συνέλευσης, αλλά και τη
φυσική παρουσία µελών. Με λίγα µέλη δεν µπορούν να αποφα-
σίσουν µετατροπές. Και έχουν ένα ολόκληρο έτος τα µέλη της
συνεταιριστικής οργάνωσης που έχουν ένσταση για την εξέλιξη
εν γένει, να προσφύγουν στα δικαστήρια και να ακυρώσουν τη
συγκεκριµένη εξέλιξη. 
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Το δεύτερο που έχουµε κάνει είναι να καταργήσουµε την τρί-
µηνη προθεσµία που είχαν για τη µετατροπή τους οι οργανώσεις,
γιατί ακριβώς όπου υπάρχει δικαστική εµπλοκή µε το τρίµηνο
φέρνεις σε αδιέξοδο που γεννάει ζητήµατα µε υποχρεώσεις σε
ΙΚΑ, σε δηµόσιο, σε µισθοδοσίας κ.λπ. και δηµιουργεί µια κατά-
σταση η οποία είναι δύσκολα αντιµετωπίσιµη. Όλα αυτά έχουν
µεγάλη σηµασία. 

Επίσης, τα στοιχεία των ισολογισµών –µε προσωπική, δική µου
απόφαση λόγω αρµοδιότητας, καθώς έτυχε να την υπογράψω
εγώ στις 29 Οκτωβρίου- καθώς και του τζίρου µε τις εκθέσεις
των ορκωτών, είναι αναπόσπαστα στοιχεία που οδηγούν έναν συ-
νεταιρισµό στο χαρακτηρισµό σε ενεργό ή µη ενεργό. 

Αυτά νοµίζω είναι ένα ικανό θεσµικό περίβληµα για να µπορεί
το κράτος να κάνει τη δουλειά του και να ασκεί την αποστολή
του ελέγχου, που είναι συνταγµατική επιταγή. 

Ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι η εµπειρία
των προηγουµένων ετών, αλλά και η πρόσφατη, λέει ότι το θε-
σµικό πλαίσιο θα πρέπει να επιτρέπει -κατά τη γνώµη µου- στους
αγρότες να προχωρούν µε µια σχετική ή µεγάλη, αν θέλετε, ελευ-
θερία στις µορφές των οργανώσεων, για να µην έρχεται να την
επιβάλλει διαρκώς το κράτος. Το συνεταιρίζεσθαι είναι αποτέλε-
σµα ελεύθερης βούλησης των αγροτών και όχι καταναγκασµού.
Το καλώς νοούµενο συµφέρον των αγροτών µπορεί και πρέπει
να τους οδηγήσει σε συλλογικές µορφές οργάνωσης και όχι µια
κρατική επιταγή. Έχουν αλλάξει τα χρόνια, νοµίζω, παντού. 

Είπα στην πρωτολογία µου ότι εκεί που επιχειρούν και λειτουρ-
γούν συλλογικά στην Ευρωπαϊκή Ένωση, έχουν πολλαπλά θετικά
αποτελέσµατα. 

Είναι µεγάλο κίνητρο. Γι’ αυτό και θεωρώ ως ύψιστη υποχρέ-
ωση του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και εµού προσωπικά,
στο διάστηµα που βρίσκοµαι εκεί, να ανορθώσουµε την ιδέα του
συνεταιρίζεσθαι, να ανορθώσουµε την ιδέα της συλλογικής δρά-
σης, κατοχυρώνοντας εµείς εδώ από τη Βουλή και την Κυβέρ-
νηση τις διαδικασίες ελέγχου και διαφάνειας. Τίποτα άλλο. 

Όλα τα άλλα είναι αποφάσεις των ίδιων των αγροτών ως ατο-
µικών και συλλογικών υποκειµένων.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε την έκτη µε αριθµό 280/17-11-2014 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτού Λάρισας του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την
αποζηµίωση των αµπελοκαλλιεργητών Δαµασίου-Τυρνάβου του
Νοµού Λάρισας, αλλά και όλης της Θεσσαλίας, για τις ζηµιές που
υπέστησαν οι καλλιέργειές τους από τον περονόσπορο.

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η περιοχή Δαµασίου του Δήµου Τυρνάβου στο Νοµό Λάρισας,

αλλά και η ευρύτερη περιοχή του συγκεκριµένου χώρου που
αναφέρεται και στην ερώτηση και ακούσατε µόλις τώρα, η πε-
ριοχή, δηλαδή, του Τυρνάβου, όπου κατά ένα µεγάλο ποσοστό
κυριαρχεί η αµπελοκαλλιέργεια, το 2011 επλήγη σφοδρότατα
από τον περονόσπορο, µε αποτέλεσµα την πρόκληση ανυπολό-
γιστης καταστροφής της αµπελοκαλλιέργειας. Μάλιστα, υπάρ-
χουν και τα σχετικά έγγραφα -είναι στη διάθεσή σας, θα σας τα
καταθέσω- της Αγροτικής Διεύθυνσης Οικονοµίας και Κτηνιατρι-
κής της Περιφερειακής Ενότητας Λάρισας, όπου αναφέρεται
πως η µείωση της παραγωγής για το 2011 λόγω της προσβολής
των αµπελιών από τον περονόσπορο, ανέρχεται στο 35%. 

Να σηµειωθεί ότι παρόµοιο πρόβληµα υπήρξε, όχι µόνο στο
Νοµό Λάρισας –αν θέλετε σε επίπεδο νοµού- αλλά και στο Νοµό
Τρικάλων και στο Νοµό Καρδίτσας. 

Στη βάση, λοιπόν, των ανωτέρω οι αµπελοκαλλιεργητές διεκ-
δίκησαν από το κράτος αποζηµίωση της παραγωγής που χάθηκε.
Αντί, όµως, αποζηµίωσης, αυτό που εισέπραξαν από το κράτος -
βεβαίως προς µεγάλη τους έκπληξη- ήταν η διαπίστωση πως η
περιοχή Δαµασίου, αλλά και οι υπόλοιπες περιοχές στις οποίες
αναφέρθηκα, δεν συµπεριελήφθησαν στις επιλέξιµες προς απο-
ζηµίωση περιοχές. 

Θεωρούµε πως είναι δικαιολογηµένη η αγανάκτηση και η οργή

των αµπελοκαλλιεργητών απέναντι σ’ αυτή την κατάσταση.
Βεβαίως, η ερώτηση έχει να κάνει µε το σε τι ενέργειες θα

προχωρήσει το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης ώστε να απο-
ζηµιωθούν οι αµπελοκαλλιεργητές του Δαµασίου, αλλά και όλης
της Θεσσαλίας για την καταστροφή που υπέστησαν από τον πε-
ρονόσπορο το 2011, για το σύνολο της καταστραφείσας παρα-
γωγής τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Έχετε τον λόγο, κύριε
Υπουργέ.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Υπάρχουν τρία θέµατα στην ερώτηση του συναδέλφου, κ. Λαµ-
προύλη. 

Το ένα είναι αν πραγµατικά έχουν γίνει όσα πρέπει να γίνουν
από την πλευρά του Υπουργείου και του αρµόδιου Οργανισµού
για τις αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ, αλλά και της πολιτείας γενικό-
τερα. Διότι υπάρχουν και άλλες µορφές αποζηµιώσεων µε την
µορφή των ΠΣΕΑ ή των κρατικών ενισχύσεων ως γνωστόν. Υπάρ-
χουν κι άλλοι τρόποι να αποζηµιωθεί κάποια στιγµή η παραγωγή,
εκτός από την απευθείας αποζηµίωση από τον ΕΛΓΑ.

Δεύτερον, να δούµε αν είµαστε ικανοποιηµένοι από αυτό που
γίνεται ή δεν γίνεται.

Και τρίτον, να δούµε τι µπορούµε να κάνουµε. 
Και ξεκινάω έτσι, γιατί θέλω να πω, κύριε συνάδελφε, ότι το

πρόβληµα των αµπελοπαραγωγών του Δαµασίου είναι απολύτως
εντοπισµένο. Τυγχάνει –αν θέλετε- να έχω και µια προσωπική
σχέση. Ο δήµος µου, στον οποίο είχα την τιµή να είµαι επί δε-
καεννιά χρόνια δήµαρχος -θα το ξέρετε φαντάζοµαι- η πόλη της
Κοζάνης, είναι φιλόξενη εδώ και πολλά χρόνια µε κατ’ εξαίρεση
χορήγηση άδειας για το βρώσιµο σταφύλι των παραγωγών του
Δαµασίου, το οποίο προτιµάται από τους καταναλωτές εδώ και
δεκαετίες και το περιµένουν πώς και πώς. Γνωρίζω πολύ καλά
και τους παραγωγούς και την ποιότητα της παραγωγής τους. 

Επίσης, από τα επίσηµα στοιχεία των υπηρεσιών προκύπτει
ότι, ναι, στο Δαµάσι είχαµε µεγαλύτερη ζηµιά από τη συνήθη.
Δεν είχαµε µια συνήθη µείωση της παραγωγής του 2011, αλλά
µια παραγωγή που, όπως λένε τα επίσηµα στοιχεία, ξεπέρασε το
30-35%. Εδώ, όµως, έχουµε ένα µεγάλο πρόβληµα µε τον Κανο-
νισµό. Ο Κανονισµός, όποια διέξοδο κι αν ακολουθήσουµε, δεν
µας το επιτρέπει, γιατί ζητά να εκτιµήσουµε τη ζηµιά σε επίπεδο
περιφερειακής ενότητας –νοµού, που λέγαµε παλαιότερα- ζητά
να είναι 30% κάτω από το µέσο όρο των τριών τελευταίων ετών.
Και κάτι τέτοιο, όπως εξίσου καλά µε µένα γνωρίζετε, δεν συµ-
βαίνει, δυστυχώς, για την περιφερειακή ενότητα Λάρισας. 

Έτσι, λοιπόν, στο πρόγραµµα αποζηµίωσης για τον περονό-
σπορο του 2011, η περιοχή Δαµασίου, όπως και άλλες περιοχές
της Θεσσαλίας –ορθά το επισηµαίνετε στην ερώτησή σας- µέ-
νουν έξω από το καθεστώς αποζηµίωσης.

Εγώ, όχι απλά για τα Πρακτικά, αλλά για την πληρότητα της
απάντησης, πρέπει να πω ότι από την πλευρά του ΕΛΓΑ, αλλά
και των αρµοδίων περιφερειακών υπηρεσιών που εποπτεύονται
από τον Περιφερειάρχη Θεσσαλίας, το ΔΑΟΚ δηλαδή Λάρισας
και υπολοίπων νοµών, έχουν γίνει όλα όσα πρέπει να γίνουν. Κι-
νήθηκε, δηλαδή, εγκαίρως η διαδικασία από την πλευρά του
Υπουργείου µέσω των ΠΣΕΑ για την ενίσχυση των παραγωγών,
αλλά τα πρωτόκολλα αυτοψίας, δυστυχώς, δεν τεκµηρίωσαν το
30% σε επίπεδο περιφερειακής ενότητας. Ωστόσο, αυτό είναι
ένα πρόβληµα. 

Κι έρχοµαι τώρα στο δεύτερο ερώτηµα, το οποίο έθεσα µόνος
µου. Προφανώς, δεν µας ικανοποιεί αυτή η εξέλιξη, γιατί στο Δα-
µάσι, όπως ξέρουµε καλά από τα στοιχεία των υπηρεσιών -των
ίδιων των υπηρεσιών που λένε ότι δεν πιάνουµε το 30% ζηµιάς
σε επίπεδο περιφερειακής ενότητας- το ποσοστό αυτό το υπερ-
βαίνουµε. Αυτό µας λένε οι ίδιες οι υπηρεσίες. Δεν µπορεί να τις
πιστεύουµε στη µια περίπτωση και να µην τις πιστεύουµε στην
άλλη. Έτσι δεν είναι; 

Επειδή, όµως, τυγχάνει, όπως σας είπα, να έχω και προσωπική
εµπειρία από τη συγκεκριµένη περιοχή και παραγωγή, ξέρω
πολύ καλά την αξιοπιστία και την ποιότητα του προϊόντος. Θέλω
να πω ότι υπάρχει και µια ιδιαίτερη ευαισθησία για λόγους, ας
πούµε, ιστορικούς. Υπάρχει, λοιπόν, ένα ζήτηµα. 

2026 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Στο δεύτερο σκέλος της απάντησής µου θα σας πω τι θα µπο-
ρούσαµε, ενδεχοµένως, να κάνουµε, γιατί όλα όσα επιτρέπει η
κείµενη νοµοθεσία και ο Κανονισµός του ΕΛΓΑ έχουν εξαντληθεί
και η απάντηση είναι δυστυχώς αρνητική. Δυστυχώς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε συνάδελφε,
έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, καλά τα λόγια συµπάθειας, κατανόησης, ανα-

γνώρισης –εννοώ της συγκεκριµένης παραγωγής της περιοχής
για την οποία γίνεται λόγος- αλλά εδώ υπάρχει ένα σοβαρό ζή-
τηµα. Θα αποζηµιωθούν ή όχι; Αυτά που είπατε, συµβαίνουν.
Αυτά είναι καταγεγραµµένα.

Το ζήτηµα είναι ότι µέσω ηµών έρχεται µια ερώτηση πάνω σε
ένα υπαρκτό, οξυµένο, πρόβληµα και συγκεκριµένα των σταφυ-
λοπαραγωγών του Δαµασίου, αλλά και της ευρύτερης περιοχής.
Διότι δεν είναι µόνο το Δαµάσι, είναι και ο Τύρναβος. Και, βε-
βαίως, σκοντάφτει σε αυτό που µόλις είπατε, ότι αν η κατα-
στροφή της αµπελοκαλλιέργειας είναι σε επίπεδο νοµού κάτω
του 30%, δηλαδή είναι στο 28%-29%, δεν δικαιούνται αποζη-
µίωση. 

Εδώ, λοιπόν, χρειάζεται παρέµβαση και πολιτική, µάλιστα, πα-
ρέµβαση. Αυτό είναι το πρώτο.

Δεύτερον, οι αγρότες πληρώνουν χαράτσι στον ΕΛΓΑ και ήδη
από το 2011 έγιναν οι υπέρογκες αυξήσεις κ.λπ.. Ας µην ανοί-
γουµε τώρα αυτό το θέµα. 

Βεβαίως και έχουν απαίτηση να αποζηµιωθούν. Κι εµείς λέµε
ότι θα πρέπει να αποζηµιώνονται, ανεξάρτητα από το πρόβληµα
που προέκυψε είτε είναι καιρικές συνθήκες είτε είναι περονόσπο-
ρος ή άλλες ασθένειες που µπορούν να πλήξουν τη σταφυλοπα-
ραγωγή εν προκειµένω.

Τι ζητούν πάγια οι σταφυλοπαραγωγοί -και δεν είναι το µονα-
δικό προϊόν που ζητούν αποζηµιώσεις από όποιο πρόβληµα προ-
έκυψε- στο σύνολό τους; Ζητούν την προστασία της παραγωγής
τους από τις αθρόες εισαγωγές σταφυλιών και κρασιών, καθώς
και από τις λεγόµενες ελληνοποιήσεις του οίνου και να σταµα-
τήσουν παράλληλα οι εισαγωγές σταφυλιών κ.λπ..

Εµείς λέµε ότι αυτή η πολιτική, αυτός ο δρόµος ανάπτυξης
που έχουν µπροστά οι αγρότες θα οξύνει συνεχώς τα προβλή-
µατά τους, τα προβλήµατα της µικροµεσαίας αγροτιάς που σχε-
τίζονται και µε την Κοινή Αγροτική Πολιτική και γενικότερα µε την
αντιαγροτική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά βεβαίως
και µε την πολιτική των ελληνικών κυβερνήσεων. Και, βεβαίως,
παίρνουν τραγικές διαστάσεις και µε την καπιταλιστική, οικονο-
µική κρίση που βιώνει η χώρα µας.

Για εµάς, για το Κοµµουνιστικό Κόµµα, οι αγρότες έχουν µια
επιλογή: Το δρόµο της αντίστασης και του αγώνα. Είναι ο δρό-
µος της σύγκρουσης µε τα µονοπώλια και την Ευρωπαϊκή Ένωση
και η διεκδίκηση ενός άλλου δρόµου ανάπτυξης και οικονοµίας,
που θα υπηρετεί τις λαϊκές ανάγκες. 

Σε αυτήν την προοπτική λέµε -και καλούµε τους αγρότες- ότι
βρίσκεται η σωτηρία από το ξεκλήρισµα και την εξασφάλιση πα-
ράλληλα ενός καλύτερου µέλλοντος. Στη χώρα µας εµείς λέµε -
και αυτό είναι καταγεγραµµένο και το ξέρουν όλοι- ότι µπορεί να
υπάρξει µια διαφορετική αγροτική ανάπτυξη, που, όµως, θα υλο-
ποιείται στο πλαίσιο ενός κεντρικού σχεδιασµού της οικονοµίας,
µε κοινωνικοποίηση των µέσων παραγωγής και της γης, µε τη
συνεταιριστικοποίηση της διάσπαρτης αγροτικής γης και παρα-
γωγής και τη δηµιουργία των παραγωγικών συνεταιρισµών.

Στο πλαίσιο αυτό µπορούν και οι µικροµεσαίοι αγρότες να δια-
σφαλίζουν σταθερή δουλειά και ικανοποιητικό εισόδηµα, παρά-
γοντας φτηνά και υγιεινά αγροτικά προϊόντα για τη διατροφή του
λαού µας, αλλά και τις αναγκαίες πρώτες ύλες για την ανάπτυξη
της µεταποιητικής βιοµηχανίας.

Συνεπώς, στο δια ταύτα του ερωτήµατος, κύριε Υπουργέ, δεν
µας απαντάτε. 

Εγώ θα σας καταθέσω για τα Πρακτικά, για να ενηµερωθείτε
και εσείς -ενδεχοµένως να έχετε ενηµερωθεί- το αίτηµα του
Αγροτικού Συνεταιρισµού Δαµασίου, αλλά και το πόρισµα του Δι-
ευθυντή της Αγροτικής Οικονοµίας και Κτηνιατρικής της Περι-
φερειακής Ενότητας Λάρισας για το συγκεκριµένο ζήτηµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Λαµπρούλης, κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Οι Βολιώτες το έχουν
εγκρίνει αυτό;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κοιτάξτε. Η Λάρισα ή τέλος πάν-
των η περιοχή που αναφερθήκαµε στη Λάρισα επλήγη πιο πολύ,
η Καρδίτσα και τα Τρίκαλα. Στο Βόλο, ευτυχώς, επλήγη η πε-
ριοχή του αιγιαλού ελάχιστα. Μιλάµε, δηλαδή, για αµελητέα πο-
σότητα στρεµµάτων. Αυτό, τουλάχιστον, γνωρίζω εγώ. Άρα, δεν
χρειάζεται η άδεια των Βολιωτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν είπα
λόγια συµπάθειας. Εγώ απλά είπα το εξής: Υπάρχει ένα πλαίσιο
το οποίο ένα υπαρκτό πρόβληµα δεν µας επιτρέπει να το αντιµε-
τωπίσουµε. Αυτό είπα. Δεν είναι ούτε αντιφατικό ούτε ηθικοπλα-
στικό αυτό που είπα. Εδώ θα βάλουµε τα πράγµατα σε µια σειρά. 

Εάν ρωτάτε αν έχουµε πρόθεση, απόφαση, σκέψη υπολανθά-
νουσα ή καθαρή ή ανοικτή να παραβιάζουµε τον κανονισµό, η
απάντηση είναι όχι. Οι λογικές «πακέτου Χατζηγάκη», τις οποίες
υπερασπίζεται ο ΣΥΡΙΖΑ σήµερα όπου έχουµε πρόβληµα, έχουν
οδηγήσει τη χώρα σε βαρύτατους καταλογισµούς, που καλού-
µαστε είτε να τους ανακτήσουµε από τους ίδιους τους αγρότες
είτε να τους µοιραστούν όλοι οι Έλληνες φορολογούµενοι. 

Είναι γνωστή η θέση του κόµµατός σας για την Ευρώπη.
Όµως, εµείς εδώ λέµε ότι το ισοζύγιο για την ελληνική αγροτιά
από τη συµµετοχή µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι απόλυτα
θετικό. Και θα µπορούσε να είναι πολύ πιο θετικό εάν, πρώτον,
δεν ασχολούµασταν διαρκώς µε την παράβαση και παραβίαση
ορίων, όρων και κανόνων και αν από την άλλη ανοίγαµε δυναµικά
το δρόµο της συλλογικής δράσης, της καινοτοµίας, της µεταποί-
ησης κ.ο.κ., αν δίναµε προστιθέµενη αξία σε ό,τι παράγει η ελ-
ληνική γη, αν ό,τι κάνουµε, το κάνουµε καλύτερα. Αυτή είναι η
δική µας άποψη σε αυτό.

Είµαστε ικανοποιηµένοι από την απάντηση που δίνουµε στους
παραγωγούς; Όχι. Είναι µία αδυναµία του Κανονισµού, αν θέ-
λετε, το ότι ζητάει τη ζηµιά σε επίπεδο περιφερειακής ενότητας
και αδικεί αµπελοπαραγωγούς µίας συγκεκριµένης περιοχής.
Ωραία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Θα αλλάξετε τον Κανονισµό..
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγρο-

τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Τι κάνουµε, λοιπόν, από την
πλευρά µας: Εµείς, στην αρχή του 2015 θα παρουσιάσουµε το
νέο Κανονισµό του ΕΛΓΑ, γιατί είναι εντοπισµένα αυτά τα προ-
βλήµατα. Έχει γίνει αναλογιστική µελέτη, η οποία αναµένεται να
επικαιροποιηθεί και µε το ΟΣΔΕ του 2015 που αναµένεται να
είναι πολύ πιο αξιόπιστο από τα µέχρι τώρα, διότι θεµελιώνονται
τα δικαιώµατα των ενισχύσεων στη γη και στις τρεις κατηγορίες
-κτηνοτροφία, δενδρώνες, αρόσιµες εκτάσεις- έτσι ώστε να
δούµε σε ασφαλιστικούς κινδύνους ή σε επιµέρους περιπτώσεις
-όπως αυτές που λέτε- πώς µπορεί να συνδράµει ασφαλιστικά ο
ΕΛΓΑ. Είναι στο επίκεντρο, θέλω να σας πω, του διαλόγου τέτοια
ζητήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού) 

Δεύτερον, στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, το νέο
ΕΣΠΑ, το ΠΑΑ, όπως λέµε, του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, που έχει µία σχετική αυτοτέλεια και αυτονοµία, το νέο Κοι-
νοτικό Πλαίσιο Στήριξης, έχουν προβλεφθεί πολύ σοβαροί πόροι
για ασφαλιστικές καλύψεις και αποζηµιώσεις παραγωγών σε τέ-
τοιες περιπτώσεις, ακριβώς ώστε να έχουµε και τους διαθέσι-
µους πόρους, αλλά και το θεσµικό πλαίσιο. Νοµίζω ότι αυτός
είναι ο σωστός δρόµος, γιατί αυτό που έχει µεγαλύτερη σηµασία,
είναι να µπορούµε να απαντάµε από εδώ και πέρα σε τέτοιες πε-
ριπτώσεις για ένα πρόβληµα που είναι εντοπισµένο µε βάση τον
Κανονισµό. 

Τι κάναµε µέχρι τώρα; Όπου δεν µας βόλευε ο Κανονισµός,
βγαίναµε απ’ έξω. Οι καταλογισµοί είναι κάποια δισεκατοµµύρια
στο τέλος. Αφήστε, λοιπόν, αυτό το θλιβερό έργο σε αυτούς που
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είναι οπαδοί του παρελθόντος. Εσείς κάποια άλλα πράγµατα
λέτε για την Ευρώπη. Είναι σεβαστό αυτό που λέτε, αλλά διαφω-
νούµε. 

Ευχαριστώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Οπαδοί του παρελθόντος είναι οι

αγρότες που θέλουν να αποζηµιωθούν;
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγρο-

τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Όχι, βέβαια. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Τώρα µε συγχωρείτε, τι λέτε;

Ποιοι είναι οι οπαδοί του παρελθόντος;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ο κόσµος βρίσκεται σε απόγνωση

κι εσείς µας λέτε ότι θα γίνει από το 2015. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Σας παρακαλώ. Δεν

υπάρχει λόγος. Αποδέχθηκε το δίκαιο του αιτήµατός σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Τι αποδέχθηκε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί-συνοδοί
τους από το 4ο Γυµνάσιο Πετρούπολης, Α’ Τµήµα. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Οι επόµενες δύο επίκαιρες ερωτήσεις αναφέρονται στο ίδιο
θέµα και θα συζητηθούν ταυτόχρονα, χωρίς να επηρεάζεται το
δικαίωµα και ο χρόνος της οµιλίας των συναδέλφων, σε εφαρ-
µογή της διάταξης της παραγράφου 4 του άρθρου 131 του Κα-
νονισµού της Βουλής και είναι οι εξής:

Η έβδοµη µε αριθµό 279/17-11-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τους Υπουργούς Εσωτερι-
κών και Οικονοµικών, σχετικά µε την καταβολή των δεδουλευµέ-
νων των εργαζοµένων σε Παιδικούς Σταθµούς µε τα
Προγράµµατα ΕΣΠΑ και η όγδοη µε αριθµό 268/17-11-2014 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου της Βουλευτού Δωδεκανήσου των Ανε-
ξάρτητων Δηµοκρατικών Βουλευτών κ. Τσαµπίκας (Μίκας) Ιατρίδη
προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Εσωτερικών, σχετικά µε
την καταβολή των δεδουλευµένων των εργαζοµένων στους παιδι-
κούς σταθµούς στη Ρόδο µέσω τωνΠρογραµµάτων ΕΣΠΑ. 

Επειδή γνωρίζω τις αρχές σας και το σεβασµό σας στην γυ-
ναίκα, κύριε Κατσώτη και για λόγους ισότητας, θα δώσω τον λόγο
πρώτα στην κ. Ιατρίδη.

Ορίστε, κυρία Ιατρίδη, έχετε τον λόγο.
ΤΣΑΜΠΙΚΑ ΙΑΤΡΙΔΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και

κύριε συνάδελφε για την παραχώρηση. 
Το θέµα, το οποίο έχω φέρει µε επίκαιρη ερώτησή µου, καθώς

και ο κύριος συνάδελφος, είναι ένα θέµα που αφορά τους εργα-
ζόµενους µέσω ΕΣΠΑ στις κοινωνικές δοµές των δήµων, µεταξύ
αυτών και για τους δηµοτικούς παιδικούς σταθµούς. 

Από την ενηµέρωση που είχα χθες, προκύπτει ότι το Ελεγκτικό
Συνέδριο ενηµέρωσε το Δήµο Ρόδου -βεβαίως, δεν γνωρίζω τι έχει
γίνει µε τους υπόλοιπους δήµους στην υπόλοιπη Ελλάδα για το
ίδιο ζήτηµα- ότι θα θεωρήσει τελικά τα εντάλµατα πληρωµής και
έτσι οι εργαζόµενοι θα πληρωθούν κανονικά τα δεδουλευµένα
τους µέσα στο Δεκέµβριο. Αυτήν την ενηµέρωση έχω εγώ. Βε-
βαίως, δεν ξέρω αν ο κύριος Υπουργός έχει καλύτερη και σαφέ-
στερη εικόνα για να µας µεταφέρει. Πάντως, το να πληρώνονται
οι εργαζόµενοι τρεις µήνες µετά -ειδικά όταν αυτός ο µισθός απο-
τελεί και το µοναδικό τους εισόδηµα- είτε είναι στο δηµόσιο είτε
στον ιδιωτικό τοµέα, αποτελεί µεγάλο κοινωνικό πρόβληµα. 

Όπως αναφέρω και στην επίκαιρη ερώτησή µου, έτσι όπως είναι
δεδοµένη η διαδικασία της υπογραφής των συµβάσεων των ερ-
γαζοµένων µέσω ΕΣΠΑ, µε τις δηµοσιεύσεις στο ΦΕΚ και τις θεω-
ρήσεις από το Ελεγκτικό Συνέδριο, προκύπτει αντικειµενικό
πρόβληµα στους δήµους να είναι συνεπείς στις προθεσµίες. 

Το επισηµαίνω αυτό, γιατί και φέτος η απόφαση της αρµόδιας
επιτροπής πήγε στους δήµους στις 21-8-2014, ενώ είναι γνωστό
ότι οι εργαζόµενοι πρέπει να ξεκινήσουν την 1η Σεπτεµβρίου εκά-

στου έτους. 
Συνεπώς, αντικειµενικά δεν υπάρχει χρόνος για τους δήµους να

προχωρήσουν τη διαδικασία, µε αποτέλεσµα το Ελεγκτικό Συνέ-
δριο να µην αναγνωρίζει την αναδροµικότητα και οι εργαζόµενοι
να κινδυνεύουν να µείνουν απλήρωτοι ή και να χάσουν µερικά από
τα ηµεροµίσθιά τους. 

Βέβαια, όπως είπα και πιο πριν, φαίνεται ότι το Ελεγκτικό Συνέ-
δριο έδωσε το ίδιο λύση για το θέµα. Παρ’ όλα αυτά, από τη
στιγµή που το συγκεκριµένο ζήτηµα δεν είναι φετινό, αλλά έχει εµ-
φανιστεί και τα προηγούµενα χρόνια, είναι αναγκαίο το Υπουργείο
Εσωτερικών να προχωρήσει σε µόνιµη λύση του προβλήµατος. 

Η ερώτηση, λοιπόν, είναι αν από τη στιγµή που έχει εντοπιστεί
το πρόβληµα, το Υπουργείο προτίθεται να αλλάξει τη διαδικασία,
ώστε και οι δήµοι να µπορούν να είναι συνεπείς και οι εργαζόµενοι
να µην αγωνιούν για τα χρήµατά τους. 

Ολοκληρώνω µε το δεύτερο ερώτηµα, κύριε Πρόεδρε. Από τη
στιγµή που οι ανάγκες των δήµων είναι διαρκείς, υπάρχει πρό-
βλεψη οι εν λόγω υπάλληλοι να αποκτήσουν σχέση µόνιµης εργα-
σίας; 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Κατσώτης, Βουλευτής Β’ Αθηνών

του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο οποίος βέβαια έχει
και ευρύτερη τοποθέτηση επί του θέµατος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Όντως, έχουµε µια ευρύτερη τοποθέτηση επί του θέµατος.

Θεωρούµε ότι οι ανάγκες στους παιδικούς σταθµούς είναι µόνι-
µες και πρέπει εδώ να καλυφθούν από µόνιµο προσωπικό, µε
σταθερή σχέση εργασίας και δικαιώµατα. Αυτό είναι ένα θέµα,
που η Κυβέρνηση πρέπει να απαντήσει. 

Γιατί δεν λύνει αυτό το ζήτηµα, που είναι διαρκές πρόβληµα,
και το αντιµετωπίζει µε προγράµµατα του ΕΣΠΑ, µε αυτές τις δια-
δικασίες οι οποίες φτάνουν στο σηµείο να µένουν οι εργαζόµενοι
απλήρωτοι ως και τρεις µήνες και να είναι µέσα στον κυκεώνα
αυτό του Ελεγκτικού Συνεδρίου και µε την αναµονή αν θα εγκρί-
νουν ή όχι αυτές τις δαπάνες, λόγω βέβαια και των προβληµάτων
που δηµιουργούνται από τις δηµοσιεύσεις στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως αυτών των συµβάσεων του ΕΣΠΑ µε τους εργαζό-
µενους; 

Δεν έχουν βέβαια, την ίδια θέση και την ίδια στάση οι υπηρε-
σίες του Ελεγκτικού Συνεδρίου σε όλους τους νοµούς, σε όλη
την περιφέρεια. Ωστόσο, υπάρχουν πάρα πολλοί δήµοι που αν-
τιµετωπίζουν αυτό το πρόβληµα. Δεν είναι µόνο ο Δήµος της
Ρόδου. Είναι οι Δήµοι της Νίκαιας, του Ρέντη, του Άγιου Δηµη-
τρίου, του Παύλου Μελά, Κορδελιού, Ευόσµου, Ωραιοκάστρου
και άλλοι δήµοι, στους οποίους οι εργαζόµενοι στους παιδικούς
σταθµούς έχουν το αντίστοιχο πρόβληµα. 

Πιστεύω ότι το θέµα αυτό χρήζει οριστικής αντιµετώπισης και
βέβαια, η οριστική αντιµετώπιση, κατά την εκτίµησή µας, είναι η
Κυβέρνηση να αποφασίσει αυτοί οι εργαζόµενοι να είναι µόνιµοι,
µε σταθερή δουλειά, στους παιδικούς σταθµούς, οι οποίοι δεν
φτάνουν, όπως είναι γνωστό, και πρέπει να δηµιουργηθούν και
άλλοι, για να καλύψουν συνολικά όλες τις ανάγκες του παιδικού
πληθυσµού της χώρας. 

Τα δύο ερωτήµατά µας, λοιπόν, είναι πρώτον, η οριστική λύση
και δεύτερον, το πώς η Κυβέρνηση θα αντιµετωπίσει το ζήτηµα
της πληρωµής των εργαζοµένων, ξεπερνώντας αυτές τις διαδι-
κασίες και τις παραλείψεις της δηµοσίευσης στο ΦΕΚ. 

Βεβαίως, δεν θεωρούµε ότι οι εργαζόµενοι πρέπει να χάσουν
δεδουλευµένα, επειδή η αναδροµικότητα είναι προβληµατική. Θα
πρέπει, λοιπόν, να αντιµετωπιστεί αυτό το ζήτηµα, καλύπτοντας
τα δεδουλευµένα από την ώρα που οι εργαζόµενοι άρχισαν να
παρέχουν τις υπηρεσίες στους παιδικούς σταθµούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, πρόκειται για ένα υπαρκτό θέµα, το οποίο
θα αντιµετωπιστεί άµεσα. Δεν υπάρχει κανένα ενδεχόµενο να µην
πάρουν οι εργαζόµενοι τα δεδουλευµένα τους. 
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Είναι ένα θέµα που αφορά τυπικά το Υπουργείο Διοικητικής
Μεταρρύθµισης, γιατί η υποχρέωση δηµοσίευσης σε ΦΕΚ και
των συµβασιούχων οι οποίοι πληρώνονται, αµείβονται από πό-
ρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι µια διάταξη του ν.
4038/2010, ο οποίος είναι πρωτοβουλία του Υπουργείου Διοικη-
τικής Μεταρρύθµισης. Εµείς είµαστε σε επικοινωνία, σε συνεν-
νόηση. Υπάρχει µια επιστολή µας στον αρµόδιο Υπουργό, τον κ.
Μητσοτάκη, και αναζητείται τρόπος για την άµεση επίλυση του
προβλήµατος. 

Όπως είπε και η κ. Ιατρίδη, σας λέω κι εγώ ότι ήδη και σε άλ-
λους δύο δήµους, εκτός από τον Δήµο Ροδίων, έχει αντιµετωπι-
στεί το πρόβληµα µετά από αποφάσεις των επιτρόπων, που
σηµαίνει ότι υπάρχει το ενδεχόµενο και κατ’ αυτόν τον τρόπο,
χωρίς ανάγκη ρύθµισης, να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα. Μπορώ
όµως να δεσµευτώ και να σας πω ότι εάν δεν αντιµετωπιστεί,
άµεσα, από το Ελεγκτικό Συνέδριο, κατ’ αυτόν τον τρόπο το πρό-
βληµα, θα υπάρξει άµεση νοµοθετική πρωτοβουλία, η οποία θα
αναληφθεί από το Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης. 

Σε σχέση τώρα µε το δεύτερο ερώτηµα, το δικό σας -και η κ.
Ιατρίδη έβαλε το ζήτηµα- δηλαδή τι γίνεται µε αυτούς τους αν-
θρώπους που απασχολούνται διαρκώς, που ουσιαστικά είναι πά-
γιες και διαρκείς οι ανάγκες και εάν θα µπορέσουν να µονιµο-
ποιηθούν κατά κάποιον τρόπο, εδώ και πολλά χρόνια έχουµε
κάνει θαύµατα σε αυτή τη χώρα στο δηµόσιο. Το εµπλουτίζαµε
µε διάφορους περίτεχνους τρόπους. Δεν έχουµε αποφασίσει αν-
θρώπους που πληρώνονται από προγράµµατα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης να τους µονιµοποιούµε ή να µετατρέπουµε τη σύµβασή
τους σε αορίστου χρόνου στο δηµόσιο. Αυτή η απαγόρευση
ισχύει και τώρα, γιατί θα προέκυπταν κολοσσιαία δηµοσιονοµικά
προβλήµατα. 

Τι γίνεται στους παιδικούς σταθµούς; Φέτος εγκρίναµε τρει-
σήµισι χιλιάδες συµβασιούχους ορισµένου χρόνου, αµειβόµε-
νους από το ΕΣΠΑ, σε πρώτο χρόνο και στη συνέχεια, λόγω
καθυστέρησης από µια σειρά δήµους, άλλους πεντακόσιους.
Αυτή η έγκριση γίνεται µέσω της ΠΥΣ. Για να προκύψει η ΠΥΣ
όµως, γίνεται προηγουµένως µια προκήρυξη από την εταιρεία
της τοπικής αυτοδιοίκησης, η οποία αφορά κατ’ αρχάς τις δοµές,
τους παιδικούς σταθµούς δηλαδή, οι οποίες κάνουν αίτηση έν-
ταξης στο πρόγραµµα και στη συνέχεια κάνουν αίτηση οι µητέ-
ρες, οι γονείς, για τα παιδιά τους. Γι’ αυτό και προκύπτει αυτή η
καθυστέρηση. 

Ωστόσο, στους αµειβόµενους από προγράµµατα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης υπάρχει η διαδικασία αυτόµατης ανανέωσης της
σύµβασης την οποία είχαν. Δεν προέκυπτε από εκεί η καθυστέ-
ρηση. Το πρόβληµα µε τα δεδουλευµένα των δύο µηνών περίπου
δηµιουργήθηκε από την υποχρέωση δηµοσίευσης στο ΦΕΚ ακρι-
βώς και της ανανέωσης της σύµβασής τους. Αυτό, λοιπόν, το
θέµα αντιµετωπίζεται. 

Σε σχέση τώρα µε τις πάγιες και διαρκείς ανάγκες, υπάρχει
πράγµατι κολοσσιαίο ζήτηµα. Εγώ τουλάχιστον, µε το που βρέ-
θηκα στο Υπουργείο Εσωτερικών, εκείνο που είπα είναι ότι εάν
µπορούµε να προσφέρουµε µια υπηρεσία στη χώρα αυτή την πε-
ρίοδο, είναι να µπορέσουµε να πάρουµε µόνιµο προσωπικό
στους παιδικούς σταθµούς, σε ένα βάθος δύο-τριών ετών, έτσι
ώστε τα παιδιά, όπως όταν πηγαίνουν στο δηµοτικό ξέρουν ότι
θα βρουν τον δάσκαλό τους, έτσι και όταν πηγαίνουν στον παι-
δικό σταθµό να ξέρουν ότι θα βρουν την κατάλληλη βρεφονηπια-
γωγό να τους περιµένει. 

Κάναµε κάτι φέτος; Ναι. Ήδη για ένα «µερίδιο» τετρακοσίων
πενήντα επτά ανθρώπων που είχαµε να διορίσουµε στο Υπουρ-
γείο Εσωτερικών, όπως αυτό προέκυψε από την κατανοµή του
«δικαιώµατος» που είχε η χώρα µε την αναλογία ένα προς πέντε
ή και ένα προς ένα στην περίοδο των απολύσεων, εµείς δώσαµε
προτεραιότητα στους παιδικούς σταθµούς και µάλιστα, στους
παιδικούς σταθµούς όλης της χώρας. Για µόνιµο προσωπικό µι-
λάµε. 

Ποια ήταν τα κριτήρια; Πρώτον, αποτελέσµατα του ΑΣΕΠ, τα
οποία δεν έχουν υλοποιηθεί. Δόθηκε προτεραιότητα σε όσους
ήταν ενταγµένοι σε οριστικά αποτελέσµατα από το ΑΣΕΠ. Αφορά
τους δήµους όλης της χώρας και τους µεγάλους δήµους της
Αθήνας και της Θεσσαλονίκης, γιατί θεωρήσαµε ότι σε αυτούς

τους δήµους υπάρχει συνήθως και η µεγαλύτερη ανάγκη. Δεν
εξαιρέσαµε κανέναν. Υπήρχε µια δεύτερη κατηγορία προσωπι-
κού, που δεν αφορούσε τους παιδικούς σταθµούς -να σας το
εξηγήσω µε την ευκαιρία- η οποία αφορούσε τους µικρούς νη-
σιωτικούς και ορεινούς δήµους –και µόνον αυτούς. Εκεί κάναµε
έναν κλειστό διαγωνισµό.

Αυτό σηµαίνει ότι έχουν δικαίωµα να κάνουν αίτηση αυτοί για
τους οποίους έχουν εκδοθεί αποτελέσµατα από το ΑΣΕΠ και
έχουν πετύχει σε άλλους δήµους. Όποιος θέλει να µετοικήσει,
µπορεί να κάνει αίτηση εκεί. 

Υπάρχει και µία τρίτη κατηγορία προσωπικού, η οποία αφορά
πάλι τους δήµους, τους περιφερειακούς όµως, όχι της Αθήνας,
όχι της Θεσσαλονίκης, όχι τις πρωτεύουσες των παλιών νοµών,
γιατί εκεί έχουµε πληθώρα µηχανικών, ικανοποιητικό αριθµό
οικονοµολόγων κ.λπ.. Ο προγραµµατισµός για το νέο έτος θα
έχει περίπου αυτά τα χαρακτηριστικά. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε κι

εµείς, κύριε Υπουργέ.
Κυρία Ιατρίδη, έχετε τον λόγο.
ΤΣΑΜΠΙΚΑ ΙΑΤΡΙΔΗ: Ευχαριστώ πολύ.
Προφανώς, δεν θα αµφισβητήσω τις προθέσεις του κυρίου

Υπουργού για την επίλυση των ζητηµάτων, ο οποίος άλλωστε
αναφέρθηκε εκτενώς τόσο στο πρώτο όσο και στο δεύτερο
ερώτηµα. 

Βεβαίως, η ανασφάλεια την οποία νιώθουν και θα συνεχίσουν
να νιώθουν οι εργαζόµενοι στους δηµοτικούς παιδικούς σταθµούς
θα συνεχιστεί, διότι βρίσκονται σε αυτό το καθεστώς εδώ και πάρα
πολλά χρόνια. Η οριστική λύση, την οποία επιθυµούν και επιζητούν
και οι ίδιοι, αλλά και οι µητέρες -αν θέλετε- όπως εξήγησε και ο
κύριος Υπουργός, είναι η µονιµοποίηση τους ή µία σταθερή σχέση
εργασίας µε τους δήµους. 

Θα ήθελα βεβαίως να µου επιτρέψετε να µιλήσω πιο γενικά και
να επισηµάνω ότι οι κοινωνικές δοµές στα νησιά µας δεν επαρκούν
και αντιµετωπίζουµε σηµαντικά προβλήµατα. Δεν θα κουράζοµαι
να λέω ότι τίποτα στα νησιά δεν είναι το ίδιο µε την ηπειρωτική
Ελλάδα. 

Το λέω αυτό, γιατί ειδικά τώρα το χειµώνα είµαστε αποκοµµένοι,
πολλές φορές και λόγω καιρού. Περαιτέρω, γνωρίζουµε όλοι ότι
τα νησιά µας, τα νησιά του Αιγαίου, βρίσκονται στο στόχαστρο
των εξ ανατολών γειτόνων για πολλούς λόγους, στρατηγικούς και
γεωπολιτικούς. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι θα συµφωνήσουµε όλοι σε αυτή την
Αίθουσα ότι τα νησιά του Αιγαίου χρειάζονται στήριξη και κυρίως
να υπάρχουν οι συνθήκες, ώστε να παραµείνουν οι νησιώτες σε
αυτά. 

Δυστυχώς, όµως, µέχρι τώρα η πολιτική που έχει εφαρµοστεί
από τους δανειστές, αλλά και από την ίδια την Κυβέρνηση, έχει
οδηγήσει στο κλείσιµο βασικών δοµών και υπηρεσιών στα νησιά
µας. Τα κενά στην υγεία και στην παιδεία είναι τεράστια. Έτσι
όµως δεν µπορούν να παραµείνουν οι νησιώτες σε αυτά. Αυτό που
σας λέω -το γνωρίζει άλλωστε και ο κύριος Υπουργός- είναι η
πραγµατικότητα που ζούµε καθηµερινά εµείς οι νησιώτες. 

Μπορεί πολλοί να νοµίζουν ότι ο τουρισµός µάς καλύπτει, αλλά
το χειµώνα δεν έχει τουρισµό και τα έσοδα από το καλοκαίρι δεν
διαχέονται στην τοπική οικονοµία. Συνεπώς, η λύση σε ένα θέµα
όπως οι εργαζόµενοι στους δηµοτικούς σταθµούς και τις άλλες
κοινωνικές δοµές µέσω ΕΣΠΑ είναι ζωτικής σηµασίας και θα δώσει
επιτέλους ένα µήνυµα ότι η κεντρική εξουσία ενδιαφέρεται και για
τη νησιωτική Ελλάδα. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ πολύ για την ανοχή
σας, όπως και τον κύριο Υπουργό, µε ένα θέµα που δεν είναι
βέβαια της επίκαιρης ερώτησης, αλλά αφορά την επιβίωση των
νησιών µας: Το ζήτηµα της κατάργησης των µειωµένων
συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά µας, που δυναµικά κι επανειληµµένα
επαναφέρει η τρόικα, σύµφωνα και µε χθεσινό δηµοσίευµα
αθηναϊκής εφηµερίδας.

Αν συµβεί κάτι τέτοιο, αν καταργήσετε τους µειωµένους
συντελεστές ΦΠΑ στα νησιά, θα ενταφιάσετε µε δική σας ευθύνη
όλο το Αιγαίο. Μην το κάνετε! 

Σας ευχαριστώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Σε αυτό να είστε
βέβαιη ότι έχετε µαζί σας όλη τη Βουλή, διότι τα ακριτικά νησιά,
η Σαµοθράκη για παράδειγµα -µιας που είναι ο κύριος Υπουργός
εδώ- ή τα δικά µας τα νησιά, αλλά και τα άλλα νησιά, η Γαύδος
και το Καστελόριζο…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ: Η Γαύδος δεν είναι δυστυχώς
µέσα στα νησιά που έχουν µειωµένο συντελεστή. Πληρώνει 23%.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Λέω λοιπόν και δεν
διαφωνεί κανένας ότι επειδή η δύναµις η οικονοµική της
Ελλάδας, ενώ θα έπρεπε να είναι παντού, εστιάζεται στα νησιά
µας, πρέπει µε κάθε τρόπο να είµαστε κοντά τους -και νοµίζω ότι
είµαστε. 

Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πιστεύω ότι η συζήτηση άνοιξε. Το ζήτηµα των παιδικών

σταθµών είναι πολύ µεγάλο. Έχουµε συζητήσει αρκετές φορές
σε αυτή την Αίθουσα για την ανάγκη, πράγµατι, µίας άλλης
πολιτικής, που αυτή δεν µπορεί να γίνει από την Κυβέρνηση
σήµερα, γιατί η αντίληψή της είναι εντελώς διαφορετική όσον
αφορά την κάλυψη των κοινωνικών αναγκών του λαού µας. Η
γραµµή της είναι ότι όλα θα εµπορευµατοποιούνται, όλα θα
αγοράζονται και θα πωλούνται. 

Και εδώ δεν είναι τυχαίο ότι οι παιδικοί σταθµοί ήταν κρατική
δοµή, την οποία το ΠΑΣΟΚ την πέρασε στους δήµους. Βεβαίως,
σήµερα έχουµε αυτήν την εξέλιξη, όσον αφορά τις εργασιακές
σχέσεις και τα δικαιώµατα των εργαζοµένων στους παιδικούς
σταθµούς, όπου µέσα από τα προγράµµατα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης -µια αυταπάτη, η οποία καλλιεργείται διαρκώς ότι η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση λύνει και αντιµετωπίζει προβλήµατα- σήµερα
είναι ακόµη και απλήρωτοι οι εργαζόµενοι, που είναι µε τα προ-
γράµµατα του ΕΣΠΑ. 

Κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό ότι κάθε αρχή του έτους γίνεται
µεγάλη συζήτηση για την ανάγκη να καλυφθούν οι ελλείψεις
στους παιδικούς σταθµούς. Ήδη φέτος, πάνω από πενήντα χι-
λιάδες παιδικός πληθυσµός έµεινε εκτός, γιατί δεν επαρκούν οι
δοµές και διότι, βεβαίως, οι εργαζόµενοι είναι πολύ λίγοι για να
µπορούν να καλύψουν ανάγκες. Είναι γνωστό, επίσης, σε εσάς
ότι οι δήµοι λειτούργησαν µε δίµηνα, µε πεντάµηνα και µε τέτοιες
µορφές, προκειµένου να καλύψουν ανάγκες που αντιµετωπίζουν
οι παιδικοί σταθµοί των χώρων ευθύνης τους. 

Τα δίµηνα, τα πεντάµηνα, αυτοί οι εργαζόµενοι µε ελαστικές
µορφές, οι οποίοι είναι σήµερα και αύριο µπορεί να φύγουν είναι
πρακτικές και αντιεπιστηµονικές και αντιπαιδαγωγικές γι’ αυτά
τα παιδιά, τα οποία πηγαίνουν στους παιδικούς σταθµούς. Βε-
βαίως, εκεί επιτελούν ένα σηµαντικό παιδαγωγικό έργο, αφού
κοινωνικοποιούνται τα παιδιά µέσα σε αυτούς τους σταθµούς.
Διότι δεν µιλάµε για «πάρκινγκ». Αν είναι να µιλάµε για «πάρκινγκ
παιδιών», τότε µιλάµε για άλλο πράγµα. 

Άρα, λοιπόν, το ερώτηµά µας αυτό, όσον αφορά το θέµα της
κάλυψης µε µόνιµο προσωπικό των παιδικών σταθµών, είναι ανα-
γκαίο όσο ποτέ άλλοτε. Φαίνεται, δηλαδή, καθηµερινά ότι εδώ
πρέπει να ληφθούν µέτρα και αποφάσεις. Και πρέπει, βέβαια, οι
γονείς των παιδιών να παλέψουν και να αγωνιστούν για τους παι-
δικούς σταθµούς που έχει ανάγκη ο κάθε δήµος, για να µπορούν
να πάνε τα παιδιά τους, χωρίς τροφεία και χωρίς να ληστεύονται.
Διότι ληστεύονται και από τους διαρκείς φόρους της Κυβέρνη-
σης, όπως συµβαίνει τώρα και µε το ΦΠΑ στα νησιά, ληστεύονται
και µε τα τροφεία. Και ληστεύονται και µε µια σειρά από άλλους
τρόπους που επιβάλλει η Κυβέρνηση, για να µπορέσει να ικανο-
ποιήσει ανάγκες του µεγάλου κεφαλαίου. 

Κλείνοντας, λοιπόν, θέλω να πω ότι πιστεύουµε πως και οι ερ-
γαζόµενοι στους παιδικούς σταθµούς, αυτοί που σήµερα είναι
απλήρωτοι, θα πρέπει να µην αρκεστούν στις διαβεβαιώσεις.
Διότι µπορεί αυτές, τώρα µε βάση αυτά που λέτε να έχουν µια
θετική εξέλιξη, αύριο, όµως, αν ανεχθούν ή αν µείνουν στάσιµοι
οι εργαζόµενοι χωρίς να αγωνιστούν, θα έχουµε από την αρχή
ξανά την ίδια κατάσταση. Για τον λόγο αυτό, εµείς πιστεύουµε
ότι και οι εργαζόµενοι στους παιδικούς σταθµούς θα πρέπει να
απεργήσουν στις 7 Νοεµβρίου και να είναι στους δρόµους, απαι-
τώντας µόνιµη και σταθερή δουλειά για να καλυφθούν αυτές οι
δοµές για τους εργαζόµενους και το λαό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Αρκεί να

µην παραβιάζουµε θύρες ανοιχτές, βέβαια και οι εργαζόµενοι κι
εµείς και όλοι µας. 

Θα ήθελα να πω το εξής: Το θέµα που προέκυψε µε τους αµει-
βόµενους µέσω ΕΣΠΑ στους παιδικούς σταθµούς δεν αφορά
µόνο τους παιδικούς σταθµούς, αλλά αφορά όλους τους εργα-
ζόµενους που πληρώνονται µέσω προγραµµάτων ΕΣΠΑ. Εποµέ-
νως, είναι ένα συνολικό ζήτηµα σε σχέση µε την υποχρέωση
δηµοσίευσης της ανανέωσης της σύµβασης τους, το οποίο θα
πρέπει να αντιµετωπιστεί από την Κυβέρνηση. Δεν γίνεται δια-
φορετικά. Το ένα θέµα είναι αυτό. 

Όσον αφορά το δεύτερο θέµα, στο οποίο επανήλθατε και
αφορά τη µονιµοποίηση αυτών των εργαζοµένων, θέλω να σας
πω ότι δεν υπάρχει αυτό το ενδεχόµενο. Δεν υπάρχει αυτή η δυ-
νατότητα. Όποιος, πραγµατικά, ισχυρίζεται κάτι τέτοιο, πιστεύω
ότι είναι σε άλλο πλανήτη, όχι σε άλλη χώρα. Δεν είναι δυνατόν
να συµβεί αυτό. 

Θυµάµαι µια συζήτηση όταν ήρθε εκείνο το 164 του κ. Παυλό-
πουλου στη Βουλή, όπου η τότε κυβέρνηση πανηγύριζε γιατί µο-
νιµοποιήθηκαν τριάντα πέντε χιλιάδες άνθρωποι. Εµείς τότε ως
Αντιπολίτευση λέγαµε γιατί δεν µονιµοποιείτε κι άλλους τόσους,
που δεν είχαν τα κριτήρια και η Αριστερά έλεγε γιατί δεν παίρ-
νουµε κι άλλους τόσους συνολικά για να τους µονιµοποιήσουµε.
Ε, αυτή η πολιτική είδατε πού µας οδήγησε. 

Δεν είναι δυνατόν…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Δηλαδή δεν µας οδήγησαν εδώ τα

κέρδη των καπιταλιστών, αλλά η δουλειά των εργαζοµένων!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Όχι, όχι. Ο κύριος

Υπουργός λέει για τον τρόπο µε τον οποίο γίνονταν οι προσλή-
ψεις. Είναι ξεκάθαρος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Αυτή η πο-
λιτική µάς οδήγησε εκεί και δεν είναι δυνατόν το θέµα της ανερ-
γίας να αντιµετωπίζεται µε προσλήψεις στο δηµόσιο. 

Εξάλλου, ο εµπλουτισµός, όπως σας είπα, του δηµοσίου γινό-
ταν µε διάφορους περίτεχνους τρόπους, παραδείγµατος χάριν
µε συµβάσεις έργου. Τι σήµαιναν οι συµβάσεις έργου; Μπλοκά-
κια. Τι σήµαιναν τα µπλοκάκια; Κακή ασφάλιση. Καταργήθηκαν
αυτά; Καταργήθηκαν. Υποστηρίχθηκε από την Αριστερά η κατάρ-
γησή τους; Δεν υποστηρίχθηκε. Γι’ αυτό πολλές φορές δηµιουρ-
γείται µία σύγχυση.

Τώρα, όσον αφορά, κυρία Ιατρίδη, να θυµίσω ότι η πρω-
τεύουσα της περιφερειακής ενότητας έχει υπερεπαρκή αριθµό
υπαλλήλων. Ίσως υπάρχουν κάποια ελλείµατα σε κάποιες κατη-
γορίες υπαλλήλων, αλλά ο συνολικός αριθµός εξακολουθεί να
είναι µεγάλος. Ήταν, βέβαια, πολύ µεγάλος πριν από µερικά χρό-
νια, πριν από την αποχώρησή τους. Το λέω για να ξέρουµε το τι
συµβαίνει και στα νησιά µας. Υπάρχουν και µικρά νησιά, ένα εξ
αυτών αφορά και την εκλογική σας περιφέρεια, που επίσης
έχουν υπερεπάρκεια υπαλλήλων και θα έλεγε προκλητική υπε-
ρεπάρκεια. Θα πρέπει να τα δούµε ένα-ένα αυτά, να τα εξατοµι-
κεύσουµε και να τα αντιµετωπίσουµε.

Τι γίνεται στα νησιά, που δεν έχουν κανέναν υπάλληλο; Πολλές
φορές κάνει ο δήµαρχος ή ο αντιδήµαρχος τον υπάλληλο. Για
την αντιµετώπιση αυτών των προβληµάτων, εµείς κάναµε αυτόν
τον κλειστό διαγωνισµό. Θεωρήσαµε ηθικό χρέος ο διαγωνισµός
να είναι κλειστός και να απευθύνεται σ’ αυτούς για τους οποίους
έχουν εκδοθεί οριστικά αποτελέσµατα επιτυχίας από τον ΑΣΕΠ. 

Τι θα γίνει του χρόνου, όταν δεν υπάρχει επαρκής αριθµός εκ-
δοθέντων οριστικών αποτελεσµάτων σε κάποιες ειδικότητες, πα-
ραδείγµατος χάριν στους παιδικούς σταθµούς; Τότε εκεί θα
κάνουµε νέο διαγωνισµό έγκαιρα, από τώρα.

Να θυµίσω, όµως, κύριε Κατσώτη, ότι φέτος το κράτος, επειδή
είναι µια έννοια µε την οποία εσείς συγγενεύετε πολύ και την υιο-
θετείτε…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι, κάνετε λάθος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Το κράτος

είναι αυτό το οποίο έβαλε τα πολλά λεφτά στους παιδικούς σταθ-
µούς. Εκτός από την εµπροσθοβαρή δράση που πέτυχε το
Υπουργείο Εργασίας, ήρθε το Υπουργείο Ανάπτυξης και διέθεσε
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από τις δηµόσιες επενδύσεις ένα σοβαρότατο ποσό και είναι η
πρώτη φορά που απορρόφησαν οι παιδικοί σταθµοί ένα τόσο µε-
γάλο αριθµό παιδιών. Έµειναν παιδιά απ’ έξω; Έµειναν εκεί όπου
οι δοµές δεν ήταν αρκετές, εκεί όπου υπήρχαν εισοδηµατικά κρι-
τήρια τα οποία δεν επληρούντο κλπ.. 

Η φετινή λειτουργία των παιδικών σταθµών θα έλεγα ότι είναι
παράδειγµα ευαισθησίας όσον αφορά αυτού του χαρακτήρα τις
δράσεις της τοπικής αυτοδιοίκησης, τις δράσεις προνοιακού χα-
ρακτήρα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Η έκτη µε αριθµό 277/17-11-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Αριστεράς
κ. Ιωάννη Πανούση προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τις µο-
νάδες µέριµνας νέων, δεν θα συζητηθεί και διαγράφεται. 

Επίσης, η πρώτη µε αριθµό 271/17-11-2014 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λέσβου της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Παύλου Βογιατζή προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά
µε τις διευκρινίσεις επί των παραγράφων 5 και 7 του αρ.93 του
ν.3852/2010 για τους αιρετούς υπαξιωµατικούς των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, δεν θα συζητηθεί και διαγράφεται.

Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 276/17-11-2014 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Βοιωτίας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη Σταθά προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την υποστελέχωση της ΔΟΥ
Θήβας.

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΑΘΑΣ: Κύριε Υπουργέ, είµαστε στη δυσάρεστη

θέση να πούµε ότι µετά την αναδιάρθρωση που έγινε σε εφορίες
στην ελληνική επικράτεια, στη ΔΟΥ Θήβας, η οποία είναι µία από
τις δέκα µεγαλύτερες εφορίες της Ελλάδας σε έσοδα, µετά την
κατάργηση που έγινε την 1-7-2013 τόσο το τµήµα ελέγχου όσο
και το τµήµα του δικαστικού, που είχε είκοσι ένα άτοµα, µε την
καινούργια αναδιάρθρωση έπρεπε να έχει είκοσι πέντε άτοµα.
Αυτήν τη στιγµή έχει γύρω στα έντεκα άτοµα και τώρα που µι-
λάµε έχουν φύγει ήδη µε σύνταξη άλλα τέσσερα άτοµα και η δι-
ευθύντρια είναι σε άδεια για συνταξιοδότηση. Το πρώτο
εφτάµηνο του 2014 ήταν η τέταρτη ΔΟΥ σε έσοδα στην ελληνική
επικράτεια. 

Αυτή, λοιπόν, είναι η ΔΟΥ Θήβας, η οποία εξυπηρετεί τη µε-
γαλύτερη βιοµηχανική ζώνη που υπάρχει στην Ελλάδα, Οινοφύ-
των-Σχηµαταρίου. Επειδή έχουµε και πάρα πολύ µεγάλη
ανάπτυξη κι έχουν φύγει πια οι επιχειρήσεις και δεν είναι στις µε-
γάλες ΦΑΕ, όπως ξέρετε πάρα πολύ καλά έχουν επιστρέψει πάλι
στη ΔΟΥ Θήβας, γιατί έχουν µειωθεί οι τζίροι–το λέω ειρωνικά-
από την ανάπτυξη.

Αυτό έχει ως αποτέλεσµα να έχουν αυξηθεί τα έσοδα και αυτά
τα έσοδα τα έχουν γιατί κάνουν υπεράνθρωπες προσπάθειες οι
εργαζόµενοι που έχουν αποµείνει. Έχουµε κάνει ερωτήσεις στο
παρελθόν και Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και εγώ για το
θέµα της υποστελέχωσης, για το θέµα ότι έχουν υποτιµήσει –θα
έλεγα- τη ΔΟΥ Θήβας.

Βλέπω εδώ µία αντίφαση. Θέλουµε να έχουµε έσοδα ή δεν θέ-
λουµε να έχουµε έσοδα σ’ αυτήν τη χώρα; Εδώ πέρα κάνουµε
περικοπές µισθών, συντάξεων και εκκρεµούν εκατοµµύρια –µιλώ
για τη ΔΟΥ Θήβας- τα οποία χρήµατα θα µπουν σαν έσοδα του
κράτους και θα βοηθήσουν τον προϋπολογισµό.

Εγώ βλέπω σε τοπικό επίπεδο -δεν ξέρω τι γίνεται στην υπό-
λοιπη επικράτεια- εδώ πέρα ότι η Κυβέρνηση από τη µία φορο-
λογεί, από τη µία µειώνει και λέει ότι δεν υπάρχουν έσοδα κ.λπ.,
και από την άλλη βλέπω µία ΔΟΥ, η οποία µπορεί να εισπράξει
έσοδα, αλλά δεν µπορεί να λειτουργήσει. Αυτό βλέπουµε. Ό,τι
έσοδα έχει αυτήν τη στιγµή τα κερδίζει καθαρά και τα εισπράττει
λόγω του φιλότιµου των εργαζοµένων που έχουν αποµείνει.

Άρα πρέπει να έχουµε άµεση στελέχωση, τουλάχιστον µε δέκα
υπαλλήλους έµπειρους, για να µπορέσει να εισπράξει το ελλη-
νικό κράτος, να µπορέσουν να εξυπηρετηθούν οι πολίτες και να
µπορέσει να λειτουργήσει η ΔΟΥ Θήβας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Με βάση την ενηµέρωση που µας έχει δώσει η αρµόδια Διεύ-
θυνση Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης και Ανθρώπινου Δυναµικού
της Γενικής Γραµµατείας Εσόδων, όντως υπήρξε στενότητα προ-
σωπικού λόγω του µεγάλου αριθµού συνταξιοδοτήσεων που έχει
συµβεί τα τελευταία χρόνια και έχει πλήξει και τη ΔΟΥ Θήβας.
Επίσης, έχει προτεραιότητα η τοποθέτηση των ελεγκτών σε ΔΟΥ
οι οποίες έχουν ελεγκτικό έργο, προκειµένου να επιτευχθεί ο
στόχος της είσπραξης των δηµοσίων εσόδων και των φορολογι-
κών ελέγχων.

Η ΔΟΥ Θήβας είναι ΔΟΥ Α’-Β’ τάξεως επιπέδου διεύθυνσης,
στην οποία δεν λειτουργούν τµήµατα ελέγχου και δικαστικού και
αυτές οι αρµοδιότητες έχουν περάσει, όπως γνωρίζετε, στη ΔΟΥ
Λιβαδειάς.

Με απόφαση της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσόδων κα-
τανέµονται οργανικές θέσεις της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων
Εσόδων σύµφωνα µε το νέο οργανόγραµµα του Υπουργείου Οι-
κονοµικών και αποτέλεσµα αυτής της απόφασης είναι ότι κατα-
νεµήθηκαν στη ΔΟΥ Θήβας είκοσι τρεις θέσεις εφοριακών, εννέα
κατηγορίας ΠΕ, τρεις κατηγορίας ΤΕ και έντεκα κατηγορίας ΔΕ
και µία θέση επιµελητή κατηγορίας ΥΕ. Σηµειώνεται ότι µε την
εν λόγω απόφαση δεν προβλέπεται καµµία θέση για τους κλά-
δους Πληροφορικής, Διοικητικού, Οικονοµικού και προσωπικού
ηλεκτρονικών υπολογιστών.

Σήµερα στη ΔΟΥ Θήβας βεβαίως υπηρετούν λιγότεροι υπάλ-
ληλοι απ’ όσες είναι οι οργανικές θέσεις. Έχοντας λάβει υπ’ όψιν
το νέο οργανόγραµµα και τη νέα κατανοµή των θέσεων, η Γενική
Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων εξετάζει, στο µέτρο του δυνατού,
όλες τις ενναλακτικές λύσεις στο πλαίσιο της νοµοθεσίας –µε-
τακινήσεις, αποσπάσεις και µεταθέσεις- ώστε να καλυφθούν
επαρκώς τα κενά και να αντιµετωπιστούν τα λειτουργικά προβλή-
µατα, έτσι ώστε να ασκείται αποτελεσµατικά το έργο της υπηρε-
σίας και σ’ αυτήν τη ΔΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε συνάδελφε,
έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΑΘΑΣ: Το βασικότερο απ’ όλα είναι ότι πράγµατι
είναι λιγότερες οι θέσεις, όπως είπατε κι εσείς και το βλέπουµε.

Θα πω το εξής: Ενώ, µετά από απόφαση του υπηρεσιακού
συµβουλίου, κατανεµήθηκαν διακόσιες οχτώ θέσεις σε ΔΟΥ ανά
την επικράτεια, δεν πήγε ούτε µία θέση στη Βοιωτία ούτε στη
ΔΟΥ Λιβαδειάς, που και αυτή έχει πρόβληµα, αλλά κυρίως ούτε
στη ΔΟΥ Θήβας, που αυτήν τη στιγµή υπολειτουργεί στην κυριο-
λεξία.

Άρα εµείς αυτό που θέλουµε είναι να δεσµευθείτε πόσα
άτοµα, πόσοι υπάλληλοι θα έλθουν άµεσα, γιατί, αν δεν έλθουν
άµεσα αυτοί οι υπάλληλοι, σε δέκα ηµέρες -και το λέω, το δη-
λώνω- δεν θα µπορεί να λειτουργεί η ΔΟΥ Θήβας, δεν θα µπορεί
να ανοίγει καν, δεν θα µπορεί να εξυπηρετεί κανέναν ούτε να ει-
σπράττει έσοδα ούτε να λειτουργεί. Θα κλείσει στην κυριολεξία.

Άρα θέλουµε αυτήν τη στιγµή να δεσµευθείτε πόσοι υπάλληλοι
άµεσα θα έλθουν. Έχουµε και αποσπασµένους. Έχω κάνει κι
ερώτηση στο παρελθόν για να έλθουν οι αποσπασµένοι που ανή-
κουν στη ΔΟΥ Θήβας και έχουν πάει σε άλλες αντίστοιχες υπη-
ρεσίες ανά την επικράτεια είτε στην Αθήνα είτε σε όµορους
νοµούς. Αυτοί πρέπει να έλθουν, να επιστρέψουν άµεσα στη ΔΟΥ
Θήβας, για να µπορέσει να λειτουργήσει.

Άρα σήµερα από εσάς ζητάµε µια δέσµευση για να µπορέ-
σουµε πραγµατικά να λειτουργήσουµε τη ΔΟΥ Θήβας, να εξυ-
πηρετήσουµε τον κόσµο και να έχουµε έσοδα και σαν ελληνικό
κράτος, που αυτήν τη στιγµή έχουµε µεγάλο πρόβληµα.

Πραγµατικά, θα θέλαµε να δούµε ότι η Κυβέρνηση ενδιαφέρε-
ται για έσοδα. Γιατί όπως αντιµετωπίζει το θέµα αυτήν τη στιγµή
αυτό που αντιλαµβανόµαστε είναι ότι δεν ενδιαφέρεται να ει-
σπράξει έσοδα. Αυτό αντιλαµβανόµαστε εµείς µε αυτήν τη λει-
τουργία. 

Γιατί δεν µιλάµε για µια οποιαδήποτε ΔΟΥ, αλλά για την τέ-
ταρτη ΔΟΥ σε έσοδα στην Ελλάδα. Δεν µιλάµε για κάποια ΔΟΥ
που µπορεί να είναι σε κάποια περιοχή που δεν έχει έσοδα και
να µη χρειάζεται τόσο άµεσα. Πρόκειται για τη ΔΟΥ που εξυπη-
ρετεί τη µεγαλύτερη βιοµηχανική ζώνη της χώρας, την περιοχή
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Οινοφύτων-Σχηµαταρίου, µε επιχειρήσεις που θέλουν να κατα-
βάλουν και να λειτουργήσουν. Γιατί, όχι µόνο δεν έχουν τα
έσοδα, αλλά δεν µπορεί να εξυπηρετήσει και αυτές τις επιχειρή-
σεις η ΔΟΥ όπως είναι αυτήν τη στιγµή. Επίσης, δεν µπορεί να
εξυπηρετήσει τους υπαλλήλους, τους λογιστές κ.λπ., για να
έχουµε έσοδα. 

Θέλουµε, λοιπόν, να δεσµευτείτε και να µας πείτε σήµερα ένα
άµεσο χρονοδιάγραµµα. Γιατί τονίζω ότι αυτήν τη στιγµή είναι
και ακέφαλη η συγκεκριµένη ΔΟΥ και θα έχουµε και πρόβληµα
υπογραφών –όπως ξέρετε πολύ καλύτερα από εµένα- στα υπη-
ρεσιακά έγγραφα, για να µπορέσει να λειτουργήσει η ΔΟΥ
Θήβας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Θα

ήθελα να πω, όπως είπα και στην πρωτολογία µου, ότι µετά την
κατανοµή των οργανικών θέσεων η Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων
Εσόδων, η οποία όπως γνωρίζετε είναι αρµόδια για τις ΔΟΥ και
για τα τελωνεία της χώρας, λαµβάνει µέριµνα, έτσι ώστε µε όλες
τις εναλλακτικές λύσεις που σας ανέφερα –µετακινήσεις, απο-
σπάσεις ή και µεταθέσεις- να πληρωθούν οι θέσεις που έχουν
κατανεµηθεί στη ΔΟΥ Θήβας και να συµπληρωθούν όλες αυτές
οι θέσεις µε το κατάλληλο ανθρώπινο δυναµικό. 

Επίσης, από ό,τι γνωρίζουµε –και αυτό είναι στην αρµοδιότητα
της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσόδων-, προχωρούν και το-
ποθετήσεις διευθυντών, όπου υπάρχει έλλειψη. 

Θα ήθελα επίσης να ενηµερώσω ότι για την περαιτέρω ενί-
σχυση της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσόδων έχει υποβλη-
θεί αίτηµα από το Υπουργείο Οικονοµικών τον Σεπτέµβριο του
2014, περί έγκρισης για την κίνηση διαδικασιών πρόσληψης πεν-
τακοσίων υπαλλήλων κατηγορίας ΠΕ του κλάδου εφοριακών,
προκειµένου να καλυφθούν ανάγκες της γραµµατείας σε όλη τη
χώρα. Για τις ανωτέρω προσλήψεις έχει ήδη εκδοθεί η εγκριτική
απόφαση της επιτροπής τον Οκτώβριο. 

Συνεπώς, πέραν της κατάλληλης χρησιµοποίησης του υπάρ-
χοντος δυναµικού, έτσι ώστε να πληρωθούν τα κενά µε βάση τις
οργανικές θέσεις που έχουν κατανεµηθεί στις διάφορες ΔΟΥ, θα
ενισχυθεί και περαιτέρω από τις προσλήψεις αυτές, οι οποίες
προχωρούν.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. 
Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 274/17-11-2014 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Χίου του ΠΑΣΟΚ κ.
Κωνσταντίνου Τριαντάφυλλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε τη φορολόγηση πολυεθνικών εταιρειών στο διαδί-
κτυο. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, ένα ζήτηµα το οποίο αναδει-

κνύεται ολοένα και περισσότερο σε διεθνές επίπεδο και προφα-
νώς αφορά τα φορολογικά έσοδα και της χώρας µας είναι το
ζήτηµα της φορολόγησης της ψηφιακής οικονοµίας. Είναι ένα
ζήτηµα το οποίο άπτεται διαφόρων θεµάτων της οικονοµίας στο
σκέλος που αφορά το διαδίκτυο. 

Το ηλεκτρονικό εµπόριο ή η ψηφιακή οικονοµία είναι πλέον ένα
µεγάλο µέρος της παγκόσµιας και της εθνικής, θα έλεγα, οικο-
νοµίας. Αυτό πλέον συνεχίζει και προκαλεί πολύ µεγάλο προβλη-
µατισµό, σε σχέση µε τον τρόπο µε τον οποίο φορολογείται ο
πλούτος που παρέχεται στον συγκεκριµένο χώρο. 

Είναι γνωστά τα παραδείγµατα, τόσο της «GOOGLE», όσο και
των «AMAZON», «APPLE», του «FACEBOOK», της «MICROSOFT».
Υπάρχουν θέµατα που έχουν αναδειχθεί από τον Οργανισµό για
την Οικονοµική Συνεργασία και Ανάπτυξη σε σχέση και µε τη
«VODAFON» ή µε τα «STARBUCKS». Πρόκειται για µεγάλες πο-
λυεθνικές, οι οποίες κυρίως δραστηριοποιούνται στο διαδίκτυο ή
έχουν διάφορους τοµείς και χώρες όπου δραστηριοποιούνται.

Εκεί, λοιπόν, που υπάρχει το ζήτηµα είναι το πώς αντιµετωπί-
ζουµε εµείς σε εθνικό επίπεδο τη φοροαποφυγή αυτών των επι-
χειρήσεων, οι οποίες είτε χρησιµοποιούν πολλά τεχνάσµατα σε

σχέση µε την εσωτερική τους λειτουργία -δηλαδή µεταξύ µητρι-
κής, θυγατρικής και της έδρας τους- είτε έχουν έναν απλό
τρόπο, δηλαδή κοστολογούν πολύ ψηλά υπηρεσίες τις οποίες
παρέχει η µητρική εταιρεία και η µητρική εταιρεία τελικά εδρεύει
σε µια χώρα µε πολύ χαµηλό συντελεστή φορολόγησης. 

Παραδείγµατα χωρών ;όπου εδρεύουν αυτές οι εταιρείες είναι
η Ιρλανδία, το Λουξεµβούργο, αλλά είναι και πάρα πολλά πε-
ρίεργα νησιά, νησιά τα οποία δηλαδή είναι οι αποκαλούµενοι φο-
ρολογικοί παράδεισοι, όπως είναι ο Μαυρίκιος ή τα νησιά των
Βερµούδων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να ολοκληρώσω.
Είναι, λοιπόν, ένα ζήτηµα σε ένα παγκόσµιο επίπεδο. Συζητιέται

ήδη σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. Προσωπικά έχω καταθέσει
µαζί µε άλλους τριάντα επτά Βουλευτές πρόταση ψηφίσµατος
στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συµβουλίου της Ευρώπης.
Είναι ένα ζήτηµα ψηλά πλέον στην ατζέντα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Έχει συζητηθεί στο κοινοβούλιο της Μεγάλης Βρετανίας,
όπου υπάρχει σχετική έκθεση για την «GOOGLE».

Νοµίζω ότι είναι η ώρα να δούµε και εµείς ως Ελλάδα πόσο
ακριβώς κόστος έχουµε από τη δεδοµένη φοροαποφυγή των µε-
γάλων πολυεθνικών του διαδικτύου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Σας ευχαριστούµε και

εµείς. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε Βουλευτά, ευχαριστώ για την εµπεριστατωµένη επίκαιρη
ερώτησή σας. Έχετε θέσει πάρα πολλά θέµατα. Είναι λίγος ο
χρόνος που έχω στη διάθεσή µου, αλλά θα προσπαθήσω σε
αυτόν τον χρόνο να σας απαντήσω. 

Τον Μάιο του 2013, όπως γνωρίζετε, αντικείµενο του Ευρω-
παϊκού Συµβουλίου ήταν και το θέµα της φοροδιαφυγής, φορο-
αποφυγής στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ένα σηµείο των συµπε-
ρασµάτων ήταν το ότι θα συνεχιστούν οι εργασίες όσον αφορά
τον επιθετικό φορολογικό σχεδιασµό και τη µεταφορά κερδών. 

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, πρώτον, υιοθετήθηκε µία τροποποί-
ηση της οδηγίας για µητρικές-θυγατρικές για τον υβριδικό δα-
νεισµό. Υπάρχει περαιτέρω πρόταση για να τροποποιηθεί αυτή
η οδηγία, έτσι ώστε να µη γίνεται κατάχρηση στις µεταφορές µε-
ρισµάτων από τις θυγατρικές στις µητρικές. 

Επίσης, στο ίδιο πλαίσιο υπήρξε µελέτη , η οποία υποβλήθηκε
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, για την ψηφιακή οικονοµία. Στη µε-
λέτη αυτή υπάρχουν πάρα πολύ χρήσιµα συµπεράσµατα για το
θέµα της αντιµετώπισης των φαινοµένων του ηλεκτρονικού εµ-
πορίου σε σχέση και µε τον ΦΠΑ αλλά και µε τη µεταφορά κερ-
δών. 

Ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα που τέθηκε ήταν και η κοινή βάση
κερδών, η πρόταση για οδηγία που συζητείται πάρα πολύ καιρό
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο θα µπορέσει
να αντιµετωπιστεί επαρκώς, εφόσον προχωρήσει και αυτή η οδη-
γία. 

Όπως ασφαλώς θα γνωρίζετε, η οδηγία αυτή προσπαθεί να
αντιµετωπίσει το θέµα των συµφωνιών µεταξύ συνδεδεµένων επι-
χειρήσεων, έτσι ώστε µε έναν τρόπο, ανάλογα µε κάποια κριτή-
ρια, να φορολογείται κάθε εταιρεία ενός οµίλου µε βάση αυτά
τα κριτήρια και να γίνεται η κατανοµή των κερδών στις χώρες
στις οποίες έχει δραστηριότητα ο όµιλος. 

Αυτή η πρωτοβουλία θα δώσει ένα οριστικό τέλος στην όλη
συζήτηση για τις ενδοοµιλικές συναλλαγές, διότι, εφόσον υπάρ-
χουν κριτήρια µε τα οποία κατανέµονται τα κέρδη, σταµατάµε να
συζητάµε για το πώς φορολογούνται ή πώς δοµούνται οι ενδοο-
µιλικές συναλλαγές. 

Θα έχω την ευκαιρία και στη δευτερολογία µου να σας πω και
µερικές από τις πρωτοβουλίες που έχουν ξεκινήσει και στη χώρα
µας στην κατεύθυνση αυτή. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
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στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα δύο µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί-συνοδοί από το 4ο Γυµνάσιο Πετρούπολης (Β’

Τµήµα). 
Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει ο κ. Τριαντάφυλλος. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Θα ήθελα να καλωσο-

ρίσω και εγώ τους µαθητές και τους εκπαιδευτικούς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ζουν πολλοί Χιώτες

στην Πετρούπολη;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Όχι, αλλά νοµίζω ότι

είναι χρήσιµο κάθε µαθητής που εισέρχεται στον Κοινοβούλιο
και συµµετέχει στο πρόγραµµα για τη δηµοκρατία να είναι ο ίδιος
πρεσβευτής, είτε είναι στην Πετρούπολη είτε είναι στη Χίο, κύριε
Πρόεδρε. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να πω το εξής: Κύριε Υπουργέ,
όπως γνωρίζετε, υπάρχει πλέον και η έκθεση –την οποία γνωρί-
ζετε καλά- του Οργανισµού Οικονοµικής Συνεργασίας και Ανά-
πτυξης, του ΟΟΣΑ. Είχα την τύχη να παρακολουθήσω και ένα
µέρος της παρουσίασής της όταν ήρθε ο ίδιος ο κ. Άνχελ Γκου-
ρία στο Στρασβούργο, προσκεκληµένος του Συµβουλίου της Ευ-
ρώπης.

Η έκθεση αυτή ουσιαστικά µιλά πλέον για τη διάβρωση της φο-
ρολογικής, µε τη διαδικασία της µεταφοράς εσόδων στην ψη-
φιακή οικονοµία. Ουσιαστικά είναι ένα µήνυµα, είναι µία έκθεση
που µε πολύ εµπεριστατωµένο τρόπο τεκµηριώνει το πρόβληµα,
όπως σήµερα υπάρχει, στην παγκόσµια ψηφιακή οικονοµία. 

Εδώ υπάρχουν δύο ζητήµατα. Με τι έχουµε να κάνουµε; 
Έχουµε να κάνουµε µε τη χρήση µίας διεθνούς σύµβασης και

πρακτικής, ότι δεν είναι δυνατόν µία υπηρεσία, µία εταιρεία, µία
επιχείρηση να φορολογείται διπλά κατά την ενάσκηση του επι-
χειρηµατικού της σχεδίου και της δραστηριότητάς της. Αυτοί,
λοιπόν, κάνουν χρήση αυτού του πράγµατος. 

Τι γίνεται στη συνέχεια; Ουσιαστικά έχουµε τις θυγατρικές
εταιρείες, οι οποίες πληρώνουν δυσανάλογα υψηλά πνευµατικά
δικαιώµατα στις µητρικές εταιρείες ή, σε κάποιες περιπτώσεις,
και αντίστροφα. Η µητρική εταιρεία, δηλαδή, πληρώνει δυσανά-
λογα ψηλά πνευµατικά δικαιώµατα στη θυγατρική εταιρεία, η
οποία εδρεύει σε έναν φορολογικό παράδεισο.

Προσέξτε τώρα. Ταυτόχρονα έχουµε και πολύ υψηλή εσωτε-
ρική καταβολή τιµήµατος για την παροχή υπηρεσιών, πάλι όµως
προς τους φορολογικούς παραδείσους.

Τι είναι ο φορολογικός παράδεισος; Όπως είπα προηγουµέ-
νως, δεν είναι µόνο τα νησιά, δεν είναι µόνο ο Μαυρίκιος, οι Βερ-
µούδες ή οποιαδήποτε άλλα νησιά. Είναι και κάποιες χώρες-µέλη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίες όχι µόνο έχουν χαµηλό συν-
τελεστή, αλλά κάνουν και το εξής, το οποίο εγώ αδυνατώ να κα-
τανοήσω στο πλαίσιο του Ευρωπαϊκού Δικαίου: συνάπτουν
ειδικές συµφωνίες. Ενώ δηλαδή υπάρχει χώρα-µέλος της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, όπου ο συντελεστής είναι γύρω στο 10% µε
12%, τελικά µία εταιρεία µπορεί να συνάψει –ο ΟΟΣΑ ανέφερε
τα «STARBUCKS», αν και δεν είναι ψηφιακή οικονοµία, που πα-
ρουσίασαν δεκάδες εκατοµµύρια κέρδη στη χώρα αυτή- ειδική
συµφωνία και ουσιαστικά να µην πληρώσει ούτε ένα ευρώ.

Εποµένως υπάρχει ένα σοβαρό ζήτηµα πλέον διάβρωσης της
φορολογικής βάσης της παγκόσµιας, της διεθνούς οικονοµίας,
που επηρεάζει προφανώς την Ελλάδα. Στη Γαλλία έχει προσδιο-
ριστεί το ποσοστό. Είναι περίπου 800 εκατοµµύρια αυτά που
έχασε το γαλλικό δηµόσιο.

Στην Ελλάδα υποθέτω ότι είναι πολύ µικρότερο, λόγω της
πολύ µικρής διείσδυσης του ηλεκτρονικού εµπορίου. Έχουµε το
χαµηλότερο ποσοστό ηλεκτρονικού εµπορίου από όλες τις
χώρες-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Θεωρώ, όµως, ότι υπάρχουν δύο τρόποι –που περνούν και
µέσα από όλες τις διεθνείς εκθέσεις- για να αντιµετωπιστεί αυτό
το φαινόµενο: 

Ο πρώτος είναι να ζητήσουµε και εµείς ως χώρα, στο πλαίσιο

της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στο πλαίσιο της συζήτησης για την εµ-
πορική σύµβαση-συµφωνία µε τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµε-
ρικής, να υπάρχει η φορολόγηση εκεί που καταναλώνεται, εκεί
που παρέχεται υπηρεσία, εκεί που βρίσκεται ο πελάτης. Το
πρώτο, λοιπόν, είναι ο ΦΠΑ εκεί που βρίσκεται ο πελάτης. ΦΠΑ
όταν κάποιος αγοράζει βιβλίο της «ΑMAZON» µε τον ΦΠΑ τον ελ-
ληνικό. Ένα είναι αυτό.

Δεύτερον, πρέπει να υπάρχει επιτέλους ένα απλό και διαφανές
σύστηµα στη διεθνή ψηφιακή οικονοµία. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι
όλες οι συναλλαγές µέσω διαδικτύου, που είναι πάρα πολλά δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, να περνάνε πλέον µε έναν διεθνή φόρο –
αυτή είναι η πρόταση του ψηφίσµατος που κατέθεσα στο
Συµβούλιο της Ευρώπης- κατ’ αντιστοιχία του διεθνούς φόρου
για τις χρηµατοπιστωτικές συναλλαγές. 

Με αυτούς τους δύο τρόπους ουσιαστικά θα πετύχουµε να µει-
ώσουµε τη φοροαποφυγή και να αντιµετωπίσουµε, αν θέλετε, και
µε έναν τρόπο πολιτικό και κοινωνικό όλες αυτές τις πρακτικές,
διότι είναι καλό ο πολίτης –όχι µόνο ο Έλληνας, αλλά και ο Ευ-
ρωπαίος- να γνωρίζει ποιον φόρο και πόσο φόρο πληρώνει η
κάθε εταιρεία, της οποίας τις υπηρεσίες ο ίδιος αγοράζει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κατ’

αρχάς θα ήθελα να αναφερθώ στις πρωτοβουλίες που έχουν
αναληφθεί από πλευράς της ελληνικής πολιτείας για τη θεσµο-
θέτηση σύγχρονων κανόνων για την αντιµετώπιση της φοροαπο-
φυγής.

Πρώτον, βάλαµε µέσα στη νοµοθεσία µας νέους κανόνες για
τις ενδοοµιλικές συναλλαγές.

Δεύτερον, θεσµοθετήσαµε τη δυνατότητα αµφισβήτησης συ-
ναλλαγής, εάν γίνεται µόνο για φορολογικούς σκοπούς. Είναι η
γενική διάταξη κατά της φοροαποφυγής, που υπάρχει σε όλες
τις σύγχρονες νοµοθεσίες.

Τρίτον, θεσµοθετήσαµε διάταξη για τις ελεγχόµενες επιχειρή-
σεις, τη λεγόµενη CFC νοµοθεσία, που ακριβώς προσπαθεί να
αντιµετωπίσει το φαινόµενο αυτό και είναι µέσα πλέον στον Φο-
ρολογικό Κώδικα Εισοδήµατος. 

Βάλαµε επίσης κανόνα για τις συναλλαγές µεταξύ ελληνικών
επιχειρήσεων και επιχειρήσεων που είναι εγκατεστηµένες σε
χώρες µε χαµηλούς φορολογικούς συντελεστές ή χώρες που
δεν έχουν διοικητική συνδροµή µε την Ελλάδα, ώστε να υπάρχει
δυνατότητα αµφισβήτησης αλλά και απόδειξης ότι είναι πραγµα-
τική η συναλλαγή.

Αυτές είναι οι πρωτοβουλίες που ελήφθησαν από πλευράς Ελ-
λάδας. Συµµετέχουµε βεβαίως σε όλες τις πρωτοβουλίες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Όµως θέλω να τονίσω ότι, ακριβώς όπως
είπατε, το φαινόµενο δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί µόνο από µία
χώρα. Θα πρέπει να υπάρχει συνεργασία. Έχει γίνει αυτό αντι-
ληπτό στη διεθνή κοινότητα, τόσο σε επίπεδο ΟΟΣΑ όσο σε επί-
πεδο G20, αλλά και σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Για µένα, όπως σας είπα, µια µεγάλη ενέργεια είναι να προχω-
ρήσει η οδηγία για την ενοποιηµένη κοινή φορολογική βάση, η
οποία σαν στόχο έχει την κατανοµή των κερδών των οµίλων, µε
κάποια κριτήρια. Η οδηγία σε διάφορες µορφές της έχει έρθει
εδώ και πολλά χρόνια. Στην τελευταία της µορφή συζητείται µια
δεκαετία περίπου.

Αυτό θα λύσει το πρόβληµα, γιατί, όταν θα έχουµε την κατα-
νοµή των κερδών µε βάση αυτά τα κριτήρια, θα εκλείψει και ο
λόγος για τις ενδοοµιλικές συναλλαγές στα φαινόµενα που ανα-
φερθήκατε, δηλαδή τις χρεώσεις για υπηρεσίες, δικαιώµατα
κ.λπ.. 

Συνεπώς πιστεύω ότι οι πρωτοβουλίες µέσα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση είναι πολύ κρίσιµες και σηµαντικές. Πρέπει να ολοκλη-
ρωθούν πολύ γρήγορα µαζί και µε τις πρωτοβουλίες για τις αλ-
λαγές ν κοινοτική νοµοθεσία του ΦΠΑ για τη φορολόγηση στη
χώρα του λήπτη και όχι στη χώρα του παρέχοντος.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Η τέταρτη µε αριθµό

273/17-11-2014 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βου-
λευτή Έβρου των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Μαρίνου Ουζουνίδη
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προς τον Υπουργό Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη,
σχετικά µε τη φηµολογία περί δηµιουργίας νέου ανοιχτού κέν-
τρου κράτησης στην Ορεστιάδα δεν συζητείται και διαγράφεται.

Η πέµπτη µε αριθµό 278/17-11-2014 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης της Δηµοκρατικής
Αριστεράς κ. Ασηµίνας Ξηροτύρη-Αικατερινάρη προς τον
Υπουργό Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, σχετικά µε την πα-
ροχή ρευστότητας στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις δεν συζητεί-
ται και διαγράφεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι πέντε µαθητές και µαθήτριες και µία
εκπαιδευτικός από το 3ο Αρσάκειο Δηµοτικό Σχολείο Ψυχικού. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων: «Κύρωση της Συµφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών µε-
ταξύ του Καναδά αφενός και της Δηµοκρατίας της Αυστρίας, του
Βασιλείου του Βελγίου, της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας, της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας, της Τσεχικής Δηµοκρατίας, του Βασιλείου
της Δανίας, της Δηµοκρατίας της Εσθονίας, της Δηµοκρατίας της
Φινλανδίας, της Γαλλικής Δηµοκρατίας, της Οµοσπονδιακής Δη-
µοκρατίας της Γερµανίας, της Ελληνικής Δηµοκρατίας, της Δηµο-
κρατίας της Ουγγαρίας, της Ιρλανδίας, της Ιταλικής Δηµοκρατίας,
της Δηµοκρατίας της Λετονίας, της Δηµοκρατίας της Λιθουανίας,
του Μεγάλου Δουκάτου του Λουξεµβούργου, της Μάλτας, του Βα-
σιλείου των Κάτω Χωρών, της Δηµοκρατίας της Πολωνίας, της
Πορτογαλικής Δηµοκρατίας, της Ρουµανίας, της Σλοβακικής Δη-
µοκρατίας, της Δηµοκρατίας της Σλοβενίας, του Βασιλείου της
Ισπανίας, του Βασιλείου της Σουηδίας, του Ηνωµένου Βασιλείου
της Μεγάλης Βρετανίας και Βορείου Ιρλανδίας και της Ευρωπαϊ-
κής Κοινότητας αφετέρου».

Το νοµοσχέδιο, όπως είναι γνωστό, ψηφίστηκε στη Διαρκή Επι-
τροπή κατά πλειοψηφία. Εισάγεται για συζήτηση στη Βουλή µε
τη διαδικασία του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δη-
λαδή µπορούν να λάβουν τον λόγο, όπως είναι γνωστό, όσοι
έχουν αντίρρηση επί της κύρωσης αυτής της συµφωνίας. 

Στην επιτροπή η Νέα Δηµοκρατία ψήφισε υπέρ, ο ΣΥΡΙΖΑ κρά-
τησε επιφυλάξεις, το ΠΑΣΟΚ και οι Ανεξάρτητοι Έλληνες ψήφι-
σαν υπέρ, η Χρυσή Αυγή διατήρησε επιφυλάξεις, η Δηµοκρατική
Αριστερά ψήφισε υπέρ, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ψή-
φισε κατά και οι Ανεξάρτητοι Δηµοκρατικοί Βουλευτές ψήφισαν
υπέρ. 

Τον λόγο έχει η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ.
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-

ταφορών και Δικτύων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Με συγχωρείτε. Ζή-

τησε τον λόγο ο κύριος Υπουργός. Ίσως έχει κάτι να µας πει.
ΕΥΓΕΝΙΑ ΟΥΖΟΥΝΙΔΟΥ: Ναι, του θέσαµε κάποια ερωτήµατα.
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-

ταφορών και Δικτύων): Κύριε Πρόεδρε, να δώσω κάποιες απαν-
τήσεις πρώτα πριν από την εισήγηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ναι, βεβαίως. Είναι
προς το καλόν της συζήτησης. Θα βοηθήσετε πάρα πολύ και σας
ευχαριστούµε. Είστε από την Κοζάνη και ξέρετε. Πόσα λεπτά θέ-
λετε, κύριε Υπουργέ;

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων): Πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς να καλωσορίσω κι εγώ τα παιδιά από το Αρσάκειο
και να συγχαρώ τους εκπαιδευτικούς του Αρσάκειου για το πολύ
χρήσιµο παιδαγωγικό έργο το οποίο κάνουν. Είναι πρότυπο το
παιδαγωγικό τους έργο, αλλά και πολλά δηµόσια σχολεία είναι
στην κατηγορία αυτή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα ήθελα, πριν µι-
λήσω για την κύρωση της αεροπορικής συµφωνίας, να δώσω κά-
ποιες απαντήσεις σε ερωτήµατα συναδέλφων τα οποία τέθηκαν
στην επιτροπή. 

Έτσι, λοιπόν, στην ερώτηση της κ. Ουζουνίδου και της κ.
Φούντα, σχετικά µε την απαλλαγή από δασµούς, φόρους και
τέλη, σύµφωνα µε το άρθρο 8, ήθελα να πω ότι το άρθρο 8 απο-
τελεί ένα πάγιο άρθρο αεροπορικών συµφωνιών. Αντίστοιχο
άρθρο περιελάµβανε και η οικεία διµερής συµφωνία Ελλάδας-
Καναδά. Οι απαλλαγές αυτές, λοιπόν, ισχύουν διεθνώς στο πλαί-
σιο της αµοιβαιότητας και περιλαµβάνονται σε όλες τις διµερείς
αεροπορικές συµφωνίες. 

Η απαλλαγή από δασµούς και φόρους των συγκεκριµένων αν-
τικειµένων, που αφορούν κυρίως σε εφόδια του αεροσκάφους -
καύσιµα, λιπαντικά- και στα είδη που σχετίζονται µε τη λειτουργία
και την πτήση του αεροσκάφους, καθώς και οι απαλλαγές από
τον φόρο προστιθέµενης αξίας των ειδών που προσδιορίζονται

για τον εφοδιασµό των αεροσκαφών προβλέπονται στο άρθρο
148 παράγραφος ε’ της οδηγίας 2006/112, η οποία έχει ενσωµα-
τωθεί στο εθνικό µας δίκαιο µε το άρθρο 27 του κώδικα
2859/2000.

Επίσης, βάσει του άρθρου 86 του ν.1684/1987 και κατ’ εφαρ-
µογή του αντίστοιχου άρθρου 93 της οδηγίας 2009/132 –δίνω τα
στοιχεία αυτά, για να υπάρχουν και στα Πρακτικά της Βουλής,
αλλά και να τα σηµειώσετε για να βρείτε ακριβώς αυτό το οποίο
λέω- εφαρµόζονται οι απαλλαγές που περιγράφονται στις συνι-
στώµενες πρακτικές 442, 444 του παραρτήµατος 9 από τη Σύµ-
βαση του Σικάγου. 

Στη δεύτερη ερώτηση της κ. Ουζουνίδου και της κ. Φούντα,
όσον αφορά το άρθρο 13 παράγραφος 3 σχετικά µε τις πτήσεις
µε τον κοινό κωδικό, στο εδάφιο δ’ της άνω παραγράφου θα προ-
σέξετε ότι αναφέρεται ρητά ότι η υποχρέωση των εταιρειών να
ενηµερώνουν τους επιβάτες για το ποιος αεροµεταφορέας θα
εκτελεί κάθε τµήµα του δροµολογίου είναι ξεκάθαρη. 

Σε όλες τις συµφωνίες τη χρήση κοινού κωδικού οι αεροπορι-
κές εταιρείες υποχρεούνται να την καταγράφουν στο εισιτήριο,
ώστε να γνωρίζουν οι επιβάτες µε ποιον αεροµεταφορέα γίνεται
κάθε σκέλος της διαδροµής. 

Στην τρίτη ερώτηση των συγκεκριµένων συναδέλφων, περί
διασφάλισης θεµιτού ανταγωνισµού µεταξύ αεροπορικών εται-
ρειών και συµβαλλοµένων µερών, αυτό επιτυγχάνεται ξεκάθαρα
µε την κατάργηση των επιδοτήσεων και των κρατικών ενισχύ-
σεων σε αεροπορικές εταιρείες που νοθεύουν τον ανταγωνισµό
καθώς και µε την ισότιµη πρόσβαση στις αερολιµενικές υπηρε-
σίες και στα συστήµατα κράτησης θέσεων. 

Επίσης, στην ερώτηση της κ. Ουζουνίδου σχετικά µε τις άγο-
νες γραµµές, οι τακτικές αεροπορικές γραµµές στις οποίες έχει
επιβληθεί η υποχρέωση παροχής δηµόσιας υπηρεσίας –αυτό ση-
µαίνει άγονη γραµµή- έχουν θεσπιστεί, βάσει των διατάξεων των
άρθρων 16, 17 και 18 του κανονισµού 1008/2008, ο οποίος έχει
αντικαταστήσει τον 2408/1992.

Στο σχετικό άρθρο 4, λοιπόν, το δικαίωµα αποκλειστικής εκ-
µετάλλευσής τους έχει ανατεθεί κατόπιν διενέργειας δηµοσίων
διεθνών µειοδοτικών διαγωνισµών. Το ύψος του οικονοµικού αν-
τισταθµίσµατος, που παρέχεται ως αποζηµίωση και όχι ως επι-
δότηση, δεν µπορεί να υπερβαίνει το ποσό που απαιτείται για να
καλυφθεί το καθαρό κόστος που προκύπτει από την εκπλήρωση
της υποχρέωσης αυτής, δηλαδή της παροχής δηµόσιας υπηρε-
σίας, λαµβανοµένων υπ’ όψιν και των σχετικών εσόδων µε το εύ-
λογο κέρδος που έχουµε.

Η τέταρτη ερώτηση αφορά στο ποιες είναι οι καθορισµένες
εταιρείες, βάσει του άρθρου 3 της συµφωνίας. Καθορισµένες,
βάσει του άρθρο 3 της συµφωνίας, είναι οι εταιρείες που έχουν
αδειοδοτηθεί για την εκτέλεση δροµολογίων µεταξύ δύο µερών
και έχουν δικαίωµα να αποβιβάζουν και επιβιβάζουν επιβάτες
στην επικράτεια του άλλου συµβαλλόµενου µέρους. Αυτό έχει
να κάνει µε την τρίτη και τέταρτη ελευθερία του αέρος.

Οι άλλες εταιρείες των συµβαλλοµένων µερών, στις οποίες
δεν έχουν καθοριστεί ελεγκτές δροµολογίων µεταξύ των µερών,
έχουν επίσης δικαίωµα υπέρπτησης ή τεχνικής προσέγγισης.
Αυτό έχει να κάνει µε την πρώτη και δεύτερη ελευθερία του
αέρος, βάσει της Σύµβασης του Σικάγου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Στην ερώτηση, επίσης, της κ. Ουζουνίδου, σχετικά µε τη µεικτή

επιτροπή, θέλω να πω ότι στη µεικτή επιτροπή από ευρωπαϊκής
πλευράς προεδρεύει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, συνεπικουρούµενη
από τη συµβουλευτική επιτροπή, αποτελούµενη από εκπροσώ-
πους των κρατών-µελών, εµπειρογνώµονες και επί των διµερών
αεροπορικών συµφωνιών.

Στην πέµπτη ερώτηση, σχετικά µε την επίλυση διαφορών, η
διαδικασία διευθέτησης διαφορών που ανακύπτουν από την
εφαρµογή της συµφωνίας, αποτελεί επίσης µία πάγια διαδικασία,
η οποία περιλαµβάνεται σε όλες τις διµερείς αεροπορικές συµ-
φωνίες. Στην περίπτωση κατά την οποία από τη διαδικασία διευ-
θέτησης διαφορών προκύψει ότι υπάρχει παραβίαση της
συµφωνίας και δεν υπάρξει συµµόρφωση του συµβαλλόµενου
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µέρους προς τις αποφάσεις του δικαστηρίου, προβλέπεται διά-
ταξη περί αναστολής της εφαρµογής ευεργετηµάτων που απορ-
ρέουν από τη συµφωνία, µέχρι ακόµα και την επίλυση των
διαφορών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ)

Σχετικά µε την τελευταία ερώτηση, για την απελευθέρωση των
αεροµεταφορών, θέλω να πω ότι αποτελεί πρωταρχική επιδίωξη
και βασικό στόχο, που τίθεται σε παγκόσµιο επίπεδο µε πολλα-
πλά οφέλη, τα οποία θα προκύψουν κυρίως για τους καταναλω-
τές µε την προσφορά περισσότερων επιλογών ναύλου, την
πρόσβαση στην αγορά, τον ανταγωνισµό, τις θετικές οικονοµικές
και κοινωνικές επιπτώσεις στην αύξηση του τουρισµού και του
εµπορίου και της διακίνησης αγαθών παγκοσµίως.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συµφωνία αυτή υπογράφτηκε
το 2009 στις Βρυξέλλες και αφορά το άνοιγµα της αγοράς στις
αεροπορικές µεταφορές µεταξύ Καναδά και ΕΕ. Η συµφωνία
αυτή δεν είναι µία διµερής συµφωνία. Είναι µία ολοκληρωµένη
συµφωνία αεροπορικών µεταφορών, η οποία αντικαθιστά τις δι-
µερείς συµφωνίες τις οποίες υπέγραψαν τα κράτη-µέλη ξεχωρι-
στά, δηλαδή κάθε κράτος να έχει τα δικά του δροµολόγια, τις
δικές του τιµές, µε αποτέλεσµα να µην µπορούσε να λειτουργή-
σει ο ελεύθερος ανταγωνισµός.

Δεν πρέπει, επίσης, να παραγνωρίζουµε το γεγονός ότι η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή έδωσε µάχη µε τα κράτη-µέλη για να τα πείσει
για την αναγκαιότητα της εφαρµογής αυτής της αεροπορικής
συµφωνίας και την κατάργηση των διµερών συµφωνιών.

Μάλιστα, για την υπογραφή της συµφωνίας είχε ζητηθεί και η
σύµφωνη γνώµη του Ευρωκοινοβουλίου. Με τη συµφωνία, λοι-
πόν, αυτή δεν υπάρχουν περιορισµοί και η πρόσβαση στις αγο-
ρές των αεροπορικών µεταφορών είναι ελεύθερη. Είναι
σηµαντικό αυτό. Δηλαδή, µε τη συµφωνία αυτή δηµιουργείται µία
πλήρως ανοιχτή, απελευθερωµένη αγορά στις αεροµεταφορές,
µε αναµφισβήτητα οφέλη για τους επιβάτες, αφού όλες οι αερο-
πορικές εταιρείες της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα µπορούν να εκτε-
λούν απευθείας πτήσεις προς τον Καναδά από οπουδήποτε στην
Ευρώπη, ενώ καταργούνται όλοι οι περιορισµοί στις διαδροµές,
στις τιµές ή στον αριθµό των εβδοµαδιαίων πτήσεων µεταξύ Ευ-
ρώπης και Καναδά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Αυτό θα έχει ως συνέπεια το επιβατικό κοινό, οι αεροµεταφο-
ρές αλλά και η οικονοµία των συµβαλλοµένων µερών να αποκτή-
σουν πολλαπλά οφέλη, να υπάρξει αύξηση των επενδύσεων,
βελτίωση των υπηρεσιών προς τους καταναλωτές και την προ-
στασία του περιβάλλοντος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι στην επιτροπή στην
οποία συµµετέχει και η Ελλάδα στα άρθρα που ανέφερα παρα-
πάνω -και απάντησα και στην ερώτηση της κ. Ουζουνίδου ότι από
ευρωπαϊκής πλευράς προεδρεύει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, συνε-
πικουρεί η συµβουλευτική- έχουν εκπροσώπους και εµπειρογνώ-
µονες όλα τα κράτη-µέλη, άρα και η Ελλάδα. Εποµένως η
συµµετοχή της Ελλάδας είναι σηµαντική σε αυτό.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι είναι τουλάχιστον άδικο -θα µπορούσε να
πει κανείς- για την παρούσα Βουλή να µην υπάρξει οµόφωνη ψή-
φιση µιας τέτοιας συµφωνίας.

Νοµίζω ότι η αντιπολιτευτική τακτική που ακολουθεί σήµερα η
Αντιπολίτευση στο σύνολό της θα πρέπει να µείνει απ’ έξω από
τέτοιες συµφωνίες, τις οποίες έχουν αποδεχθεί όλα τα κράτη-
µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Για την Ελλάδα δε τέτοιες συµφωνίες προσφέρουν άµεσα
οφέλη, βοηθούν την ανάπτυξη του εθνικού µας προϊόντος -που
είναι ο τουρισµός-, την έντονη διακίνηση τουριστών και αποτε-
λούν για τη χώρα µας πηγή εσόδων, πηγή ανάπτυξης. Δεν µπο-
ρούµε από τη µία να λέµε ότι στηρίζουµε τις συµφωνίες για τις
διεθνείς αεροµεταφορές και από την άλλη να τις καταψηφίζουµε. 

Γι’ αυτό θα παρακαλούσα όλους τους συναδέλφους να υπερ-
ψηφίσουν την παρούσα συµφωνία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. 
Τον λόγο έχει η κ. Ουζουνίδου, εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, για

πέντε λεπτά. 
ΕΥΓΕΝΙΑ ΟΥΖΟΥΝΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι,

αναφερθήκαµε λεπτοµερώς στο πλαίσιο της συζήτησης στην επι-
τροπή για την παρούσα κύρωση. 

Η παρούσα συµφωνία αποτελεί µια συµφωνία τύποις αµοιβαι-
ότητας, µε αποτέλεσµα την περαιτέρω φιλελευθεροποίηση του
τοµέα των αεροµεταφορών. Η διαδικασία αυτή παρεµποδίζει τον
ελεγκτικό και ρυθµιστικό ρόλο του κράτους στον στρατηγικό
αυτόν τοµέα, επιτρέποντας την είσοδο στη µονοπωλιακή συγκέν-
τρωση, που αποτελεί πάντα επακόλουθο του ελεύθερου αντα-
γωνισµού. 

Στο όνοµα της διευκόλυνσης των επιχειρηµατικών ευκαιριών
στον τοµέα των διεθνών αεροµεταφορών προωθούνται τα συµ-
φέροντα των πολυεθνικών στον κλάδο, εις βάρος των εθνικών
εταιρειών και των αντίστοιχων στρατηγικών τους συµφερόντων. 

Θέλουµε ακόµα µια φορά να το πούµε -και θα το ξαναπούµε-
ότι δεν έχουµε εθνικό αεροµεταφορέα. Δηµιουργήσατε ένα ιδιω-
τικό µονοπώλιο και το αποτέλεσµα -στο όνοµα του ανταγωνι-
σµού- ήταν να µην έχουµε τόσες πτήσεις εσωτερικού όσες θα
µπορούσαµε να έχουµε και ταυτοχρόνως να έχουµε πολύ υψηλά
εισιτήρια εσωτερικών αεροµεταφορών. 

Αναµένουµε, όπως συζητήσαµε στην επιτροπή, την επιτροπή
Ανταγωνισµού, για να µας ενηµερώσει για το τι έχει κάνει στον
τοµέα των αεροµεταφορών και πώς εξηγείται το πολύ µεγάλο
κόµιστρο στις εσωτερικές πτήσεις. 

Κυρίες και κύριοι, ενώ δεν προκύπτει ευθέως από το κείµενο
της συµφωνίας, σε ένα περιβάλλον όπου κυριαρχούν ελάχιστοι
πολυεθνικοί όµιλοι είναι δύσκολο να ασκήσεις ουσιαστικό
έλεγχο. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κύριε Υπουργέ, όσο και αν δεν
συµφωνείτε.

Ακόµη και αυτές οι ρυθµίσεις αεροναυτικής ασφάλειας δύναν-
ται να ατονήσουν, για να γίνουν θυσία στον βωµό του κέρδους,
δεδοµένου ότι η ασφάλεια θα τείνει να εξαρτάται από τους προ-
βληµατισµούς των εταιρειών περί κόστους οφέλους. 

Παράλληλα, η συµφωνία πλήττει ευθέως τους εργαζόµενους
και τα εργασιακά δικαιώµατα. Η απελευθέρωση διευκολύνει το
ντάµπινγκ από τις πολυεθνικές, οδηγώντας σε ανασφάλεια της
εργασίας, λόγω της αναγκαστικής επιδείνωσης των εργασιακών
συνθηκών. 

Παρ’ όλο που υπάρχει αναφορά για το περιβάλλον, αφ’ ενός
δεν υπάρχει καµµία ρύθµιση για τις εκποµπές θερµοκηπιακών
αερίων από τις διεθνείς αεροµεταφορές, αφ’ ετέρου το κόστος-
όφελος θα παίζει βασικό ρόλο. Αυτό τονίζεται και στην αιτιολο-
γική έκθεση αλλά και στα άρθρα του κειµένου. 

Σας είπαµε στην επιτροπή ότι οι ευρωοµάδες της Αριστεράς
και του σοσιαλιστικού κόµµατος έθεσαν το θέµα της ελλιπέστα-
της αναφοράς της κοινωνικής διάστασης, την απουσία ρητής
αναφοράς στις εργασιακές συνθήκες των εργαζοµένων και συ-
νέστησαν στην επιτροπή να χρησιµοποιεί τη δυνατότητα προ-
σφυγής στη µεικτή επιτροπή, για να προωθεί τη συµµόρφωση
προς τη σχετική διεθνή νοµοθεσία για τα κοινωνικά δικαιώµατα
και τα πρότυπα εργασίας. 

Όσον αφορά άλλα ειδικότερα θέµατα, µας είπατε σε σχέση µε
τους φόρους και τα τέλη ότι υπάρχει ήδη κύρωση. Αυτό δεν ση-
µαίνει, κύριε Υπουργέ, ότι συµφωνούµε µε αυτό. 

Το ίδιο το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους αναγνωρίζει ότι θα
επέλθει απώλεια εσόδων, λόγω των ρυθµίσεων για την απαλλαγή
από τελωνειακούς δασµούς και φόρους και λόγω της δυνατότη-
τας µεταφοράς από τις καναδικές εταιρείες κεφαλαίων από
έσοδα που αποκτήθηκαν εδώ χωρίς περιορισµούς. 

Σε ό,τι αφορά τον κοινό κωδικό, για τον οποίο είπατε ότι υπάρ-
χει ρητή αναφορά για ενηµέρωση των επιβατών, έχουµε την πρα-
κτική –γιατί αυτό παρουσιάζεται ως µεγάλο επίτευγµα- η οποία
λέει ότι πολλές φορές έχουν γίνει καταγγελίες επιβατών ακριβώς
για το γεγονός ότι από άλλη εταιρεία αγόρασαν και µε άλλη εται-
ρεία βρέθηκαν στο τέλος, µε πολύ λιγότερες παροχές. Γι’ αυτό
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τονίσαµε το συγκεκριµένο. 
Σε σχέση µε τις διεθνείς µεταφορές, την ανάπτυξη και τα

λοιπά που είπατε, να δεχθούµε ότι η χρησιµοποίηση χερσαίων,
θαλάσσιων ή επίγειων µεταφορών δεν οδηγεί σε καρτέλ ελέγχου
όλου του δικτύου µεταφορών. Σαφώς. Όµως, ένας αριθµός µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων απειλείται ή όχι; 

Ένα άλλο θέµα που µας απασχολεί είναι η απουσία ρήτρας
της προστασίας της εθνικής άµυνας και της ακεραιότητας της
χώρας. Εµείς πιστεύουµε ότι θα έπρεπε να υπάρχει και να απο-
τελεί λόγο µονοµερούς αναστολής της σύµβασης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Σας είχαµε θέσει κάποια ερωτήµατα, τα οποία χαιρόµαστε
πάρα πολύ που ο κύριος Υπουργός τα έψαξε και µας απάντησε
συγκριµένα.

Θα αναφερθώ σε σχέση µε το άρθρο 14 και τα ερωτήµατα που
σας έβαλα για τις άγονες γραµµές. Κύριε Υπουργέ, µας είπατε
ότι για τις άγονες γραµµές δεν υφίσταται θέµα –γιατί αυτό µάς
είπατε εν τέλει. Κατ’ αρχάς, εµείς πρέπει να πούµε ότι δηλώ-
νουµε ικανοποιηµένοι. Εφιστούµε την προσοχή, όµως, στις νοµι-
κές υπηρεσίες του Υπουργείου σας, όπως και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, µήπως πρέπει να απαλείψουν τον όρο «άλλη παρέµ-
βαση», γιατί αυτό µπορεί να ανοίξει και άλλους δρόµους.

Κυρίες και κύριοι, καταλήγοντας να υπογραµµίσω για ακόµη
µία φορά πως για εµάς είναι απαραίτητες και αναγκαίες, σε παγ-
κόσµιο επίπεδο, στον κλάδο των αεροµεταφορών, συνεργασίες
στην ασφάλεια των πτήσεων, στην προστασία του περιβάλλον-
τος και στην τήρηση του Διεθνούς Δικαίου για τα εργασιακά δι-
καιώµατα και οπωσδήποτε για τη διασφάλιση των θέσεων
εργασίας. 

Ήθελα, επίσης, να πω και µια κουβέντα, γιατί στην επιτροπή
συζητήθηκε το θέµα, για την πώληση των περιφερειακών αερο-
δροµίων. Σχετικά µε το θέµα απαντήσατε, κύριε Υπουργέ, ότι
αυτό δεν επηρεάζει καθόλου την Υπηρεσία Πολιτικής αεροπο-
ρίας και ότι δεν είναι πώληση και είναι παραχώρηση.

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων): Δεν είναι πώληση.

ΕΥΓΕΝΙΑ ΟΥΖΟΥΝΙΔΟΥ: Λοιπόν, κύριε Υπουργέ, µε την υπ’
αριθµόν 195/ 27-10-2011 διυπουργική απόφαση παραχωρείται
το δικαίωµα διοίκησης, διαχείρισης, λειτουργίας, ανάπτυξης,
επέκτασης, συντήρησης και εκµετάλλευσης όλων των κρατικών
αεροδροµίων, των οποίων η οργάνωση, η λειτουργία και η διοί-
κηση ασκείται από την Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας. 

Αυτό το δικαίωµα, κύριε Υπουργέ, µεταβιβάσθηκε χωρίς αν-
τάλλαγµα στο ΤΑΙΠΕΔ. Κι αυτό το δικαίωµα πήρε το ΤΑΙΠΕΔ… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε.

ΕΥΓΕΝΙΑ ΟΥΖΟΥΝΙΔΟΥ: …µε τους υποψήφιους επενδυτές.
Αυτό το δικαίωµα διαπραγµατεύεται. Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε.
ΕΥΓΕΝΙΑ ΟΥΖΟΥΝΙΔΟΥ: Εµείς θέλουµε να αναπτύξουµε το

αεροµεταφορικό έργο µε όλες τις χώρες του κόσµου, κάτω από
τις συγκεκριµένες συνθήκες ασφαλείας, προστασίας περιβάλ-
λοντος και όλων αυτών.

Η συµφωνία αυτή δεν µας βρίσκει σύµφωνους στο σύνολό της,
γι’ αυτό ψηφίζουµε «παρών».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Συνδέσµου-

Χρυσή Αυγή κ. Γρέγος για πέντε λεπτά.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Η συγκεκριµένη σύµβαση της Ευρωπαϊ-

κής Ένωσης µε τον Καναδά αφορά την απελευθέρωση των αε-
ροµεταφορών µεταξύ τους. Το πλαίσιο που ορίζει η σύµβαση
αυτή θα αντικαταστήσει τις σχετικές διµερείς συµβάσεις µεταξύ
Καναδά και κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Η σύµβαση έχει υπογραφεί εδώ και πέντε περίπου χρόνια και
είναι απορίας άξιον γιατί έρχεται τόσο καθυστερηµένα η κύρωσή
της. Κανονικά µετά από πέντε σχεδόν χρόνια θα έπρεπε να συ-
ζητάµε για τα ίδια τα αποτελέσµατα της σύµβασης, για το πώς
µπορεί να βελτιωθεί, τα λάθη, τις παραλείψεις και όχι να την κυ-

ρώνουµε απλώς τυπικά. 
Σήµερα δεν έχουµε κάποια σαφή εικόνα για το αν η σύµβαση

είναι θετική ή όχι για τις αεροµεταφορές µεταξύ Καναδά και Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Από τη µια, η απελευθέρωση αυτή θα οδη-
γήσει σίγουρα σε απώλεια εσόδων για τα κράτη-µέλη, λόγω της
κατάργησης δασµών και τελών. Από την άλλη, δεν έχουµε στοι-
χεία για το εάν αυξήθηκαν οι αεροπορικές συνδέσεις Ελλάδας-
Καναδά και γενικότερα Ευρωπαϊκής Ένωσης- Καναδά. 

Η καλύτερη σύνδεση Ελλάδας-Καναδά µε συχνές και φθηνές
γραµµές για Καναδά και πίσω θα ήταν πράγµατι κάτι σηµαντικό
για τη χώρα µας.

Υπάρχουν εκατοντάδες χιλιάδες οµογενείς στον Καναδά και
επιπλέον θα ήταν προς το συµφέρον της χώρας µας να υπάρ-
ξουν οι δοµές και το πλαίσιο για να αυξηθεί η κίνηση των τουρι-
στών από τον Καναδά. Για την ώρα, πάντως, τα εισιτήρια για
Καναδά από και προς Αθήνα κινούνται σε επίπεδο µεταξύ 900
ευρώ έως 1500 ευρώ. Οπότε, δεν ξέρουµε αν έχουν πετύχει κάτι,
τουλάχιστον σε επίπεδο τιµών. 

Από την άλλη, θα ήθελα να σταθώ και σε ένα άλλο σχετικό ζή-
τηµα. Συζητάµε για να κυρώσουµε µία σύµβαση ειδικά για τις αε-
ροµεταφορές, που υπεγράφη εδώ και πέντε χρόνια µε τον
Καναδά, την ίδια ώρα που η τρόικα θεωρεί ως προαπαιτούµενο
την ιδιωτικοποίηση όλων των περιφερειακών αεροδροµίων της
χώρας. 

Η λεγόµενη «παραχώρηση των περιφερειακών αεροδροµίων»,
που προχωράει µε γοργούς ρυθµούς, θα αποτελέσει και την τα-
φόπλακα των αεροµεταφορών µεταξύ των άγονων γραµµών της
χώρας µε την ηπειρωτική Ελλάδα. Αυτά τα αεροδρόµια, που χτί-
στηκαν και λειτούργησαν µε τα χρήµατα, τον κόπο και τον
ιδρώτα του ελληνικού λαού, θα παραχωρηθούν για ένα κοµµάτι
ψωµί στο εγχώριο και το ξένο κεφάλαιο δήθεν για να εκσυγχρο-
νιστούν και να λειτουργήσουν καλύτερα. Πρόκειται για τη γνω-
στή και πάγια τακτική του νεοφιλελευθερισµού, που έγκειται στο
ότι απαξιώνουµε και υποβαθµίζουµε κάτι, για να ανακύπτει η
ιδιωτικοποίηση, η παραχώρηση των δηµοσίων δοµών και εται-
ρειών ως µία αναγκαιότητα. 

Οι µέχρι τώρα ιδιωτικοποιήσεις –βλέπε ΟΠΑΠ, Ελληνικό και
άλλες πολλές- έχει αποδειχθεί ότι γίνονται σε πολύ χαµηλές
τιµές, οι οποίες δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατική αξία των
δοµών, που ξεπουλιούνται. 

Επίσης, έχει φανεί ότι ο ιδιώτης δεν σκοπεύει να ρίξει χρήµα,
όπως θα λέγαµε λαϊκά, για να αναβαθµίσει µια υποδοµή ή µια
υπηρεσία, αλλά περιµένει από τα ίδια τα έσοδα που ήδη έχει η
εταιρεία –το περιφερειακό αεροδρόµιο στην περίπτωσή µας- για
να κάνει τις όποιες κινήσεις συν το υπολογιζόµενο κέρδος του. 

Το αποτέλεσµα είναι σχεδόν πάντα καταστροφικό. Η παραχώ-
ρηση των περιφερειακών αεροδροµίων µε τους φόρους που
προωθεί η Κυβέρνηση θα είναι καταστροφική. Αντί να µιλάµε για
µια σύµβαση µε τον Καναδά το 2009, ας µιλήσουµε για το τώρα,
για το αύριο των ελληνικών περιφερειακών αεροδροµίων, της
χώρας, που έχουν µπει στο στόχαστρο των διεθνών τοκογλύφων. 

Εδώ να σηµειώσουµε και να τονίσουµε ότι οι αεροπορικές
εταιρείες πρέπει να είναι συνεπείς ως προς τις υποχρεώσεις
τους προς το κοινό και να τηρούνται αυστηρά και να είναι σεβα-
στά τα δικαιώµατα των πολιτών. 

Επίσης, έχουµε επισηµάνει ότι υπάρχει κίνδυνος τροµοκρατι-
κών χτυπηµάτων σε κοινόχρηστους χώρους, όπως αεροδρόµια,
λιµάνια, µετρό κ.λπ., αλλά δεν έχουµε δει κάποια αυξηµένα
µέτρα. 

Ακόµα, πρέπει να εξάρουµε και τις ικανότητες των Ελλήνων
πιλότων. 

Στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου της Χρυσής Αυγής
έχουν κατατεθεί και ερωτήσεις σχετικά µε την υποβάθµιση του
διεθνούς αεροδροµίου «Καπετάν Βασίλης Κωνσταντακόπουλος». 

Ένα ακόµα θέµα που έχουµε θέσει µε τη µορφή ερώτησης
είναι η ασέβεια προς την ιστορία της Ελληνικής Αεροπορίας µε
την πώληση του Αεροδροµίου του Σέδες Θεσσαλονίκης και
άλλες πολλές. 

Για την παρούσα κύρωση ψηφίζουµε «ΠΑΡΩΝ». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
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Τον λόγο έχει για πέντε λεπτά ο ειδικός αγορητής του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικόλαος Καραθανασόπου-
λος. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Το ΚΚΕ, όπως τόνισε και στην επιτροπή, καταψηφίζει τη συγ-

κεκριµένη σύµβαση, δηλαδή αυτήν τη σύµβαση που αφορά τη
συµφωνία των αεροπορικών µεταφορών µεταξύ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και του Καναδά. Την καταψηφίζουµε χωρίς ταλαντεύ-
σεις και ενδοιασµούς, γιατί στον πυρήνα αυτής της πολιτικής,
αυτή της σύµβασης, βρίσκεται η πολιτική της απελευθέρωσης
συνολικότερα των µεταφορών και ειδικότερα των αεροµεταφο-
ρών. Αυτή η πολιτική της απελευθέρωσης αποσκοπεί στο να ικα-
νοποιήσει τις σύγχρονες ανάγκες των πολυεθνικών που
δραστηριοποιούνται στον συγκεκριµένο κλάδο των αεροµεταφο-
ρών. 

Τα αποτελέσµατα αυτής της πολιτικής τα έχουµε ζήσει. Είναι
µια πολιτική που ξεκίνησε από τα µέσα της δεκαετίας του ’90.
Έτσι, λοιπόν, έχουµε την απελευθέρωση των εσωτερικών πτή-
σεων, την ιδιωτικοποίηση των κρατικών αεροµεταφορών, την
ιδιωτικοποίηση των υποδοµών στα αεροδρόµια από το κεντρικό
εδώ στην Ελλάδα µέχρι και τα περιφερειακά που µπαίνουν στο
στόχαστρο και περιλαµβάνουν την καθαριότητα µέχρι και τον
έλεγχο ακόµα και των επιβατών, την ιδιωτικοποίηση των υπηρε-
σιών αεροπλοΐας, την κατάργηση των κρατικών εναέριων χώρων
στο πλαίσιο του ενιαίου ευρωπαϊκού ουρανού. 

Τα παραπάνω καταγράφονται και αποτυπώνονται ακριβώς στη
συγκεκριµένη σύµβαση, µιας και αυτή, όπως είπε και ο κύριος
Υπουργός, καταγράφει την άρση των περιορισµών της πρόσβα-
σης στις αγορές, τη σταδιακή απελευθέρωση στα δικαιώµατα κί-
νησης αλλά και την άρση των όποιων περιορισµών στη
συµµετοχή στο µετοχικό κεφάλαιο των αεροπορικών εταιρειών
µέχρι την πλήρη εξαγορά τους. 

Δηλαδή, µέσα από αυτήν τη διαδικασία θα έχουµε έναν νέο
κύκλο συγκέντρωσης στον τοµέα των αεροµεταφορών µέσα από
εξαγορές και συγχωνεύσεις. Το αποτέλεσµα αυτών των εξαγο-
ρών και των συγχωνεύσεων είναι η επιδείνωση της θέσης των ερ-
γαζοµένων. Έχουµε απολύσεις. Αυτό συνήθως γίνεται, κύριε
Υπουργέ. Αυτό αποτελεί τον κανόνα. Όπως κανόνα αποτελεί και
η ανατροπή στις εργασιακές σχέσεις αυτών που θα παραµείνουν
και η εντατικοποίηση της δουλειάς. 

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, είναι φανερό ότι µέσα από
αυτήν τη διαδικασία θα υπάρξει ακόµη µεγαλύτερη συγκέν-
τρωση στον τοµέα των αεροµεταφορών και ο έλεγχος τους από
µία χούφτα πολυεθνικές. Αυτό θα αποβεί, βεβαίως, σε βάρος των
εργαζοµένων στον τοµέα των αεροµεταφορών αλλά και σε
βάρος της ικανοποίησης των αναγκών για αεροµεταφορές της
λαϊκής οικογένειας και της εξυπηρέτησης των λεγόµενων άγο-
νων γραµµών, δηλαδή αυτές που δεν είναι κερδοφόρες.

Το αποτέλεσµα το βλέπουµε καθηµερινά και στη χώρα µας.
Δηλαδή, το αν θα ικανοποιηθούν ή όχι οι λαϊκές ανάγκες εξαρ-
τάται ακόµα περισσότερο, όλο και πιο πολύ, από το καπιταλι-
στικό κέρδος. 

Από αυτήν την άποψη εµείς το λέµε καθαρά: Δεν µπορεί να
συνδέεται η ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών µε το καπιταλι-
στικό κέρδος. Πρέπει να ξεµπερδεύουµε. Πρέπει να καταργηθεί
αυτό, για να µπορούν να ικανοποιηθούν οι λαϊκές ανάγκες. 

Βεβαίως, άλλος ένας παράγοντας, για τον οποίο εµείς κατα-
ψηφίζουµε, είναι ότι µέσα απ’ αυτήν τη συµφωνία απαγορεύονται
–το αναφέρατε και εσείς, το τονίσατε ρητά- οι όποιες διµερείς
συµφωνίες ανάµεσα στα κράτη-µέλη και στον Καναδά, που απο-
τελεί έναν ακόµη παράγοντα εθελούσιας εκχώρησης δικαιωµά-
των -από τη στιγµή που συµµετέχουµε βεβαίως, στην Ευρωπαϊκή
Ένωση- για κάποιους, οι οποίοι σφυρίζουν αδιάφορα και αποδέ-
χονται την Ευρωπαϊκή Ένωση και από την άλλη µεριά ασκούν
επιλεκτική κριτική. Είναι φανερό ότι αυτό αποτελεί έναν µονό-
δροµο. Όµως, κατά τη γνώµη µας, αυτός ο µονόδροµος δεν ικα-
νοποιεί, δεν απαντά στις σύγχρονες λαϊκές ανάγκες. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, -το επαναλαµ-
βάνω και πάλι-καταψηφίζουµε την παρούσα σύµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υπο-
δοµών, Μεταφορών και Δικτύων: «Κύρωση της Συµφωνίας
Αεροπορικών Μεταφορών µεταξύ του Καναδά αφενός και της
Δηµοκρατίας της Αυστρίας, του Βασιλείου του Βελγίου, της Δη-
µοκρατίας της Βουλγαρίας, της Κυπριακής Δηµοκρατίας, της
Τσεχικής Δηµοκρατίας, του Βασιλείου της Δανίας, της Δηµοκρα-
τίας της Εσθονίας, της Δηµοκρατίας της Φινλανδίας, της Γαλλι-
κής Δηµοκρατίας, της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της
Γερµανίας, της Ελληνικής Δηµοκρατίας, της Δηµοκρατίας της
Ουγγαρίας, της Ιρλανδίας, της Ιταλικής Δηµοκρατίας, της Δηµο-
κρατίας της Λετονίας, της Δηµοκρατίας της Λιθουανίας, του Με-
γάλου Δουκάτου του Λουξεµβούργου, της Μάλτας, του
Βασιλείου των Κάτω Χωρών, της Δηµοκρατίας της Πολωνίας, της
Πορτογαλικής Δηµοκρατίας, της Ρουµανίας, της Σλοβακικής Δη-
µοκρατίας, της Δηµοκρατίας της Σλοβενίας, του Βασιλείου της
Ισπανίας, του Βασιλείου της Σουηδίας, του Ηνωµένου Βασιλείου
της Μεγάλης Βρετανίας και Βορείου Ιρλανδίας και της Ευρωπαϊ-
κής Κοινότητας αφετέρου».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΓΕΝΙΑ ΟΥΖΟΥΝΙΔΟΥ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων:
«Κύρωση της Συµφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών µεταξύ του
Καναδά αφενός και της Δηµοκρατίας της Αυστρίας, του Βασι-
λείου του Βελγίου, της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας, της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας, της Τσεχικής Δηµοκρατίας, του Βασιλείου
της Δανίας, της Δηµοκρατίας της Εσθονίας, της Δηµοκρατίας
της Φινλανδίας, της Γαλλικής Δηµοκρατίας, της Οµοσπονδιακής
Δηµοκρατίας της Γερµανίας, της Ελληνικής Δηµοκρατίας, της
Δηµοκρατίας της Ουγγαρίας, της Ιρλανδίας, της Ιταλικής Δηµο-
κρατίας, της Δηµοκρατίας της Λετονίας, της Δηµοκρατίας της
Λιθουανίας, του Μεγάλου Δουκάτου του Λουξεµβούργου, της
Μάλτας, του Βασιλείου των Κάτω Χωρών, της Δηµοκρατίας της
Πολωνίας, της Πορτογαλικής Δηµοκρατίας, της Ρουµανίας, της
Σλοβακικής Δηµοκρατίας, της Δηµοκρατίας της Σλοβενίας, του
Βασιλείου της Ισπανίας, του Βασιλείου της Σουηδίας, του Ηνω-
µένου Βασιλείου της Μεγάλης Βρετανίας και Βορείου Ιρλανδίας
και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας αφετέρου», έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και
του σύνολο και έχει ως εξής:

«Κύρωση της Συµφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών µεταξύ
του Καναδά αφενός και της Δηµοκρατίας της Αυστρίας, του
Βασιλείου του Βελγίου, της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας, της
Κυπριακής Δηµοκρατίας, της Τσεχικής Δηµοκρατίας, του Βα-
σιλείου της Δανίας, της Δηµοκρατίας της Εσθονίας, της Δηµο-
κρατίας της Φινλανδίας, της Γαλλικής Δηµοκρατίας, της
Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας, της Ελληνικής
Δηµοκρατίας, της Δηµοκρατίας της Ουγγαρίας, της Ιρλανδίας,
της Ιταλικής Δηµοκρατίας, της Δηµοκρατίας της Λετονίας, της
Δηµοκρατίας της Λιθουανίας, του Μεγάλου Δουκάτου του Λου-
ξεµβούργου, της Μάλτας, του Βασιλείου των Κάτω Χωρών, της
Δηµοκρατίας της Πολωνίας, της Πορτογαλικής Δηµοκρατίας,
της Ρουµανίας, της Σλοβακικής Δηµοκρατίας, της Δηµοκρατίας
της Σλοβενίας, του Βασιλείου της Ισπανίας, του Βασιλείου της
Σουηδίας, του Ηνωµένου Βασιλείου της Μεγάλης Βρετανίας
και Βορείου Ιρλανδίας και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας αφετέ-
ρου»

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος η «Συµφωνία Αεροπορικών Μεταφορών µεταξύ του
Καναδά αφενός και της Δηµοκρατίας της Αυστρίας, του Βασι-
λείου του Βελγίου, της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας, της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας, της Τσεχικής Δηµοκρατίας, του Βασιλείου
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της Δανίας, της Δηµοκρατίας της Εσθονίας, της Δηµοκρατίας
της Φινλανδίας, της Γαλλικής Δηµοκρατίας, της Οµοσπονδιακής
Δηµοκρατίας της Γερµανίας, της Ελληνικής Δηµοκρατίας, της
Δηµοκρατίας της Ουγγαρίας, της Ιρλανδίας, της Ιταλικής Δηµο-
κρατίας, της Δηµοκρατίας της Λετονίας, της Δηµοκρατίας της
Λιθουανίας, του Μεγάλου Δουκάτου του Λουξεµβούργου, της
Μάλτας, του Βασιλείου των Κάτω Χωρών, της Δηµοκρατίας της

Πολωνίας, της Πορτογαλικής Δηµοκρατίας, της Ρουµανίας, της
Σλοβακικής Δηµοκρατίας, της Δηµοκρατίας της Σλοβενίας, του
Βασιλείου της Ισπανίας, του Βασιλείου της Σουηδίας, του Ηνω-
µένου Βασιλείου της Μεγάλης Βρετανίας και Βορείου Ιρλανδίας
και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας αφετέρου», η οποία υπογρά-
φηκε στις Βρυξέλλες στις 17 Δεκεµβρίου 2009, το κείµενο της
οποίας σε πρωτότυπο στην ελληνική γλώσσα έχει ως εξής:
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Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και των Συµφωνιών που κυ-
ρώνονται από την πλήρωση των προϋποθέσεων των άρθρων 6
της Συµφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών και 9 της Συµπληρω-
µατικής Συµφωνίας.

Αθήνα....................................2014

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. Ο ΑΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΣ 2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ
ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ
ΚΑΙ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

3. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ 4. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΑΝΤΑΓΩΝΙΣΤΙΚΟΤΗΤΑΣ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΠΡΟΝΟΙΑΣ

5. ΥΠΟΔΟΜΩΝ, 6. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ,
ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΔΙΚΤΥΩΝ ΚΑΙ ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ

ΑΛΛΑΓΗΣ».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση επί
των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Οικονοµικών: «Ελληνικά Λογιστικά Πρότυπα και συναφείς ρυθµί-
σεις».

Στη χθεσινή συνεδρίαση συζητήθηκε και ψηφίστηκε το νοµο-
σχέδιο επί της αρχής. 

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα άρθρα και οι τρο-
πολογίες του νοµοσχεδίου ως µια ενότητα. 

Τέλος, πριν δώσω τον λόγο στον εισηγητή της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Βεσυρόπουλο, έχω να ανακοινώσω στο Σώµα µια επι-
στολή: «Κύριε Πρόεδρε, σας γνωρίζουµε ότι στη συζήτηση της
20ης Νοεµβρίου 2014 επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οι-
κονοµικών από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων ορίζεται ως ειδικός αγορητής ο Βουλευτής κ. Γαβριήλ
Αβραµίδης.».

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα να λάβω τον λόγο για να κάνω
κάποιες επισηµάνσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε τον λόγο;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ναι,
κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό µόνο. Απλώς ο Υπουργός έχει στεί-
λει µερικές προσθήκες-αναδιατυπώσεις, σε σχέση µε αυτά που
έχουν συζητηθεί στην επιτροπή. Είναι κάποιες αποσαφηνίσεις
που είχαν συζητηθεί και ζητηθεί, µάλιστα, κατά τη συζήτηση στην
επιτροπή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Παρακαλώ να τις κα-

ταθέσετε στα Πρακτικά, κύριε Υπουργέ για να διανεµηθούν
στους κυρίους συναδέλφους. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ναι,
κύριε Πρόεδρε.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Γεώργιος
Μαυραγάνης, καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες
προσθήκες-αναδιατυπώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Βεσυρόπουλε,
έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλώντας χθες στην Ολοµέλεια

κατά την πρώτη ηµέρα συζήτησης του νοµοσχεδίου, επεσήµανα
τη µεταρρυθµιστική του στόχευση αλλά και τη συναίνεση των πα-
ραγωγικών τάξεων και της πλειοψηφίας των φορέων απέναντι
στις διατάξεις του. Θέλω να υπογραµµίσω για µία ακόµη φορά
ότι η συναίνεση αυτή πρέπει να µετατραπεί και σε πολιτική συ-
ναίνεση σε ό,τι αφορά τη στάση των κοµµάτων απέναντι σ’ αυτό
το νοµοσχέδιο. Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που ουσιαστικά
απλοποιεί και κωδικοποιεί τη λογιστική πολυνοµία και τους λογι-
στικούς κανόνες και αποτελεί κορύφωση της πρώτης σοβαρής
µεταρρυθµιστικής προσπάθειας που ξεκίνησε δύο χρόνια πριν
µε τον Κώδικα Φορολογικής Απεικόνισης Συναλλαγών. 

Θα αναφερθώ σύντοµα και περιεκτικά στις διατάξεις αυτού
του νοµοσχεδίου, που αποτελείται από οκτώ κεφάλαια και σα-
ράντα άρθρα και δηµιουργεί ένα σταθερό, απλό, ενιαίο και σύγ-
χρονο πλαίσιο λογιστικών κανόνων, που θα διευκολύνουν, θα
δηµιουργούν αίσθηση ασφάλειας αλλά και ασφάλεια δικαίου. 

Στο κεφάλαιο 1 προσδιορίζεται το πεδίο εφαρµογής των δια-
τάξεων αυτού του νοµοσχεδίου. Αποτυπώνονται µε ακρίβεια οι
οντότητες, δηλαδή οι επιχειρήσεις, νοµικά ή φυσικά πρόσωπα
και οι αυτοαπασχολούµενοι µε βάση το µέγεθος. Καθορίζεται µε
απόλυτη σαφήνεια ποιες είναι οι επιχειρήσεις που είναι υποχρε-
ωµένες να συντάσσουν τις χρηµατοοικονοµικές τους καταστά-
σεις µε βάση τα διεθνή πρότυπα αλλά και ποιες επιχειρήσεις
εµπίπτουν στις ρυθµίσεις αυτού του νοµοσχεδίου, καθώς και
ποιες απαλλάσσονται. Υπάρχει ακριβής προσδιορισµός του µε-
γέθους τους στο άρθρο 2 µε τις ανάλογες διαβαθµίσεις. Επίσης,
υπάρχει κλιµάκωση και αποκλιµάκωση σε ό,τι αφορά τις υποχρε-
ώσεις των επιχειρήσεων για την τήρηση συγκεκριµένων λογιστι-
κών κανόνων, ανάλογα µε το µέγεθός τους. 

Το κεφάλαιο 2 του νοµοσχεδίου αναφέρεται στο κανονιστικό
πλαίσιο για την τήρηση των λογιστικών αρχείων. Συγκεκριµένα,
επέρχονται περαιτέρω βελτιώσεις από αυτές που επήλθαν µε τον
Κώδικα Απεικόνισης Φορολογικών Συναλλαγών. Διευκολύνονται
οι επιχειρήσεις αλλά και οι έλεγχοι. Υπάρχει η ευχέρεια να απει-
κονίζονται και να συσχετίζονται όλα. Κάθε επιχείρηση, όπως προ-
βλέπεται στο άρθρο 4, γνωρίζει ποια είναι τα αρχεία που πρέπει
να τηρεί. Με το άρθρο 7 καθορίζονται τα χρονικά όρια ενηµέρω-
σης των λογιστικών αρχείων ή σύνταξης των χρηµατοοικονοµι-
κών καταστάσεων µε το άρθρο 7. 

Στο κεφάλαιο 3 και από τα άρθρα 8 έως 15 έχουµε τις διατά-
ξεις που συνδέονται µε το κανονιστικό πλαίσιο για τα παραστα-
τικά, διατάξεις που χαρακτηρίζονται από απλότητα και ευκολία
στην τήρηση των λογιστικών κανόνων. Ουσιαστικά υπάρχουν
ελάχιστες αλλαγές, αφού το τιµολόγιο αποτελεί το βασικό πα-
ραστατικό για πωλήσεις αγαθών ή για παροχή υπηρεσιών, όπως
η λιανική απόδειξη πώλησης για τις λιανικές πωλήσεις.

Στο άρθρο 13 αναφέρεται ότι ο χρόνος έγκρισης του τιµολο-
γίου µπορεί να παραταθεί µέχρι και τη δέκατη πέµπτη ηµέρα του
επόµενου µήνα από τον οποίο έγινε η παράδοση ή αποστολή των
αγαθών.

Στο επόµενο άρθρο, στο άρθρο 14, αποτυπώνεται µια σηµαν-
τική καινοτοµία, όπως είναι η αναγνώριση από τους συναλλασ-
σόµενους του ηλεκτρονικού τιµολογίου, µε πλήρη εξασφάλιση
της αυθεντικότητας του ηλεκτρονικού τιµολογίου και της συναλ-
λαγής, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στο άρθρο 15.

Τίθενται σε ισχύ σύγχρονες και απλοποιηµένες λογιστικές κα-
ταστάσεις για κάθε επιχείρηση, όπως προβλέπεται από τις δια-
τάξεις των άρθρων 16 και 17. Το όριο για τα βιβλία
εσόδων-εξόδων παραµένει στο 1,5 εκατοµµύριο ευρώ και δεν
επέρχεται καµµία µεταβολή, αφού υπάρχει σαφής διάταξη, που
προβλέπει ότι η υποχρέωση τήρησης διπλογραφικών βιβλίων
προκύπτει όταν µία επιχείρηση υπερβαίνει το όριο του 1,5 εκα-
τοµµυρίου ευρώ για δύο συνεχόµενες χρονιές. Καθορίζεται µε
ακρίβεια και απόλυτη σαφήνεια η υποχρέωση κάθε επιχείρησης,
σχετικά µε τις χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις που είναι υπο-
χρεωµένη να υποβάλλει, µε βασικό κριτήριο το µέγεθος κάθε επι-
χείρησης. Είναι ξεκάθαρο ότι απλοποιούνται όλες οι υποχρεώσεις

υποβολής και τήρησης στοιχείων, ανάλογα µε το µέγεθος κάθε
ατοµικής επιχείρησης, νοµικού ή φυσικού προσώπου. 

Υπάρχει, επίσης, αφαίρεση λογιστικών, λειτουργικών και διοι-
κητικών βαρών όσο αποκλιµακώνεται το µέγεθος των επιχειρή-
σεων.

Σηµαντικές είναι οι διατάξεις του πέµπτου κεφαλαίου για τους
κανόνες επιµέτρησης των ενσώµατων και άυλων περιουσιακών
τίτλων, τα οποία αρχικά συµπεριλαµβάνονται και υπολογίζονται
στο κόστος κτήσης και στη συνέχεια στο αποσβέσιµο κόστος
κτήσης.

Στο άρθρο 19 υπάρχουν οι διατάξεις για την καταγραφή των
χρηµατοοικονοµικών περιουσιακών στοιχείων, που αρχικά προ-
σµετρούνται στο κόστος και στη συνέχεια στο κόστος κτήσεως,
αφαιρούµενων των ζηµιών αποµείωσης. 

Στο επόµενο άρθρο έχουµε τις διατάξεις για τον τρόπο µε τον
οποίο προσµετρούνται αποθέµατα και υπηρεσίες. 

Σηµαντική είναι η παράγραφος 1 του άρθρου 21 για τις προ-
καταβολές δαπανών, που αρχικά προσµετρούνται στο κόστος
κτήσης και θεωρούνται καταβαλλόµενα ποσά και στη συνέχεια
η επιµέτρησή τους γίνεται µε την αφαίρεση των χρησιµοποιού-
µενων ποσών και των ενδεχόµενων ζηµιών αποµείωσης.

Γίνεται κατανοητό ότι όλες οι διατάξεις του πέµπτου κεφα-
λαίου, αυτές που αφορούν τους τρόπους προσµέτρησης κρατι-
κών επιχορηγήσεων και αναβαλλόµενων φόρων, την επιµέτρηση
περιουσιακών στοιχείων και υποχρεώσεων στην εύλογη αξία, τα
επενδυτικά ακίνητα, τα εµπορικά αποθέµατα και τα διαθέσιµα
προς πώληση χρηµατοοικονοµικά περιουσιακά στοιχεία, διευκο-
λύνουν τη λειτουργία των επιχειρήσεων και αποτυπώνουν την
ακριβή εικόνα τους, στοιχείο που διευκολύνει και τους ελεγκτι-
κούς µηχανισµούς και ενισχύει την ανταγωνιστικότητα των ελλη-
νικών επιχειρήσεων. 

Προβλέπεται, επίσης, ότι η συναλλαγή σε ξένο νόµισµα θα µε-
τατρέπεται στο νόµισµα στο οποίο καταρτίζονται οι χρηµατοοι-
κονοµικές καταστάσεις της οντότητας και, µάλιστα, µε τη
συναλλαγµατική ισοτιµία που ίσχυε κατά τον χρόνο συναλλαγής.
Δεν κάνουµε τίποτα περισσότερο από το να δίνουµε στις ελληνι-
κές επιχειρήσεις τη δυνατότητα να εφαρµόζουν τις βέλτιστες
πρακτικές που εφαρµόζουν και οι ευρωπαϊκές επιχειρήσεις.

Στο προτελευταίο κεφάλαιο έχουµε τις διατάξεις για το προ-
σάρτηµα και τις απαλλαγές επί των χρηµατοοικονοµικών κατα-
στάσεων.

Θα ήθελα επίσης να σταθώ στο άρθρο 30, που προβλέπει τις
επιλογές που θεσπίζονται και καταρρίπτει την κινδυνολογία για
περαιτέρω επιβαρύνσεις µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο. 

Είναι επίσης δεδοµένο ότι οι µητρικές και θυγατρικές επιχει-
ρήσεις διαχωρίζονται ανάλογα µε το µέγεθός τους σε µικρούς,
µεσαίους και µεγάλους οµίλους.

Στο όγδοο και τελευταίο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου υπάρχουν
οι διατάξεις που αφορούν τον χρόνο εφαρµογής των διατάξεων
του νοµοσχεδίου για τις επιχειρήσεις που ισχύουν οι διατάξεις,
βέβαια. Είναι η 1η Ιανουαρίου του 2015, κάτι που δηµιούργησε
αρχικά προβληµατισµό για το γεγονός ότι δεν υπάρχει χρόνος
προσαρµογής. Αυτό δεν ισχύει, γιατί η εφαρµογή των νέων κα-
νόνων περιλαµβάνει ζητήµατα για τη σύνταξη των χρηµατοοικο-
νοµικών καταστάσεων που θα πρέπει να συνταχθούν στις αρχές
του 2016. Άρα υπάρχει ένας ολόκληρος χρόνος προσαρµογής
και προετοιµασίας.

Να τονίσω, επίσης, ότι αυτοί οι νέοι λογιστικοί κανόνες είναι
πλήρως κωδικοποιηµένοι και έχουν αντιστοίχιση στους σηµερι-
νούς. Η πολυνοµία και οι διάσπαρτες αλληλοκαλυπτόµενες δια-
τάξεις που δηµιουργούσαν σύγχυση καταργούνται.

Στο άρθρο 38 υπάρχουν οι τροποποιούµενες ή οι καταργού-
µενες διατάξεις. Κωδικοποιούνται διατάξεις και νόµοι που πλη-
σιάζουν ακόµα και τον έναν αιώνα ζωής και ισχύος, όπως είναι ο
ν. 2190/1920. Μου έχει δοθεί πολλές φορές η ευκαιρία να τονίσω
ότι οι συνθήκες αλλάζουν και απαιτούν προσαρµογή, κατάργηση
των χρονοβόρων και γραφειοκρατικών διαδικασιών. Αυτό κά-
νουµε: Διευκολύνουµε και στηρίζουµε τις επιχειρήσεις, αφαι-
ρούµε διοικητικά και λειτουργικά βάρη. 

Μια τελευταία αναφορά στο άρθρο 39, εκεί που προσδιορίζον-
ται σαφείς και συγκεκριµένες εξαιρέσεις από τον νόµο κατηγο-
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ριών όπως: οι αγρότες που υπάγονται στο ειδικό καθεστώς ΦΠΑ
µε βάση τα ακαθάριστα έσοδά τους από την πώληση αγροτικών
προϊόντων -δίνεται, µάλιστα, η δυνατότητα στη Γενική Γραµµα-
τεία Δηµοσίων Εσόδων να ορίσει και να µεταβάλει, βελτιώνοντας
ακόµα περισσότερο τα ποσοτικά αυτά όρια- τα φυσικά πρόσωπα
και οι εποχικά απασχολούµενοι, εφόσον ο τζίρος τους δεν υπερ-
βαίνει τα 10.000 ευρώ. 

Μία ακόµα καινοτοµία είναι και η διάταξη για τη σύσταση της
επιτροπής που θα παρακολουθεί και θα αξιολογεί την εφαρµογή
του συγκεκριµένου νόµου, θα µπορεί να εντοπίζει προβλήµατα
και να εισηγείται διορθωτικές παρεµβάσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω, επίσης, να χαρακτηρίσω ως θετική και την τροπολογία

µε την οποία παρατείνεται η προθεσµία διορθώσεων στο Ε9 έως
τις 19 Δεκεµβρίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό σίγουρα
αποτελεί ένα βήµα προόδου. Δηµιουργείται ένα νέο, απλοποι-
ηµένο και σύγχρονο πλαίσιο λογιστικών κανόνων, το οποίο δίνει
τη δυνατότητα στις ελληνικές επιχειρήσεις κάθε µεγέθους να
ακολουθούν τα απλοποιηµένα ευρωπαϊκά ισχύοντα. 

Είπα και χθες ότι κάποιες από αυτές τις επιχειρήσεις, έχοντας
διαπιστώσει τα πλεονεκτήµατα, εφαρµόζουν ήδη το ευρωπαϊκό
πλαίσιο λογιστικής τυποποίησης.

Μέσα από αυτό το νοµοσχέδιο η λογιστική πολυνοµία ανήκει
και περνάει οριστικά στο χθες. Είναι πολύ σηµαντικό γεγονός ότι
αυτό το νοµοσχέδιο έχει τη στήριξη της επιχειρηµατικής κοινό-
τητας, των επαγγελµατιών, των εκπροσώπων και των φορέων.
Αυτό δείχνει ένα νέο δρόµο. Το δρόµο της συναίνεσης και της
συνεννόησης. Αυτός είναι ο δρόµος που οδηγεί τη χώρα στην
ανάπτυξη, σε ένα καλύτερο αύριο. Εµείς αυτόν το δρόµο θα συ-
νεχίσουµε να ακολουθούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να υπερψηφίσετε το
νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο συνάδελφο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από το 3ο Γενικό Λύκειο Θήβας Σχο-
λείο.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Γελαλής για οκτώ
λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μετά από τέσσερις συνεδριάσεις στην επιτροπή και τη χθεσινή

συνεδρίαση στον Ολοµέλεια νοµίζω ότι είµαστε σε πολύ καλύ-
τερη θέση από ό,τι ήµασταν στην αρχή και έχουµε µια καλύτερη
εικόνα όσον αφορά το σχέδιο νόµου «Ελληνικά Λογιστικά Πρό-
τυπα και συναφείς ρυθµίσεις». 

Ενσωµατώνεται στο ελληνικό δίκαιο η οδηγία 34/2013 της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και κάποια άρθρα αποτελούν απλή µεταφορά
της οδηγίας µε ορισµούς «πεδία εφαρµογής του σχεδίου νόµου»
και «γενικές αρχές». 

Θεωρώ θετικό το γεγονός ότι µέσα από την ενσωµάτωση της
οδηγίας συγκεντρώνονται σε ένα νοµοθετικό κείµενο οι ρυθµί-
σεις των συναλλαγών του ΚΦΑΣ και οι λογιστικές διατάξεις για
την αποτίµηση των περιουσιακών στοιχείων των επιχειρήσεων
και του νέου λογιστικού µοντέλου το οποίο θέλετε να εφαρµό-
σετε. 

Η ενσωµάτωση, όµως, της οδηγίας γίνεται καθ’ υπέρβαση της,
αφού εισάγονται ως υποχρεωτικές διατάξεις των διεθνών λογι-
στικών προτύπων και κυρίως τα άρθρα 18 µε 23 που αφορούν
τους κανόνες επιµέτρησης –της παλιάς αποτίµησης-, χωρίς να

προβλέπεται κάτι τέτοιο από την ίδια την οδηγία. 
Επίσης, διατηρούµε πολλές αµφιβολίες για το αν οι επιχειρή-

σεις που αποφάσισαν να τηρήσουν το ισχύον ελληνικό γενικό λο-
γιστικό σχέδιο θα µπορούν να λειτουργήσουν οµαλά καθ’ όλη τη
διάρκεια της χρήσης. Όταν χρειαστεί να αποτιµήσουν τα περι-
ουσιακά στοιχεία, να βγάλουν τα αποτελέσµατα χρήσης και να
καταρτίσουν τις νέες καταστάσεις του παραρτήµατος, θα πρέπει
να προσαρµοστούν σε µία νέα πραγµατικότητα. Αυτό σηµαίνει
κόστος για την εκπαίδευση του προσωπικού και για την αγορά
νέων λογιστικών εφαρµογών. 

Να έρθουµε τώρα σε αυτό καθαυτό το νοµοσχέδιο. 
Κεφάλαιο 1. «Πεδίο εφαρµογής, κατηγορίες οντοτήτων βάσει

του µεγέθους»: 
Στο άρθρο 1 ορίζεται σε ποιες επιχειρήσεις θα εφαρµόζονται

τα ελληνικά λογιστικά πρότυπα. 
Στο άρθρο 2 -«Καθορισµός µεγέθους οντοτήτων»- καθορίζεται

το µέγεθος σε µικρές, πολύ µικρές, µικρές, µεσαίες και µεγάλες
επιχειρήσεις, σύµφωνα µε αυτά τα οποία ορίζονται στην οδηγία. 

Σχετικά µε τα άρθρα 1 και 2 ψηφίζουµε «υπέρ». 
Το κεφάλαιο 2 αφορά τα λογιστικά αρχεία. Συγκεκριµένα, στο

άρθρο 3 έχουµε σηµαντικές επισηµάνσεις. Με την παράγραφο 5
ορίζεται ότι οι επιχειρήσεις που θα εφαρµόσουν τα νέα λογιστικά
πρότυπα, θα υποχρεωθούν στην τήρηση διπλών λογιστικών αρ-
χείων, το πρώτο για τη σύνταξη των χρηµατοοικονοµικών κατα-
στάσεων και το δεύτερο για φορολογικούς λόγους. Εποµένως,
θα αντιµετωπίσουν µια αύξηση του κόστους λειτουργίας. Σύµ-
φωνα και µε την ίδια την Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής δεν
φαίνεται να επιτυγχάνεται η µείωση του διοικητικού κόστους, η
οποία είναι ένας από τους βασικούς σκοπούς για τον οποίο γίνε-
ται αυτό το σχέδιο νόµου. Είναι στην αιτιολογική έκθεση, στη σε-
λίδα 1. 

Στην παράγραφο 9 του άρθρου 3 δίνεται η δυνατότητα να
εφαρµόζουν το ισχύον σχέδιο λογαριασµών όσες επιχειρήσεις
το επιθυµούν. Προκειµένου να µην επιβαρυνθούν µε πρόσθετο
κόστος οι επιχειρήσεις, προτείναµε να έχουν την επιλογή να
εφαρµόσουν πλήρως το λογιστικό σχέδιο που χρησιµοποιούν σή-
µερα, δηλαδή τους λογαριασµούς, τη λογιστική τυποποίηση και
τις οικονοµικές καταστάσεις του ελληνικού γενικού λογιστικού
σχεδίου. 

Η πρότασή µας, βέβαια, αυτή δεν έγινε δεκτή. 
Στην παράγραφο 7 του άρθρου 3 προβλέπεται ότι στα λογι-

στικά σχέδια τα παραστατικά, συµπεριλαµβανοµένων των τιµο-
λογίων πώλησης, επιτρέπεται να συντάσσονται σε γλώσσα άλλη
από την ελληνική. Προτείναµε αυτό να προβλεφθεί -όπως ισχύει
άλλωστε και σήµερα- µόνο για την περίπτωση πωλήσεων σε
άλλες χώρες. Έτσι, όµως, όπως είναι διατυπωµένη η διάταξη,
υπάρχει ο κίνδυνος κάποιες µεγάλες επιχειρήσεις να µεταφέ-
ρουν τα λογιστήριά τους σε τρίτες χώρες λόγω χαµηλού κό-
στους. 

Για τους παραπάνω λόγους δεν ψηφίζουµε αυτό το άρθρο,
κύριε Υπουργέ. Περιµέναµε, τουλάχιστον, να το αλλάξετε. Δεν
είδαµε κάποια αλλαγή. 

Το άρθρο 4 αφορά τα άλλα λογιστικά αρχεία.
Το άρθρο 5 είναι η διασφάλιση της αξιοπιστίας του λογιστικού

συστήµατος. 
Στην παράγραφο 17 του άρθρου 5 έχουµε µία παρατήρηση.

Αναφέρεται πως η κάθε οντότητα πρέπει να παρέχει κάθε αρχείο
µεταφρασµένο στα αρµόδια ελεγκτικά όργανα. Όµως, στην πα-
ράγραφο 7 του άρθρου 3 αναφέρεται ότι τα λογιστικά αρχεία τη-
ρούνται στην ελληνική γλώσσα. Οι δύο αυτές διατάξεις έρχονται
σε αντίθεση µεταξύ τους και νοµίζω ότι κάποια διόρθωση έστω
και τώρα µπορεί να γίνει. 

Το άρθρο 6 αφορά το χρόνο ενηµέρωσης. 
Το άρθρο 7 είναι η διαφύλαξη των λογιστικών αρχείων. Ψηφί-

ζουµε υπέρ. Επισηµαίνουµε αυτή την διάταξη της παραγράφου
17 του άρθρου 5. Πραγµατικά ενσωµατώνονται σε ένα νοµοθέ-
τηµα όλες οι διάσπαρτες διατάξεις για τα λογιστικά αρχεία.

Το κεφάλαιο 3 αναφέρεται στα παραστατικά των πωλήσεων
από το άρθρο 8 έως το άρθρο 15. Το κεφάλαιο 3 κινείται σε µια
σωστή κατεύθυνση. Συγκεντρώνει διάφορες διατάξεις περί έκ-
δοσης παραστατικών σε ένα κεφάλαιο. Αυτό πραγµατικά είναι
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ένα θετικό στοιχείο. Βέβαια, ισχύουν τα όσα έχουµε πει για τον
Κώδικα Φορολογικής Απεικόνισης. Δηλαδή, όταν γίνεται µία τέ-
τοια µεταρρύθµιση, θα πρέπει πάντα, κύριε Υπουργέ, να έχουµε
έναν ισχυρότατο φοροεισπρακτικό µηχανισµό. Το πρόβληµά µας
-και ειδικά αυτήν την εποχή- είναι το σκέλος των εσόδων. Θα πρέ-
πει να έχουµε έσοδα. 

Εσείς, όµως, απεναντίας, αντί γι’ αυτό, έχετε διαλύσει κυριο-
λεκτικά τον φοροεισπρακτικό µηχανισµό. Καλή η απλοποίηση,
αλλά στην πορεία θα φανεί αν είναι πλήρης. Θα έχουν βγει όλες
οι ερµηνευτικές στις 1-1-2015 που θα ξεκινήσει η οικονοµική πε-
ρίοδος; Θα είναι επαρκής ή θα δηµιουργηθεί η ίδια αναστάτωση
στην αγορά όπως είχε δηµιουργηθεί και µε τον ΚΦΑΣ; Βέβαια,
όλα αυτά µένει να τα δούµε στην πράξη. πλέον. Ψηφίζουµε τα
άρθρα 8, 9, 10, 11, 12, 13, 14 και 15.

Το κεφάλαιο 4 αναφέρεται στις αρχές σύνταξης χρηµατοοικο-
νοµικών καταστάσεων. Στο άρθρο 16 ορίζονται οι νέες χρηµατο-
οικονοµικές καταστάσεις και ποια οντότητα θα τηρεί τη µια ή την
άλλη κατάσταση του παραρτήµατος. Είναι ένα τυπικό θέµα και
εδώ ψηφίζουµε υπέρ. 

Στο άρθρο 17 έχουµε να επισηµάνουµε ότι η παράγραφος 7
παραπέµπει απευθείας στα διεθνή λογιστικά πρότυπα. Αναφέρει
ότι οντότητες που καταρτίζουν τις χρηµατοοικονοµικές καταστά-
σεις, σύµφωνα µε το πλαίσιο που καθορίζεται στον παρόντα
νόµο, δύνανται να αναζητούν ερµηνευτική καθοδήγηση από τα
σχετικά διεθνή λογιστικά πρότυπα στο βαθµό που οι ρυθµίσεις
των προτύπων αυτών είναι συµβατές µε τον παρόντα νόµο. Ενώ
αρνείστε ότι εισάγονται κανόνες των διεθνών λογιστικών προτύ-
πων στις µη εισηγµένες οντότητες, µε αυτή την παράγραφο αυ-
τοαναιρείστε. Αν δεν φύγει αυτή η παράγραφος δεν µπορούµε
να ψηφίσουµε το άρθρο 17. Άρα θα είµαστε κατά.

Το κεφάλαιο 5 αναφέρεται σε κανόνες επιµέτρησης στα
άρθρα 18 έως 23. Τα άρθρα 18 έως 23 ορίζουν νέους κανόνες
επιµέτρησης, αποτίµησης. Εισάγουν τον όρο «εύλογη αξία», ο
οποίος είναι όρος των διεθνών λογιστικών προτύπων. Αλλάζουν
τους κανόνες αποτίµησης και υπολογισµού των αποσβέσεων των
περιουσιακών στοιχείων των οντοτήτων. Οι επιχειρήσεις θα µπο-
ρούν να αποτιµούν τα περιουσιακά τους στοιχεία όπως τις συµ-
φέρει. Το αποτέλεσµα πιθανόν να δηµιουργήσει µια νέα
«φούσκα» αφού θα υπάρχει µια πλασµατική εικόνα υγιών επιχει-
ρήσεων. 

Επιπλέον, το κόστος, λόγω τήρησης διπλών βιβλίων, θα αυξη-
θεί για τις µικροµεσαίες και τις µη εισηγµένες επιχειρήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό ακόµη θέλω, κύριε Πρόεδρε.
Στην επιτροπή κάναµε σαφείς προτάσεις προκειµένου να τρο-

ποποιηθούν οι διατάξεις των άρθρων 18 έως 23, αλλά δεν έγινε
δεκτή καµµία. Εποµένως, καταψηφίζουµε τα άρθρα 18 έως 23.

Τα άρθρα 24 έως 28 είναι διαδικαστικού χαρακτήρα και ψηφί-
ζουµε «παρών».

Ερχόµαστε τώρα στο κεφάλαιο 6 που είναι το προσάρτηµα και
οι απαλλαγές στα άρθρα 29 και 30. Στα άρθρα αυτά ορίζονται
λεπτοµέρειες σχετικά µε την εφαρµογή του νόµου. Στο άρθρο
30 ορίζεται ποια οντότητα ανάλογα µε τη νοµική µορφή θα τηρεί
τη µια ή την άλλη κατάσταση και ποια θα απαλλάσσεται. Είµαστε
υπέρ αυτών των άρθρων.

Ερχόµαστε στο κεφάλαιο 7, άρθρο 31 έως 36, όπου θεσπίζον-
ται κανόνες για τις ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστά-
σεις. Ό,τι ισχύει για µια επιχείρηση και τις ατοµικές καταστάσεις
ισχύει και για τις ενοποιηµένες. Δεν έχουµε να παρατηρήσουµε
κάτι εδώ. Εποµένως, ψηφίζουµε «παρών» και σε αυτά τα άρθρα.

Στο κεφάλαιο 8 και στο άρθρο 37, παράγραφος 1α, είναι η
πρώτη εφαρµογή των νέων ελληνικών λογιστικών προτύπων, η
οποία προτείνεται να µετατεθεί για µετά τις 31-12-15. Ακόµα κι
αν κάποια επιχείρηση θελήσει να εφαρµόσει το νέο λογιστικό
σχέδιο, είναι αδύνατο να το πετύχει σε ένα µήνα από τώρα. Σε
σχέση µε την παράγραφο 1β, η εφαρµογή του απλοποιηµένου
και διορθωµένου ΚΦΑΣ πρέπει να πάει ένα χρόνο µετά, από 1-1-
16 δηλαδή και µετά. Αυτή η βιασύνη πιστεύουµε θα δηµιουργή-
σει τεράστια αναστάτωση στην αγορά. Πότε θα µελετηθεί, πότε
θα εκπαιδευτεί το προσωπικό των επιχειρήσεων στα νέα λογι-

στικά πρότυπα και το προσωπικό του φοροεισπρακτικού µηχανι-
σµού; Πότε θα βάλουν τα πληροφοριακά συστήµατα και τις νέες
λογιστικές εφαρµογές; Πότε θα βγουν οι ερµηνευτικές εγκύκλιοι;
Όλα αυτά –ας πούµε- πιστεύουµε ότι σε ένα µήνα είναι αδύνατον
να γίνουν. 

Στην παράγραφο 3 α.2 ορίζεται ότι από την ισχύ του νόµου και
µετά, όποια οντότητα επιλέξει ως βάση επιµέτρησης το ιστορικό
κόστος, θα πρέπει να αποτιµήσει τα ιδιοχρησιµοποιούµενα και
επενδυτικά της ακίνητα στην εύλογη αξία την πρώτη φορά. Στη
συνέχεια θα τα αποτιµά µε βάση το ιστορικό κόστος. Τους δίνετε,
δηλαδή, µια δυνατότητα να αυξήσουν πλασµατικά την αξία των
παγίων και να παρουσιάζουν µία εικόνα υγιούς επιχείρησης προς
τα έξω. Καταψηφίζουµε το άρθρο 37.

Στο άρθρο 38, όπου µε την παράγραφο 3 καταργείται ρητά το
ελληνικό γενικό λογιστικό σχέδιο, έστω και µε την επιφύλαξη του
άρθρου 3 της παραγράφου 9 όπου ανέφερε ο κύριος Υπουργός
στην επιτροπή ότι θα προστεθεί στο σχέδιο νόµου η κατάργηση,
απλώς, από πλήρης γίνεται µερική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Θέλω
να µιλήσω για δύο άρθρα ακόµη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ξεπεράσατε τα έν-
τεκα λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Είναι θετική η προσθήκη και ήταν απα-
ραίτητη αλλά δεν αρκεί. Το γιατί το αναλύσαµε στο άρθρο 3.
«Παρών» λοιπόν θα πούµε και στο άρθρο 38.

Πάµε τώρα στο άρθρο 39. Στην παράγραφο 1 του άρθρου
αυτού ορίζονται κάποιες κατηγορίες φορολογηµένων που δεν
υπόκεινται στις ρυθµίσεις του σχεδίου, όπως οι αγρότες του ει-
δικού καθεστώτος. Δεν έχουµε κάποια παρατήρηση εδώ. Στην
παράγραφο 3, όµως, του άρθρου 39 ορίζεται µια επιτροπή η
οποία θα ελέγχει την τήρηση του νόµου και θα εκδίδει εγκυκλί-
ους. Το Υπουργείο, δηλαδή, έµµεσα αυτοκαταργείται. Γιατί να
τον ελέγχει τον νόµο µια επιτροπή; Και ποια θα είναι αυτή η επι-
τροπή; Δεν κατανοούµε τον λόγο της ύπαρξής της. Με αυτόν τον
τρόπο καταργείται ένα µέρος και της ίδιας της αρµοδιότητας
που είχε η ελληνική λογιστική τυποποίησης. Θα πούµε «παρών»
στο άρθρο αυτό εκτός κι αν αλλάξετε κάτι από την παράγραφο
3.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Αν κοιτάξετε τον
χρόνο στον πίνακα, κύριε Γελαλή, θα σταµατήσετε µόνος σας.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Τελειώνω σε λιγότερο από µισό λεπτό.
Όσον αφορά το άρθρο 40, δεν µπορούµε να καταψηφίσουµε

το άρθρο αυτό γιατί δεν φέρνει καµµία αλλαγή σήµερα. Δεν µπο-
ρούµε ούτε να ψηφίσουµε θετικά καθώς µε τις προβλεπόµενες
αποφάσεις της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσόδων µπορεί
να επιβαρυνθούν οι επιχειρήσεις µε αλλαγές που θα επιφέρουν
αύξηση του κόστους. Εποµένως ψηφίζουµε «παρών».

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Τον λόγο έχει ο ειδι-
κός αγορητής του ΠΑΣΟΚ, κ. Κουτσούκος, για οκτώ λεπτά.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είπα χθες για ποιον λόγο ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο αυτό και

αναφέρθηκα στις δύο διαστάσεις του. Η µια είναι η µεταρρυθµι-
στική διάσταση και είχα την ευκαιρία να αναλύσω πώς εµείς στο
ΠΑΣΟΚ εννοούµε τις µεταρρυθµίσεις ενταγµένες σε ένα πολιτικό
σχέδιο µε κοινωνική διαβούλευση και ελάχιστη πολιτική συναί-
νεση. Ο δεύτερος και πιο σηµαντικός λόγος είναι ότι αυτό το νο-
µοσχέδιο πέρα από το ότι είναι µια µεταρρύθµιση, είναι µια
απλοποίηση των διατάξεων του ΚΦΑΣ που είναι συνέχεια του πα-
λιού Κώδικα Βιβλίων και Στοιχείων, άρα διευκολύνει τις επιχειρή-
σεις και είναι και µια εκσυγχρονιστική τοµή στο σύστηµα
τήρησης των λογαριασµών και των οικονοµικών καταστάσεων
των οικονοµικών µονάδων, που δίνουν τη δυνατότητα µε συγκρί-
σιµο τρόπο να εξάγονται πιο εύκολα συµπεράσµατα.

Ταυτόχρονα χθες -και θέλω να το επαναλάβω και σήµερα- ανα-
φέρθηκα στη συµβολή του ΠΑΣΟΚ, ώστε αυτό το νοµοθέτηµα
να µην προσθέσει κόστος στις επιχειρήσεις, µε την έννοια ότι δεν
µπορούσαµε να υποχρεώσουµε τις επιχειρήσεις να αλλάξουν τα
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λογιστικά τους σχέδια και τον ηλεκτρονικό τους εξοπλισµό. Άρα
θεωρούµε µείζον το γεγονός ότι προαιρετικά οι επιχειρήσεις
µπορούν να κρατούν το ίδιο λογιστικό σχέδιο που εφαρµόζουν
στις 31-12-2014.

Τώρα ο χρόνος είναι πολύ λίγος για να αναφερθεί κανείς στα
άρθρα αναλυτικά. Σταχυολογώ, λοιπόν, ορισµένα άρθρα που
θεωρώ ιδιαίτερα σηµαντικά και αναφέροµαι στο γεγονός του πε-
δίου εφαρµογής που καθορίζει το άρθρο 1 και στην παράγραφο
4 της προαιρετικότητας στην εφαρµογή των διεθνών προτύπων
χρηµατοοικονοµικής αναφοράς.

Το άρθρο 2 καθορίζει σε τέσσερις κατηγορίες τις οντότητες:
µικρές, πολύ µικρές, µεσαίες και µεγάλες µε κριτήρια τον κύκλο
εργασιών, το ενεργητικό και τους απασχολούµενους. Για να
έχουµε και µια αίσθηση των µεγεθών, η πολύ µικρή επιχείρηση
είναι αυτή που έχει ενεργητικό 350.000, τζίρο 700.000 και απα-
σχολεί µέχρι δέκα άτοµα, ενώ η µεσαία είναι αυτή που έχει κύκλο
εργασιών 40 εκατοµµύρια, ενεργητικό 20 εκατοµµύρια και απα-
σχολεί διακόσια πενήντα άτοµα. Από εκεί και πάνω είναι οι πολύ
µεγάλες. Φαντάζεστε ότι στην Ελλάδα είναι πολύ λίγες.

Το άρθρο 3 θεωρώ ότι είναι ιδιαίτερα σηµαντικό γιατί αναφέ-
ρεται στο σύστηµα τήρησης των λογαριασµών, δηλαδή στη δι-
πλογραφική µέθοδο, παραπέµποντας στο παράρτηµα 3 που έχει
τα σχέδια των λογαριασµών. Βεβαίως εδώ είναι η παράγραφος
9, η οποία δίνει τη δυνατότητα της προαιρετικής εφαρµογής του
υφιστάµενου σχεδίου δίνοντας τη δυνατότητα να εξακολουθούν
οι επιχειρήσεις να εφαρµόζουν το Εθνικό Γενικό Λογιστικό Σχέ-
διο που εφάρµοζαν στις 31-12-2014 και η παράγραφος 12, που
προβλέπει τις απλοποιήσεις.

Επίσης, ήθελα να αναφερθώ στο γεγονός πως µε τα άρθρα 4,
5 και 6 καθορίζονται τα ζητήµατα που αφορούν την τήρηση των
λογαριασµών, την παρακολούθηση των παγίων, την αξιοπιστία
των στοιχείων και τη διαφύλαξη τους για µια πενταετία µε βάση
και τους φορολογικούς κανόνες της παραγραφής, ενώ οι διατά-
ξεις του κεφαλαίου 3, δηλαδή τα άρθρα 8, 9,10 αναφέρονται
στην έκδοση του τιµολογίου, στο περιεχόµενό του. 

Θεωρώ σηµαντικό το γεγονός ότι µετά και από προτάσεις µας
έγινε αποδεκτό -το λέει η παράγραφος 13- ότι θα συνεχίσει η εκ-
καθάριση των αγροτών σε ετήσια βάση, γιατί υπάρχει ένας συγ-
κεκριµένος τρόπος που διακινούν τα εµπορεύµατά τους ιδίως
µέσω των συνεταιρισµών. Βεβαίως αναδεικνύονται και τα ζητή-
µατα που έχουν να κάνουν µε την αξιοπιστία αυτών των στοιχείων
και την έκδοση των αποδείξεων λιανικής πώλησης, όπως επίσης
ορίζονται και οι χρόνοι ενηµέρωσης των βιβλίων.

Τώρα υπάρχει ένα θέµα στο οποίο αναφέρθηκα και χθες εδώ.
Έχουµε την αποτίµηση των περιουσιακών στοιχείων µε βάση τα
ισχύοντα µέχρι τώρα και τις παραδοσιακές µεθόδους και την ει-
σαγωγή της εύλογης αξίας, η οποία γεννά ορισµένα ερωτήµατα
στον βαθµό βέβαια που δεν θα λειτουργούν οι ελεγκτικοί µηχα-
νισµοί, γιατί το νοµοσχέδιο αναφέρεται στην αξιόπιστη µέθοδο
της αποτίµησης µε βάση την εύλογη αξία.

Θεωρώ ιδιαίτερα σηµαντικές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
τις διατάξεις του άρθρου 30 που αναφέρονται στις απλοποιήσεις
για τις πάρα πολύ µικρές οντότητες που δίνεται η δυνατότητα να
έχουµε σηµαντικές εξαιρέσεις. Θέλω να σηµειώσω ότι και στη
δική µας προτεραιότητα ήταν ότι πρέπει να προφυλάξουµε από
κοστοβόρες και πολυδαίδαλες διαδικασίες τις µικρές και πολύ
µικρές επιχειρήσεις, οι οποίες στην Ελλάδα είναι η ραχοκοκαλιά
της ελληνικής οικονοµίας, όπως συνηθίζουµε να λέµε. 

Στο άρθρο 39 υπάρχουν οι εξαιρέσεις των αγροτών που υπά-
γονται στο ειδικό καθεστώς του ΦΠΑ και των ευκαιριακά απα-
σχολουµένων που έχουν τζίρο µέχρι 10.000. Αντιλαµβάνεστε ότι
δεν µπορούσαµε να βάλουµε ούτε τους καστανάδες ούτε αυτούς
που ψήνουν καλαµπόκια σε µία διαδικασία τήρησης βιβλίων. Εδώ
προβλέπεται βεβαίως και η διαρκής επιτροπή, η οποία αν είναι
συγκροτηµένη σωστά και µε εκπροσώπηση κάποιων φορέων θα
έχει τη δυνατότητα να παρακολουθεί την υλοποίηση, να παρεµ-
βαίνει όταν υπάρχουν στρεβλώσεις και µερικές φορές να βάλει
και φρένο στη διοίκηση αν επιχειρήσει αυτό το απλό νοµοθέτηµα
να το κάνει πολυδαίδαλο µέσα από τις διάφορες ερµηνείες. 

Τέλος, υπάρχουν οι µεταβατικές διατάξεις, που δίνεται η δυ-
νατότητα µε υπουργικές αποφάσεις να καθορίζονται ζητήµατα

που αφορούν την τεχνολογία και την εξέλιξη των ταµειακών µη-
χανών και των υπόλοιπων συστηµάτων επισήµανσης. Βεβαίως,
υπάρχουν και τα παραρτήµατα, τα οποία τα έκρινα ιδιαίτερα ση-
µαντικά για να έχουµε αυτήν την τυποποίηση. Κατά συνέπεια θα
ψηφίσουµε και τα άρθρα. 

Θέλω να περάσω σύντοµα στις τροπολογίες, γιατί νοµίζω δεν
θα πάρουµε ξανά τον λόγο για τις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε. 

Την τροπολογία του Υπουργείου Οικονοµικών για την παρά-
ταση υποβολής των δηλώσεων του ΕΝΦΙΑ θα την υπερψηφί-
σουµε. Θα υπερψηφίσουµε, παρ’ ότι δεν ήρθε εδώ να µας την
εξηγήσει η κυρία Υπουργός -σας ενδιαφέρει κι εσάς, για τη Χαλ-
κιδική, κύριε Πρόεδρε- τη διαδικασία µε την οποία θα δίνονται
πλέον τα σήµατα για τα δωµάτια. Τη θεωρώ πολύ σηµαντική.
Πρέπει να σηµειώσουµε ότι η αρµοδιότητα µεταφέρεται στο
ΣΕΠΕ και έχω την εντύπωση -θα έπρεπε να µας το εξηγήσει η
κυρία Υπουργός- ότι ο ΣΕΠΕ εκπροσωπεί το σύνολο των επιτη-
δευµατιών που εκµεταλλεύονται δωµάτια, δηλαδή και των ξενο-
δόχων και των ενοικιαζόµενων. Για να µην δηµιουργούµε
υπερδοµές που ενδεχόµενα δεν έχουν αντιπροσωπευτικότητα,
το θέτω ως ερώτηµα. Θα έπρεπε να είναι εδώ να µας το πει. Θα
την υπερψηφίσουµε. 

Βεβαίως, έχουµε τις τροπολογίες του κ. Μητσοτάκη, παρ’ ότι
είναι εκπρόθεσµες. Έχω την αίσθηση ότι µε άκουγε προχθές που
έλεγα πώς πρέπει να γίνονται οι µεταρρυθµίσεις και ότι εν πάση
περιπτώσει ο ρόλος του Υπουργείου είναι να κωδικοποιήσει τις
διάσπαρτες διατάξεις του κώδικα κατάστασης των δηµοσίων
υπαλλήλων, τις οποίες αλλάζει κάθε µέρα. 

Τελειώνω, µε το ερώτηµα που απηύθυνα χθες στον κ. Μαυρα-
γάνη, το οποίο φαντάζοµαι ότι θα είναι έτοιµος σήµερα να απαν-
τήσει. Με το άρθρο 22 του ν.4203/13 δώσαµε παράταση δύο
ετών στις υποθέσεις που παραγράφονταν µέχρι 31-12-2013, εφό-
σον αφορούν τις λεγόµενες λίστες, δηλαδή στοιχεία που έχει η
χώρα µας είτε από τις διµερείς συναλλαγές είτε έχουν συγκεν-
τρώσει άλλες υπηρεσίες και πρέπει να ελεγχθούν. Θυµίζω ότι η
παραγραφή είναι πενταετής. Βεβαίως, σωστά δόθηκε αυτή η διε-
τής παράταση, διότι εκτιµούσαµε ότι θα έχει ολοκληρωθεί το
έργο. 

Λέω πάλι και σήµερα, για να το ακούσει και ο κόσµος, ότι έχει
γίνει σηµαντικό έργο, έχουν ελεγχθεί πάρα πολλές υποθέσεις,
έχουν αποδώσει φορολογικά, αλλά είναι να γίνει πάρα πολύ δου-
λειά ακόµα µε τις λίστες. Κατά συνέπεια δεν πρέπει να επιτρέ-
ψουµε να παραγραφεί το ’14. Άρα χρειάζεται µία επέκταση
αυτής της διάταξης. Το λέω πάρα πολύ συγκεκριµένα και νοµίζω
ότι θα έχει την πρόνοια, γιατί αυτή είναι η δουλειά του Υπουρ-
γείου. Δεν µιλάω για ευαισθησία. Λέω ότι πρέπει να κάνουµε τη
δουλειά να µαζέψουµε τους φόρους. Πρέπει να επεκτείνει αυτήν
την παράταση της παραγραφής κατά δύο έτη και για τη χρήση
του ’14. Κι εδώ είµαστε το ’15 -αν είµαστε καλά- να δούµε αν
έχουν περαιωθεί αυτοί οι έλεγχοι, ώστε να µη χρειαστεί να δώ-
σουµε ξανά παράταση. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Κουτσούκο. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων,

κ. Γαβριήλ Αβραµίδης για οκτώ λεπτά. 
ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το συζητούµενο νοµοσχέδιο καταργεί την υπάρχουσα νοµο-

θεσία για τη λογιστική τυποποίηση αντικαθιστώντας την µε τα ελ-
ληνικά λογιστικά πρότυπα, τα οποία στην πραγµατικότητα
συνιστούν τον προθάλαµο των διεθνών λογιστικών προτύπων, µε
τα οποία καλούνται να συµµορφωθούν και οι µη εισηγµένες ελ-
ληνικές επιχειρήσεις, επιβάλλοντας στην ουσία την υποχρεωτική
υιοθέτηση των διεθνών λογιστικών προτύπων από την πλειονό-
τητα των φορέων εκπροσώπησης του εγχωρίου επιχειρείν, δη-
λαδή από τις µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις. 

Σύµφωνα µε τα όσα αποτυπώνονται στο νοµοσχέδιο, η αντι-
κατάσταση των νοµοθετηµάτων της λογιστικής τυποποίησης
στην Ελλάδα από τα διεθνή λογιστικά πρότυπα πρέπει να έχει δι-
ευθετηθεί εντός ενός ιδιαίτερα ασφυκτικού χρονικού πλαισίου. 

Οι υιοθετούµενες αλλαγές θα πρέπει να διασφαλίζουν την ισό-
τιµη µεταχείριση των επιχειρήσεων από τις κρατικές αρχές, όσον
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αφορά την αναλογική φορολογική επιβάρυνση, παράµετρος που
αν δεν ληφθεί σοβαρά υπ’ όψιν καταστρατηγεί τους κανόνες του
υγιούς ανταγωνισµού. 

Ο εξορθολογισµός και ο εκσυγχρονισµός του θεσµικού πλαι-
σίου δραστηριοποίησης του επιχειρείν δεν γίνεται µόνο από την
τυπική συνένωση σε ένα νοµοθέτηµα όλων των κανόνων που διέ-
πουν τη λειτουργία του, αλλά κυρίως από το περιεχόµενο των
κανόνων και από το πόσο χρηστικοί και ωφέλιµοι καθίστανται για
την επιβίωση και την οµαλή λειτουργία των επιχειρήσεων. 

Οι διατάξεις που εκσυγχρονίζουν τους κανόνες λογιστικής τυ-
ποποίησης, χωρίς να διαταράσσουν τη λειτουργία των λογιστη-
ρίων των επιχειρήσεων, µας βρίσκουν σύµφωνους και εφόσον
δεν επέρχεται η µεταβολή της λογιστικής καθηµερινότητας από
την 1η Ιανουαρίου 2015. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις διατάξεις του κεφαλαίου
1, άρθρα 1 και 2, ορίζεται το πεδίο εφαρµογής του νοµοσχεδίου. 

Με το κεφάλαιο 2, άρθρα 3 έως 7, θεσπίζονται ρυθµίσεις σχε-
τικά µε το λογιστικό σύστηµα και τα τηρούµενα λογιστικά αρχεία. 

Με το κεφάλαιο 3, άρθρα 8 έως 15, ρυθµίζονται ζητήµατα που
αφορούν στα παραστατικά πωλήσεων επί τη βάση των αντίστοι-
χων ρυθµίσεων της Οδηγίας 2006/112/ΕΕ, σχετικά µε το κοινό
σύστηµα Φόρου Προστιθέµενης Αξίας. 

Με το κεφάλαιο 4, άρθρα 16 έως 17, ορίζονται οι χρηµατοοι-
κονοµικές καταστάσεις που καταρτίζουν οι υποκείµενες οντότη-
τες αναλόγως της κατηγορίας στην οποία εµπίπτουν κατά
παραποµπή στα υποδείγµατα του παραρτήµατος Β’ και καθιε-
ρώνονται οι βασικές αρχές σύνταξής τους, σύµφωνα προς την
οδηγία 2013/34/ΕΕ. 

Με το κεφάλαιο 5, άρθρα 18 έως 28, θεσπίζονται κανόνες επι-
µέτρησης αποτίµησης, οι οποίοι βασίζονται κατά κύριο λόγο
στην παραδοχή του ιστορικού κόστους. 

Με το κεφάλαιο 6, άρθρα 29 έως 30, τίθενται οι γενικές αρχές
σύνταξης του Παραρτήµατος και το περιεχόµενο ανά κονδύλι
των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων. 

Με το κεφάλαιο 7, άρθρα 31 έως 36, θεσπίζονται οι προϋπο-
θέσεις και οι κανόνες σύνταξης ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµι-
κών καταστάσεων. 

Με το κεφάλαιο 8, άρθρα 37 έως 40, ρυθµίζονται ζητήµατα
πρώτης εφαρµογής του νοµοσχεδίου, απαριθµούνται οι καταρ-
γούµενες διατάξεις και τροποποιούνται διατάξεις του
ν.2190/1920, ρυθµίζονται λοιπά θέµατα εφαρµογής του νοµοσχε-
δίου και θεσπίζονται µεταβατικές διατάξεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσα παρόµοια µε το συζητού-
µενο νοµοσχέδιο και αν συµφωνήσουµε θα έχουµε κάνει µια
τρύπα στο νερό, αν συνεχίζουµε να εφαρµόζουµε την ίδια µνη-
µονιακή συνταγή. Σήµερα, βοούν ακόµη και τα αλαλάζοντα κύµ-
βαλα των συγκυβερνητικών ΜΜΕ. Δυόµισι δισεκατοµµύρια
διαλαλούν πως είναι η «τρύπα» που πρέπει να «βουλώσει», η
οποία θέλει για το µνηµονιακό µινώταυρο και άλλες αυτοκτονίες
και άλλες ροές µετανάστευσης νέων και άλλα λουκέτα σε επιχει-
ρήσεις και άλλες χιλιάδες ανέργων και άλλες ουρές φτωχοποι-
ηµένων ή νεόπτωχων συνταξιούχων. Οι πάντες γνωρίζουν ότι το
ελληνικό δηµόσιο χρέος δεν είναι βιώσιµο, δεν είναι διαχειρίσιµο
ούτε οικονοµικά ούτε κοινωνικά. 

Ας δούµε µερικά από τα πλεονεκτήµατα του νοµοσχεδίου:
Αναβάθµιση του Κώδικα Φορολογικής Απεικόνισης Συναλλαγών.
Ρύθµιση της τεκµηρίωσης διακίνησης των αποθεµάτων. Εκσυγ-
χρονισµός ρυθµίσεων περί δελτίου αποστολής. Τεκµηρίωση των
διαθέσιµων αποθεµάτων, σύµφωνα µε τις διεθνείς πρακτικές. Δι-
καίωµα επιλογής σχεδίου λογαριασµού. 

Το µεγαλύτερο πλεονέκτηµα θεωρούµε ότι είναι η κωδικοποί-
ηση των διάσπαρτων λογιστικών κανόνων και τούτο γιατί οι Ανε-
ξάρτητοι Έλληνες, το Πανελλήνιο Άρµα Πολιτών και το
Χριστιανοδηµοκρατικό Κόµµα, από την ίδρυσή τους, ήταν υπέρ
της απλότητας των φορολογικών διατάξεων, γεγονός που οδηγεί
στη µείωση του λειτουργικού κόστους για τις επιχειρήσεις. Θέ-
λουµε να µπει ένα τέλος στη λογιστική πολυνοµία και αν το νο-
µοσχέδιο συνδυαστεί, συνοδευτεί άµεσα από ερµηνευτικό
κείµενο οδηγιών εφαρµογής απλό και ξεκάθαρο, τότε µπορεί να
επιτευχθεί ο στόχος που είναι η κατάργηση του αναχρονιστικού
κώδικα βιβλίων συναλλαγών και µακάρι να γίνει πραγµατικότητα. 

Επίσης στα θετικά του συγκαταλέγονται και τα παρακάτω.
Αναγνωρίζεται το τιµολόγιο στο βασικό παραστατικό για τις
πάσης φύσεως πωλήσεις αγαθών και υπηρεσιών. Για λιανικές
πωλήσεις προβλέπεται απόδειξη λιανικής πώλησης. Διευρύνεται
ο χρόνος έκδοσης του τιµολογίου πώλησης, το οποίο µπορεί να
εκδίδεται µέχρι τη δέκατη πέµπτη µέρα του επόµενου µήνα από
την αποστολή ή παράδοση των αγαθών. Επεκτείνεται η δυνατό-
τητα για έκδοση του τιµολογίου πώλησης προς το δηµόσιο ή νο-
µικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου εντός του έτους στο οποίο
οριστικοποιείται η συναλλαγή, πιστοποίηση δηµοσίων έργων
κ.λπ., έτσι ώστε να καλύπτει κάθε περίπτωση πώλησης προς το
δηµόσιο ή το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. Διατηρείται η
χρήση ταµειακής µηχανής ή φορολογικού µηχανισµού για πωλή-
σεις λιανικής µε δυνατότητα απαλλαγής ορισµένων κατηγοριών.
Προωθείται η ηλεκτρονική τιµολόγηση στη χονδρική και τη λια-
νική και η συνακόλουθη περαιτέρω µείωση του κόστους συναλ-
λαγών. 

Επίσης, διευθετούνται αποτελεσµατικά πολύπλοκα ζητήµατα
που αποδίδονται στην υφιστάµενη λογιστική πολυνοµία, καθώς
επιχειρείται για πρώτη φορά µία οµαδοποίηση των λογιστικών
κανόνων µε βάση τις διεθνείς βέλτιστες πρακτικές. Η προσέλ-
κυση ξένων επενδύσεων καθίσταται περισσότερο ευχερής,
καθώς τα οικονοµικά στοιχεία που περιλαµβάνονται στους ισο-
λογισµούς των ελληνικών επιχειρήσεων θα βρίσκονται σε εναρ-
µόνιση µε τις διεθνείς λογιστικές εγγραφές. 

Τώρα θα αναφέρω µερικά από τα αρνητικά του νοµοσχεδίου.
Γεννάται θέµα αξιοπιστίας των στοιχείων, καθώς οι πιστωτές των
επιχειρήσεων, παραδείγµατος χάριν οι τράπεζες, δεν θα εµπι-
στευτούν τις αξίες που προσδιορίζονται από τα αµφιβόλου αξιο-
πιστίας κριτήρια των διεθνών λογιστικών προτύπων. Μάλιστα,
σχεδόν το σύνολο των πιστωτικών ιδρυµάτων αποτιµά και θα συ-
νεχίσει να αποτιµά τα περιουσιακά στοιχεία της δανειοδοτούµε-
νης επιχείρησης µε βάση τα δικά του κριτήρια. 

Με την υποχρεωτική εφαρµογή των διεθνών λογιστικών προ-
τύπων και από τις µη εισηγµένες σε χρηµατιστήριο επιχειρήσεις,
η οικονοµική επιβάρυνσή τους θα εκτοξευτεί τόσο µε το εφάπαξ
κόστος των αλλαγών που θα πρέπει να γίνουν στα µηχανογρα-
φικά πακέτα τους όσο και µε την αναγκαστική τήρηση διπλών βι-
βλίων, αυτών των φορολογικών νόµων και αυτών των διεθνών
λογιστικών προτύπων, διογκώνοντας έτσι το ετήσιο συνολικό λει-
τουργικό τους κόστος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τέλος, επειδή πιστεύουµε ότι
για την επιτυχή υλοποίηση σηµαντικό ρόλο θα διαδραµατίσει η
διαρκής επιτροπή που προβλέπεται να συσταθεί, δηλώνουµε ότι
θα την παρακολουθήσουµε στενά και θα πιέζουµε, ώστε η Κυ-
βέρνηση να συστήσει άµεσα τη διαρκή επιτροπή, που θα πρέπει
να έχει την κατάλληλη στελέχωση και να εξασφαλίζει την εκπρο-
σώπηση των παραγωγικών τάξεων. Επίσης, θα πιέζουµε, ώστε
να εκδοθούν άµεσα οι προβλεπόµενες αποφάσεις και οι εγκύ-
κλιοι για την ορθή και ευχερή εφαρµογή του νόµου. Πρέπει να
αποφευχθεί η έκδοση µεγάλου πλήθους και συχνά αντικρουόµε-
νων εγκυκλίων, που στο παρελθόν αύξαναν αντί να διευκολύνουν
την εφαρµογή. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά τις προτεινόµενες µεταβολές από
εµάς, τους Ανεξάρτητους Έλληνες, από το Πανελλήνιο Άρµα Πο-
λιτών και από το Χριστιανοδηµοκρατικό Κόµµα, οι οποίες είναι
µε κόκκινα στοιχεία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γαβριήλ Αβραµίδης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Σταϊ-
κούρας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Θα ήθελα λίγο να τοποθετηθώ επί των βουλευτικών τρο-
πολογιών. Ως προς το σύνολο αυτών των βουλευτικών
τροπολογιών, θα έλεγα ότι αφορά πλήθος διαφορετικών ρυθµί-
σεων, αρµοδιότητας πολλών διαφορετικών Υπουργείων. Θίγον-
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ται πολλά και, πράγµατι, αρκετά σηµαντικά ζητήµατα. Ενδεικτικά
αναφέρω ότι στις προτεινόµενες τροπολογίες περιλαµβάνονται
ρυθµίσεις για θεµελίωση συνταξιοδοτικού δικαιώµατος, για λη-
ξιπρόθεσµες οφειλές των δήµων αλλά και φορολογικές ρυθµί-
σεις. 

Ως εκ τούτου, για την αποδοχή τους απαιτείται κατ’ αρχάς µε-
λέτη των προτεινόµενων ρυθµίσεων, αξιολόγηση των συνεπειών
τους και ποσοτικοποίηση των ενδεχόµενων οικονοµικών αποτε-
λεσµάτων τους από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Συνεπώς
δεν είναι δυνατή η αποδοχή τους για ένταξη στο παρόν σχέδιο
νόµου.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε κι

εµείς τον κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Συνδέσµου-

Χρυσή Αυγή, ο κ. Κουκούτσης Δηµήτριος. 
Έχετε οκτώ λεπτά, κύριε συνάδελφε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εν µέσω κρίσης, όταν ο µέσος επιχειρηµατίας εν Ελλάδι ή ο

µικροµεσαίος κλαίνε και οδύρονται, οι τράπεζες βγαίνουν
εσπευσµένα να πουν ότι σε αυτήν τη χώρα όλα είναι εντάξει,
προχωράµε καλά και να στηρίξουν το κυβερνητικό έργο.
Πράγµατι, είναι λογικό αυτό. Οι µόνες επιχειρήσεις σε αυτήν τη
χώρα που την περίοδο της κρίσης ανεβάζουν τα κέρδη τους είναι
οι τράπεζες. 

Όσο για το νοµοσχέδιο, είπαµε ότι η Χρυσή Αυγή δηλώνει
«παρών» κι ότι έχουµε κάποιες παρατηρήσεις. 

Στο άρθρο 2 ορίζεται ποιες είναι οι µικρές, οι µεσαίες και οι
µεγάλες επιχειρήσεις. 

Στο άρθρο 3 δίνεται η δυνατότητα στις επιχειρήσεις να
εφαρµόζουν το σχέδιο λογαριασµών του ελληνικού γενικού
λογιστικού σχεδίου όπως είναι σήµερα. Πιθανότατα θα
προκύψουν προβλήµατα για το τι πρέπει να ακολουθηθεί.

Στο κεφάλαιο 4 επιβεβαιώνεται ότι εισάγονται διατάξεις που
οδηγούν στην υποχρεωτική εφαρµογή των διεθνών λογιστικών
προτύπων, επιβαρύνοντας όµως οικονοµικά τις επιχειρήσεις. 

Στο κεφάλαιο 5 συµπεραίνει κάποιος ότι από τη στιγµή που
έχουν περιληφθεί διατάξεις προαιρετικές ως υποχρεωτικές,
προκύπτουν νέες επιβαρύνσεις µε τη λειτουργία νέων
υποχρεωτικών µηχανογραφικών συστηµάτων.

Υπάρχουν και τα θετικά, τα οποία αναφέραµε. Δεν χρειάζεται
να επαναλαµβάνουµε τα ίδια και τα ίδια. Είναι η κωδικοποίηση
των διάσπαρτων νόµων κ.λπ.. 

Όσον αφορά τις τροπολογίες, θα θέλαµε να πούµε ότι οι
τροπολογίες 2000/301 και 2001/302 ήρθαν χθες το βράδυ αργά.
Δεν έχει λόγο να συζητάµε για αυτές. Για εµάς, έτσι όπως γίνεται
το κοινοβουλευτικό έργο, δεν έχει νόηµα. Ως εκ τούτου,
θεωρούµε ότι δεν πρέπει καν να συζητηθούν εκ µέρους µας. 

Με την τροπολογία 1994/296 προβλέπεται η πάταξη του
φαινοµένου της λειτουργίας των παράνοµων τουριστικών κατα-
λυµάτων µέσω της έκδοσης του ειδικού σήµατος. Τον ίδιο σκοπό
δεν υποτίθεται ότι πληρούν οι καρτέλες µε τις τιµές πίσω από την
πόρτα και το ειδικό σήµα λειτουργίας του ΕΟΤ; 

Το δε θέµα της ετήσιας ανανέωσης λειτουργίας, αντί να
απλοποιείται, γίνεται όλο και πιο περίπλοκο. Γιατί να µην έχουν
δικαίωµα να διεκδικήσουν την έκδοση και διανοµή πανελλαδικά
ή περιφερειακά και άλλα επαγγελµατικά σωµατεία ή οργανισµοί
ή ακόµα και εταιρίες;

Με τη χαριστική αυτή ανάθεση ουσιαστικά γίνεται αναγκαστική
εγγραφή στο ΣΕΤΕ κάθε συλλόγου ή οµοσπονδίας ή
συνοµοσπονδίας τουριστικών καταλυµάτων, αλλιώς θα
διαλυθούν αφού δεν θα µπορούν να εξυπηρετήσουν τα µέλη
τους στην αναγκαστική αυτή διαδικασία. 

Τι είναι όµως ο ΣΕΤΕ, για να εξαναγκαστούν όλα αυτά τα
σωµατεία να εγγραφούν σε αυτόν; Σύµφωνα µε το καταστατικό
του είναι απλώς ένα πρωτοβάθµιο σωµατείο του αστικού κώδικα,
ούτε καν επαγγελµατικό σωµατείο ούτε καν τριτοβάθµιο ή
δευτεροβάθµιο. 

Οµοίως, δύο από τις ενώσεις τουριστικών καταλυµάτων στις
οποίες προβλέπεται από την τροπολογία ότι ο ΣΕΤΕ θα µπορεί
να µεταβιβάζει το δικαίωµα έκδοσης και χορήγησης των

αυτοκόλλητων σηµάτων, δηλαδή η ΠΟΞ και η ΣΕΕΔΔΕ, δεν είναι
επαγγελµατικά σωµατεία όπως ο ν.1712/1987 ορίζει. Τα όργανα
δηλαδή της διοίκησης και των τριών αυτών σωµατείων δεν έχουν
προκύψει από αρχαιρεσίες, στις οποίες διασφαλίζεται η
δηµοκρατικότητα της απλής αναλογικής που επιβάλει ο ν.1712/7-
8-1987. 

Μήπως πρέπει η Κυβέρνηση να καθορίσει µόνο τα κριτήρια και
τις προϋποθέσεις που πρέπει να πληρούν οι φορείς που θα διεκ-
δικήσουν την ανάληψη µιας τέτοιας διαδικασίας, αντί να «δίνει
το δαχτυλίδι» στον εκλεκτό ΣΕΤΕ;

Ως εκ τούτου, εµείς καταψηφίζουµε.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κουκούτση.
Τον λόγο έχει η συνάδελφος ειδική αγορήτρια της Δηµοκρα-

τικής Αριστεράς κ. Ασηµίνα Ξηροτύρη-Αικατερινάρη για οκτώ
λεπτά.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Μακάρι να είχαµε τέ-
τοια ευχέρεια, κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε και κύριε
Υπουργέ, να συζητήσουµε και για τα θέµατα του ιδιωτικού χρέ-
ους, τις ληξιπρόθεσµες οφειλές, τα κόκκινα δάνεια δηλαδή, το
µεγάλο θέµα της αναθεώρησης του χρέους, όπως το µεγάλο
θέµα αν η χώρα έχει και ποιο είναι το αναπτυξιακό της πρό-
γραµµα, το πρόγραµµα ανασυγκρότησης, για να το συνδέσει µε
τις διεκδικήσεις για την αναθεώρηση του χρέους. Αυτά ή δεν τα
συζητάµε καθόλου ή ορισµένα θέµατα που αφορούν όλους τους
Έλληνες πολίτες, όπως είναι τα στεγαστικά δάνεια, τα κόκκινα
δάνεια, οι πλειστηριασµοί, όπως είναι όλα αυτά που σας είπα
µέχρι τώρα, τα συζητάµε µε τροπολογίες της µιας ηµέρας – και
ιδού βέβαια το αποτέλεσµα.

Το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα αποτελείται από οκτώ
κεφάλαια, σαράντα άρθρα, παραρτήµατα, που ενσωµατώνουν
κατά κύριο λόγο τις λογιστικές διατάξεις της οδηγίας 34�2013
και υλοποιούν περαιτέρω την απλοποίηση του Κώδικα Φορολο-
γικής Απεικόνισης που ξεκίνησε µε τον ν. 4093.

Είχαµε κάνει ένα σχόλιο αρχικά ότι θα πρέπει να ξεκαθαριστεί
τελικά αν το παρόν νοµοσχέδιο απλοποιεί τον υφιστάµενο Κώ-
δικα Φορολογικής Απεικόνισης Συναλλαγών ή τον καταργεί, γιατί
σε άλλα σηµεία αναφέρεται ότι τον καταργεί και σε άλλα ότι τον
απλοποιεί.

Κύριε Υπουργέ, µας απαντήσατε ότι ο κώδικας καταργείται
ρητά µε την παράγραφο 1 του άρθρου 39. Όσον αφορά τις κοι-
νές του διατάξεις, που αποκαθιστούν τον ΚΦΑΣ, δηλαδή τα κε-
φάλαια 2 και 3, εµείς λέµε ότι αυτά συνιστούν βελτίωση και
απλούστευση έναντι του καταργούµενου ΚΦΑΣ, όπως αναφέρε-
ται και στην αιτιολογική έκθεση. Ενδεχοµένως αυτό δεν είναι
τόσο σαφές. Επιµένουµε, λοιπόν, ότι θα µπορούσε να είναι σα-
φέστερο στο νοµοσχέδιο.

Το κεφάλαιο 1 µας βρίσκει σύµφωνους. Είναι το πεδίο εφαρ-
µογής, οι κατηγορίες των οντοτήτων. Εδώ πραγµατικά υπάρχει
ένα αξιόλογο, ένα πλήρες γλωσσάριο στο παράρτηµα Α’. Είναι
αναπόσπαστο τµήµα του παρόντος νόµου, το οποίο ξεκαθαρίζει
τους όρους και µε βάση την ευρωπαϊκή και διεθνή πρακτική κα-
θορίζονται εκείνες οι οντότητες που εφαρµόζουν τα διεθνή πρό-
τυπα χρηµατοοικονοµικής αναφοράς. Εδώ έγινε µια µεγάλη
συζήτηση και υπήρξε µια σύγχυση κατά πόσον αυτά από κάποιες
διατάξεις φαίνεται να είναι υποχρεωτικά. Τελικά, όλοι έχουµε κα-
ταλάβει ότι δεν είναι υποχρεωτικά για τις επιχειρήσεις παρά µόνο
για τις εισηγµένες, για άλλες επιχειρήσεις που δεν τους αφορά
αυτό το νοµοσχέδιο. 

Στο κεφάλαιο 2 πράγµατι υπάρχει µια πολύ καλή και συγκρο-
τηµένη αναφορά στα θέµατα των λογιστικών αρχείων µε τρόπο
που, όπως λέει το άρθρο 3, να διασφαλίζεται η αξιόπιστη και
ελέγξιµη αλληλουχία τεκµηρίων, ώστε να είναι ευχερής η συσχέ-
τιση συναλλαγών και γεγονότων µε τα λογιστικά αρχεία και τις
χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις.

Είναι ένα πολύ σοβαρό θέµα, γιατί πραγµατικά όταν το νοµο-
σχέδιο αφήνει όλες τις πρωτοβουλίες και τις ευθύνες στους εν-
διαφερόµενους, στις επιχειρήσεις δηλαδή, πρέπει από την άλλη
πλευρά να υπάρξει µια τέτοια αλληλουχία τεκµηρίων συνδεδε-
µένη, έτσι ώστε να µπορεί να υπάρχει και ο κρατικός έλεγχος.
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Με την παράγραφο 5 του άρθρου 3 παραµένει υποχρέωση της
οντότητας να παρακολουθεί ενδεχόµενη διαφοροποίηση της φο-
ρολογικής από τη λογιστική βάση.

Επανέρχοµαι στη γενική παρατήρηση. Πράγµατι, το προτεινό-
µενο νοµοσχέδιο αποτελεί σε µεγάλο βαθµό κείµενο αρχών που
µεταθέτει την ευθύνη της ορθής λογιστικής τήρησης στους
πραγµατικούς ιδιοκτήτες, στις επιχειρήσεις και τους επαγγελµα-
τίες, αφού στην παράγραφο 1 του άρθρου 3 ορίζεται ότι η διοί-
κηση της οντότητας έχει την ευθύνη για την τήρηση αξιόπιστου
λογιστικού συστήµατος και κατάλληλων λογιστικών αρχών για τη
σύνταξη χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων και άλλων πληροφο-
ριών. 

Αυτό είναι µια απλούστευση, ένας εκσυγχρονισµός, από την
άλλη πλευρά όµως, πράγµατι το κράτος, το Υπουργείο σας,
κύριε Υπουργέ, καθιστά κάποιον υπεύθυνο για ένα ολοκληρω-
µένο και συστηµατικό έλεγχο για την τήρηση όλου αυτού του νο-
µοσχεδίου. 

Το άρθρο 5 αναφέρεται στη διασφάλιση της αξιοπιστίας του
λογιστικού συστήµατος. Εδώ, υπήρξε µια διόρθωση σε σχέση
και µε µια παρατήρηση που σας είχαν κάνει οι φορείς, να περι-
λαµβάνονται δηλαδή όλες οι οντότητες. Κάνατε την διόρθωση
«κάθε οντότητα». Άρα νοµίζω ότι διορθώνεται το θέµα ή συµπλη-
ρώνεται, τέλος πάντων. 

Το κεφάλαιο 3 αφορά τα παραστατικά πωλήσεων. Εδώ, κάναµε
µια σηµαντική συζήτηση. Θεωρούµε ότι είναι θετικές οι διατάξεις
της. Παρ’ όλα αυτά, δεν µας απαντήσατε. Το θέµα αυτό συνδέε-
ται άµεσα µε το θέµα της σύνδεσης των ταµειακών µηχανών µε
τη Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων, και εσείς
αναδείξατε τη σηµασία του ηλεκτρονικού τιµολογίου. Θα θέλαµε,
λοιπόν, περισσότερο να µας πείτε το πώς θα γίνει σιγά-σιγά αυτή
η αξιοποίηση, ούτως ώστε να µπορεί στις πολλές περιπτώσεις
που υπάρχουν το κράτος παίρνει το ΦΠΑ άµεσα και να µην υπάρ-
χει όλη αυτή η διαδικασία και αν θα το εισπράξει ή όχι. 

Εποµένως, στα θέµατα αυτά των τιµολογίων είµαστε σύµφω-
νοι. Θεωρούµε όµως ότι έχετε υποχρέωση να µας δώσετε µια
απάντηση για το τι θα κάνετε, ούτως ώστε το σύστηµα να είναι
συνδεδεµένο πλήρως και να αξιοποιούνται όλα τα συστήµατα
της σύγχρονης τεχνολογίας, για να κάνετε καλύτερα τη δουλειά
σας για την πάταξη της φοροδιαφυγής. 

Όσον αφορά τα θέµατα των επιµετρήσεων στο κεφάλαιο 5,
εδώ τα άρθρα 18 έως 23 αναφέρονται στην επιµέτρηση των πε-
ριουσιακών στοιχείων και των υποχρεώσεων µε βάση την παρα-
δοχή του ιστορικού κόστους. Όλη αυτή η διαδικασία της
αποτίµησης, η οποία δεν µπορεί να διαφοροποιηθεί, αφορά και
τις περισσότερες επιχειρήσεις. 

Με το άρθρο 24 δίνετε τη δυνατότητα επιµέτρησης περιουσια-
κών στοιχείων µε βάση την εύλογη αξία. Υπάρχουν ορισµένες
παρατηρήσεις στο σηµείο αυτό και από το κείµενο της Επιστη-
µονικής Επιτροπής. Νοµίζω ότι ενδεχοµένως θα µπορούσε να
είναι πιο καλό αυτό το άρθρο και αυτή η ρύθµιση. 

Όσον αφορά τα θέµατα των χρηµατοοικονοµικών καταστά-
σεων και των απλοποιήσεων και των απαλλαγών, θα ήθελα να πω
ότι είναι καλές οι απλοποιήσεις και οι απαλλαγές, αλλά καµµιά
φορά η προαιρετικότητα των απλοποιήσεων και των απαλλαγών
µπορεί να αφήνει µεγαλύτερα περιθώρια ελιγµών. Από την άλλη
µεριά αναρωτιέται κανείς πώς αυτή η ανοµοιόµορφη εφαρµογή
θα επιτρέψει να κάνετε καλύτερα τον έλεγχο και θα επιτρέψει τη
συγκρισιµότητα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ δύο λεπτά ακόµη. 
Έρχοµαι στο θέµα των ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµικών κα-

ταστάσεων, στο κεφάλαιο 7, το οποίο είναι ένα µεγάλο θέµα.
Υπάρχουν διάφορες προϋποθέσεις και διάφορες απαλλαγές,
όσον αφορά την υποχρεωτική ενοποίηση σε κατηγορίες οντοτή-
των. Αυτό εµείς θεωρούµε ότι δηµιουργεί κάποιους κινδύνους.
Θέσαµε εδώ το µεγάλο θέµα ότι όλη αυτή η σύγχυση πραγµα-
τικά µπορεί να διευκολύνει τις έκνοµες δραστηριότητες οµίλων
µέσω ενδοοµιλικών συναλλαγών. Διότι η εµπειρία έχει δείξει ότι
οι ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις και αυτές, αν
δεν ελέγχονται όπως πρέπει, δεν διασφαλίζουν την αποτροπή

της φοροδιαφυγής. 
Και θα έλεγα ότι στην απάντηση που µας δώσατε, κύριε

Υπουργέ, ότι δηλαδή σε καµµία περίπτωση ο νόµος δεν αφήνει
ακάλυπτα θέµατα διαφάνειας και φοροδιαφυγής, αφού κατά
κύριο λόγο µε τις παραγράφους 25 έως 31 του άρθρου 29 του
νοµοσχεδίου επιβάλλεται η παροχή πληροφοριών µε λεπτοµέ-
ρεια για τις σχέσεις και τις αλλαγές της οντότητας µε τα συνδε-
δεµένα της µέρη, παρατηρώ µια αντίφαση και όχι συµπλη-
ρωµατικότητα του άρθρου 29 ως προς το κεφάλαιο 7. Το κεφά-
λαιο 7 έχει απλοποιήσεις, έχει απαλλαγές και µετά το άρθρο 29
βέβαια καθορίζει ορισµένες υποχρεώσεις για όλο το σύνολο των
εµπλεκοµένων µε µία οντότητα. Νοµίζω ότι υπάρχει εδώ ένα πρό-
βληµα. 

Όσον αφορά την πρώτη εφαρµογή των διατάξεων, τελικά οι
φορείς κάπου έχουν συγκλίνει ότι είναι αρκετό το χρονικό περι-
θώριο το οποίο τους δίνεται. Εγώ νοµίζω ότι το πρώτο στάδιο,
δηλαδή µέχρι το τέλος τους έτους να έχουν τακτοποιηθεί ορι-
σµένα πράγµατα, είναι πάρα πολύ µικρό και θα µπορούσε να
δοθεί µια µεγαλύτερη προθεσµία. Όµως, δεν µπορούµε να πάµε
σε προτάσεις ότι µπορούν ακόµα οι µικρές επιχειρήσεις σωστά
να χρησιµοποιούν πιο απλουστευµένο και το παλιό σύστηµα,
κ.λπ.. Αν συνέχεια ξηλώνουµε αυτόν τον νόµο πριν τον κάνουµε,
δηλαδή συνεχώς να έχουµε εξαιρέσεις στην εφαρµογή αυτού
του νόµου, δεν θα έχουµε κάνει τίποτα. Και σε αυτό συµφωνώ
µαζί σας, ότι πρέπει πραγµατικά από ένα σηµείο και ύστερα όλα
να είναι υποχρεωτικά στην τήρησή τους. 

Έγινε µεγάλο θέµα µε την επιτροπή και µε το ρόλο που θα
έχει. Κυρίως βλέπω κι εγώ το ρόλο της πάνω στο να ετοιµάσει
όλες τις εγκυκλίους, τις υπουργικές αποφάσεις που χρειάζονται,
ούτως ώστε να µην βρεθεί πάλι ιδιαίτερα ο µικρός επιχειρηµα-
τίας σε έναν κυκεώνα εγκυκλίων και ασαφειών εφαρµογής αυ-
τούς του συστήµατος, να τον βοηθήσει. 

Πραγµατικά ο έλεγχος, αυτή η µεγάλη υποχρέωση που έχει
το κράτος να ελέγχει όλα αυτά τα πράγµατα σε καµµία περί-
πτωση δεν µπορεί να ανήκει στην επιτροπή αυτή ή να καλύπτεται
από την επιτροπή. Η επιτροπή θα κάνει αυτές τις συµπληρώσεις,
διορθώσεις και επεξηγήσεις για να λειτουργήσει αυτός ο νόµος,
γιατί θεωρούµε ότι η λυδία λίθος της εφαρµογής αυτού του νο-
µοσχεδίου είναι πράγµατι ο ελεγκτικός µηχανισµός.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίας Βουλευτού)

Παράλληλα µε τα λογιστικά πρότυπα θα πρέπει να έχετε για
τις υπηρεσίες σας και τα ελεγκτικά πρότυπα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρία συνάδελφε,
σας παρακαλώ. Ξεπεράσαµε κατά πολύ το χρόνο.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Τελείωσα, κύριε
Πρόεδρε.

Μισό λεπτό για τις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε.
Η τροπολογία 1994 για την ειδική σήµανση των τουριστικών

καταλυµάτων δεν µας βρίσκει σύµφωνους. Τα σήµατα µέχρι
τώρα τα έδινε ο ΕΟΤ, τώρα έχει ενσωµατωθεί η λειτουργία σε δι-
εύθυνση του Υπουργείου Τουρισµού. Δεν είναι δυνατόν ο ΣΕΤΕ
να δίνει τα σήµατα. Γιάννης κερνάει και Γιάννης πίνει; Πώς θα
γίνει αυτό το θέµα; Δεν συµφωνούµε µε αυτήν την τροπολογία. 

Οι άλλες δύο είναι τροπολογίες που αφορούν θέµατα διοικη-
τικά για το Υπουργείο Οικονοµικών. Σχετικά µε την τροπολογία
2301, για την πρώτη παράγραφο θα θέλαµε να µας πείτε ποια
είναι τα συλλογικά όργανα που δίνουµε τη δυνατότητα στον
Υπουργό Οικονοµικών να τα ανασυγκροτεί σε περίπτωση που η
συγκρότησή τους επηρεάζεται από το νέο οργανισµό του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών. Να µάθουµε εδώ πέρα ποια είναι αυτά τα
συλλογικά όργανα και να µην είναι έτσι δοσµένη η εξουσιοδό-
τηση. 

Βέβαια, µε την παράγραφο 2 για την παράταση της ηµεροµη-
νίας του ΕΝΦΙΑ συµφωνούµε. 

Υπάρχει και µία άλλη υπουργική τροπολογία, που ήρθε εκπρό-
θεσµα, που αφορά το συµβούλιο υπηρεσιακής κατάστασης των
προϊσταµένων γενικής διεύθυνσης, δηλαδή να µην υπάρχει ο
συνταξιούχος ως πρόεδρος του πενταµελούς αυτού οργάνου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το επανειληµµένα κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίας Βουλευτού)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε µ’
αυτό, σας παρακαλώ πολύ.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Τελείωσα, κύριε
Πρόεδρε.

Νοµίζω ότι η αντικατάστασή του θα πρέπει να γίνει από ένα
άλλο µέλος του ΑΣΕΠ, ούτως ώστε να µην υπάρχει η πλειοψη-
φία, όπως φαίνεται εδώ, να είναι η πλειοψηφία υπουργική και όχι
πιο αντικειµενική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Γιατί µε φέρνετε σε
δύσκολη θέση, κυρία Αικατερινάρη; Έχετε µιλήσει δεκατέσσερα
λεπτά, ενώ ζητήσατε ένα, δύο!

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ- ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Τελείωσα, κύριε
Πρόεδρε!

Εγώ σας φέρνω σε δύσκολη θέση, ή οι τροπολογίες που έρ-
χονται την τελευταία στιγµή;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Τι να κάνουµε δη-
λαδή; Έχετε ξεπεράσει τον χρόνο κατά επτά λεπτά! Σας το επα-
ναλαµβάνω συνέχεια!

Κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να αναφερθώ λίγο στη συγ-

κυρία: Τελικά αποδείχθηκε ότι κόκκινες γραµµές έχει µόνο η
τρόικα και ότι η συγκυβέρνηση των κυρίων Σαµαρά και Βενιζέλου
θεώρησε απλά ότι µε τον γνωστό τρόπο, ο οποίος χαρακτηρίζει
βέβαια παλαιάς κοπής πολιτικούς, µε το να εκφράσουν δηλαδή
- για να το πώς κατά το κοινώς λεγόµενο- µόνο «πολιτική µαγκιά»
θα µπορούσαν και να πείσουν το διεθνές σύστηµα και να παίξουν
το παιχνίδι τους στο εσωτερικό. 

Τελικά όµως αποδείχθηκε ότι το σχέδιο Σαµαρά-Βενιζέλου, δη-
λαδή το success story, δεν ήταν τίποτε άλλο από ένας πύργος
στην άµµο, που διαλύθηκε αµέσως µόλις η τρόικα απλώς δεν ση-
κώνει το τηλέφωνο για να απαντήσει!

Θέλω όµως να διαπιστώσω –παρά τη σκληρή κριτική που
κάνω- πως η χώρα οδεύει προς µια πραγµατικά δύσκολη κατά-
σταση, για την οποία αυτή η Κυβέρνηση δεν έχει κανένα απολύ-
τως σχέδιο, παρά µόνο το πώς θα καθίσουν οι συγκυβερνώντες
όσο το δυνατό περισσότερο καιρό γίνεται στην καρέκλα της
εξουσίας. 

Είναι προφανές ότι κάνουν κακό στη χώρα και συνολικά στην
οικονοµία και ότι η καλύτερη και πιο έντιµη επιλογή της συγκυ-
βέρνησης αυτή τη στιγµή θα ήταν να προκηρύξει εκλογές και όχι
να ακολουθήσει την πολιτική της καµένης γης που φαίνεται ότι
ακολουθεί. 

Ο κ. Σαµαράς και ο κ. Βενιζέλος θα παραδώσουν σε τρεις
µήνες τη χώρα σε χειρότερη κατάσταση από αυτή που βρισκόταν
το 2012. Οι αγορές είναι τελείως κλειστές για τη χώρα, οι τρά-
πεζες βρίσκονται σε µια νέα εξάρτηση από τον µηχανισµό έκτα-
κτης ρευστότητας της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, η
πληρωµή των υποχρεώσεων του δηµοσίου προς τους ιδιώτες
έχει σταµατήσει και η οικονοµία συνεχίζει να βαλτώνει στα θολά
νερά της ανασφάλειας και της αβεβαιότητας. 

Θα επαναλάβω, λοιπόν, αυτό που είπα προηγουµένως ότι η
µόνη για τη χώρα στην παρούσα συγκυρία θα ήταν να προκη-
ρυχθούν άµεσα εκλογές.

Ερχόµενη τώρα στην εισήγηση επί των άρθρων του παρόντος
νοµοσχεδίου για τα ελληνικά λογιστικά πρότυπα, θα ήθελα να πω
κατ’ αρχάς ότι σκοπός του νοµοσχεδίου είναι η συγκέντρωση σε
ένα νοµοθέτηµα των λογιστικών κανόνων που διέπουν την οργά-
νωση και λειτουργία των επιχειρήσεων και των λοιπών υποκειµε-
νικών οντοτήτων και η παρεχόµενη από αυτές χρηµατοοικονοµική
πληροφόρηση, καθώς επίσης και η πλήρης ενσωµάτωση των ρυθ-
µίσεων της κοινοτικής οδηγίας µε αριθµό 34/2014 που περιλαµ-
βάνει λογιστικές διατάξεις. 

Το πρώτο άρθρο, που περιλαµβάνει τα άρθρα 1 και 2, αναφέ-
ρεται στο πεδίο εφαρµογής του νόµου και στην κατηγοριοποίηση
των υποκειµενικών οντοτήτων, δηλαδή των επιχειρήσεων που
είναι είτε φυσικά είτε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου ή ιδιωτικού δι-
καίου, κερδοσκοπικού ή µη χαρακτήρα, που αφορά η εφαρµογή
του νόµου. Δηλαδή Α.Ε, Ε.Π.Ε, ετερόρρυθµες εταιρείες κ.λπ..

Η παράγραφος 1 µάλιστα ορίζει ότι το πλήρες γλωσσάριο
όρων του παραρτήµατος Α’ είναι αναπόσπαστο τµήµα του πα-

ρόντος νοµοσχεδίου και ότι είναι ιδιαίτερα χρήσιµο για την εφαρ-
µογή του νόµου. 

Το άρθρο 2 κατατάσσει σε κατηγορίες τις υποκειµενικές ον-
τότητες που υπάγονται στο νόµο µε βάση το µέγεθός τους και
όχι το νοµικό τους τύπο.

Τα κεφάλαια 2 και 3 ουσιαστικά υποκαθιστούν τον καταργού-
µενο Κώδικα Φορολογικής Απεικόνισης Συναλλαγών. Το κεφά-
λαιο 2, το οποίο περιλαµβάνει τα άρθρα 3 έως 8, αφορά τους
κανόνες σχετικά µε την τήρηση λογιστικών αρχείων, δηλαδή βι-
βλίων, στοιχείων και παραστατικών και απλοποιεί τον Κώδικα Φο-
ρολογικής Απεικόνισης Συναλλαγών, καθώς καταργεί ένα
σηµαντικό τµήµα γραφειοκρατικών ρυθµίσεων. 

Η σηµαντικότερη ρύθµιση αυτού του κεφαλαίου είναι η δυνα-
τότητα που προβλέπεται στην παράγραφο 8 του άρθρου 3, ώστε
κάθε οντότητα να τηρεί προαιρετικά σχέδιο λογαριασµών ως
µέρος του λογιστικού της συστήµατος ή εναλλακτικά να εφαρ-
µόζει το σχέδιο λογαριασµών που ισχύει κατά την 31η Δεκεµ-
βρίου 2014.

Όπως µάλιστα παρατήρησα και στην εξέταση του νοµοσχε-
δίου και στην αρµόδια επιτροπή, κύριε Υπουργέ, σωστά έχει επι-
σηµανθεί ότι η διατύπωση της παραγράφου 9 του άρθρου 3 είναι
ελλιπής. Διότι, το σχέδιο λογαριασµών του ενιαίου γενικού σχε-
δίου λογαριασµών, στο οποίο προφανώς αναφέρεται η παράγρα-
φος αυτή, δεν µπορεί εναλλακτικά να ισχύει µε το σχέδιο
λογαριασµών, εφόσον καταργείται, σύµφωνα µε το άρθρο 38 πα-
ράγραφος ΣΤ’ του παρόντος νοµοσχεδίου. 

Έτσι, το σχέδιο λογαριασµών του άρθρου 3 παράγραφος 9
µένει χωρίς νοµική βάση, µε όποιες συνέπειες µπορεί να προκύ-
ψουν, εφόσον πρώτον δεν περιλαµβάνει τους κανόνες που ρυθ-
µίζουν το περιεχόµενο και τη λειτουργία των λογαριασµών του
ενιαίου γενικού σχεδίου λογαριασµών και δεύτερον δεν αναφέ-
ρεται καν στις οικονοµικές καταστάσεις που είναι άρρηκτα συν-
δεδεµένες στους λογαριασµούς του σχεδίου λογαριασµών. 

Γι’ αυτόν τον λόγο προτείνεται η τροποποίηση της παραγρά-
φου 9 του άρθρου 3 ως εξής: «Εναλλακτικά του σχεδίου λογα-
ριασµών του πρώτου εδαφίου της παραγράφου 8 του παρόντος
άρθρου, η οντότητα που υπόκειται σε αυτόν τον νόµο έχει τη δυ-
νατότητα να εφαρµόζει τα σχέδια λογαριασµών και τους κανόνες
που ρυθµίζουν το περιεχόµενο και τη συλλειτουργία των λογα-
ριασµών αυτών, καθώς και τις οικονοµικές καταστάσεις που προ-
βλέπει η νοµοθεσία πριν την ψήφιση του παρόντος νόµου, ήτοι
του προεδρικού διατάγµατος 1123/1980 που αναφέρεται στο ελ-
ληνικό λογιστικό σχέδιο, του προεδρικού διατάγµατος 148/1984
που αναφέρεται στο κλαδικό λογιστικό σχέδιο ασφαλιστικών επι-
χειρήσεων και του προεδρικού διατάγµατος 344/1992 που
αφορά το κλαδικό σχέδιο τραπεζών. Στην περίπτωση αυτή η ον-
τότητα καταρτίζει και τις χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις του
παραρτήµατος Β’ του παρόντος νόµου µε βάση τα στοιχεία των
οικονοµικών καταστάσεων του προηγούµενου εδαφίου». 

Έρχοµαι τώρα στο κεφάλαιο 3 του νοµοσχεδίου που περιλαµ-
βάνει τα άρθρα 8 έως 15 και ενσωµατώνει τις ρυθµίσεις της κοι-
νοτικής οδηγίας 112/2006 περί ΦΠΑ που αναφέρονται στην
έκδοση τιµολογίου. 

Θα ήθελα να πω ότι εδώ συµπεριλαµβάνονται οι πολύ θετικές
ρυθµίσεις του άρθρου 8, µε το οποίο δίνεται ο ορισµός της έν-
νοιας του τιµολογίου και αναγνωρίζεται το τιµολόγιο ως το βα-
σικό παραστατικό για τις πάσης φύσεως πωλήσεις αγαθών και
υπηρεσιών, διευρύνεται ο χρόνος έκδοσης του τιµολογίου πώ-
λησης, το οποίο µπορεί να εκδίδεται µέχρι και τη δέκατη πέµπτη
ηµέρα του επόµενου µήνα από την αποστολή ή παράδοση των
αγαθών, µε τη διατήρηση ωστόσο της έκδοσης τιµολογίων εντός
του ιδίου έτους, στο οποίο έγινε η αποστολή ή η παράδοση των
αγαθών ή η παροχή των υπηρεσιών. 

Θα ήθελα να πω, επίσης, ότι προβλέπεται η απόδειξη λιανικής
πωλήσεως για τις πωλήσεις λιανικής πωλήσεως ως βασικό παρα-
στατικό, ότι επεκτείνεται η δυνατότητα για έκδοση του τιµολογίου
πώλησης προς το δηµόσιο ή το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου
εντός του έτους στο οποίο οριστικοποιείται η συναλλαγή, όπως
για παράδειγµα, όταν γίνεται πιστοποίηση δηµοσίων έργων κ.λπ.,
έτσι ώστε να καλύπτει κάθε περίπτωση πώλησης προς το δηµόσιο
ή προς νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, µε την απαλλαγή που
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προβλέπεται από την παράγραφο 9 του άρθρου 8 για δραστη-
ριότητες ή πράξεις που πραγµατοποιεί το δηµόσιο ή το νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου ως δηµόσια εξουσία. 

Ακόµη, προωθείται η ηλεκτρονική τιµολόγηση στη χονδρική
και λιανική και η συνακόλουθη περαιτέρω µείωση του κόστους
των συναλλαγών και διατηρείται η χρήση ταµειακής µηχανής ή
φορολογικού µηχανισµού για πωλήσεις λιανικής µε δυνατότητα
απαλλαγής ορισµένων κατηγοριών, κάτι που προβλέπεται από
το άρθρο 12. 

Θα ήθελα να πω, επίσης, ότι το κεφάλαιο 4 επιγράφεται
«Αρχές Σύνταξης Χρηµατοοικονοµικών Καταστάσεων» και περι-
λαµβάνει τα άρθρα 16 έως 17. Με το κεφάλαιο αυτό τίθενται σε
ισχύ σύγχρονα λογιστικά πρότυπα και λογιστικές καταστάσεις,
σύµφωνα µε τις διεθνείς πρακτικές. 

Όµως, θέλω να έρθω στο κεφάλαιο 5 που περιλαµβάνει τους
κανόνες επιµέτρησης -άλλως αποτίµησης- των περιουσιακών
στοιχείων των επιχειρήσεων και περιλαµβάνει τα άρθρα 18 έως
28 του νοµοσχεδίου, στα οποία υπάρχουν ζητήµατα. 

Στα άρθρα 18 έως 28 του νοµοσχεδίου, στα οποία περιλαµβά-
νονται οι κανόνες που ρυθµίζουν την επιµέτρηση -άλλως αποτί-
µηση- των περιουσιακών στοιχείων των επιχειρήσεων, περιλαµ-
βάνονται πέντε διατάξεις -το άρθρο 18 παράγραφος 3α, η παρά-
γραφος 3β.1. του ιδίου άρθρου, η παράγραφος 3β.2. του ιδίου άρ-
θρου, το άρθρο 19 παράγραφος 3, το άρθρο 20 παράγραφος 6
και το άρθρο 21- στις οποίες οι συντάκτες του νοµοσχεδίου έχουν
συµπεριλάβει είτε διατάξεις διεθνών λογιστικών προτύπων υπο-
χρεωτικής εφαρµογής από τις επιχειρήσεις, είτε διατάξεις προς
την οδηγία 34 που θεωρούνται προαιρετικές και ορίζονται ως υπο-
χρεωτικές από το παρόν νοµοσχέδιο, είτε διατάξεις διαφορετικού
περιεχοµένου από το περιεχόµενο της ανωτέρω οδηγίας, που
υποτίθεται ότι ενσωµατώνουµε στο εγχώριο δίκαιο. 

Κατά τη συζήτηση, κύριε Υπουργέ, στην αρµόδια επιτροπή
σάς είχα προτείνει συγκεκριµένες τροποποιήσεις, οι οποίες πρέ-
πει να επέλθουν στα συγκεκριµένα άρθρα, ώστε να υπάρχει πλή-
ρης εναρµόνιση µε την κοινοτική οδηγία 34/2014, την οποία
υποτίθεται ότι ενσωµατώνουµε στο εγχώριο δίκαιο µε το παρόν
νοµοσχέδιο. Επειδή δεν έχω και χρόνο, δεν θα µιλήσω ειδικότερα
για ό,τι πρότεινα επ’ αυτών.

Το κεφάλαιο 6 που επιγράφεται «Προσάρτηµα και Απαλλαγές»
περιλαµβάνει τα άρθρα 29 και 30, µε σηµαντικότερο άρθρο του
κεφαλαίου αυτού το άρθρο 30, όπου προβλέπονται –παρέχον-
ται- όλες οι απλοποιήσεις και οι απαλλαγές που προβλέπει η οδη-
γία, µε έµφαση στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις που αποτελούν
και τη ραχοκοκαλιά της εθνικής µας οικονοµίας. 

Έτσι, από το άρθρο αυτό οι πολύ µικρές επιχειρήσεις, δηλαδή
οι οµόρρυθµες εταιρείες, οι ετερόρρυθµες εταιρείες, οι αυτοα-
πασχολούµενοι και οι ατοµικές επιχειρήσεις ορθά θα συνεχίσουν
να τηρούν τα λογιστικά τους βιβλία, όπως τα τηρούσαν, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 3, και δεν υποχρεώνονται σε εφαρµογή σχε-
δίων λογαριασµών. 

Διατηρούνται απαλλαγές και διευκολύνσεις που ισχύουν και
σήµερα, για παράδειγµα, διατηρείται η απαλλαγή από την υπο-
χρέωση διενέργειας φυσικής απογραφής για επιχειρήσεις µε
τζίρο µέχρι και 150.000 ευρώ, ενώ προβλέπεται η δυνατότητα να
ορίζει η διοίκηση περαιτέρω απλοποιήσεις και απαλλαγές. Δη-
λαδή, µε λίγα λόγια, υπάρχει δυνατότητα διατήρησης των απαλ-
λαγών που προϋπήρχαν και είναι κάτι το οποίο επιτρέπεται και
από την κοινοτική οδηγία. 

Μάλιστα πρότεινα και µία συγκεκριµένη τροποποίηση που πρέ-
πει να γίνει στην παράγραφο 5 του άρθρου 30, για το εάν προ-
κύπτουν έσοδα από απογραφές, τα οποία πρέπει να κατανέ-
µονται για τις επόµενες τρεις χρονιές από τη χρονιά στην οποία
αυτές διαπιστώνονται.

Έρχοµαι τώρα στις ειδικές απαλλαγές της παραγράφου 11
του άρθρου 30. Έχω προτείνει όµοια απαλλαγή µε τις επιχειρή-
σεις πρατηρίων υγρών καυσίµων να ισχύει και για τις επιχειρή-
σεις πώλησης καπνοβιοµηχανικών προϊόντων, λόγω της ενιαίας
αντιµετώπισης των επιχειρήσεων αυτού του είδους από τη νοµο-
θεσία µέχρι τώρα.

Το έβδοµο κεφάλαιο αναφέρεται ακριβώς στις προϋποθέσεις
και τους κανόνες σύνταξης των ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµι-

κών καταστάσεων.
Το όγδοο κεφάλαιο προβλέπει και τις µεταβατικές διατάξεις.

Θα ήθελα τώρα να σταθώ στο άρθρο 39 του κεφαλαίου αυτού,
που προβλέπει τη σύσταση ειδικής επιτροπής για την παρακο-
λούθηση και αξιολόγηση του κώδικα. 

Να παρατηρήσω εδώ, όπως παρατήρησαν και άλλοι συνάδελ-
φοι, ότι θα πρέπει σε αυτήν την επιτροπή να εκπροσωπηθούν
όλοι οι παραγωγικοί φορείς και είναι πραγµατικά υψηλού κύρους
και αντιπροσωπευτική των βουλήσεων όλων των µερών. 

Όσον αφορά τις τροπολογίες, θα ήθελα να πω ότι παρά το γε-
γονός ότι έγινε τόσο µεγάλη συζήτηση στην προηγούµενη νοµο-
θετική πρωτοβουλία για τις τροπολογίες που έρχονται τελευταία
στιγµή, δυστυχώς, συνεχίζεται αυτή η απαράδεκτη πρακτική από
την πλευρά της Κυβέρνησης.

Εγώ θα ήθελα να ξέρω, κύριε Υπουργέ, αν προτίθεται το
Υπουργείο Οικονοµικών να κάνει δεκτές κάποιες από τις τροπο-
ποιήσεις που έχουν προτείνει οι συνάδελφοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ήταν εδώ ο Υπουρ-
γός και απήντησε. Δεν ήσασταν.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ναι, αλλά δεν τοποθετήθηκε επί των
τροπολογιών, οι οποίες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ήταν εδώ ο Υπουρ-
γός κ. Σταϊκούρας και µίλησε για τις τροπολογίες.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Πράγµατι, κύριε Πρόεδρε, ήταν εδώ. Τον
άκουσα. Δεν τοποθετήθηκε, όµως, επί των τροπολογιών, που κα-
τατέθηκαν από τους συναδέλφους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Είπε ότι δεν τις κάνει
δεκτές.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Μάλιστα.
Σε κάθε περίπτωση πάντως εκτιµώ ότι η τροπολογία που κα-

τατέθηκε από τους συναδέλφους, που προβλέπει ότι θα πρέπει
να εξαιρεθούν από τη φορολόγηση του εισοδήµατος των αγρο-
τών τα ηµεροµίσθια του αγρότη και των µελών της οικογένειάς
του, σύµφωνα µε το αφορολόγητο των µισθωτών, κατ’ αντιστοι-
χία δηλαδή, βρίσκεται στη σωστή κατεύθυνση και είναι µία δέ-
σµευση και του κ. Θεοχάρη, όταν στις αρχές του 2013 οι αγρότες
είχαν βγει στους δρόµους. 

Εκτιµώ, δηλαδή, ότι αυτά είναι έξοδα τα οποία θα πρέπει να
αφαιρούνται. Επίσης, σε κάθε περίπτωση δεν πρέπει να θεω-
ρούνται τεκµήρια διαβίωσης και να φορολογούνται ως τέτοια τα
χωράφια και τα οικόπεδα όπου βρίσκονται τα αγροτόσπιτα, γιατί
στην προκειµένη περίπτωση πρόκειται ουσιαστικά περί εργα-
λείων και θα πρέπει να εξαιρούνται από τη φορολόγηση που
ισχύει σε άλλες περιπτώσεις. 

Εν πάση περιπτώσει, εφόσον το Υπουργείο –κακώς, βεβαίως,
γιατί η διοίκηση πρέπει να έχει και συνέχεια, όπως εγώ εκτιµώ-
απορρίπτει την τροπολογία αυτή, δεν έχει κανένα νόηµα να επι-
µείνω περισσότερο.

Να πω, επίσης, ότι στις υπουργικές τροπολογίες ψηφίζω αρ-
νητικά σε ό,τι αφορά την τροπολογία που κατέθεσε το Υπουργείο
Οικονοµικών σε συνεργασία µε το Υπουργείο Τουρισµού σε ό,τι
αφορά τα σήµατα που προβλέπει να δίδονται από τον ΣΕΤΕ, γιατί
είναι σαν να συµπίπτουν οι ιδιότητες ελεγκτή και ελεγχόµενου.

Για τον ίδιο λόγο, βεβαίως, απορρίπτω –επειδή έχω ζητήµατα
και επί της αρχής- την τροπολογία που έφερε ο κ. Μητσοτάκης
για τα συµβούλια. Η τροπολογία αυτή, όπως και το σύνολο του
νοµοσχεδίου, είναι προσχηµατική. Ο κ. Μητσοτάκης µε το νοµο-
σχέδιο που κατέθεσε, ήθελε και πήρε τις µεταβατικές διατάξεις
µε τις οποίες προβαίνει στην αλλαγή των γενικών διευθυντών,
των διευθυντών και γενικά των προϊσταµένων της διοίκησης, όχι
µόνο στα Υπουργεία, αλλά σε όλους τους οργανισµούς της
χώρας. 

Αυτό είναι το δόγµα Μητσοτάκη: Μέχρι να βρούµε τους καλύ-
τερους –που δεν βιαζόµαστε- θα τοποθετήσουµε στη δηµόσια
διοίκηση στις θέσεις γενικών διευθυντών και σε όλη την ιεραρχία
τους «δικούς µας», τους αρεστούς. Γι’ αυτόν τον λόγο την απορ-
ρίπτω.

Σε ό,τι αφορά, βεβαίως, την τροπολογία του Υπουργείου Οι-
κονοµικών…

Νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι θα κρατήσω λίγο χρόνο και για τη
δευτερολογία µου, γιατί…
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μιλάτε δεκατρία
λεπτά. Δευτερολογία δεν υπάρχει, κυρία Τζάκρη.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Δώστε µου ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μετά, κυρία Τζάκρη.

Θα τοποθετηθείτε κανονικά στη δευτερολογία σας. Αν ήταν έτσι,
θα µπορούσαµε… Δεν το λέει ο Κανονισµός αυτός. Εν πάση πε-
ριπτώσει, µιλάτε δεκατρία λεπτά από τα οκτώ. Σε ένα λεπτό ολο-
κληρώστε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Γιατί βιάζεστε τόσο πολύ, κύριε
Πρόεδρε; Είναι άδεια η Βουλή. Βουλευτές δεν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Λαφαζάνη,
ξέρω. Θέλετε να κάνετε το συνήγορο. Ας τον κάνετε λοιπόν! Να
κάνουµε παραβίαση του Κανονισµού;

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Μα, µας κατεβάζετε
από το Βήµα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Τι λέτε; Γιατί διαµαρ-
τύρεστε;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Εντάξει, αν θέλετε, κύριε Πρόεδρε, στη
δευτερολογία µου δώστε µου λίγο χρόνο να τοποθετηθώ και επ’
αυτού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρία Τζάκρη, σας
είπα καθίστε. Στο τέλος το Προεδρείο θα είναι και εγκαλούµενο.
Σας παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, καθίστε. Ο χρόνος οµιλίας
είναι οκτώ λεπτά. Σας αφήνω δεκατέσσερα, δεκαπέντε και δια-
µαρτύρεστε και από πάνω! Τι να πω! 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Και δεκαπέντε λεπτά να µας
δώσετε, πάλι θα υπάρχουν διαµαρτυρίες.

ΙΟΡΔΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Να µιλήσουµε πρώτα εµείς και µετά
µιλάτε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σύµφωνα µε τον
Κανονισµό η συζήτηση του νοµοσχεδίου κατ’ άρθρον γίνεται για
ένα-ένα τα άρθρα. Ξέρετε πόσο θα µας έπαιρνε αυτό; Δύο ηµέ-
ρες.

Γιατί το λέει αυτό ο Κανονισµός; Για να γίνεται διεξοδική συ-
ζήτηση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ωραία, εσείς λέτε να
µην το ξέρω;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εµείς συντοµεύουµε και µιλάµε
οκτώ λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Πόσο χρόνο θέλετε
να βάζουµε;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Με συγχωρείτε, άλλο θέλω να
πω. Δεν σας κάνω παρατήρηση, αλίµονο! 

Όταν έχουµε όµως µερικούς εισηγητές που θέλουν να πάρουν
λίγο περισσότερο χρόνο, αλλά θα τελειώσουµε γρήγορα, δεν
είναι ανάγκη να πιεζόµεθα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Λαφαζάνη,
όπως ξέρετε και εσείς τον Κανονισµό, τον ξέρω και εγώ εξίσου
καλά, για να µην πω και καλύτερα. Έχει συµφωνηθεί χρόνος οµι-
λίας οκτώ λεπτών. Αφήνω να µιλάνε δέκα πέντε λεπτά. Τι άλλο
να κάνω; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Όχι, εντάξει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Πείτε µου αν είναι να

το κάνουµε δεκαέξι λεπτά, να το κάνουµε. Να µην το υπενθυµίζω;
Όχι όµως να διαµαρτυρόµαστε κιόλας! 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Σας λέει εκτός Κανονισµού, δείξτε λίγο
ανοχή γιατί δεν υπάρχουν οµιλητές και θα τελειώσουµε σε µισή
ώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρία Τζάκρη, ακού-
σατε τι είπα; Αν διαµαρτύρεστε κιόλας, τότε δεν φταίει κανείς,
αλλά εγώ που δεν κάνω αυστηρή εφαρµογή του Κανονισµού.

Κύριε Τζαµτζή, έχετε τον λόγο.
ΙΟΡΔΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγκαλούµαστε ως Κυβέρνηση

και ως συγκυβερνώντες Βουλευτές ότι θέλουµε µε διάφορες
ρυθµίσεις να σώσουµε τις καρέκλες µας. Αυτό που θέλω να
απαντήσω είναι ότι άλλοι ακολουθούν τέτοιες πρακτικές, ψά-
χνοντας εδώ και εκεί να σώσουν τη δική τους καρέκλα. 

Εµείς ακολουθούµε µία συγκεκριµένη δύσκολη πολιτική, την
οποία εφαρµόζουµε µιλώντας ειλικρινά στους πολίτες, χωρίς να
υποσχόµαστε «λαγούς µε πετραχήλια» και είµαστε ξεκάθαροι σε

αυτά που µπορούµε να προσφέρουµε. Δεν υποσχόµαστε σε κα-
νέναν ότι αύριο το πρωί θα τρώει µε χρυσά κουτάλια.

Όµως, είµαστε αυτή η Κυβέρνηση, η συγκυβέρνηση που ση-
κώνει τεράστιο βάρος στις πλάτες της, που έσωσε τη χώρα από
τη χρεοκοπία, σιγά-σιγά οδηγεί τη χώρα µε σύνεση και συνέπεια
στη µετά µνηµόνιο εποχή και µε σταθερά βήµατα στην ανάπτυξη. 

Στο πλαίσιο αυτών των αλλαγών και των µεταρρυθµίσεων είναι
και αυτό το νοµοσχέδιο για τα ελληνικά λογιστικά πρότυπα και
τις διάφορες ρυθµίσεις που επιφέρει. Δεν θα µπω στη διαδικασία
να αναφερθώ περαιτέρω. Στηρίζω το νοµοσχέδιο γιατί είναι προς
τη σωστή κατεύθυνση.

Κύριε Υπουργέ, θα σταθώ σε µία τροπολογία που έχουµε κα-
ταθέσει δεκαεπτά συνάδελφοι και που -πιστέψτε µε- πολλοί
ακόµα συνάδελφοι θα ήθελαν να την συνυπογράψουν. Είναι η
τροπολογία µε γενικό αριθµό 1996 και ειδικό 298 που αναφέρε-
ται στη φορολόγηση των αγροτών.

Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε το θέµα, επειδή δεχόµαστε πολλά
χτυπήµατα κάτω από τη µέση. Ας αφήσουν τον αισχρό λαϊκισµό
ακόµα και συνάδελφοι µέσα στην ίδια την παράταξη. Εµείς δεν
λαϊκίζουµε! Στέλνω µήνυµα σε αυτούς τους συναδέλφους… 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Της παράταξής σας.
ΙΟΡΔΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Φέρνουµε συγκεκριµένη πρόταση την

οποία έχουµε συζητήσει από την αρχή του έτους, µε τον τότε Γε-
νικό Γραµµατέα κ. Θεοχάρη. Η πρότασή µας είχε γίνει δεκτή. 

Τι λέει λοιπόν αυτή η τροπολογία; Λέει ξεκάθαρα ότι ο αγρό-
της δεν ζητάει χάρες. Αυτό που απαιτεί ο αγρότης είναι δικαιο-
σύνη στη φορολόγηση, τίποτα περισσότερο. Οι αγρότες δεν
επαιτούν, ζητούν να υπάρξει δικαιοσύνη.

Αναφερόµαστε πρώτα απ’ όλα στα µεροκάµατα του αγρότη
και της οικογένειάς του και λέµε να υπάρξει το αφορολόγητο
όπως ακριβώς συµβαίνει στους µισθωτούς. Να σας δώσω ένα
παράδειγµα. Αν ένας µισθωτός έχει 10.000 εισόδηµα, µε 22% φο-
ρολόγηση θα πληρώσει φόρο 2.200 ευρώ. Αν αφαιρέσουµε το
αφορολόγητο 2.100 ευρώ, θα πληρώσει 100 ευρώ. 

Ένας αγρότης µε 10.000 ευρώ εισόδηµα -που είναι η πολύ µε-
γάλη πλειοψηφία των αγροτών- µε 13% φορολόγηση, καλείται
να πληρώσει 1.300 ευρώ. Δεν έχει κανένα αφορολόγητο αυτός. 

Έρχοµαι να σταθώ και σε ένα ακόµη. Ακόµη θα µπορούσαµε
να πάµε και στην πρόταση, κύριε Υπουργέ, να πάει στο 50%.
Επειδή έχει 26% ο ελεύθερος επαγγελµατίας και 13% ο αγρότης,
ο ελεύθερος επαγγελµατίας ή ο µισθωτός έχουν 2.100, ας έχει
ο αγρότης 1.050.

Είναι προτάσεις τις οποίες καταθέτουµε και είναι απόλυτα δι-
καιολογηµένες και το καταλαβαίνετε αυτό. Είµαι σίγουρος ότι το
καταλαβαίνετε. Τα έχουµε συζητήσει και ξέρω πολύ καλά ότι βλέ-
πετε θετικά αυτές τις προτάσεις. Είναι προτάσεις που θα δώσουν
λύσεις και δικαιοσύνη στη φορολόγηση των αγροτών. 

Δεύτερο θέµα που θέτουµε είναι αυτό της φορολόγησης τεκ-
µηρίων διαβίωσης. Φορολόγηση τεκµηρίων διαβίωσης είναι τα
χωράφια τα οποία είναι εργαλεία. Φορολόγηση τεκµηρίων δια-
βίωσης είναι και το τρακτέρ; Είναι και τα µηχανήµατα; Αν δεν τα
έχει αυτά ο αγρότης, δεν υπάρχει. Δεν χρειάζεται να είµαι φω-
στήρας για να καταλάβω ότι δεν µπορεί να αποτελεί τεκµήριο
διαβίωσης το τρακτέρ του αγρότη, η φρέζα του, η πλατφόρµα
του και τα εργαλεία του γενικά. 

Και εδώ θέλω να σας επισηµάνω ότι ισχύει το εξής: Έχουµε
πάρα πολλές αναφορές από αγρότες ότι φορολογείται κανονικά
η αποθήκη. Οι αγροτικές αποθήκες έχουν εξαιρεθεί και θα οδη-
γηθούµε όλοι -και εµού συµµετέχοντος σε αυτή τη διαδικασία-
να κάνουµε έλεγχο στο Ε9. 

Όµως, υπάρχει και το εξής: Σε κάποιες εφορίες ο έφορος λέει
ότι εάν είναι η αποθήκη πάνω από εκατόν πενήντα τετραγωνικά
µέτρα, ας είναι και αγροτική, θα τη φορολογήσουµε. Έχει λογική
αυτό; 

Θέλω να σας πάω σε µία περίπτωση. Εγώ δεν χρειάζοµαι πολύ
µεγάλη αποθήκη. Ένας όµως βαµβακοκαλλιεργητής που έχει και
µηχανή, µε την οποία δουλεύει και τα δικά του και τα έξω, απαιτεί
τεράστια αποθήκη, γιατί στην αποθήκη αυτή αποθηκεύει εκατό
τόνους βαµβάκι. Είναι δυνατόν να του πούµε ότι αυτό δεν είναι
αγροτική αποθήκη; Είναι κατά το δοκούν, κατά πώς θέλει ο κάθε
έφορος να φορολογεί; Είναι δυνατόν να πάµε σε αυτή τη λογική;
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Θα πρέπει αυτό το θέµα να το δείτε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Έλεος!
ΙΟΡΔΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Από εκεί και πέρα, όσον αφορά στη

συγκεκριµένη τροπολογία, αναφέρω µέχρι και παράδειγµα:
Ένας αγρότης µε κέρδος 5.000 ευρώ και τεκµήριο διαβίωσης
15.000 ευρώ, τα οποία είναι ελάχιστα για µία αγροτική οικογέ-
νεια, καλείται να πληρώσει φόρο εισοδήµατος 1.950 ευρώ και αν
συνυπολογιστεί και η προκαταβολή µε 27,5%, τότε το ποσό -
1.950 συν 536- φτάνει στα 2.486,25 ευρώ. Δηλαδή από το κέρδος
των 5.000 ευρώ που έχει ο αγρότης, µείον τα 2.486,25, τού µέ-
νουν 2.513,75 ευρώ, για να επιβιώσει.

Τρίτο θέµα: Πότε θα γίνει κατανοητό ότι ο αγρότης δεν είναι
έµπορος και δεν είναι επιτηδευµατίας; Ο αγρότης είναι παραγω-
γός! Το 99,9% των αγροτών δεν εµπορεύονται τα προϊόντα τους.
Μακάρι να µπορούσαν όλοι να τα εµπορεύονται. Δεν έχουν τέ-
τοια δυνατότητα όµως. Δεν είναι επιτηδευµατίες. Πρέπει να
υπάρξει αλλαγή. 

Τέταρτον, οι κοινοτικές ενισχύσεις: Σαράντα χρόνια από τότε
που µπήκε η χώρα µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, κύριε Υπουργέ,
δεν φορολογούνται οι κοινοτικές ενισχύσεις. Γιατί; Γιατί είναι
συγκεκριµένου σκοπού. Είναι ενισχύσεις για τη συνέχιση της
καλλιέργειας.

Δεν µπορούµε να πάµε στη λογική «σου κόβω τις ενισχύσεις».
Εδώ είχαµε το απαράδεκτο, να µπαίνει η τράπεζα πρόσφατα µε
την κατάθεση της ενιαίας ενίσχυσης και να δηµεύει τα χρήµατα,
να αρπάζει τα χρήµατα του αγρότη και ενώ αυτός έχει υπολογί-
σει ότι θα πάρει 1.500 ευρώ για να πάει να πληρώσει τα φάρµακα
και τα λιπάσµατα και να µπορέσει να συνεχίσει την καλλιέργεια,
δεν έχει βρει µέσα δεκάρα τσακιστή. Έλεος!

Το τέταρτο είναι η µη παρακράτηση των επιδοτήσεων, το
οποίο και σας ανέφερα.

Το πέµπτο είναι η καταβολή προκαταβολής φόρου.
Κύριε Υπουργέ, πρέπει να εξηγήσω ένα θέµα. Σήµερα -θα

πάρω παράδειγµα την περιοχή µου- οι αγρότες της Πέλλας, µία
περιοχή η οποία κατά κύριο λόγο έχει ροδάκινο, είναι απλήρωτοι.
Ο µήνας έχει 20 Νοεµβρίου και είναι απλήρωτοι. Είναι απλήρωτοι
και για ζηµιές του 2013 που έπαθαν και θα έπρεπε να έχουν απο-
ζηµιωθεί από τον ΕΛΓΑ. Το κράτος, στη λογική των διαφόρων
ποινών που βάζει, θα έπρεπε και αυτό να έχει την ποινή να δίνει
τα χρήµατα σε αυτούς έντοκα. Δεν το κάνει και δεν το ζητούν
καν οι αγρότες.

Πού να βρουν, όµως, τα λεφτά; Όταν θα τους πληρώσει το
κράτος µετά το νέο έτος, πού θα βρουν τα λεφτά να πληρώσουν
τη φορολογία τους και να πληρώσουν και 27,5% προκαταβολή
φόρου;

Σας το ζητούµε, διότι µιλάµε επί συγκεκριµένων πραγµάτων,
τα οποία γνωρίζουµε καλύτερα από τον καθένα. Απλήρωτοι είναι
οι αγρότες µας. Αγώνα επιβίωσης κάνουν και περιµένουν πότε
θα µπει η εξισωτική ενίσχυση, πότε θα µπει η ενιαία ενίσχυση να
πάρουν πέντε φράγκα για να επιβιώσουν αυτοί και η οικογένειά
τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΙΟΡΔΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Με συγ-
χωρείτε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Αφήστε τον, κύριε Πρόεδρε.
ΙΟΡΔΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Αυτό που θέλω να επισηµάνω -και για

το οποίο σας παρακαλώ πολύ- είναι ότι δεν έχουν τη δυνατότητα
να πληρώσουν τον φόρο. Αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα. Δεν
είναι το ότι µειώσαµε την προκαταβολή φόρου στο 27,5%. Δεν
έχουν τα λεφτά να πληρώσουν.

Εγώ θέλω, κύριε Υπουργέ, να σας πω µία τελευταία κουβέντα.
Υπάρχει η δυνατότητα -και το ξέρετε πολύ καλά- αυτά τα θέµατα
να ρυθµιστούν µε εγκύκλιο της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων
Εσόδων του Υπουργείου Οικονοµικών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Τζαµτζή, ολο-
κληρώστε παρακαλώ.

ΙΟΡΔΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Άσχετα αν η τροπολογία µας κατατέθηκε έγκαιρα, είναι εµπρό-

θεσµη, εγώ θεωρώ ότι καταλαβαίνετε πάρα πολύ καλά ότι υπάρ-
χει η δυνατότητα να υπάρξουν οι αλλαγές. Μπροστά µας σε λίγο
καιρό θα έχουµε τη φορολόγηση των αγροτών και ας το ακού-
σουν από το Βήµα αυτό όλοι όσοι θέλουν να λένε ότι οι αγρότες
δεν πληρώνουν. Οι αγρότες φορολογούνται πλέον κανονικά.

Αυτό που θέλω, λοιπόν, να τονίσω είναι ότι πρέπει να αποδοθεί
δικαιοσύνη µε τις αλλαγές τις οποίες προτείνουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Πράγµατι, κύριε Υπουργέ, ο κ. Τζαµτζής και άλλοι συνάδελφοι

που γνωρίζουµε καλά τα αγροτικά θέµατα προσπαθούµε σε αυτή
την Αίθουσα να πείσουµε για τα αυτονόητα. Όµως, ξέρετε ότι το
µεγάλο πρόβληµα στη χώρα αυτή είναι να πείσουµε για τα αυτο-
νόητα και ιδιαίτερα…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Μόνο να το θυµάστε και όταν ψη-
φίζετε, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Δεν θέλω συνήγορο!
Και ιδιαίτερα να πείσουµε αυτούς που δεν έχουν πατήσει

χώµα, για να µην πω πιο βαριές κουβέντες, ότι µερικοί είναι και
µετεξεταστέοι στα µαθηµατικά.

Κύριε Σαµοΐλη, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΑΜΟΪΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ)
Θα έλεγα ότι ο εισηγητής µας κ. Γελαλής έκανε µία αναλυτική

παρουσίαση των θέσεών µας, όσον αφορά τα εθνικά λογιστικά
πρότυπα.

Εγώ θα ήθελα να κάνω µία παρέµβαση, όσον αφορά µία τρο-
πολογία που κατέθεσε η Υπουργός Τουρισµού και ο Υπουργός
Οικονοµικών, που αφορά τις ξενοδοχειακές επιχειρήσεις και τα
ενοικιαζόµενα διαµερίσµατα και δωµάτια σε όλη τη χώρα.

Θα θυµίσω ότι το καλοκαίρι ο τουριστονόµος 4276/2014 κα-
τήργησε τους τιµοκαταλόγους που έµπαιναν πίσω από την πόρτα
του δωµατίου. Τώρα, λοιπόν, έρχονται µε µία τροπολογία να κα-
τοχυρώσουν και να δώσουν ένα καινούργιο αυτοκόλλητο να το
κολλάνε στις πόρτες. Τότε, ακολουθώντας και τα εργαλεία του
ΟΟΣΑ, που λέγαµε, µας είχατε πει ότι όλα αυτά είναι αναχρονι-
στικά, αντιεπιστηµονικά και µη τεχνολογικά.

Σήµερα, λοιπόν, έρχεται να παραµείνει ουσιαστικά σ’ αυτά τα
αναχρονιστικά πρότυπα, αλλά να δώσει τη δυνατότητα στο ΣΕΤΕ
να εκδίδει αυτά τα αυτοκόλλητα. 

Θεωρούµε ότι αυτή η τροπολογία είναι απαράδεκτη, όταν µά-
λιστα σε ένα τόσο µικρό χρονικό διάστηµα αλλάζει µε τα ίδια επι-
χειρήµατα. Είναι απαράδεκτη, λοιπόν, αυτή η τροπολογία και θα
πρέπει να αποσυρθεί. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Πού είναι η Υπουργός Τουρι-
σµού;

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΑΜΟΪΛΗΣ: Η Υπουργός Τουρισµού απουσιάζει.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Πάει για Πρωθυπουργός!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΛΕΙΤΣΙΩΤΗΣ: Καινούργια είναι τώρα αυτά,

κύριε Λαφαζάνη;
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΑΜΟΪΛΗΣ: Εν ολίγοις, χωρίς έξοδα και χωρίς ιδι-

αίτερες διαδικασίες, θα πρέπει και ο ιδιοκτήτης των καταλυµά-
των, αφού µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο πράγµατι χρησιµοποιεί
τις τεχνολογικές εξελίξεις και από τη στιγµή που είναι καταχωρι-
σµένος σε ένα µητρώο και έχει την άδεια λειτουργίας και όλα τα
σχετικά, να µπορεί να πατά το κουµπί και να εκτυπώνει το αυτο-
κόλλητο. Αυτά είναι απλά πράγµατα. 

Όµως, πράγµατι θα ήθελα να σταθώ σε ένα σηµείο. Επειδή και
για τα εθνικά λογιστικά πρότυπα έχετε πάντα την ίδια καραµέλα,
ότι δηλαδή είναι πρόοδος, ανατροπή, αλλαγή, πού τη βλέπετε
αυτήν την ανατροπή, την αλλαγή και την πρόοδο, όσον αφορά
την τροπολογία για το αυτοκόλλητο και την ενίσχυση επί της ου-
σίας ενός πρωτοβάθµιου σωµατείου, όπως είναι ο ΣΕΤΕ, ο
οποίος τα εκδίδει αυτά, αντικαθιστώντας την Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Ξενοδόχων και την Πανελλήνια Συνοµοσπονδία Ενοικια-
ζοµένων Δωµατίων και Διαµερισµάτων;

Θεωρούµε ότι είναι πολιτική σκοπιµότητα να απαξιώσετε και
την Πανελλήνια Οµοσπονδία Ξενοδόχων, αλλά ιδιαίτερα την Πα-
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νελλήνια Συνοµοσπονδία Ενοικιαζοµένων Δωµατίων και Διαµερι-
σµάτων, που στην όλη πολιτική και λογική σας είναι ο τελευταίος
τροχός της αµάξης. Όµως, κάνετε ένα τεράστιο λάθος. Είναι
αυτοί οι οποίοι παράγουν έργο. Είναι στο µέτωπο της δηµιουρ-
γίας. Είναι αυτοί που βλέπουν το πρόβληµα και θα έπρεπε να
τους έχουµε σε καλύτερη θέση. Γι’ αυτό τον λόγο, εµείς ζητάµε
αυτή η τροπολογία να αποσυρθεί ως απαράδεκτη.

Όµως, επειδή ακούστηκαν πάρα πολλά πράγµατα για τα
εθνικά λογιστικά πρότυπα, δεν θα σταθώ στις λεπτοµέρειες,
αλλά στην έννοια της εύλογης αξίας ή και της ιστορικής µετέ-
πειτα αξίας που εισάγει αυτό το νοµοσχέδιο. Δεδοµένου ότι δεν
υπάρχουν ελεγκτικοί µηχανισµοί, οι οποίοι θα ελέγξουν τους εκτι-
µητές και θα καθορίσουν την εύλογη αξία και δεδοµένου ότι στην
πολιτική σας δεν υπάρχει η ενίσχυση αυτών των ελεγκτικών µη-
χανισµών, οι οποίοι θα ελέγχουν τους εκτιµητές του καθορισµού
της εύλογης αξίας, εµείς φοβούµαστε, κύριε Υπουργέ –και το
υπογραµµίζουµε αυτό, για να το λάβετε υπ’ όψιν σας- ότι θα δη-
µιουργηθεί νέα «φούσκα».

Φαντάζοµαι ότι κατανοείτε τους λόγους. Διότι όταν η αξία είναι
«άλφα» και ο επιχειρηµατίας την κάνει «δύο άλφα», τότε θα
έχουµε καινούργιες τραπεζικές και επιχειρηµατικές «φούσκες»,
όπως είχαµε όλα αυτά τα χρόνια µέχρι σήµερα, µε αποτέλεσµα
σήµερα να ζούµε τα αποτελέσµατα. 

Είπε προηγούµενος οµιλητής της Νέας Δηµοκρατίας «εν πάση
περιπτώσει, τι τα θέλετε; Περάσαµε έξι χρόνια ύφεσης, αλλά σή-
µερα προχωράµε στη µεταµνηµονιακή εποχή». Εγώ θα τόνιζα και
θα έλεγα ότι πράγµατι περνάµε στη µεταµνηµονιακή εποχή, αλλά
µε πολλά και πιο ενισχυµένα µνηµόνια, µε τη λεγόµενη «γραµµή
στήριξης», που είναι από µόνη της ένα τεράστιο µνηµόνιο µε
µέτρα τα οποία θα είναι τροµερά και σε βάρος του ελληνικού
λαού. 

Διάβαζα σήµερα στον Τύπο ότι από το 2013 έως το 214 αυξή-
θηκαν οι πολύ πλούσιοι Έλληνες κατά 11,90%. Σας τα λέω για
να δείτε τους νόµους που ψηφίζετε και όλα αυτά τα καινοτόµα
τα οποία µας λέτε ότι είναι παραµύθια. Από πεντακόσιοι πενήντα
οι πολύ πλούσιοι Έλληνες, έγιναν πεντακόσιοι εξήντα πέντε και
η περιουσία τους είναι 56 δισεκατοµµύρια ευρώ, παρακαλώ! Πε-
ρίπου δηλαδή το 1/3 του ΑΕΠ. Αυτή είναι η κατάσταση. 

Πουθενά δεν βλέπουµε αυτό το νοµοσχέδιο να λαµβάνει υπ’
όψιν την κοινωνία διότι, κύριοι συνάδελφοι, δεν ζούµε στο κενό.
Ζούµε µία φοβερή οικονοµική και ανθρωπιστική κρίση και υπάρ-
χουν ευθύνες γι’ αυτό. Για παράδειγµα, γνωρίζω συµπολίτη µας
Κερκυραίο ο οποίος θα έπρεπε να κάνει µία εγχείρηση κήλης προ
εξαµήνου και δεν µπορεί να την κάνει. Δεν του την κάνουν στο
Νοσοκοµείο της Κέρκυρας, διότι το συγκεκριµένο νοσοκοµείο
δεν έχει το ειδικό δίχτυ που πρέπει να βάλει στην εγχείρηση.
Υπάρχουν, όµως, και εκατοµµύρια τέτοια παραδείγµατα, τα
οποία αποδεικνύουν την τεράστια οικονοµική και ανθρωπιστική
κρίση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΑΜΟΪΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θεωρώ, λοιπόν, ότι και το εν λόγω νοµοσχέδιο για τα λογιστικά

πρότυπα δεν προσθέτει κάτι στη λειτουργία και των επιχειρή-
σεων, ενώ δεν αποτελεί, αν θέλετε, ένα µικρό λιθαράκι στο ξε-
πέρασµα αυτής της κρίσης. Το αντίθετο µάλιστα! Έχει µία
εµµονή µε την παράδοση στη λειτουργία των αγορών. Όµως, και
ιστορικά έχει αποδειχθεί ότι οι αγορές λειτουργούν απλά και
µόνο για το κέρδος και για τίποτα παραπάνω. 

Κύριοι συνάδελφοι, οι εποχές και η συγκυρία ιδιαίτερα σήµερα
απαιτούν οτιδήποτε κάνουµε και οτιδήποτε συζητήσουµε, από
το πιο µικρό µέχρι το πιο µεγάλο τεχνικό θέµα, να λαµβάνουµε
υπ’ όψιν µας αυτή την οικονοµική και ανθρωπιστική κρίση που
περνάει η χώρα. 

Στο σηµείο αυτό, για παράδειγµα, θα ήθελα να σας πω το εξής
για τα λογιστικά πρότυπα. Πραγµατικά δεν νοµίζουµε ότι διορ-
θώνουν τίποτα. Χθες κάποιος οµιλητής της Νέας Δηµοκρατίας
είπε το νέο νοµοσχέδιο είναι σαράντα πέντε σελίδες, ενώ παλιά
ήταν χίλιες διακόσιες σελίδες. Δεν µας είπε όµως ότι και το πα-

λιότερο νοµοσχέδιο ήταν λίγες σελίδες και ότι ήταν οι εγκύκλιοι
και οι περαιτέρω επεξηγήσεις που δίνονταν από το Υπουργείο
που το έκαναν να φτάνει τις χίλιες διακόσιες σελίδες. Και, εν
πάση περιπτώσει, αυτό που έχει σηµασία δεν είναι ο αριθµός, αν
είναι δηλαδή πέντε ή δέκα σελίδες, αλλά το αν τελικά απλοποι-
ούνται οι διαδικασίες και χωρίς κόστος. Διότι απ’ ό,τι φαίνεται µε
το εν λόγω νοµοσχέδιο που αφορά τα λογιστικά πρότυπα, αυξά-
νεται και το κόστος των επιχειρήσεων. Και αυτός ο οποίος το κα-
ταλαβαίνει αυτό περισσότερο είναι ο µικρός και όχι ο µεγάλος ο
οποίος γίνεται πλουσιότερος από το 2013-2014.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και
εµείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, δεκαεννέα µαθητές και µαθήτριες και δυο εκ-
παιδευτικοί-συνοδοί τους από το Ιδιωτικό Γυµνάσιο «Εκπαιδευ-
τήρια Καραχάλιου». 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Κλειτσιώτης για οκτώ λεπτά. 
Μετά θα κάνει µια ολιγόλεπτη παρέµβαση ο Υπουργός Διοικη-

τικής Μεταρρύθµισης κ. Μητσοτάκης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΛΕΙΤΣΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Σαµοΐλη, µε εκπλήξατε πραγµατικά µε την τοποθέτησή

σας, γιατί στην Επιτροπή Οικονοµικών όλοι οι φορείς που ήρθαν,
τοποθετήθηκαν θετικά για το νοµοσχέδιο που είχαµε στην επι-
τροπή. Μάλιστα, κάποιος από αυτούς που µίλησε, είπε ότι το νο-
µοσχέδιο αυτό έπρεπε να έχει έρθει χθες. 

Κοινή παραδοχή, εποµένως, είναι ότι όλοι αυτοί οι οποίοι εµ-
πλέκονται µε το νοµοσχέδιο αυτό, είπαν τα καλύτερα λόγια. Κι
εγώ προσωπικά θα ήθελα να απευθυνθώ στον κ. Μαυραγάνη και
να πω ότι, ναι, το νοµοσχέδιο «Ελληνικά Λογιστικά Πρότυπα και
οι συναφείς ρυθµίσεις», όπως ονοµάζεται, είναι ένα νοµοσχέδιο,
το οποίο –επιτέλους- µετά από πολλά χρόνια, έρχεται, είναι σα-
φέστατο και βοηθάει και τους επιχειρηµατίες, βοηθάει και τους
λογιστές στο να κάνουν καλύτερα τη δουλειά τους και να είναι,
όσο το δυνατόν καλύτερα συµµορφωµένοι απέναντι και στο ελ-
ληνικό δηµόσιο και απέναντι στη σωστή λειτουργία των επιχει-
ρήσεών τους. 

Τέλος πάντων, άποψή σας είναι αυτή, αλλά δεν συµβαδίζει µε
αυτά που είπαν όλοι οι φορείς. 

Το σχέδιο νόµου, λοιπόν, που καλούµαστε να συζητήσουµε
σήµερα έρχεται να ενσωµατώσει στο εσωτερικό δίκαιο, µε πλη-
ρότητα και ορθότητα, τις λογιστικές διατάξεις της ευρωπαϊκής
οδηγίας 34/2013. Έρχεται να ενοποιήσει, να συµπληρώσει και να
εκσυγχρονίσει τους λογιστικούς κανόνες της χώρας, οι οποίοι
επί σειρά ετών εµπόδιζαν την οµαλή λειτουργία όλης της οικο-
νοµίας, αναγκάζοντας τους Έλληνες επιχειρηµατίες και λογιστές
να διαβάζουν και να εφαρµόζουν χιλιάδες λεπτοµερείς νόµους
και εγκυκλίους. 

Μέχρι σήµερα µια επιχείρηση, ανεξαρτήτου µεγέθους, έπρεπε
να εφαρµόζει ταυτόχρονα το ελληνικό λογιστικό σχέδιο, τον Κώ-
δικα Φορολογικής Απεικόνισης Συναλλαγών, τις διατάξεις του ν.
2190/1920, του ν. 3150/1955 για τις ΕΠΕ και εάν ήταν εισηγµένη
ή θυγατρική ξένης, έπρεπε να εφαρµόσει και τα διεθνή λογιστικά
πρότυπα χρηµατοοικονοµικής αναφοράς. Αυτό πρακτικά είναι
από δύσκολο έως ακατόρθωτο. Επιπρόσθετα, εκδίδονται χιλιά-
δες εγκύκλιοι ΠΟΛ κάθε χρόνο, που συχνά καθορίζουν ειδικές
οδηγίες που αφορούν τη λογιστική λειτουργία. 

Το περίπλοκο λογιστικό σύστηµα των λογιστικών εγγραφών
για τον προσδιορισµό του λογιστικού αποτελέσµατος µε αλλε-
πάλληλες µεταφορές από λογαριασµό σε λογαριασµό, ήταν µη
ουσιαστικό. Σήµερα, λοιπόν, ερχόµαστε και κάνουµε δικαιότερο
και πιο απλούστερο όλο αυτό το σύστηµα.

Εδώ, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να επισηµάνω ότι όλη αυτή η
προσπάθεια που κάνατε είναι σε σωστή κατεύθυνση. Όµως, θα
πρέπει να δούµε και τις προθεσµίες όλων αυτών των ηµεροµη-
νιών για τις φορολογικές δηλώσεις, για τις καταθέσεις όλων των
οικονοµικών απεικονίσεων. Εδώ, θα πρέπει να είµαστε συγκεκρι-
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µένοι. Λόγω του ότι λήγει και σιγά-σιγά το οικονοµικό έτος και
πάµε στο 2015, θα πρέπει όσον αφορά στις φορολογικές δηλώ-
σεις, από τη στιγµή που λέει ο νόµος ότι αρχίζουν από 1η Φε-
βρουαρίου και είναι συγκεκριµένη ηµεροµηνία έναρξης των
εργασιών, όσο θα αργεί να ανοίξει η πύλη του Υπουργείου Οικο-
νοµικών, τόσο πίσω θα πρέπει να πάει και η ηµεροµηνία λήξης
τους. 

Εδώ, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να επισηµάνω τη σωστή τρο-
πολογία που καταθέσατε, όσον αφορά, την παράταση της διόρ-
θωσης του Ε9. Όµως, θέλω να µου πείτε γιατί βάλατε ως
ηµεροµηνία την 19η Δεκεµβρίου και όχι την 31η Δεκεµβρίου.
Ποιος είναι ο λόγος; Νοµίζω ότι µπορούµε να το διορθώσουµε
και να βάλουµε το τέλος του µήνα σαν ηµεροµηνία λήξης. Δεν
έχει καµµία ουσιαστική διαφορά το εάν θα είναι 19 Δεκεµβρίου
ή 31 Δεκεµβρίου. Νοµίζω ότι µπορείτε να το διορθώσετε και να
το πάτε στο τέλος του µήνα.

Θα ήθελα τώρα να αναφερθώ στην τροπολογία που καταθέ-
σαµε δεκαεπτά, αν δεν κάνω λάθος, συνάδελφοι Βουλευτές όσον
αφορά τη φορολόγηση των αγροτών. 

Εδώ, κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου να πω ότι θα πρέπει να
αντιµετωπίσουµε τους γεωργούς σαν εργάτες γης. Και η ουσία
είναι αυτή. Ο εργάτης γης θα πρέπει να έχει το αφορολόγητο
των µισθωτών, κύριε Υπουργέ. Αυτή τη στιγµή –τα είπε και ο κ.
Τζαµτζής προηγουµένως αναλυτικότερα- θα πρέπει να αντιµετω-
πίσουµε όλους αυτούς τους ανθρώπους µε άλλο µάτι. Δεν είναι
επιχειρηµατίας, κύριε Υπουργέ, ο κτηνοτρόφος ο οποίος είναι
στη στάνη του και έχει βγάλει καθαρά κέρδη 10.000. Είναι πάνω
στο βουνό, στη στάνη όλη µέρα και όλη νύχτα, ασχολείται µε τα
ζώα του, µέσα στη λάσπη και ερχόµαστε εµείς να τον αντιµετω-
πίσουµε σαν επιχειρηµατία, σαν έµπορο. Κύριε Υπουργέ, είναι
επιτακτική ανάγκη να µπει το αφορολόγητο των µισθωτών και
στους γεωργός. 

Τα βιβλία εσόδων-εξόδων -γι’ αυτό, άλλωστε, δεν γίνεται ανα-
φορά από κανέναν αγροτικό σύλλογο και από κανέναν γεωργό-
ναι, έπρεπε να µπουν και µάλιστα -αν θέλετε την άποψή µου-
πολλά χρόνια πριν, γιατί έτσι απεικονίζεται πραγµατικά τι ει-
σπράττει ο κάθε γεωργός. Διότι µέχρι σήµερα, µε τα αντικειµε-
νικά κριτήρια που είχαµε, όπως για παράδειγµα «αν καλλιεργείς
βαµβάκι, 50 ευρώ το στρέµµα» ήταν άδικο, γιατί κάποια χρονιά
µπορεί να µην έβγαζες καθόλου παραγωγή και να σε φορολο-
γούσαν χωρίς λόγο.

Εδώ, όµως, τώρα ερχόµαστε και φορολογούµε από το µηδέν.
Είναι πολύ άδικο, κύριε Υπουργέ. Το µηδέν για τον εργάτη γης
είναι απαράδεκτο. Και θέλω να πιστεύω ότι σε επόµενο νοµοσχέ-
διο, που θα φέρουµε ξανά την τροπολογία, θα γίνει δεκτή από
την πλευρά σας.

Και κάτι άλλο για τη φορολόγηση των επιδοτήσεων: Εδώ και
σαράντα χρόνια περίπου οι επιδοτήσεις δεν φορολογούντουσαν,
κύριε Υπουργέ, και σήµερα ερχόµαστε να τις φορολογήσουµε.
Η εξισωτική επιδότηση δίνεται για να στηρίξουµε κάποιους αν-
θρώπους, οι οποίοι επιβιώνουν δύσκολα, το επάγγελµά τους
είναι πάρα πολύ δύσκολο. Εδώ, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να τα
αντιµετωπίσουµε µε άλλο µάτι.

Τι λέµε, κύριε Υπουργέ, σήµερα; Ότι δύο βασικά είναι οι πόλοι
ανάπτυξης σε αυτήν τη χώρα: Ο τουρισµός και ο πρωτογενής
τοµέας. Τον πρωτογενή τοµέα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, δεν µπο-
ρούµε να τον φορολογούµε από το πρώτο ευρώ µε 13%. 

Εδώ θα πρέπει να πάρετε θέση. Νοµίζω ότι είναι δίκαιο το αί-
τηµά µας, των δεκαεπτά Βουλευτών. Και σας πληροφορώ πως
αν κάναµε προσπάθεια, θα ήταν εβδοµήντα επτά αυτοί οι Βου-
λευτές. Θέλω, λοιπόν, να το δείτε και σε κάποια επόµενη συζή-
τηση που θα έχουµε στη Βουλή, να είστε στην ευχάριστη θέση
να µας ανακοινώσετε ότι θα γίνει δεκτή αυτή η τροπολογία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Ο Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής

Διακυβέρνησης κ. Μητσοτάκης έχει τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Θα ήθελα εκ µέρους του Υπουργείου να υπερασπιστώ την τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 2001 και ειδικό 402. 
Η τροπολογία αυτή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει δύο

άρθρα. Το πρώτο άρθρο αφορά σε µία αλλαγή την οποία προ-
τείνουµε για να µπορέσει να καταστεί εφικτή η συγκρότηση του
Συµβουλίου Υπηρεσιακής Κατάστασης Προϊσταµένων Γενικής
Διεύθυνσης.

Δυστυχώς, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχε
προβλεφθεί στην αρχική ρύθµιση ένα από τα πέντε µέλη του
συµβουλίου να είναι συνταξιούχος δικαστικός. Είχαµε πολύ µε-
γάλη δυσκολία να βρούµε υποψήφιο πρόθυµο να συµµετάσχει
στο συµβούλιο αυτό, το οποίο πρέπει να συγκροτηθεί άµεσα,
προκειµένου να δροµολογηθεί η διαδικασία επιλογής γενικών δι-
ευθυντών. Προτείνουµε, λοιπόν, την αντικατάσταση του συντα-
ξιούχου δικαστικού µε ένα µέλος του Συµβουλίου του Κράτους,
έτσι ώστε να καταστεί εφικτή η άµεση συγκρότηση του συλλογι-
κού αυτού οργάνου.

Να ενηµερώσω, επί τη ευκαιρία, την Εθνική Αντιπροσωπεία ότι
η διαδικασία επιλογής γενικών διευθυντών µε βάση τις διατάξεις
του ν. 4275 προχωράει κανονικά. Ολοκληρώθηκε η πρώτη φάση
της διαδικασίας επιλογής των πρώτων είκοσι δύο οριζόντιων Γε-
νικών Διευθύνσεων Διοικητικού και Οικονοµικών Υπηρεσιών. 

Έχουν ήδη κατατεθεί οι σχετικές υποψηφιότητες, τις οποίες
επεξεργάζεται το ΑΣΕΠ, ώστε να προχωρήσουµε στη δεύτερη
και την τρίτη φάση. 

Το λέω αυτό για να αποκρούσω για άλλη µια φορά τις κατη-
γορίες ότι δεν ήταν πρόθεση του Υπουργείου να προχωρήσει
στην εφαρµογή των πάγιων διατάξεων του ν.4275/2014. 

Το δεύτερο άρθρο της σχετικής τροπολογίας, κύριε Πρόεδρε,
µας δίνει την εξουσιοδότηση µε προεδρικό διάταγµα να προ-
βούµε σε διοικητική κωδικοποίηση του υπαλληλικού κώδικα, του
ν.3528/2007 και να συγκροτηθεί µια τριµελής επιτροπή η οποία
θα δροµολογήσει τη σχετική διαδικασία. 

Αξίζει να δείτε από την αιτιολογική έκθεση, κύριε Πρόεδρε,
πόσες φορές µε νόµο έχει τροποποιηθεί ο σχετικός νόµος,
πράγµα το οποίο καθιστά άκρως απαραίτητη την κωδικοποίησή
του, έτσι ώστε να µπορούν να διευκολυνθούν και οι υπηρεσίες
του δηµοσίου αλλά και οι πολίτες, έχοντας στη διάθεσή τους πια
την τελική µορφή του υπαλληλικού κώδικα, όπως θα έχει διαµορ-
φωθεί από αυτήν την κωδικοποίηση. Μιλάµε συχνά για κωδικο-
ποιήσεις και, δυστυχώς, η έφεση την οποία έχουµε στην
πολυνοµία καθιστά αυτές τις κωδικοποιήσεις ακόµα πιο απαραί-
τητες. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, κύριε Λαφα-

ζάνη, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αυτά τα πράγµατα που γίνονται

σε αυτήν τη Βουλή είναι όνειδος. Έρχεται εδώ µια τροπολογία η
οποία είναι εκπρόθεσµη. Κύριε Μητσοτάκη, η τροπολογία είναι
εκπρόθεσµη! Γιατί; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Διότι υπήρξε
καθυστέρηση από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Διαφω-
νείτε µε την ουσία της τροπολογίας; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Θα απαντήσετε. Και µην εκνευ-
ρίζεστε, γιατί είστε εν αδίκω. Παραβιάζετε και τον Κανονισµό και
το Σύνταγµα. Δεν είναι δυνατόν να τα παραβιάζετε και από την
άλλη να επικαλείστε τη νοµιµότητα και να απολύετε κόσµο!
Έλεος πια! Πρέπει να δείξετε τουλάχιστον µία στοιχειώδη αξιο-
πιστία, ίχνη αξιοπιστίας και να µην εκνευρίζεστε. 

Εδώ η Βουλή είναι για να δίνετε εξηγήσεις και να απαντάτε µε
επιχειρήµατα. Είσαστε εκπρόθεσµοι; Παραβιάζετε τον Κανονι-
σµό και το Σύνταγµα; Φέρνετε µια τροπολογία σε άσχετο νοµο-
σχέδιο; Τι λέει το Σύνταγµα; Το Σύνταγµα λέει ότι δεν
επιτρέπονται αυτές οι τροπολογίες. Εδώ µιλάµε για να νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Οικονοµικών. Τι σχέση, λοιπόν, έχει η δική
σας τροπολογία; Και τι είµαστε εδώ πέρα; 

Είναι δυνατόν εµείς να τοποθετούµαστε εφ’ όλης της ύλης, να
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έρχεστε στις 13.55’, να µας κάνετε δύο λεπτά τοποθέτηση και να
φεύγετε εισπράττοντας την έγκριση της Βουλής, παρά το Σύν-
ταγµα και παρά τον Κανονισµό; Αυτά είναι απαράδεκτα πράγ-
µατα. Απαράδεκτα! 

Δεν είναι δυνατόν να τοποθετούµαστε έτσι, κύριε Πρόεδρε.
Ξέρω ότι το Προεδρείο διαφωνεί και έχει κάνει επανειληµµένες
εκκλήσεις -αλλά και η Διάσκεψη των Προέδρων οµοφώνως- να
σταµατήσει αυτή η τακτική. Προχθές διαβάστηκε η έκκληση της
Διάσκεψης των Προέδρων, η οποία ήταν οµόφωνη, από όλες τις
πτέρυγες, η οποία έλεγε ότι δεν είναι δυνατόν να συνεχίζεται
αυτή η κατάσταση µε εκπρόθεσµες τροπολογίες, οι οποίες έρ-
χονται την τελευταία στιγµή σε άσχετα νοµοσχέδια. Αυτό λέµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Είναι γεγονός ότι ο
κ. Λαφαζάνης έχει δίκιο, κύριε Υπουργέ. 

Προτείνω να δώσω τον λόγο στον κ. Μαυραγάνη… 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞHΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα

ήθελα να ρωτήσω κάτι τον κύριο Υπουργό, σχετικά µε την τρο-
πολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Να µην προχωρή-
σουµε κανονικά; Να δώσω τον λόγο στον κ. Μαυραγάνη και µετά
να πάρετε τον λόγο;

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞHΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Για δύο λεπτά µόνο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ωραία. 
Μισό λεπτό τότε, κύριε Υπουργέ, να θέσει η κ. Ξηροτύρη ένα

ερώτηµα. 
Παράκληση µόνο να µείνετε στο ερώτηµα για να συνεχίσουµε

κανονικά. Μετά θα έχετε τον λόγο πάλι για να πείτε εκτενώς τις
απόψεις σας. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞHΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Θα ήθελα να πω κάτι,
κύριε Υπουργέ, σχετικά µε τη σύνθεση του συµβουλίου που
αναγκάζεστε να αλλάξετε επειδή δεν µπορείτε να βρείτε το συν-
ταξιούχο δικαστικό: Δεν εξετάζετε την περίπτωση να µην είναι
ένα ακόµη µέλος από το Νοµικό Συµβούλιο, αλλά να είναι ένα
πιο ανεξάρτητο µέλος; Για παράδειγµα να είναι ένας καθηγητής
πανεπιστηµίου που να έχει σχέση µε τα θέµατα αυτά. Βλέπω, δη-
λαδή, ότι είναι κάπως πιο συγκεντρωτική πλέον η σύνθεση αυτού
του συµβουλίου. 

Όσον αφορά το δεύτερο, που προτείνετε µε προεδρικό διά-
ταγµα να γίνει η κωδικοποίηση των διατάξεων: Εγώ θυµάµαι ότι
η κωδικοποίηση των διατάξεων που αφορούσαν τα δηµόσια έργα
έγινε µε νόµο. Γιατί να µη γίνει µε νόµο αυτή η κωδικοποίηση και
να γίνει µε προεδρικό διάταγµα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, αν
έχετε την καλοσύνη και εφόσον το επιθυµείτε, βέβαια, µπορείτε
να δώσετε κάποια σύντοµη απάντηση. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Ως προς το
εκπρόθεσµο της τροπολογίας, κύριε Πρόεδρε, η ευθύνη δεν
βαραίνει το Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης. 

Εξήγησα -αυτός είναι ο λόγος που είµαι εδώ- γιατί εισάγουµε
αυτή την τροπολογία µε αυτή τη µορφή. Είναι απολύτως απαραί-
τητο να συγκροτηθεί το σχετικό όργανο για να προχωρήσουµε
επιτέλους στην εφαρµογή των πάγιων διατάξεων για την επιλογή
των γενικών διευθυντών. Εκτός αν επιθυµείτε να µην προχωρή-
σουµε και να µείνουµε στις µεταβατικές διατάξεις, κύριε Λαφα-
ζάνη. Να δούµε επιτέλους την ουσία των διατάξεων, πίσω από
την ωραία ρητορική, την οποία αποδέχοµαι σε ένα επίπεδο. 

Θέλουµε ή δεν θέλουµε να εφαρµοστεί ο σχετικός νόµος, έτσι
ώστε να επιλέγονται οι γενικές διευθυντές µε αξιοκρατικά κριτή-
ρια; Υπήρχε ένα πρόβληµα. Το αναγνωρίζουµε, το παρουσιά-
ζουµε και προτείνουµε µια λύση, έτσι ώστε να συγκροτηθεί
άµεσα το σχετικό συµβούλιο που είναι απαραίτητο. Και αυτός
είναι ο λόγος που χρησιµοποιούµε το εργαλείο της τροπολογίας
για να νοµοθετήσουµε. 

Από εκεί και πέρα θεωρούµε ότι η έκδοση του προεδρικού δια-
τάγµατος, για να κωδικοποιήσουµε τη σχετική νοµοθεσία, είναι
ο καλύτερος τρόπος. Μιλάµε για διοικητική κωδικοποίηση. Δεν
συζητάµε για αλλαγές στον Υπαλληλικό Κώδικα. Συζητάµε απλά
για την συγκέντρωση σε έναν κώδικα πια µε τη µορφή προεδρι-
κού διατάγµατος διάσπαρτων διατάξεων, οι οποίες δυστυχώς
είχαν νοµοθετηθεί τα τελευταία οκτώ χρόνια, µε αποτέλεσµα να

καθίσταται εξαιρετικά δυσχερής η επεξεργασία του Υπαλληλικού
Κώδικα κυρίως από τους δηµοσίους υπαλλήλους. Γι’ αυτό συζη-
τάµε. Για διοικητική κωδικοποίηση. Δεν κάνουµε παρεµβάσεις
στον Υπαλληλικό Κώδικα. Γι’ αυτό και προκρίνεται η λύση του
προεδρικού διατάγµατος. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Λαφαζάνη, αν

έχετε την καλοσύνη να µη δώσουµε συνέχεια τώρα. Αµέσως µετά
θα έχετε τον λόγο να…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ένα δευτερόλεπτο. Εγώ είχα κα-
ταλάβει ότι µε τη δεύτερη παράγραφο –νοµίζω ότι είναι ένα
άρθρο µε δύο παραγράφους, δεν είναι δύο άρθρα- προβλεπόταν
προεδρικό διάταγµα για τη σύσταση της επιτροπής. Αν µιλάµε
για κωδικοποίηση δεκαπέντε νόµων, µε συγχωρείτε, άλλα δεν
µπορείτε να το κάνετε µε προεδρικό διάταγµα. Εδώ θέλουµε έκ-
θεση και της Επιστηµονικής Επιτροπής για να έχουµε και εµείς
µια πιο ασφαλή άποψη γι’ αυτό το θέµα. 

Η κωδικοποίηση δεν είναι απλό θέµα. Η κωδικοποίηση στην
ουσία είναι µια νέα νοµοθετική ρύθµιση, η οποία αξιοποιεί και
επαναδιατάσσει δεκαπέντε νόµους, απ’ ό,τι βλέπω. Αυτό δεν
µπορεί να µην περάσει από την έγκριση της Βουλής και να πάµε
µε προεδρικό διάταγµα να το εγκρίνουµε. Μιλάµε για τον Κώδικα
των Δηµοσίων Υπαλλήλων. Είναι ένα πάρα πολύ κρίσιµο νοµοθέ-
τηµα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Το άρθρο 43, πα-
ράγραφος 2 προβλέπει τη διαδικασία της διοικητικής
κωδικοποίησης. Δεν κάνουµε τίποτα άλλο, κύριε Λαφαζάνη, από
το να αθροίζουµε όλες τις διάσπαρτες διατάξεις σε έναν κώδικα.
Μα, ούτε σ’ αυτό δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε επιτέλους; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν αθροίζονται οι διατάξεις. Θέ-
λουν επανακαθορισµό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Νοµίζω ότι ο κ. Λα-
φαζάνης δεν µπαίνει στην ουσία. Θέτει σαν θέµα το κατά πόσον
µπορεί να γίνει µε προεδρικό διάταγµα. 

Προσωπικά δεν µπορώ να εκφέρω γνώµη αλλά στον χρόνο
που έχουµε µπορεί να γίνει µια διαβούλευση, κύριε Υπουργέ, να
το δείτε το θέµα.

Ο κ. Δαβάκης έχει τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε το νοµοσχέδιο

που συζητούµε εδώ και δύο µέρες εντάσσονται στο εσωτερικό
δίκαιο οι λογιστικές διατάξεις της οδηγίας 3420 της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για την περαιτέρω απλοποίηση του Κώδικα Φορολογι-
κής Απεικόνισης Συναλλαγών και του ν. 4093/2012. Είναι µια
ακόµα µεταρρυθµιστική προσπάθεια της Κυβερνήσεως που έχει
στόχο τη µείωση του λειτουργικού και διοικητικού βάρους των
επιχειρήσεων, την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας και τη διευ-
κόλυνση της φορολογικής διοίκησης. 

Το παρόν νοµοθέτηµα είναι κάτι που ζητούσε ο επιχειρηµατι-
κός κόσµος της χώρας, διότι στοχεύει στην ενοποίηση, τη συµ-
πλήρωση και τον εκσυγχρονισµό των λογιστικών κανόνων, ενώ
καταπολεµά τη λογιστική πολυνοµία και υπηρετεί την ανάγκη για
διαφάνεια, αξιοπιστία και συγκρισιµότητα της χρηµατοοικονοµι-
κής πληροφόρησης. Η δέσµη όλων αυτών των συνθηκών µαζί
συµβάλλουν στην οµαλή λειτουργία της αγοράς. 

Άλλωστε ο εκσυγχρονισµός του γενικού λογιστικού σχεδίου
ήταν απαραίτητος, όπως αναγνώρισε και η Αντιπολίτευση, τόσο
κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου στην επιτροπή όσο και από
τις οµιλίες των Βουλευτών της Αντιπολιτεύσεως στην Αίθουσα
αυτή. 

Παρ’ όλη τη σπουδαιότητα της ρύθµισης αυτής είµαι υποχρε-
ωµένος να πω δύο λόγια για την τροπολογία που έφεραν συνά-
δελφοι Βουλευτές, την τροπολογία 1996, που αφορά στο
φορολογικό καθεστώς των αγροτών. Είναι γεγονός -και το ξέ-
ρουµε όλοι σε αυτήν την Αίθουσα- ότι µε τον ν.4172/2013 εισήχ-
θησαν διατάξεις που άλλαζαν το φορολογικό καθεστώς των
Ελλήνων αγροτών. Μάλιστα, όπως όλοι θυµόµαστε, την εποχή
εκείνη πριν από έναν σχεδόν χρόνο είχε δηµιουργηθεί σάλος
εξαιτίας και της µη γνώσης, αλλά και της γενικότερης οικονοµι-
κής αντιµετώπισης που υφίσταντο οι Έλληνες της ελληνικής πε-
ριφέρειας, οι Έλληνες πολίτες, οι Έλληνες παραγωγοί, µε άλλο
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λόγια οι Έλληνες αγρότες.
Τότε, στις 27 Ιανουαρίου του 2014, επεδίωξα να συναντήσω

τον τότε Γενικό Γραµµατέα κ. Θεοχάρη. Τον έφερα σε επαφή µε
συνεταιριστικές οργανώσεις αλλά και µε λογιστές της περιφέ-
ρειάς µου, του Νοµού Λακωνίας προκειµένου σε µια δηµιουργική
συζήτηση να φωτιστούν σκοτεινές πλευρές που πράγµατι τότε
υπήρχαν και να δοθούν οι δέουσες λύσεις, οι οποίες ήταν απα-
ραίτητο να δοθούν. Πράγµατι, υπήρξαν κάποιες βελτιώσεις, οι
οποίες κατέτειναν προς την επίλυση και τον καθησυχασµό των
Ελλήνων αγροτών σχετικά µε αυτόν τον θόρυβο που είχε δηµι-
ουργηθεί. 

Το βασικό, όµως, πρόβληµα δεν επιλύθηκε και επιτείνεται κατά
τη στιγµή αυτή µε τη λήξη του οικονοµικού έτους. Είχαµε επιση-
µάνει από τότε ότι αποτελεί µεγάλο λάθος να αντιµετωπίζονται
οι Έλληνες αγρότες, οι πολίτες της ελληνικής περιφέρειας, αυτοί
που παράγουν νυχθηµερόν σε αυτόν τον τόπο σαν επιχειρηµα-
τίες. Δεν αρνούνται οι Έλληνες αγρότες να φορολογηθούν, αλλά
η αντίληψη της διοίκησης να τους εκλαµβάνει ως επιχειρηµατίες
και να υποχρεώνονται σε προκαταβολή φόρου και τέλος επιτη-
δεύµατος και τήρηση βιβλίων και στοιχείων είναι κάτι το οποίο
αποτελεί µια θρυαλλίδα στη γενικότερη κοινωνική αναζωπύρωση
και στον γενικότερο κοινωνικό προβληµατισµό, ο οποίος υπάρχει
σήµερα και στην ένσταση.

Μάλιστα, έχει τεθεί τόσο από τη ΠΑΣΕΓΕΣ όσο και από τους
φοροτεχνικούς ότι υπάρχουν και απορίες και γκρίζες ζώνες στο
φορολογικό καθεστώς. Όπως είναι φυσικό πρέπει άµεσα να ξε-
καθαριστεί το τοπίο για να γνωρίζουν και οι αγρότες αλλά και οι
λογιστές τους, στους οποίους µε την ουρά πηγαίνουν προκειµέ-
νου να προχωρήσουν τις φορολογικές τους υποθέσεις τι µέλλει
γενέσθαι και να σταµατήσει η παραπληροφόρηση και κυρίως να
σταµατήσει ο λαϊκισµός πολλών, οι οποίοι -και κυρίως εννοώ την
Αντιπολίτευση- προσπαθούν να εκµεταλλευθούν αυτήν την κα-
τάσταση για ίδιον όφελος.

Εµείς θεωρούµε ότι πρέπει να γίνουν ορισµένες τροποποι-
ήσεις και βελτιώσεις στη νοµοθεσία, όπως να καταργηθεί και το
τέλος επιτηδεύµατος και η προκαταβολή φόρου για τους αγρό-
τες. 

Επίσης, ο µειωµένος φορολογικός συντελεστής του 13% δεν
αποφέρει, κύριε Υπουργέ, µεγάλο όφελος όσο υπάρχουν τα τεκ-
µήρια διαβίωσης. Πιστεύω δε ότι το θέµα των τεκµηρίων θα επα-
νεξεταστεί συνολικά για το σύνολο των Ελλήνων φορο-
λογουµένων. Είναι κάτι το οποίο πρέπει να δει άµεσα η Κυβέρ-
νηση, διότι έχει προκαλέσει τεράστιες αδικίες σε µεγάλη µερίδα
της ελληνικής κοινωνίας. Τεκµήριο µπορούµε να θεωρήσουµε,
όπως προείπαν και άλλοι συνάδελφοι, το χωράφι, τα υποστατικά,
τις αποθήκες, τα οποία είναι τα µέσα της παραγωγής;

Θα θεωρήσω δεδοµένη εξάλλου τη δέσµευση της πολιτικής
ηγεσίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης ότι οι κοινοτικές
επιδοτήσεις, κάτι που µας απασχόλησε πριν λίγο καιρό σε αυτήν
την Αίθουσα, δεν θα φορολογηθούν. Αναµένω και τη δέσµευση
του Υπουργείου Οικονοµικών ότι δεν προτίθεται να θέσει τέτοιο
θέµα, δηλαδή τη φορολόγηση των κοινοτικών επιδοτήσεων που
δεν είναι εισόδηµα, είναι ένα διαρθρωτικό µέτρο το οποίο από
της εισόδου της χώρας στην Ευρωπαϊκή Ένωση δηµιουργεί τη
στήριξη του αγροτικού εισοδήµατος για την παραγωγή και την
περαιτέρω βελτίωση των καλλιεργειών.

Επίσης, πολλοί συνάδελφοι έχουµε θέσει πολλές φορές στην
Αίθουσα αυτή ότι είναι ανεπίτρεπτο να παρακρατούνται επιδο-
τήσεις και αποζηµιώσεις των αγροτών έναντι ληξιπρόθεσµων
οφειλών. Επίσης, έχουµε και το απαράδεκτο φαινόµενο της πα-
ρακράτησης βεβαιωµένων µη ληξιπρόθεσµων οφειλών από επι-
στροφές φόρου και ΦΠΑ χωρίς τη συναίνεση του φορο-
λογουµένου και για ολόκληρο το ποσό. Δηλαδή, σε πολλούς από
τους αγρότες µας παρακρατήθηκε η επιστροφή του ΦΠΑ για να
εξοφλήσει οφειλή από ΕΝΦΙΑ που δεν είχε καταστεί ληξιπρόθε-
σµη και για ολόκληρο το ποσό, ενώ θα µπορούσε να το εξοφλή-
σει σε περισσότερες δόσεις όπως γίνεται παντού. Για άλλη µια
φορά θα το πω αυτό είναι απαράδεκτο.

Η δε γραφειοκρατία που δηµιουργήθηκε, κύριε Υπουργέ, από
τη διαδικασία του συµψηφισµού οφειλών σήµερα καθυστερεί και
την καταβολή των επιστροφών ΦΠΑ µε τους αγρότες να βρίσκον-

ται σε απόγνωση, καθώς τα χαράτσια και οι υποχρεώσεις τρέ-
χουν και δεν µπορούν να ανταποκριθούν. 

Θέλω να σας δώσω ένα παράδειγµα. Έχουµε το φαινόµενο η
ΔΟΥ της Σπάρτης να έχει ολοκληρώσει τη διαδικασία για την επι-
στροφή ΦΠΑ, που και αυτή είναι χρονοβόρα και να περιµένει τον
ΟΓΑ να απαντήσει αν ο φορολογούµενος οφείλει στον ΟΓΑ,
ώστε να παρακρατηθεί το ποσό της επιστροφής. Σε µία περίοδο
µε έντονα προβλήµατα στον αγροτικό κόσµο, µε τον καταρροϊκό
πυρετό, την εξισωτική που δεν καταβλήθηκε στο σύνολό της
λόγω των προβληµάτων στα βοσκοτόπια, η αβεβαιότητα µε το
φορολογικό καθεστώς είναι σαν µία σταγόνα που πάει να ξεχει-
λίσει ένα ποτήρι. 

Τέλος, οφείλω να επισηµάνω ότι η παρέµβασή µου αυτή δεν
αποτελεί µία κίνηση για να ακουστώ αρεστός στους αγρότες της
χώρας µας και τους συµπατριώτες µου. 

Με τους συµπατριώτες µου µε συνδέουν δεσµοί τέτοιοι που
αποτελεί –θα έλεγα- ντροπή να δηµιουργούµε συνθήκες λαϊκι-
σµού υπεράσπισης των συµφερόντων τους. Πλειοδοσία υποσχέ-
σεων και πράγµατα που δεν µπορούν να γίνουν, µέσα σε ένα
καθεστώς υποδείξεων από την τρόικα, αλλά κυρίως µία προσπά-
θεια, µία εθνική προσπάθεια που εσείς κάνετε για να στηρίξετε
τη χώρα όρθια, πολλές φορές υπονοµεύεται από αστοχίες, λάθη,
γραφειοκρατικές αγκυλώσεις -αν θέλετε- και πράγµατα τα οποία
αποτελούν µεγάλη αδικία, κυρίως προς το έργο το οποίο επιτελεί
αυτή η Κυβέρνηση. 

Μιλάµε όλοι εµείς οι συνάδελφοι της ελληνικής περιφέρειας
για τους Έλληνες αγρότες, γιατί η στήριξη του εισοδήµατος των
Ελλήνων αγροτών των αγροτικών περιοχών της χώρας είναι
µέρος του κύκλου του γενικότερου εισοδήµατος της τοπικής κοι-
νωνίας, γιατί το εισόδηµα όλης της τοπικής κοινωνίας εξαρτάται
από τη στήριξη του εισοδήµατος των αγροτών. Αν έχει σταθερό
εισόδηµα ένας αγρότης –και είµαι βέβαιος ότι παραβιάζω ανοι-
χτές θύρες µ’ αυτό που σας λέω- θα έχει εισόδηµα και ο µικρο-
επιχειρηµατίας, ο εργαζόµενος σε ένα µαγαζί και οποιοσδήποτε
άλλος. 

Αυτά ήθελα να πω, πάνω στον άξονα αυτών που προείπα. 
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Ο κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης έχει τον λόγο για τέσσερα λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

κύριε Υπουργέ, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, στην τοποθέτηση για
την τροπολογία που κατετέθη από τον συνάδελφο κ. Τζαµτζή, ο
οποίος την ανέπτυξε, για τη φορολόγηση των αγροτών -και ο κ.
Δαβάκης προηγουµένως αναφέρθηκε στο ζήτηµα αυτό- είχαµε
έναν έπαινο από πλευράς του συναδέλφου της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης, ο οποίος θεώρησε ενδεχοµένως ότι ο κ. Τζαµτζής
έκανε εσωτερική αντιπολίτευση. 

Όµως, κύριε Πρόεδρε, οφείλουµε να πούµε ότι ο εσωτερικός
διάλογος και η δηµόσια διαβούλευση εδώ στην Ολοµέλεια, από
πλευράς των Βουλευτών της Κυβέρνησης γίνεται, έτσι ώστε να
διορθωθούν και να βελτιωθούν ζητήµατα. 

Δύο χρόνια που είµαι εδώ, δεν είδα ποτέ από Βουλευτή της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να αντιπαραταχθεί σε µία θέση του
κόµµατός του, σε ό,τι αφορά ζητήµατα ζωτικής σηµασίας για τη
χώρα. Προηγουµένως στην προσπάθεια του Υπουργού Μεταρ-
ρύθµισης για µία αναγκαία κωδικοποίηση κατεσπαρµένων διατά-
ξεων από το 2007 για να υπάρξει ένας κώδικας, έτσι ώστε
κάποιος να µπορεί να ανατρέχει για να ανεύρει ό,τι στοιχείο
θέλει, ο κ. Λαφαζάνης, δυστυχώς, δεν συµφώνησε για µία ακόµα
φορά. Βεβαίως, οφείλω να συνδράµω στην τροπολογία αυτή,
από πλευράς των συναδέλφων και εµού, όπως αναπτύχθηκε από
τον κ. Τζαµτζή. 

Έχει ειπωθεί ότι δεν θα γίνει δεκτή καµµία τροπολογία. Όµως,
οφείλω να αναπτύξω µία τροπολογία, σε ό,τι αφορά ζητήµατα
για τους δήµους ή, αν θέλετε, οφειλές προς τους δήµους από
δηµότες. Έχουν να κάνουν ιδιαίτερα µε ζητήµατα οφειλών που
δεν έχουν βεβαιωθεί ακόµα, καθότι οι δήµοι δεν απέστειλαν τα
σχετικά στοιχεία προς το δηµόσιο, έτσι ώστε αυτά να ενσωµα-
τωθούν και να αποτελέσουν απαίτηση του δηµοσίου προς αυ-
τούς. 
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Αυτό έχει ως αποτέλεσµα να µην είναι δυνατή η λειτουργία,
κύριε Υπουργέ, παραδείγµατος χάριν, των καταστηµάτων. Για να
πάρουν οι καταστηµατάρχες µια δηµοτική ενηµερότητα θα πρέ-
πει να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις αυτές. Μα, δεν έχουν
βεβαιωθεί αυτά. 

Ακόµα και από το 2009 υπάρχουν περιπτώσεις όπου δυστυχώς
οι δήµοι, και επί την ανάληψη των καθηκόντων προσφάτως, δεν
είχαν τη δυνατότητα να βεβαιώσουν όλα αυτά στο δηµόσιο τα-
µείο, µε αποτέλεσµα οι καταστηµατάρχες να µην είναι δυνατόν
να πάρουν φορολογική ενηµερότητα και κατ’ επέκταση ούτε
άδεια µουσικής οργάνων, για να µπορέσουν να λειτουργήσουν
σε ένα επίπεδο τα καταστήµατά τους. 

Εκείνο που ζητούσαν ήταν η δυνατότητα να µπουν οι περιπτώ-
σεις αυτές σε µια ρύθµιση ή στη δυνατότητα συµψηφισµού, έτσι
ώστε να µπορέσουν να καταβάλουν το όποιο ποσό, προκειµένου
να ανταποκριθούν στις επαγγελµατικές ανάγκες τους. Επίσης,
ζητούσαν έναν συγκεκριµένο χρόνο, προκειµένου να είναι δυνα-
τόν να καταβάλουν προς το δηµόσιο αυτά που οφείλουν. 

Κύριε Υπουργέ, δεν είναι δυνατόν να µην τους δίνουµε αυτή
τη δυνατότητα, έτσι ώστε να µπορούν να ανταποκριθούν και να
λειτουργήσουν τις επιχειρήσεις τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ολοκληρώθηκε ο κα-
τάλογος των οµιλητών. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Μαυραγάνης για οκτώ λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε Πρόεδρε, έχει τονιστεί ότι το νοµοσχέδιο για τα ελληνικά
λογιστικά πρότυπα αποτελεί ένα πολύ σηµαντικό βήµα προόδου
της χώρας µας, µε το οποίο διευκολύνεται η επιχειρηµατικότητα
και το έργο όσων υποστηρίζουν λογιστικά τις επιχειρήσεις, ενώ
παράλληλα ενσωµατώνεται πλήρως η Οδηγία 2013/34/ΕΕ. 

Παράλληλα, γίνεται και ένα πολύ αποφασιστικό βήµα, έτσι
ώστε να φτάσουµε από τον παλιό Κώδικα Βιβλίων και Στοιχείων,
ένα αναχρονιστικό και τυπολατρικό νοµοθέτηµα, που προκα-
λούσε συνεχώς προβλήµατα στην εύρυθµη λειτουργία της αγο-
ράς, στο µεταβατικό στάδιο του Κώδικα Φορολογικής
Απεικόνισης Συναλλαγών και σήµερα, µε το σχέδιο αυτό, σε έναν
πολύ απλοποιηµένο κώδικα για τις συναλλαγές, όσον αφορά την
καταγραφή τους από φορολογικής πλευράς. 

Είναι ένα αποφασιστικό βήµα, που δείχνει τη βούληση της Κυ-
βέρνησης να προχωρήσει σε µεταρρυθµίσεις οι οποίες τυγχάνουν
της αποδοχής της κοινωνίας και τονώνουν την επιχειρηµατικό-
τητα, καταπολεµώντας παράλληλα τη γραφειοκρατία. Συνεπώς,
σε αυτή την προσπάθεια πιστεύουµε ότι όσο περισσότεροι είναι
µαζί µας τόσο καλύτερο είναι το αποτέλεσµα. 

Σε µερικά επιµέρους άρθρα θα πω ότι δεν επιβάλλονται τα διε-
θνή λογιστικά πρότυπα, όπως είχα πει και χθες στην οµιλία µου.
Θα πω ότι τα διεθνή λογιστικά πρότυπα δεν απευθύνονται σε
εταιρείες µικρές, αλλά µόνο σε εισηγµένες, ενώ η οδηγία αφορά
άλλες περιπτώσεις, τις οποίες εξήγησα και χθες. 

Για τις αποσβέσεις -ένα θέµα που εθίγη- στο άρθρο 18.3α, η
ελληνική µετάφραση της οδηγίας χρησιµοποιεί τη φράση «οικο-
νοµική χρησιµότητα». Ο όρος στο αγγλικό κείµενο, που υπερι-
σχύει των εθνικών µεταφράσεων, είναι «useful economic life»,
που έχει αποδοθεί ορθά στο σχέδιο νόµου ως «ωφέλιµη οικονο-
µική ζωή». Η «οικονοµική χρησιµότητα» δεν είναι λογιστικός όρος
για τον λογισµό αποσβέσεων και ο όρος είχε εσφαλµένα ενσω-
µατωθεί στον ν. 2190/1920. 

Σε ό,τι αφορά την ενδεχόµενη διαφοροποίηση λογιστικών και
φορολογικών αποσβέσεων και την ανάγκη παρακολούθησης
αυτών των διαφορών, η επιχείρηση µε βάση τα πραγµατικά πε-
ριστατικά δύναται να κρίνει ότι οι φορολογικές και λογιστικές
αποσβέσεις συµπίπτουν, περίπτωση στην οποία δεν χρειάζεται
καµµία διαφορά στην παρακολούθηση. 

Οι φορολογικές αποσβέσεις είναι ορισµένες από τον φορολο-
γικό νόµο και οι επιχειρήσεις δεν έχουν καµµία δυνατότητα να
επηρεάσουν κατά το δοκούν τις φορολογικές τους υποχρεώσεις. 

Από την άλλη πλευρά, είναι αντίθετο προς την οδηγία να επι-
βάλουµε για λογιστικούς σκοπούς τη χρήση ενιαίων συντελε-
στών απόσβεσης. Στις πολύ µικρές και εκτός πεδίου οδηγίας
επιχειρήσεις, όπου έχουµε τη νοµική δυνατότητα, ορίζουµε ότι
θα εφαρµόζονται µόνο οι φορολογικές αποσβέσεις. 

Όσον αφορά το άρθρο 18 παράγραφος 3β και τις ενδείξεις
αποµείωσης των στοιχείων του ενεργητικού, εάν δεν αναφερ-
θούν οι ενδείξεις αποµείωσης, η διάταξη δεν µπορεί να εφαρµο-
στεί στην πράξη, όπως αναφέρθηκε και από φορείς στη
διαβούλευση στην επιτροπή. Οι επιχειρήσεις δεν θα γνωρίζουν
τι πρέπει να κάνουν. Η αναφορά στις ενδείξεις πράγµατι υπάρχει
στα διεθνή λογιστικά πρότυπα. Ανάλογες αναφορές υπάρχουν
σε όλα τα αποδεκτά και πλήρη λογιστικά πλαίσιο διεθνώς. 

Η αναφορά του νόµου σε ενδείξεις αποµείωσης δεν οδηγεί σε
αναγνώριση ζηµιάς οπωσδήποτε. Οι ενδείξεις δεν τεκµηριώνουν
από µόνες τους ζηµιά. Εάν η επιχείρηση κρίνει και µπορεί να τεκ-
µηριώσει ότι η ζηµιά είναι αναστρέψιµη, δεν οφείλει να τη λογί-
σει. 

Το άρθρο 19 παράγραφος 3 αναφέρεται στη δυνατότητα χρή-
σης του αποσβέσιµου κόστους στην επιµέτρηση έντοκων χρη-
µατοοικονοµικών στοιχείων. Η χρήση της µεθόδου αυτής είναι
υποχρεωτική από την οδηγία, όταν η επίπτωση της µεθόδου
αυτής είναι σηµαντική στις χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις
έναντι του κόστους κτήσης. 

Για την καθαρή ρευστοποιήσιµη αξία στο άρθρο 20 παράγρα-
φος 6, η οδηγία προβλέπει µε σαφήνεια τη χρήση της καθαρής
ρευστοποιήσιµης αξίας στο άρθρο 12 παράγραφος 7. Υπάρχει
παρανόηση από εσφαλµένη απόδοση του όρου της Οδηγίας
«current market value» ως «τρέχουσα τιµή αντικατάστασης» στα
ελληνικά. Στα αγγλικά η τιµή αντικατάστασης είναι διαφορετική. 

Σε σχέση µε το άρθρο 21 παράγραφος 2, όπου αναφέρθηκε
ότι η ανακτήσιµη αξία δεν προβλέπεται από την οδηγία, όπως
είπα και προηγουµένως, ο ακρογωνιαίος λίθος της λογιστικής
του ιστορικού κόστους που καθιερώνεται ως βασική αρχή στην
οδηγία, είναι η αναγνώριση των ζηµιών αποµείωσης, εφόσον
υπάρχουν, ώστε τα στοιχεία του ενεργητικού να εµφανίζονται
στη µικρότερη αξία µεταξύ αξίας κτήσης και ανακτήσιµης αξίας
τους, δηλαδή στο ποσό που θα ανακτήσουν από τη ρευστοποί-
ηση ή τον διακανονισµό των στοιχείων και όχι στη µεγαλύτερη
και πλασµατική αξία του κόστους κτήσης. Αυτή η διάταξη είναι
σαφής και απόλυτη στην οδηγία στο άρθρο 12 παράγραφοι 6 και
7 για όλα ανεξαιρέτως τα στοιχεία του ενεργητικού. 

Στο άρθρο 37 η ρύθµιση για τη δυνατότητα της εφάπαξ χρή-
σης εύλογων αξιών παρέχει τη δυνατότητα λογιστικής εξυγίαν-
σης στον ισολογισµό των επιχειρήσεων που έχουν υπεραξίες σε
ακίνητα µε τις οποίες µπορούν να αντισταθµίσουν µειώσεις που
θα προκύψουν από τις αποµειώσεις αποθεµάτων και απαιτή-
σεων, καθώς και από την αναγνώριση προβλέψεων για την
πρώτη εφαρµογή. 

Όσον αφορά αυτό που ειπώθηκε για τις ταµειακές µηχανές,
για τις τεχνικές προδιαγραφές, έχουµε προβλέψει τη δυνατότητα
αξιολόγησης, γιατί το Υπουργείο οφείλει να παρακολουθεί τις
τεχνολογικές εξελίξεις, να αξιολογεί την αποτελεσµατικότητα και
την αξιοπιστία του µέτρου και τη διευκόλυνση που παρέχει στον
προσδιορισµό της φορολογητέας ύλης, λαµβάνοντας πάντα υπ’
όψιν και το κόστος που προκαλείται στις επιχειρήσεις. 

Επίσης, θα ήθελα να τονίσω ότι ήδη µέσω των συγκεντρωτικών
καταστάσεων συγκεντρωτικά λαµβάνονται τα στοιχεία που έχουν
σχέση και µε τις λιανικές πωλήσεις. 

Η εφαρµογή των εύλογων αξιών εκτός από τα διεθνή λογιστικά
πρότυπα που όντως υπάρχει, προβλέπεται ρητά και από την οδη-
γία µε το άρθρο 8. Με σύνεση επιλέξαµε να µην τις επιβάλουµε,
αλλά απλώς να τις επιτρέψουµε, εφόσον µας έδινε το δικαίωµα
αυτό η οδηγία. Η δυνατότητα υπάρχει ήδη στον ν. 2190/1920 στο
άρθρο 43 παράγραφος γ’ και ελάχιστες επιχειρήσεις έχουν κάνει
χρήση. 

Τέλος, σε σχέση µε σχόλιο που ακούστηκε για τον ΚΦΑΣ, θα
ήθελα να επισηµάνω ότι ο ΚΦΑΣ καταργείται ρητά µε την παρά-
γραφο 1 του άρθρου 39. Οι νέες διατάξεις που υποκαθιστούν
είναι στα κεφάλαια 2 και 3. Συνεπώς δεν βλέπω ότι εδώ υπάρχει
κάποιο πρόβληµα. Βεβαίως, το Υπουργείο θα καταβάλει κάθε
προσπάθεια ώστε η επιτροπή αµέσως µετά την ψήφιση του σχε-
δίου νόµου και τη δηµοσίευση του νόµου στο ΦΕΚ να συσταθεί
µε θεσµικούς φορείς, υπηρεσιακούς και ειδικούς -η προεργασία
έχει γίνει- για να µπορέσει επιτέλους να βγει και η δευτερογενής
νοµοθεσία έγκαιρα και οι επιχειρήσεις να γνωρίζουν από 1η Ια-
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νουαρίου 2015 όλες τις παραµέτρους του νόµου αυτού. 
Με τις σκέψεις αυτές θα ήθελα να σας καλέσω να υπερψηφί-

σετε το σχέδιο νόµου γιατί, όπως είπα και στην αρχή της οµιλίας
µου, είναι ένα µεγάλο µεταρρυθµιστικό βήµα, γιατί επί σειρά
ετών η επιχειρηµατική κοινότητα, οι λογιστές, όλοι όσοι είχαν
σχέση µε το επιχειρείν απαιτούσαν την αλλαγή των αναχρονιστι-
κών νόµων του Κώδικα Βιβλίων και Στοιχείων και του Ελληνικού
Γενικού Λογιστικού Σχεδίου, το οποίο όταν εισήχθη είχε µεγάλη
αποτελεσµατικότητα και χρησιµότητα, δυστυχώς, µε την πάροδο
των χρόνων χρειάστηκε και αυτό να αλλάξει και να προσαρµο-
στεί στις νέες συνθήκες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Προχωράµε στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους.
Κύριε Λαφαζάνη, κύριε Γεωργιάδη, ποιος θέλει πρώτος τον

λόγο;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ο κ. Γεωργιάδης πρώτος.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Παρακαλώ, εσείς µιλήστε

πρώτα, που είστε παλαιότερος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Η ευγένεια είναι

καλό πράγµα µέσα στην Αίθουσα. Μακάρι να είναι πάντα έτσι.
Κύριε Λαφαζάνη, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κι εχθές κάναµε µία έκκληση να δούµε επιτέλους τον κ. Χαρ-

δούβελη στη Βουλή. Το νοµοσχέδιο είναι δικό του νοµοσχέδιο.
Αυτός είναι ο καθ’ ύλην αρµόδιος Υπουργός. Ούτε και σήµερα
µπορούσε να επισκεφτεί τη Βουλή, να έρθει να κάτσει για λίγο
στα έδρανα, να µας κάνει µια τοποθέτηση; Τι είναι ο κ. Χαρδού-
βελης; Αυτοκράτορας; Υπεράνω της Βουλής είναι; Όποτε έρχε-
ται µας διαβάζει ένα κειµενάκι εδώ και ό,τι και να λέµε εµείς, «δεν
πειράζει, δεν βαριέσαι, εγώ έχω το κείµενό µου, µου το έχουν
ετοιµάσει από το Υπουργείο και τελείωσε η υπόθεση». Δεν είναι,
όµως, έτσι διότι ζούµε κρίσιµες στιγµές και κρίσιµες ώρες και
διακυβεύονται ύψιστα συµφέροντα για την πορεία της χώρας και
την προοπτική της. 

Και αυτή την ώρα η Κυβέρνηση αυτή στο σκοτάδι, µε πλήρη
αδιαφάνεια µας λέει ότι διαπραγµατεύεται µε την τρόικα, η οποία
είναι σκληρή απέναντι στη χώρα και στην Κυβέρνηση. Έτσι µας
λένε. Έτσι τουλάχιστον ακούµε από τον Τύπο, έτσι διαβάζουµε.
Κι εσείς δεν θεωρήσατε ότι είναι ανάγκη παίρνοντας τον λόγο να
µας πείτε δύο λόγια. Τι γίνεται µε αυτές τις περίφηµες διαπραγ-
µατεύσεις; Πού πάει η χώρα; Ποιες είναι οι θέσεις της Κυβέρνη-
σης; Εδώ είναι κρίσιµα τα διακυβεύµατα. Μιλάµε για το
ασφαλιστικό σύστηµα. Εδώ, αν αληθεύουν αυτά τα οποία γρά-
φονται στον Τύπο, η τρόικα ζητάει την πλήρη κατεδάφιση του
ασφαλιστικού συστήµατος. 

Εσείς έχετε εξαγγείλει -και αν κάνω λάθος διαψεύστε µε- ότι
θα ενοποιήσετε όλα τα ταµεία, ακόµα και τις επικουρικές συντά-
ξεις και τα εφάπαξ, σας το είπα κι εχθές, σε ένα ταµείο. Αυτό ση-
µαίνει ότι τέλειωσαν τα εφάπαξ και τελειώνουµε και µε τις
επικουρικές συντάξεις. Χαιρετίσµατα! Και, βεβαίως, η κύρια σύν-
ταξη οδεύει ολοταχώς για µείωση, να γίνει ένα φιλοδώρηµα. Αν
εγώ έχω λάθος, να µου το πείτε, αν δεν συµβαίνουν αυτά τα
πράγµατα.

Μας λέγατε ότι δεν θα µειωθούν περαιτέρω οι επικουρικές
συντάξεις. Βγήκε ο Υπουργός Εργασίας και είπε για νέα µείωση
10% τουλάχιστον µέσα στο 2015. Πού πάµε; Θα καταβάλλουν
ασφάλιστρα και ασφαλιστικές εισφορές οι εργαζόµενοι και η
σύνταξη θα είναι όνειρο θερινής νυκτός; 

Θα σας πω τώρα κάτι για τις απολύσεις. Σας τα είπαµε κι
εχθές: απελευθέρωση των απολύσεων. Διαπραγµατεύεστε την
απελευθέρωση των απολύσεων; Διαπραγµατεύεστε να θεσµοθε-
τήσετε το lockout, δηλαδή την ανταπεργία; Διαπραγµατεύεστε
να καταργήσετε στην ουσία το δικαίωµα της απεργίας διά της
λεγόµενης πλειοψηφικής µεθόδου, η οποία δεν ισχύει πουθενά,
είναι δική σας πατέντα και µε την οποία δεν θα µπορεί στην
πράξη να γίνεται απεργία, ιδιαίτερα για σωµατεία που έχουν µια
ευρύτερη διάσταση και δεν είναι επιχειρησιακά; 

Πού πάτε την κατάσταση; Πάτε για απολύσεις; Και του το είπα

του κ. Μητσοτάκη, που ήταν προηγουµένως εδώ. Είναι «φύλα-
κας» της νοµιµότητας ο κ. Μητσοτάκης. Δεν σηκώνει µύγα στο
σπαθί του. Μόνο τη Βουλή γράφει στα παλιά του τα παπούτσια
και παραβιάζει τον Κανονισµό και το Σύνταγµα µε εκπρόθεσµες
τροπολογίες. Αυτά είναι τα ωραία πράγµατα, η υποκρισία στο
απόγειο. Είναι δυνατόν να γίνονται αυτά τα πράγµατα;

Ο κ. Μητσοτάκης, λοιπόν, εκεί που τον συµφέρει γράφει στα
παλιά του τα παπούτσια τη νοµιµότητα. Τη νοµιµότητα τη θυµά-
ται πού και πότε; Για να απολύσει και να πετάξει στον δρόµο ερ-
γαζόµενους δέκα και δώδεκα χρόνων.

Πάµε για απολύσεις µέχρι το τέλος του χρόνου; Θα γίνουν
πεντέµισι χιλιάδες απολύσεις; Πόσο είναι το δηµοσιονοµικό κενό;
Υπάρχει δηµοσιονοµικό κενό; Τι µέτρα θα λάβετε; 

Εδώ για άλλη µια φορά σας καλούµε να έλθει αρµόδιος να µας
ενηµερώσει. Ας έλθει ο κ. Χαρδούβελης, ας έλθει ο κύριος Πρω-
θυπουργός, ο οποίος έχει γράψει στα παλιά του τα παπούτσια
τη Βουλή. Ας έλθει εδώ να µιλήσει στην Εθνική Αντιπροσωπεία
και µέσω της Εθνικής Αντιπροσωπείας να ενηµερώσει τον ελλη-
νικό λαό. Έχει υποχρέωση να το κάνει.

Όµως, αυτή η Κυβέρνηση δεν ενηµερώνει για τον απλό λόγο
ότι αυτά που ετοιµάζει είναι σηµεία και τέρατα σε βάρος του ελ-
ληνικού λαού. Άλλα θα τα περάσει τώρα από αυτά που θα συµ-
φωνηθούν, αν δεν έχουν ήδη συµφωνηθεί µε την τρόικα απ’
αυτήν τη Βουλή, αν µπορέσει να τα περάσει. Τα άλλα θα µας τα
φορτώσει µε νέο µνηµόνιο µε τη λεγόµενη γραµµή προληπτικής
στήριξης, η οποία δεν θα είναι µνηµόνιο, αλλά θα είναι, στην
ουσία, σκληρότερο µνηµόνιο απ’ αυτά τα οποία γνωρίσαµε και
θα µας ακολουθεί για τα επόµενα χρόνια.

Μία µόνο λύση υπάρχει: να φύγει αµέσως αυτή η Κυβέρνηση.
Εδώ και τώρα εκλογές! Καµµία συναίνεση για εκλογή Προέδρου
της Δηµοκρατίας! Οι εκατόν ογδόντα Βουλευτές, για τους οποί-
ους µιλάτε, είναι όνειρο θερινής νυκτός. Δεν υπάρχουν εκατόν
ογδόντα Βουλευτές. Καµµία συναίνεση δεν υπάρχει µε την πολι-
τική της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, γιατί δεν υπάρχει
βάση για συναίνεση µε ακραίες νεοφιλελεύθερες µνηµονιακές
πολιτικές που καταστρέφουν τη χώρα.

Υπογραµµίζω εδώ ότι µας φέρατε τις γνωστές τροπολογίες.
Είναι τρεις εκπρόθεσµες τροπολογίες, άσχετες µε το νοµοσχέδιο
πάλι, για τις οποίες δεν εµφανίζονται καν οι Υπουργοί, ούτε να
τις αναπτύξουν. 

Πού είναι η Υπουργός Τουρισµού; Υπάρχει Υπουργός Τουρι-
σµού; Έρχεται εδώ πέρα, παρατάει µία τροπολογία και σου λέει
«άντε, θα την ψηφίσουνε, δεδοµένη είναι». Δεν έρχεται να πει
δυο λόγια τουλάχιστον για την τροπολογία της; Προχθές νοµο-
θέτησε και έρχεται εδώ µε τροπολογία και αλλάζει αυτό το οποίο
νοµοθέτησε προχθές. Δελφίνος –λέει- θέλει να γίνει. Έτσι γρά-
φεται στον Τύπο τουλάχιστον. Όµως, ας έρθει και λίγο στη
Βουλή. Είναι και εκπρόθεσµη η τροπολογία. 

Τι κάνει, λοιπόν, µε αυτή; Εκτός από το ειδικό σήµα λειτουρ-
γίας, το οποίο ψηφίστηκε το 2014, θα επικολλούν και ειδικό θε-
ωρηµένο τώρα αυτοκόλλητο -δεν έχουν άλλη δουλειά να κάνουν,
σήµατα και αυτοκόλλητα θα κολλάνε συνεχώς- ετήσιας ισχύος -
για να το αλλάζουν και κάθε χρόνο, καταλάβατε, ώστε να είµαστε
και πάντοτε επίκαιροι- σε κάθε δωµάτιο µάλιστα αυτό. 

Το εν λόγω αυτοκόλλητο θα εκδίδεται από τον Σύνδεσµο Ελ-
ληνικών Τουριστικών Επιχειρήσεων. Γιατί θα εκδίδεται από τον
Σύνδεσµο Ελληνικών Τουριστικών Επιχειρήσεων; Γιατί ο σύνδε-
σµος –λέει- έχει καλύτερη εικόνα των τουριστικών εγκαταστά-
σεων και των δωµατίων. Δηλαδή, το δηµόσιο δεν έχει εικόνα; Ο
σύνδεσµος έχει εικόνα; Τι θέλουµε; Θέλουµε να υποβοηθήσουµε
τον σύνδεσµο και δεν ξέρω αν θα έχει και αύριο έσοδα απ’ αυτήν
την κατάσταση ο σύνδεσµος; 

Τι θέλουµε να κάνουµε; Γιατί φορτώνουµε τις τουριστικές επι-
χειρήσεις και τα δωµάτια µε πρόσθετες συνεχείς υποχρεώσεις;
Δεν φτάνει το ειδικό σήµα, που είναι το σήµα του ΕΟΤ, το οποίο
θα καλύπτει πράγµατι την εικόνα και την κατάσταση; Γιατί χρει-
άζεται και πρόσθετα σήµατα και πρόσθετες γραφειοκρατίες και
πρόσθετες επιβαρύνσεις µια τουριστική επιχείρηση; Εγώ δεν
µπορώ να καταλάβω και δεν υπάρχει ένας να µας εξηγήσει γιατί
το κάνουν, γιατί χρειάζεται αυτό, ποιος είναι ο ειδικός λόγος.

Βεβαίως, έχουµε και την τροπολογία του κ. Μητσοτάκη, ο
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οποίος εδώ λέει ότι το Συµβούλιο Υπηρεσιακής Κατάστασης
Προϊσταµένων Γενικής Διεύθυνσης θα συγκροτείται τώρα από
υπαλλήλους εν ενεργεία.

Αυτό σηµαίνει θέση ότι ο Υπουργός θα έχει στο χέρι αυτό το
συµβούλιο, το οποίο είναι κρίσιµο για την προοπτική των προ-
ϊσταµένων και την πορεία της δηµόσιας διοίκησης και θα το ελέγ-
χει απολύτως.

Έρχεται, λοιπόν, και µας προτείνει µε τη δεύτερη παράγραφο
και κωδικοποίηση της νοµοθεσίας –και µιλάµε για καµµία δεκα-
πενταριά νόµους, εάν δείτε ποια είναι η νοµοθεσία- η οποία θα
γίνει µε προεδρικό διάταγµα! Είναι µια κωδικοποίηση τόσο κρί-
σιµη, διότι αφορά τον κώδικα κατάστασης δηµοσίων υπαλλήλων,
διοικητικών υπαλλήλων και υπαλλήλων νοµικών προσώπων δη-
µοσίου δικαίου και γίνεται µε προεδρικό διάταγµα. Εγώ δεν το
έχω ξανακούσει αυτό! 

Όλες οι κωδικοποιήσεις έρχονται στη Βουλή, όπου συζητούν-
ται και κυρώνονται. Η κωδικοποίηση και η εγκυρότητά της, η
αξιοπιστία της, από ποιον θα ελεγχθεί; Από τον Υπουργό και την
τριµελή επιτροπή που θα διορίσει; Μιλάµε για σειρά νόµων που
έχουν ψηφιστεί από τη Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε, κύριε Λαφαζάνη. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Άρα εδώ υπάρχει ένα σοβαρό
πρόβληµα. 

Αλλά, όταν έρχονται «αεροπλανικά» οι τροπολογίες και οι ρυθ-
µίσεις δεν έχουν ούτε τον έλεγχο της Επιστηµονικής Υπηρεσίας
της Βουλής. Τον αποφεύγουµε αυτό τον έλεγχο. 

Τέλος για το νοµοθέτηµά σας, δεν σχολιάσατε καν αυτά που
είπαµε χθες. Διότι, έχουµε αυτό που λέµε ιδιωτική επιχείρηση και
σε µεγάλο βαθµό παραµένει στο σκοτάδι ως προς τη λειτουργία,
τα δεδοµένα, την πορεία της και την προοπτικής της και σε
πλήρη αδιαφάνεια. 

Αυτό δεν εξαρτάται αποκλειστικά, όπως είπα και χθες, από τον
χαρακτήρα και την ποιότητα των λογιστικών προτύπων, αλλά από
το εάν µπορούν να εφαρµόζονται αυτά τα λογιστικά πρότυπα,
όποια και αν είναι, και εάν υπάρχει έλεγχος σε αυτούς που υπο-
τίθεται ότι πιστοποιούν λογιστικές καταστάσεις. 

Όλα αυτά είναι στο σκοτάδι, καθώς δεν υπάρχει έλεγχος. Και
δεν υπάρχει δηµόσια λειτουργία στον έλεγχο της επιχείρησης.
Η επιχείρηση είναι βεβαίως ιδιωτική, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι
είναι φέουδο και στεγανό. Μια ιδιωτική επιχείρηση έχει και δη-
µόσιες προεκτάσεις και δηµόσια χαρακτηριστικά και κοινωνικό
ρόλο.

Εποµένως, ο έλεγχός της, τουλάχιστον από την άποψη των
στοιχείων και των δεδοµένων της, ώστε να µη βρισκόµαστε από
τη µια µέρα στην άλλη στο χάος -πράγµα που έχουµε δει να συµ-
βαίνει- είναι απαραίτητος όσο και η διαφάνεια και για τις ιδιωτι-
κές επιχειρήσεις. Εδώ το σκοτάδι παραµένει, διότι δεν υπάρχουν
οι µηχανισµοί ελέγχου, των ορκωτών ελεγκτών, των εκτιµητών.
Δεν υπάρχει προστασία του επαγγέλµατος του λογιστή, ώστε να
λειτουργούν µε αποτελεσµατικότερο και ουσιαστικότερο τρόπο.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. Ο κ. Γεωργιάδης έχει τον λόγο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Αγαπητέ συνάδελφε, κύριε Λαφαζάνη, θα σας στεναχωρήσω!
Είστε εκτός κλίµατος ηµερών και σίγουρα εκτός κοµµατικής
γραµµής του ΣΥΡΙΖΑ.

Σταχυολογώ από την οµιλία του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώ-
που του ΣΥΡΙΖΑ προ ολίγου: «Εκλογές αµέσως εδώ και τώρα.
Καµµία συναίνεση». Αυτά είπε ο κ. Λαφαζάνης προ τριών λεπτών.

Συγγνώµη, αλλά ζούµε στην ίδια χώρα, κύριε Υπουργέ; Χθες
ο κ. Σκουρλέτης, ο Εκπρόσωπος Τύπου του ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή ο
εκπρόσωπος του Αρχηγού του ΣΥΡΙΖΑ πρότεινε –εµµέσως πλην
σαφώς- συνάντηση µε τον κύριο Πρωθυπουργό. Ο κύριος Πρω-
θυπουργός είπε «όχι», διότι η Νέα Δηµοκρατία είπε «δεν θέλουµε
συνάντηση δηµοσίων σχέσεων. Θέλουµε να µιλήσουµε για την
ουσία, για το πού πάει η χώρα. Όχι γιατί δεν µας αρέσει η συναί-
νεση, αλλά γιατί δεν µας αρέσουν οι δηµόσιες σχέσεις».

Κύριε Λαφαζάνη, συγγνώµη, αλλά δεν άκουσα κανένα σχόλιο
για την αλλαγή κατά εκατόν ογδόντα µοίρες των βασικών θέσεων
του ΣΥΡΙΖΑ. Εσείς µείνατε στην παλιά γραµµή. Αυτό είναι old
news! Από σήµερα έχουµε καινούργια γραµµή.

Η γραµµή από σήµερα είναι «αν θα συµφωνήσουµε για τον
χρόνο των εκλογών» –και αν παρατηρήσετε προσεκτικά τον κ.
Σταθάκη, βάζει και όριο µέχρι το καλοκαίρι, που είναι άλλο ένα
εξάµηνο εξουσίας- «εµείς ψηφίζουµε Πρόεδρο». Kαι εσείς έρχε-
στε εδώ και λέτε «εκλογές αµέσως, εδώ και τώρα, καµµία συναί-
νεση!». 

Με συγχωρείτε, κύριε Λαφαζάνη, αλλά προφανώς είστε εκτός
κοµµατικής γραµµής. Δεν µπορώ να πιστέψω ότι ο κ. Σταθάκης
µόνος του –το δεξί χέρι του κ. Τσίπρα- πρότεινε εµµέσως πλην
σαφώς στην Κυβέρνηση να ψηφίσουµε από κοινού Πρόεδρο -
άρα να περάσουν και ήρεµα τα µέτρα- να βγούµε και στις αγο-
ρές, να ολοκληρωθεί το µνηµόνιο και η εφαρµογή της πολιτικής
του και µετά να κάνουµε εκλογές. 

Θα σας δώσω και την ερµηνεία, γιατί συνέβη αυτό, κύριε Λα-
φαζάνη, γιατί µου έκανε εντύπωση το ότι εσείς δεν το σχολιά-
σατε καν. Οµολογώ από εσάς δεν το περίµενα. 

Τα πράγµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι όλα πάρα
πολύ απλά στη ζωή. Ξαφνικά η τρόικα σκλήρυνε τη στάση της
και είπε: «παιδιά, εµείς δεν παίζουµε µε τα λεφτά µας. Αν θέλετε
να τα πάρετε, θα εφαρµόσετε το πρόγραµµα». 

Αυτό είχε κάποιες πολιτικές συνέπειες. Δεν είχε πολιτικές συ-
νέπειες µόνο στο κυβερνητικό στρατόπεδο, όπως απεδείχθη,
αλλά είχε πολιτικές συνέπειες και στην Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση, η οποία εδώ και πέντε µέρες –όπου η τρόικα έθεσε εµµέ-
σως πλην σαφώς το δίληµµα- τι έκανε; Βγήκε στην αρχή ο κ.
Παπαδηµούλης, είπε «θέλουµε συνάντηση µε ανοιχτή ατζέντα,
να µιλήσουν Σαµαράς και Τσίπρας για όλα». Κολοσσιαία µετα-
βολή θέσεως!

Μετά βγήκε ο κ. Μητρόπουλος και µας προετοίµασε σιγά-σιγά
για το στραβό ενδεχόµενο «εντάξει, αν δεν έχουµε αυτοδυναµία,
θα εφαρµόσουµε και εµείς µνηµόνιο». Υπενθυµίζω ότι σε καµµία
δηµοσκόπηση δεν έχετε αυτοδυναµία, άρα να ακούει ο κόσµος
ότι τελικά και ο ΣΥΡΙΖΑ θα εφαρµόσει µνηµόνιο και να συνηθίσει
σιγά-σιγά στην ιδέα.

Και επειδή ούτε και σε αυτό υπήρξε αντίδραση από τον Πρω-
θυπουργό, ο οποίος σας ξέρει, σήµερα ο κ. Σταθάκης ανέβασε
έτι περαιτέρω τον πήχη: «Εντάξει, ρε παιδιά, να δώσουµε και τη
συναίνεσή µας ως ΣΥΡΙΖΑ» -γιατί όταν λέµε, κύριε Λαφαζάνη, ότι
θα εκλέξουµε Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, µη µου πείτε ότι αυτό
δεν είναι συναίνεση- «να βγάλετε και Πρόεδρο της Δηµοκρατίας,
να µην πάµε για έξι µήνες στην εξουσία, να τελειώσει µε το καλό
το πρόγραµµα, να ψηφίσετε εσείς όλα τα µέτρα, να εφαρµόσετε
το µνηµόνιο και µετά να κάνουµε εκλογές, για να έρθουµε εµείς
οι «καλοί», που δήθεν θα συγκρουόµασταν µε την τρόικα και το
µνηµόνιο». 

Νοµίζω ότι πρέπει να είναι κάποιος εκτός τόπου και χρόνου,
για να µην έχει καταλάβει το µέγεθος της µεταβολής και της ρη-
τορικής αλλά και της πολιτικής του ΣΥΡΙΖΑ. 

Εγώ, που όπως ξέρετε, τα µνηµονιακά τα ξέρω λίγο παρα-
πάνω, γιατί µου αρέσουν και τα πιστεύω κιόλας, θα σας πω και
κάτι, για να το έχετε στο µυαλό σας. Ο κ. Τσίπρας τα κάνει αυτά
µόνο για ένα λόγο. Στέλνει σήµα στην τρόικα, «σας παρακαλώ,
µη µου πείτε να υπογράψω πριν. Μετά υπογράφω τα πάντα, αλλά
µη µου το ζητήσετε πριν και γίνω ρεζίλι των σκυλιών». 

Περί αυτού πρόκειται, γιατί άλλη πολιτική εξήγηση δεν µπορεί
να υπάρξει. Γιατί –προσέξτε- ο κ. Λαφαζάνης θα µπορούσε να
πει ότι ο κ. Σταθάκης εκφράζει µια προσωπική άποψη. Όµως, δεν
ήρθε µία προσωπική άποψη του κ. Σταθάκη ως κεραυνός εν αι-
θρία. Ήρθε µία, όπως λέµε στην ιστορία, αλληλουχία γεγονότων.
Πρώτα ο Παπαδηµούλης, µετά ο Μητρόπουλος, µετά ο Σκουρ-
λέτης, σήµερα ο Σταθάκης και θα δούµε ποιος άλλος αύριο. 

Κοινώς, όταν κατάλαβαν ότι µπορεί να χρειαστεί να πάρουν
και κάποιου είδους ευθύνη στα χέρια τους, λάκισαν από τον
σκληρό αντιµνηµονιακό αγώνα ήρεµα, γρήγορα και ωραία.
Όµως, σας πήραµε λίγο είδηση. Πιστεύω ότι θα σας πάρει και η
κοινωνία. 

Έρχοµαι και στο θέµα του σηµερινού νοµοσχεδίου. Άκουσα
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µε προσοχή και τον εισηγητή σας και χθες και σήµερα αλλά και
τον κ. Λαφαζάνη προ ολίγου. Περιµένω να δω γιατί καταψηφί-
ζετε. Δεν έχει ακουστεί τίποτα επ’ αυτού. Ο κ. Λαφαζάνης µίλησε
για τις εκλογές που θέλετε, για τον Γκίκα Χαρδούβελη που δεν
έρχεται στη Βουλή, για τις επικουρικές συντάξεις που κόβει το
«κακό» µνηµόνιο. Ο κ. Λαφαζάνης µίλησε για όλα αλλά δεν µας
είπε τίποτα για τον λόγο που δεν ψηφίζετε αυτό το νοµοσχέδιο,
πλην ενός οµιχλώδους, ότι υπάρχει –λέει- κρυφή επιχειρηµατι-
κότητα και διάφορα τέτοια. 

Κύριε Λαφαζάνη, θα σας στενοχωρήσω. Σας το είχα υποσχεθεί
από χθες. Περίµενα να µου απαντήσετε σήµερα αλλά δεν το κά-
νατε. Όµως, θα καταθέσω για τα Πρακτικά της Βουλής την οµιλία
του κ. Τσίπρα. Εγώ θα την καταθέσω ολόκληρη αλλά θα διαβάσω
το απόσπασµα που σας είχα υποσχεθεί από χθες. Θα καταθέσω
την οµιλία του κ. Τσίπρα όχι πολλές µέρες πριν από σήµερα, στις
7-10-2014, ένα µήνα πριν, κύριε Υπουργέ. Ακούστε, λοιπόν, τι
είπε ο κ. Τσίπρας στη λέσχη επιχειρηµατικότητας και θα το κα-
ταθέσω αµέσως µετά στα Πρακτικά. 

Θέλω να µου πείτε τώρα πως, αφού είπε ο Αρχηγός σας αυτά
ένα µήνα πριν, εσείς έρχεστε εδώ σε αυτό το νοµοσχέδιο και
λέτε «παρών». 

Ακούστε, κύριε Υπουργέ, γιατί µπορεί να µην το ξέρετε: «Τσί-
πρας: Σήµερα θα σας παρουσιάσω επιγραµµατικά ένα συµπαγές
πλαίσιο που εµείς προτείνουµε για την τόνωση της επιχειρηµα-
τικότητας και της ιδιωτικής επένδυσης».

Κύριε Λαφαζάνη, είπε «της ιδιωτικής επένδυσης». Kαι συνεχί-
ζει: «Πρόκειται για αλλαγές, οι οποίες δεν έχουν δηµοσιονοµικό
κόστος αλλά παράγουν τεράστια πολλαπλασιαστικά οφέλη για
την οικονοµία». Ακούστε, κύριε Υπουργέ: «Απλοποίηση αδειοδό-
τησης και λειτουργίας επιχειρήσεων, µε ριζική, ουσιαστική απλο-
ποίηση του όλου του θεσµικού πλαισίου» κ.λπ.. Το έχουµε ήδη
ψηφίσει. Πάει αυτό.

Πάµε στο δεύτερο που µας ενδιαφέρει για τη σηµερινή συζή-
τηση. «Με έµφαση προσέξτε, ο Τσίπρας τα λέει αυτά «όχι µόνο
στην απλοποίηση της ίδρυσης, αλλά και στη λειτουργία της επι-
χείρησης, η οποία δυστυχώς σήµερα» ακούστε, κύριε Λαφαζάνη,
ούτε αυτό το σχολιάσατε και µε στενοχωρείτε «όποτε συναλλάσ-
σεται µε το δηµόσιο εµπλέκεται –η ιδιωτική επιχείρηση- σε χρο-
νοβόρες και πολλές φορές µη ουσιώδεις διαδικασίες». Το
καταθέτω στα Πρακτικά, για να µη νοµίζετε ότι τα είπα εγώ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων-Άδωνις Γεωργιά-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής.)

Τι µας είπε, λοιπόν, προ ενός µηνός ο κ. Τσίπρας; Θα έρθουµε
εµείς, κύριοι, και σας υποσχόµαστε ότι θα κάνουµε τη λειτουργία
της επιχειρήσεως πολύ πιο γρήγορη και απλή. Με βάση αυτά που
είπατε προηγουµένως εσείς, κύριε Λαφαζάνη, µε περισσότερη
αδιαφάνεια. Άρα ο κ. Τσίπρας τι υπόσχεται; Θα βγάλω το κράτος
από τα πόδια σας. Αυτό λέει. Το κράτος εγώ, ο Τσίπρας, θα το
βγάλω από τα πόδια σας. Αυτό υπεσχέθη. 

Έρχεται, λοιπόν, εδώ ο Υπουργός και κάνει πράξη όλα αυτά
που έχει υποσχεθεί ο κ. Τσίπρας πριν από ένα µήνα. Συναίνεση
µας ζητάτε, συναντήσεις µας ζητάτε, να βγάλουµε µαζί Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας µάς ζητάτε. Εµείς φέρνουµε αυτά που υποτί-
θεται ότι σας αρέσουν και δεν τα ψηφίζετε.

Τι είδους συναίνεση είναι αυτή; Αποφασίστε, επιτέλους! Σας
το είπα και εχθές. Ελάτε να ψηφίσουµε σιγά σιγά ένα ένα τα
µέτρα και θα τα βρούµε και για τον Πρόεδρο αργότερα. Πάµε
ένα ένα να δείξουµε στον κόσµο ότι µπορούµε να συνεννοη-
θούµε. Αφού το θέλετε! Αφού δεν κρύβεστε πια, κύριοι συνάδελ-
φοι του ΣΥΡΙΖΑ! Καταλάβατε ότι όταν πλησιάζει η ευθύνη θα
πρέπει να είστε πιο προσεκτικοί.

Σας συγχαίρω γι’ αυτό! Χαίροµαι που ο ΣΥΡΙΖΑ ολοένα και πε-
ρισσότερο έρχεται πλησίον των δικών µας θέσεων. Αυτό, όµως,
είναι καλό για να το καταλάβει και ο κόσµος, για να καταλάβει τη
διαφορά µεταξύ των τηλεοπτικών ρητορικών εξαγγελιών και του
πραγµατικού κόσµου.

Όσο είστε µακριά από την εξουσία, σφόδρα αντιµνηµονιακοί.
Όταν σας πέρασε η ιδέα ότι µπορεί και να κυβερνήσετε, σε λίγο
θα γίνετε πιο µνηµονιακοί και από εµένα. Το λέω ως ρητορικό

σχήµα. Αυτό δεν γίνεται. Το λέω απλώς για να καταλάβετε που
το πάµε. 

Δύο ακόµα λόγια και κλείνω µε αφορµή την επικαιρότητα, γιατί
ως προς το νοµοσχέδιο είναι προφανές ότι δεν το ψηφίζετε. Δεν
έχετε καµµία απολύτως δικαιολογία, δεν έχετε αναφέρει στη
Βουλή ούτε ένα επιχείρηµα γιατί λέτε «παρών». Δεν υπάρχει κα-
νένα επιχείρηµα. Δεν έχετε πει ούτε ένα.

Θα ήθελα και εγώ να σχολιάσω από την επικαιρότητα το χθε-
σινό γεγονός µε τους αστυνοµικούς και το περίφηµο βίντεο. Θα
ήθελα να θέσω µια διάσταση στο δηµόσιο διάλογο που δεν
ετέθη, κυρίες και κύριοι από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ποια είναι τα πραγµατικά περιστατικά; Μία διµοιρία των ΜΑΤ
µε επικεφαλής αξιωµατικό, µετά από πολλή ώρα υπηρεσίας και
κουρασµένοι, πάνε σε ένα περίπτερο στα Εξάρχεια, για να πά-
ρουν µερικά µπουκάλια νερό. Οι κύριοι που είχαν την ευθύνη του
περιπτέρου εκείνη την ώρα –όπως απεδείχθη στη συνέχεια δεν
ήταν εκεί ο ίδιος ο περιπτεράς αλλά κάποιοι θαµώνες της πλα-
τείας τους οποίους είχε αφήσει στο πόδι του για λίγη ώρα- αρ-
νήθηκαν να δώσουν τα νερά στους αστυνοµικούς. Δεν θα
επαναλάβω µέσα σε αυτήν την Αίθουσα τι τους είπαν. Φαντάζο-
µαι θα τα έχετε διαβάσει. Με εξαιρετικά απαξιωτικούς χαρακτη-
ρισµούς και το γνωστό στην Αριστερά προσωνύµιο που δίνουν
στους αστυνοµικούς τούς είπαν. Εµείς δεν πουλάµε µπουκάλια
νερό σε… -αυτό που τους λένε. Εγώ δεν το λέω, γιατί το θεωρώ
και αντιαισθητικό. 

Και µετά συζητάµε αν η αντίδραση των αστυνοµικών ήταν αυτή
που έπρεπε, αν θα έπρεπε να έχουν αντιδράσει διαφορετικά και
όλα τα υπόλοιπα.

Εγώ θα ήθελα όµως να πάω ένα βήµα πριν εκεί, όπου είδα
όλους τους εκπροσώπους του ΣΥΡΙΖΑ να υπερασπίζονται µετά
πάθους αυτά τα παιδιά στο περίπτερο και να κατακρίνουν µετά
πάθους την Αστυνοµία και θέλω να δώσω µία διάσταση για να
αποδείξω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι γιατί αυτή η χώρα βρί-
σκεται υπό την ιδεολογική ηγεµονία της Αριστεράς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Απλώς, αν µπορείτε,
συντοµεύετε, κύριε συνάδελφε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κλείνω αµέσως, κύριε
Πρόεδρε.

Εάν δεν ήταν αστυνοµικοί αυτοί που ζητούσαν νερό και ήταν –
λέω ένα τυχαίο παράδειγµα- Πακιστανοί, λαθροµετανάστες από
το Πακιστάν και τους έλεγε ο περιπτεράς «δεν πουλάω νερά
στους Πακιστανούς, άντε πήγαινε από εδώ» και το ξέραµε, τι θα
λέγαµε σε αυτήν τη Βουλή και στα κανάλια και πρώτοι απ’ όλους
οι του ΣΥΡΙΖΑ; Οι ρατσιστές! Οι φασίστες! Οι χρυσαυγίτες! Που
δεν ντρέπονται! Αυτά θα λέγατε.

Τώρα, όµως, που αυτοί το έκαναν –θα αναγκαστώ να το πω,
για να γίνει κατανοητό το επιχείρηµα- στους κατ’ εσάς «µπά-
τσους», τώρα δεν πειράζει που το έκανε ο περιπτεράς –δεν ήταν
ο ίδιος ο περιπτεράς, ήταν αυτοί που ήταν στη θέση του. Δεν πει-
ράζει καθόλου! Αυτοί είναι του κράτους! Αυτούς πρέπει να τους
βρίζουµε. Αυτοί είστε. 

Είπα αυτήν την ιστορία σήµερα για να µη νοµίζει κανείς ότι,
επειδή βάλατε ξαφνικά το προσωπείο της συναινέσεως, αλλά-
ξατε.

Οι ίδιοι είστε, οι ίδιοι που ήσασταν και στο παρελθόν. Απλώς
τώρα βάλατε την «προβιά» της συναινέσεως και «βγάζετε στη
γύρα» τον κ. Σταθάκη, που είναι πράγµατι πολύ συµπαθής, για
να κρύψετε από την κοινή γνώµη το αληθινό σας πρόσωπο. 

Θέλω να κάνω ένα σχόλιο για το θέµα της τροπολογίας του
Υπουργείου Τουρισµού. Ήµουν εδώ και το καλοκαίρι, κύριε Στα-
θάκη, όταν πέρασε η κ. Κεφαλογιάννη το νοµοσχέδιό της. Όπως
έχω καταλάβει, η εθνική επιτυχία που είχε η χώρα στον τοµέα
του τουρισµού φέτος αλλά και η προσωπική επιτυχία της κ. Κε-
φαλογιάννη –γιατί πάντα σε µία επιτυχηµένη πολιτική έχει µερί-
διο επιτυχίας αναµφίβολα ο εκάστοτε υπουργός που έχει την
ευθύνη- σάς έχει «κάτσει στο στοµάχι». 

Αντί να χαίρεστε που ο ελληνικός τουρισµός προοδεύει, οπο-
τεδήποτε έρθει στη Βουλή κάτι που αφορά το Υπουργείο Τουρι-
σµού και την κ. Κεφαλογιάννη, το καταψηφίζετε µετά πάθους.
Ξέρετε γιατί; Σας ενοχλεί η επιτυχία της χώρας. Θα θέλατε να
µην ήταν η κ. Κεφαλογιάννη τόσο επιτυχηµένη στη δουλειά που
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κάνει και να µην είχε επιτύχει αυτά τα αποτελέσµατα που έχει
επιτύχει, γιατί τότε η γκρίνια και η µιζέρια σας θα είχαν περισσό-
τερο πραγµατικό χώρο για να ευδοκιµήσουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, µετά την οµιλία του
κ. Τσίπρα που σας παρουσίασα -και για την οποία δεν υπήρξε
ουδεµία διακοπή, γιατί είναι γεγονός- και την έλλειψη έστω και
µισού επιχειρήµατος για να πείτε «παρών» και όχι «ναι», ελπίζω
να αναθεωρήσετε τη µικρόψυχη στάση του «παρών», να προσχω-
ρήσει ολόκληρος ο ΣΥΡΙΖΑ εις τη λογική Σταθάκη, να ψηφίσουµε
τώρα τον πρώτο νόµο από κοινού και έπονται και τα µέτρα, όταν
µε το καλό έρθουν «τα σωστά και τα καλά». Γεια σας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τον λόγο έχει η κ.

Χρυσοβελώνη.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες τοπο-

θετηθήκαµε εξαιρετικά αναλυτικά επί του νοµοσχεδίου µέσω του
ειδικού µας αγορητή, σχετικά µε τα άρθρα, όπως και χθες επί
της αρχής.

Είναι δεδοµένο ότι οι διατάξεις που εκσυγχρονίζουν τους κα-
νόνες λογιστικής τυποποίησης, χωρίς να διαταράσσουν τη λει-
τουργία των λογιστηρίων µιας επιχείρησης, µας βρίσκουν
απολύτως σύµφωνους, εφόσον δεν θα επέρχεται η µεταβολή της
λογιστικής καθηµερινότητας από την 1η Ιανουαρίου 2015. 

Όµως, εδώ θέλουµε να σηµειώσουµε το εξής: Όσα παρόµοια
µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο και αν συµφωνήσουµε, ό,τι τελικά
και αν ψηφιστεί σήµερα µε το παρόν νοµοσχέδιο, ειλικρινά
θεωρώ ότι θα µαταιοπονούµε απόλυτα, αν δεν κάνουµε καµµία
αλλαγή στο εξής. Κατ’ αρχάς, θα µαταιοπονούµε, αν δεν λά-
βουµε µέτρα –το είπα και χθες στην τοποθέτησή µου- για την αν-
τιµετώπιση της µεγάλης φοροκλοπής και φοροδιαφυγής, για την
επιστροφή των κλεµµένων χρηµάτων και αν η Κυβέρνηση συνε-
χίζει να εφαρµόζει την ίδια µνηµονιακή πολιτική, η οποία µε µα-
θηµατική βεβαιότητα θα οδηγήσει και σε άλλες αυτοκτονίες και
σε άλλες ροές µετανάστευσης νέων και σε άλλα λουκέτα στις
επιχειρήσεις και σε άλλες χιλιάδες άνεργους, σε φτωχοποιηµέ-
νους και σε νεόπτωχους συνταξιούχους, καθώς επίσης και στην
απόλυτη κατάλυση και κατάργηση των εργασιακών δικαιωµάτων.

Οι πάντες πλέον γνωρίζουν –είναι θεωρώ πανθοµολογούµενο
–ότι το ελληνικό δηµόσιο χρέος δεν είναι σε καµµία περίπτωση –
δεν θα έλεγα βιώσιµο- διαχειρίσιµο ούτε οικονοµικά ούτε κοινω-
νικά. Εποµένως, αυτό που είναι απαραίτητο είναι η αλλαγή
πλεύσης, η αλλαγή πορείας στον τοµέα της οικονοµικής πολιτι-
κής και της διαχείρισης του χρέους.

Όµως, το πρόβληµα είναι ότι στη σηµερινή φάση η Κυβέρνηση
όχι απλώς δεν αντιλαµβάνεται, όχι απλώς δεν κατανοεί αλλά δυ-
στυχώς πλέον δεν έχει τη δυνατότητα της διαχείρισης της κατά-
στασης. Έχει απωλέσει αυτήν τη δυνατότητα. Γι’ αυτό η
µοναδική λύση που υπάρχει, είναι να οδηγηθούµε σε εκλογές,
να απαλλαγούµε από αυτήν την Κυβέρνηση και έτσι η χώρα,
πραγµατικά, να έχει µία νέα πορεία ανάκαµψης και ανάταξης. 

Σχετικά µε τα πλεονεκτήµατα του συγκεκριµένου νοµοσχε-
δίου, θα έλεγα ότι τα επικαλέστηκε εξαιρετικά αναλυτικά ο ειδι-
κός αγορητής των Ανεξάρτητων Ελλήνων. Εγώ θα εστιάσω στο,
αν θέλετε, βασικότερο πλεονέκτηµα, κατά την άποψή µου, που
θεωρώ ότι είναι η κωδικοποίηση των διάσπαρτων λογιστικών κα-
νόνων. Και τούτο διότι είµαστε σαφέστατα υπέρ της απλότητας
των φορολογικών διατάξεων, γεγονός, παράµετρος που µε βε-
βαιότητα οδηγεί στη µείωση του λειτουργικού κόστους κάθε επι-
χείρησης.

Επιβάλλεται σαφέστατα να µπει ένα τέλος στη λογιστική πο-
λυνοµία. Κι εφόσον το νοµοσχέδιο συνοδευτεί άµεσα από ερµη-
νευτικό κείµενο οδηγιών εφαρµογής απλό και ξεκάθαρο, τότε
θεωρώ ότι υπάρχει ελπίδα να επιτευχθεί ο στόχος του ο οποίος
είναι η κατάργηση του αναχρονιστικού Κώδικα Βιβλίων και Στοι-
χείων. Και, ειλικρινά, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες ευχόµαστε αυτό
να γίνει πραγµατικότητα. 

Επίσης, στα αρνητικά στοιχεία του συγκεκριµένου νοµοσχε-
δίου αναφέρθηκε αναλυτικά ο ειδικός αγορητής των Ανεξάρτη-
των Ελλήνων. Εστιάζω σε τρία µόνο σηµεία, τα οποία θεωρώ ότι
είναι βασικά και εξαιρετικά, ταυτόχρονα, αρνητικά.

Το πρώτο, είναι ότι γεννάται θέµα αξιοπιστίας των στοιχείων,
καθώς οι πιστωτές των επιχειρήσεων, για παράδειγµα οι τράπε-
ζες, δεν θα εµπιστευτούν τις αξίες που προσδιορίζονται από τα
αµφιβόλου αξιοπιστίας κριτήρια των διεθνών λογιστικών προτύ-
πων. 

Δεύτερον, σχεδόν το σύνολο των πιστωτικών ιδρυµάτων απο-
τιµά και θα συνεχίσει να αποτιµά τα περιουσιακά στοιχεία τής
δανειοδοτούµενης επιχείρησης µε βάση τα δικά του κριτήρια.

Και τρίτον, µε την υποχρεωτική πλέον εφαρµογή των λογιστι-
κών προτύπων και από τις επιχειρήσεις εκείνες οι οποίες δεν
είναι εισηγµένες στο Χρηµατιστήριο, πολύ φοβάµαι ότι η οικονο-
µική τους επιβάρυνση θα εκτοξευθεί τόσο µε το εφάπαξ κόστος
των αλλαγών, που υποχρεωτικά θα πρέπει να γίνουν στα µηχα-
νογραφικά τους πακέτα, όσο και µε την αναγκαστική τήρηση δι-
πλών βιβλίων. 

Κλείνοντας επί του νοµοσχέδιου και πριν αναφερθώ στις τρο-
πολογίες, θα ήθελα να πω ότι, όπως επικαλέστηκε και ο ειδικός
µας αγορητής, σηµαντικό ρόλο θα διαδραµατίσει και η προβλε-
πόµενη και µέλλουσα να συσταθεί Διαρκής Επιτροπή, η οποία
εµείς επισηµαίνουµε ότι θα πρέπει, σε κάθε περίπτωση, να έχει
την κατάλληλη στελέχωση και να εξασφαλίσει σαφέστατα την εκ-
προσώπηση όλων των παραγωγικών τάξεων. 

Βεβαίως, εµείς αυτό που από τη δική µας πλευρά δεσµευόµα-
στε να πράξουµε, είναι να ασκήσουµε τις κατάλληλες πιέσεις,
ώστε να εκδοθούν άµεσα οι προβλεπόµενες αποφάσεις και οι εγ-
κύκλιοι για την ορθή και ευχερή εφαρµογή του νόµου, στοχεύον-
τας πάντοτε στην αποφυγή έκδοσης µεγάλου πλήθους και συχνά
αντικρουόµενων εγκυκλίων, που στο παρελθόν αύξαναν αντί να
διευκολύνουν την εφαρµογή. 

Όσον αφορά την τροπολογία του κ. Μητσοτάκη για το ειδικό
υπηρεσιακό συµβούλιο για τους γενικούς διευθυντές, θα κάνω
δύο παρατηρήσεις. Κατ’ αρχάς, για άλλη µία φορά διατυπώ-
νουµε τη διαµαρτυρία µας και την εναντίωσή µας για το εκπρό-
θεσµο της συγκεκριµένης τροπολογίας, λέγοντας και πάλι ότι οι
εκπρόθεσµες τροπολογίες αποτελούν όχι ένδειξη αλλά θα
έλεγα, απόδειξη πάρα πολύ κακής νοµοθέτησης, η οποία σε καµ-
µία περίπτωση δεν περιποιεί τιµή ούτε στους Υπουργούς αλλά
ούτε βεβαίως στη Βουλή. Και αναφέροµαι στο σύνολο της Εθνι-
κής Αντιπροσωπείας, την Ολοµέλεια, η οποία αναγκάζεται να
ασχοληθεί µε τέτοιες τροπολογίες. 

Η παρατήρηση που έχω να κάνω, είναι ότι µε αυτήν την τρο-
πολογία γίνεται αφαίρεση των δικαστικών και των συνταξιούχων
δηµοσίων λειτουργών. Υπάρχει, βέβαια, ένα σκεπτικό γύρω από
αυτό. Μας λένε, λοιπόν, ότι δεν έρχονται πλέον, δεν θέλουν δη-
λαδή να συµµετέχουν οι συγκεκριµένοι στα συµβούλια. Βεβαίως,
κανένας δεν µας έχει εξηγήσει τους λόγους της µη προσφοράς
τους. Δεν µπορεί. Κάποιους λόγους θα έχουν οι άνθρωποι για να
µη θέλουν να συµµετέχουν. Σε κάθε περίπτωση, ειλικρινά δεν
µπορώ να καταλάβω τι ενοχλεί τον κύριο Υπουργό να κρατήσει
το διαζευκτικό «ή», δηλαδή να ορίσει πως µπορούν να συµµετέ-
χουν στο ειδικό αυτό υπηρεσιακό συµβούλιο εν ενεργεία ή και
συνταξιούχοι.

Εδώ, βεβαίως, τίθεται και το εξής ερώτηµα. Μήπως άραγε
υπάρχουν κάποιοι λόγοι για τους οποίους, πραγµατικά, θέλουν
να αποφύγουν τη συµµετοχή της συγκεκριµένης κατηγορίας;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και κλείνω λέγοντας ακριβώς δύο λόγια -και δεν θα ξαναµι-
λήσω, κύριε Πρόεδρε- για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1994
για τη σήµανση των τουριστικών καταλυµάτων.

Εµείς οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, θεωρούµε ότι είναι µια προ-
σπάθεια για έναν έλεγχο των παρεχοµένων τουριστικών υπηρε-
σιών και τον περιορισµό των παράνοµων καταλυµάτων. Μ’ αυτήν
την έννοια, την κρίνουµε θετικά, διότι δίνεται στον ΣΕΤΕ, ο
οποίος είναι η πλέον αντιπροσωπευτική οργάνωση της χώρας
στον τοµέα του τουρισµού και στις ενώσεις-µέλη του, η ευθύνη
της έκδοσης και της χορήγησης ειδικών σηµάτων για κάθε δω-
µάτιο, ενώ η αδειοδότηση θα δίνεται και από τον ΕΟΤ.

Ακούστηκαν, βεβαίως, κάποιες επιφυλάξεις -σεβαστές και
αυτές- για το πόσο ισότιµα και χωρίς συνεννοήσεις µεταξύ των
επαγγελµατιών θα λειτουργήσει αυτή η διαδικασία χορήγησης
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σηµάτων.
Εµείς, ειλικρινά, θεωρούµε ότι οι ίδιοι οι φορείς είναι ώριµοι

για να µπορέσουν να διαχειριστούν τα του οίκου τους και έναν
υγιή ανταγωνισµό προς όφελος της ελληνικής τουριστικής αγο-
ράς.

Επειδή, λοιπόν, το περιεχόµενο της συγκεκριµένης τροπολο-
γίας βρίσκει και αυτούς σύµφωνους, εµείς δηλώνουµε ότι θα την
αποδεχθούµε, όπως και το ίδιο και για την τροπολογία του
Υπουργείου Οικονοµικών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Ο κ. Τριαντάφυλλος έχει τον λόγο και ακολουθεί ο κ. Καραθα-

νασόπουλος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε σή-

µερα επί των άρθρων ενός νοµοσχεδίου που τουλάχιστον θα
έπρεπε να µας βρίσκει όλους σύµφωνους. Νοµίζω ότι στα περισ-
σότερα σηµεία του διαπιστώνει κανείς µία συµφωνία.

Όµως και στα υπόλοιπα, κύριε Υπουργέ, το λογικό θα ήταν να
υπάρχει µία συµφωνία στα αυτονόητα. Και αυτό, διότι, εάν η
χώρα κουβαλάει πολλά χρόνια, πολλές δεκαετίες µία παθογέ-
νεια, την οποία θα έπρεπε να αντιµετωπίσουµε πρώτοι, αυτή είναι
η πολυνοµία, οι διάσπαρτες διατάξεις, όλη εκείνη η γραφειοκρα-
τία που προκαλείται από τις διάφορες επιµέρους διατάξεις που
ρυθµίζουν το ίδιο πράγµα µε έναν τρόπο διαφορετικό και πολλές
φορές αντικρουόµενο.

Εποµένως, αυτό το οποίο εισάγει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
είναι κάτι το οποίο είναι αυτονόητο. Τι είναι; Είναι ουσιαστικά η
προσπάθεια να κωδικοποιηθεί ένα πολύ κρίσιµο κοµµάτι της ελ-
ληνικής νοµοθεσίας, ένα κοµµάτι το οποίο αφορά τη λογιστική
νοµοθεσία και την αντιµετώπιση, ουσιαστικά, της λογιστικής πο-
λυνοµίας. Αυτό είναι κρίσιµο.

Στο παρελθόν έχει ειπωθεί ο όρος «κανονιστική µεταρρύθ-
µιση», που είναι ουσιαστικά όχι µόνο η απλοποίηση των διαδικα-
σιών αλλά και η κωδικοποίηση των διατάξεων, ούτως ώστε να
ενοποιηθούν και να φύγουν όλες όσες είναι αντικρουόµενες µε-
ταξύ τους.

Είναι, όµως, πάρα πολύ κρίσιµο, κύριε Υπουργέ, γιατί ουσια-
στικά αυτό το κοµµάτι αφορά το επιχειρείν. Αφορά, δηλαδή, τον
ιδιωτικό τοµέα, την ιδιωτική οικονοµία, αφορά τον τρόπο που λει-
τουργεί η επιχείρηση, που αυτή τέλος πάντων φορολογικά απει-
κονίζει τα στοιχεία της, κάτι το οποίο είναι πάρα πολύ σηµαντικό
όχι µόνο στην καθηµερινή λειτουργία αλλά και στην πραγµατική
οικονοµία και στην έλευση των επενδύσεων. Διότι, όταν έχεις ένα
διαφανές απλό σύστηµα, όταν έχεις λογιστικά πρότυπα τα οποία
είναι συµβατά µε τα διεθνή πρότυπα, όταν αυτά είναι κωδικοποι-
ηµένα, απλοποιηµένα και έχουν εκσυγχρονιστεί, δηλαδή δεν
είναι απαρχαιωµένες διατάξεις που σύρονται εδώ και πολλές δε-
καετίες, τότε ναι, υπάρχει η δυνατότητα κάποιος να σκεφτεί να
επενδύσει στη χώρα. Είναι ένα πρώτο ελάχιστο βήµα το οποίο
πρέπει να κάνει η Βουλή των Ελλήνων και η ελληνική Κυβέρνηση.

Εποµένως, είναι πολύ σηµαντικό να συµφωνούµε πάνω σε
αυτές τις διατάξεις, γιατί είναι η βάση πάνω στην οποία µπορεί
να δηµιουργήσει -µπορεί να δηµιουργήσει από τον µικρό, τον
πολύ µικρό µέχρι τον πολύ µεγάλο- και οι κοινοί κανόνες ή ο κα-
νόνας και η αρχή της ουδετερότητας της δηµόσιας διοίκησης και
της φορολογικής διοίκησης είναι το ελάχιστο, προκειµένου να
υπάρχει το εχέγγυο και εκείνη η ασφαλιστική δικλίδα που θα
οδηγήσει τον εκάστοτε επιχειρηµατία, τον εκάστοτε άνθρωπο
που θέλει να δηµιουργήσει, να έχει την ασφάλεια του δικαίου και
µε αυτόν τον τρόπο να µπορεί να δηµιουργεί την επιχείρησή του.

Εποµένως, είναι σε σωστή κατεύθυνση και θεωρώ ότι θα
έπρεπε να έχει καθολική αποδοχή το νοµοσχέδιο και σε όλα του
τα άρθρα.

Το ζήτηµα το οποίο έχει ανακύψει τις τελευταίες µέρες, όπως
γνωρίζετε πολύ καλά, είναι το ζήτηµα της εθνικής συνεννόησης.
Έχει ανακύψει τις τελευταίες µέρες µε τρόπο επιτακτικό όχι γιατί
είναι επικοινωνιακή η ανάγκη ούτε γιατί γίνονται δηλώσεις για
πρώτη φορά από στελέχη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης αλλά

γιατί υπάρχει µία πραγµατική εθνική ανάγκη συνεννόησης των
πολιτικών δυνάµεων στα ελάχιστα, τα ελάχιστα εκείνα που δεν
αφορούν, δεν επηρεάζουν µόνο τις επόµενες εκλογές όποτε και
αν γίνουν αλλά επηρεάζουν τις επόµενες δεκαετίες της χώρας.
Η εθνική συνεννόηση είναι αναγκαία, τόσο για το κλείσιµο του
προγράµµατος αυτής της περιόδου της χώρας στην τελευταία
αξιολόγηση που είναι σε εκκρεµότητα, όσο όµως και για τη δια-
πραγµάτευση του χρέους και την εκλογή του Προέδρου της Δη-
µοκρατίας.

Είναι τρία σηµεία στα οποία πρέπει να συµφωνήσουµε και να
συνεννοηθούµε, όχι για να κερδίσει ο ένας ή ο άλλος αλλά για
να κερδίσει η χώρα και η ελληνική κοινωνία. Όποιος νοµίζει και
διατυπώνει δηµοσίως ή επιχειρηµατολογεί προς την κατεύθυνση
ότι ο ίδιος µπορεί µόνος του να τα καταφέρει καλύτερα σε ένα
πολύ σκληρό διεθνές περιβάλλον και σε µία ευρωπαϊκή κοινό-
τητα που δεν προσδιορίζεται από ιδέες, αρχές ή αξίες της Αρι-
στεράς ή της άκρας Αριστεράς αλλά έχει µοιρασµένες δυνάµεις
της σοσιαλδηµοκρατίας και της κεντροδεξιάς, ο ίδιος θα το βρει
αυτό µπροστά του µπούµερανγκ.

Εποµένως, δεν είναι δυνατόν κάποιος να νοµίζει ότι µπορεί
µόνος του να τα καταφέρει καλύτερα απ’ ό,τι αν είµαστε όλοι
µαζί. Εδώ χρειάζεται ένα εθνικό αρραγές µέτωπο, µε συγκεκρι-
µένους στόχους και µε συγκεκριµένες συµφωνίες. Δεν µιλάµε
για µία συµφωνία σε όλα και µε όλους. Μιλάµε, όµως, για µία
συµφωνία στις µεγάλες εθνικές προκλήσεις που έχει µπροστά
της η χώρα. 

Αυτό είναι αναγκαιότητα και δεν εξυπηρετεί µικροκοµµατικές
σκοπιµότητες. Δεν έχει εκλογικές στοχεύσεις ούτε νοοτροπίες
του παρελθόντος. Έχει τη νοοτροπία του µέλλοντος. Σ’ αυτό
προτάσσεται η ανάγκη να µπορέσει η χώρα να βγει οριστικά από
την κρίση. 

Αυτό, βέβαια, µπορεί να γίνει µόνο µε στέρεα βήµατα, τα οποία
θα συµπεριλάβουν το µεγαλύτερο µέρος του πολιτικού κόσµου
της Ελλάδας και θα δώσουν σταθερό µήνυµα τόσο στην ελληνική
κοινωνία, που έχει επιδείξει µοναδική ωριµότητα τα τελευταία
χρόνια, όσο όµως και στο εξωτερικό. Θα δείξουν ότι εµείς εδώ
είµαστε αποφασισµένοι και ενωµένοι και δεν υπάρχει καµµία
ρωγµή στο εθνικό µας µέτωπο.

Εδώ, λοιπόν, σ’ αυτό θα κριθούµε όλοι. Βέβαια, µπορεί να µην
κριθούµε στις επόµενες εκλογές αλλά θα κριθούµε ιστορικά. Δυ-
στυχώς για κάποιους, ενδεχοµένως αυτό το µπούµερανγκ να το
πληρώσουµε όλοι εµείς οι Έλληνες πολίτες. Εποµένως, είναι η
ώρα των µεγάλων αποφάσεων για όλους και θεωρούµε πολύ κρί-
σιµο σ’ αυτήν την κατεύθυνση, να δραστηριοποιηθούν όλες οι
δυνάµεις του δηµοκρατικού τόξου.

Κύριε Υπουργέ, άκουσα εδώ µία συζήτηση για τη φορολόγηση
των αγροτών. Είναι προφανές ότι είναι µία θετική συζήτηση. Είναι
πολύ θετικό το να αναπτύσσονται προβληµατισµοί για συγκεκρι-
µένες οµάδες οι οποίες αντιµετωπίζουν την καθηµερινότητα
πολύ σκληρά. 

Αυτό, λοιπόν, είναι σωστό αλλά δεν έχω ακούσει εδώ µέσα την
αντίστοιχη ανησυχία για το 56% των νέων ανθρώπων που σήµερα
βρίσκονται χωρίς δουλειά και έχουν µηδενικό εισόδηµα. Δεν έχω
ακούσει εδώ µέσα την ίδια ανησυχία για τις εκατοντάδες χιλιάδες
νέους ελεύθερους επαγγελµατίες και επιστήµονες, οι οποίοι σή-
µερα φορολογούνται από το πρώτο ευρώ –το οποίο δεν το βγά-
ζουν στην αγορά- και που οι ασφαλιστικές τους εισφορές κάθε
τριετία ανεβαίνουν, ενώ οι αντίστοιχες των µεγαλυτέρων παρα-
µένουν σε πιο σταθερά επίπεδα.

Επίσης, δεν έχω ακούσει εδώ µέσα την άποψη ότι πρέπει, επι-
τέλους, να προστατευθεί αυτή η νέα γενιά που πλήττεται περισ-
σότερο απ’ όλους. Αν θέλετε, αν κάτι έχει να διδαχθεί η χώρα
απ’ αυτήν εδώ την κρίση, είναι το ότι δεν µπορούµε να τάζουµε
τα πάντα στους πάντες. 

Εδώ, η χώρα, µε τα λίγα οικονοµικά µέσα που έχει, πρέπει να
βάλει τους δικούς της εθνικούς στόχους. Οι εθνικοί στόχοι, πρέ-
πει να είναι πρώτα απ’ όλα η αντιµετώπιση της ανεργίας των νέων
αλλά και των µεγαλυτέρων. Αυτός πρέπει να είναι ο νέος εθνικός
στόχος. Εκεί πρέπει να διαθέσουµε οικονοµικούς πόρους. Δεν
είναι δυνατόν να διαθέτουµε οικονοµικούς πόρους γι’ αυτούς
που, καλώς ή κακώς, έχουν µία δυνατότητα να τα βγάλουν λίγο
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ως πολύ πέρα και να θρέψουν την οικογένειά τους. Δεν υπάρ-
χουν δύο ειδών κατηγορίες στην Ελλάδα. Δεν είναι δυνατόν να
υπάρχει µία γενιά που είναι δεδοµένα άνεργη και εµείς εδώ µέσα
να ασχολούµαστε στο 95% του χρόνου µας µε το τι θα γίνει µε
όλους τους υπόλοιπους, επειδή αυτοί οι νέοι, αυτοί οι άνεργοι,
αυτοί οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, αυτοί οι νέοι επιστήµονες,
που είναι πιο καλά µορφωµένοι στην ελληνική ιστορία, δεν έχουν
την ανάλογη εκπροσώπηση ούτε την ανάλογη βαρύτητα και δεν
επηρεάζουν αναλόγως τα κοµµατικά ακροατήρια.

Αυτό είναι ανάγκη επιτέλους να σταµατήσει. 
Έκανα χθες µια πολύ συγκεκριµένη πρόταση που αφορά κυ-

ρίως τη νέα γενιά, τη δηµιουργικότητα στην Ελλάδα. Όµως, πε-
ριµένω ένα εθνικό σχέδιο για να αντιµετωπίσουµε την ανεργία
των νέων, που όµως να έχει και χρηµατοδότηση και κυρίως να
έχει έµπνευση από τα µέσα, να έχει έµπνευση από εµάς, για να
ξαναβάλουµε στόχους και προτεραιότητες, οι οποίες να ακουµ-
πούν σε ρεαλιστικές βάσεις και να ξαναδώσουµε προοπτική σε
όλους εκείνους που σήµερα αισθάνονται ότι βρίσκονται στη
γωνία, στην άκρη, στο περιθώριο. 

Εκεί θα κριθεί η πολιτική του αύριο. Αυτό θα κρίνει πως θα
µπορέσουµε να ξεκολλήσουµε από αυτό το οποίο βιώνει σήµερα
ο ελληνικός λαός. Γιατί εγώ πιστεύω ότι υπάρχει η δυνατότητα,
υπάρχουν τα µέσα, υπάρχουν οι τρόποι και αυτούς τους τρόπους
πρέπει και µπορούµε να τους χρησιµοποιήσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για µια νοµοτεχνική βελ-
τίωση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Θέ-
λουµε απλώς να αναδιατυπώσουµε τον τίτλο του σχεδίου νόµου
ως: «Ελληνικά Λογιστικά Πρότυπα, συναφείς ρυθµίσεις και άλλες
διατάξεις». Δηλαδή διαγράφεται η λέξη «και», µπαίνει κόµµα και
προστίθεται η φράση «και άλλες διατάξεις», επειδή υπήρξαν τρο-
πολογίες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ωραία, δεν νοµίζω

ότι υπάρχει θέµα.
Ο κ. Καραθανασόπουλος έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Θα γίνεται όλο και περισσότερο φανερό ότι από τη µια µεριά

η συγκυβέρνηση και από την άλλη η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
θα καταφεύγουν σε ζητήµατα «παρωνυχίδες», για να οξύνουν την
αντιπαράθεσή τους. Αυτό θα γίνεται όλο και περισσότερο φα-
νερό, γιατί θα προσπαθούν µε αυτόν τον τρόπο να συγκαλύψουν,
αφ’ ενός τη συµφωνία τους στις στρατηγικές επιλογές, στις
ανάγκες δηλαδή στήριξης της πορείας ανάκαµψης της καπιτα-
λιστικής οικονοµίας των αναγκών του κεφαλαίου και των στρα-
τηγικών επιλογών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αφ’ ετέρου για να
συγκαλύψουν την ουσία, την αιτία και τους υπεύθυνους της κλι-
µάκωσης της αντιλαϊκής επίθεσης που βιώνουν σήµερα η εργα-
τική λαϊκή τάξη και τα πλατιά λαϊκά στρώµατα. 

Για παράδειγµα, η τρόικα, το µνηµόνιο, βεβαίως, αποτελούν
το µοχλό υλοποίησης µιας πολιτικής. Όµως, έχουν σχέση µε το
δηµοσιονοµικό κενό οι αλλαγές στο συνδικαλιστικό νόµο και η
ουσιαστική απαγόρευση του δικαιώµατος στην απεργία; Έχει
σχέση µε το δηµοσιονοµικό κενό, η απελευθέρωση των εµποδίων
στις οµαδικές απολύσεις; Όχι! Αποτελούν πάγιες επιδιώξεις των
µονοπωλιακών οµίλων, του κεφαλαίου, του Συνδέσµου Ελληνι-
κών Βιοµηχανιών. Αυτοί επί της ουσίας βρίσκονται πίσω από κάθε
µέτρο που διαµορφώνει τις προϋποθέσεις αναπαραγωγής µιας
πολύ φθηνής εργατικής δύναµης χωρίς εργασιακά, ασφαλιστικά
και συνδικαλιστικά δικαιώµατα, στο όνοµα της θωράκισης της
ανταγωνιστικότητας και της κερδοφορίας των µονοπωλιακών
οµίλων. Με αυτόν τον τρόπο, βεβαίως, µε αυτήν την άγονη αντι-
παράθεση, επιχειρούν να χειραγωγήσουν, να ενσωµατώσουν και
να εγκλωβίσουν τη λαϊκή δυσαρέσκεια.

Δεν είναι τυχαία και η όλο και πιο φανερή διγλωσσία πλέον του
ΣΥΡΙΖΑ, όσον αφορά από τη µία µεριά το πως απευθύνεται στα
λαϊκά στρώµατα και από την άλλη µεριά πως απευθύνεται στους
παράγοντες του εξωτερικού µε τις διάφορες συναντήσεις, όπως
αυτή που θα γίνει στο Σίτι του Λονδίνου. Φαίνεται, λοιπόν, κα-
θαρά ότι πλέον θέλει, επιδιώκει και φιλοδοξεί να πάρει τη θέση
στο σοσιαλδηµοκρατικό πεδίο, µια θέση που έµεινε κενή από το
ΠΑΣΟΚ. 

Βεβαίως, η επίθεση η αντιλαϊκή θα συνεχιστεί από µεριάς της
Κυβέρνησης και θα συνεχιστεί, ακριβώς γιατί αποτελεί προϋπό-
θεση για την καπιταλιστική ανάκαµψη της οικονοµίας, ακριβώς
γιατί αποτελεί προϋπόθεση για να θωρακιστεί η κερδοφορία και
η ανταγωνιστικότητα των µονοπωλιακών οµίλων.

Από αυτήν την άποψη, είναι φανερό ότι δεν µπορεί να εναπο-
θέσει η εργατική τάξη και ο λαός τις ελπίδες του σε µία απλώς
και µόνο εναλλαγή στο επίπεδο της διακυβέρνησης αλλά πρέπει
ακριβώς να ενισχύσει αυτά τα χαρακτηριστικά που διαµορφώ-
νουν το αντίπαλο δέος απέναντι στα συµφέροντα του κεφαλαίου
και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή ένα πολύ ισχυρό ταξικά
οργανωµένο και προσανατολισµένο εργατικό κίνηµα, µέσα από
την ενίσχυση της οργάνωσης της λαϊκής πάλης και την οικοδό-
µηση της λαϊκής συµµαχίας, µέσα από την ισχυροποίηση του
ΚΚΕ.

Αυτά, γιατί ακριβώς και σε ζητήµατα τα οποία φαίνονται ανώ-
δυνα, όπως είναι για παράδειγµα το σηµερινό νοµοσχέδιο -το
οποίο βεβαίως αποτελεί έναν αναγκαίο εκσυγχρονισµό αστικού
επιπέδου που ανταποκρίνεται στις σύγχρονες ανάγκες των επι-
χειρηµατικών οµίλων και στις απαιτήσεις για τη διαµόρφωση µιας
ενιαίας ευρωενωσιακής αγοράς- έχει πάρει τη µορφή οδηγίας,
που είναι υποχρεωτική για το σύνολο των κρατών-µελών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. 

Η φιλοδοξία και η στρατηγική είναι ακριβώς αυτό το οποίο
αναφέρει η ίδια η οδηγία, ότι πρέπει δηλαδή, µέσα από αυτόν
τον τρόπο να διευκολύνουµε την υλοποίηση της αντιλαϊκής Ευ-
ρώπης του 2020, της στρατηγικής επιλογής για τα επόµενα χρό-
νια που έχει συνολικά η Ευρωπαϊκή Ένωση, για το πως δηλαδή
θα θωρακιστούν και θα ισχυροποιηθούν οι ευρωπαϊκοί µονοπω-
λιακοί όµιλοι στον ανταγωνισµό µε τους αντίστοιχους µονοπω-
λιακούς οµίλους των άλλων ιµπεριαλιστικών κέντρων. Και
ακριβώς σ’ αυτήν τη λογική, ενσωµατώνει και τη συγκεκριµένη
οδηγία που ουσιαστικά διευκολύνει αφ’ ενός την ενιαία αγορά
αλλά και αφ’ ετέρου την ακόµα µεγαλύτερη συγκέντρωση και
συγκεντροποίηση του κεφαλαίου και θωρακίζει την ανταγωνιστι-
κότητα και εξωστρέφεια των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Από αυτήν την άποψη, αναφερθήκαµε και χθες σε ορισµένα
βασικά συστατικά στοιχεία τα οποία επιβεβαιώνουν αυτήν τη µε-
γάλη ευελιξία, σχετικά µε το πως θα καθορίζονται τα µεγέθη, η
λογιστική αποτύπωση των επιχειρηµατικών οµίλων που παρέχει
στο κεφάλαιο. Αυτή η ευελιξία που αφορά τα ζητήµατα σχετικά
µε τον καθορισµό της εύλογης αξίας, αφορά και τον καθορισµό
του µεγέθους των οντοτήτων, δηλαδή των επιχειρηµατικών οµί-
λων, µε κύριο κριτήριο το µέσο χρόνο απασχόλησης, το µέσο
όρο ετήσιας απασχόλησης. 

Άρα, µια σειρά επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται κατά
κύριο λόγο σε κλάδους της οικονοµίας µε έντονα τα εποχικά χα-
ρακτηριστικά, όπως είναι τα ξενοδοχεία, θα µπορούν να κατα-
τάσσονται στις πολύ µικρές επιχειρήσεις -όταν πρόκειται για
µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους- και να τυγχάνουν των
όποιων ευεργετηµάτων διαφόρων άλλων διατάξεων, όσον
αφορά τη στήριξή τους, την ενίσχυσή τους ή τη συµµετοχή τους
σε µια σειρά ευρωπαϊκών προγραµµάτων ως πολύ µικρές επιχει-
ρήσεις, ενώ στην ουσία αφορούν µονοπωλιακούς οµίλους. Η αν-
τίστοιχη λογική αποπνέει και τον κλάδο των τροφίµων. 

Η ίδια λογική της ευελιξίας, καθορίζεται και σε µια σειρά
άλλων ζητηµάτων, όπως, για παράδειγµα, στην απαλλαγή από
την υποχρέωση δηµοσίευσης των λογιστικών καταστάσεων. Εδώ
εντάσσετε όχι µόνο τις πολύ µικρές επιχειρήσεις αλλά και θυγα-
τρικές επιχειρήσεις ή επιχειρήσεις στον τοµέα της ναυτιλίας και
της ακτοπλοΐας αλλά και θυγατρικές αεροπορικών εταιρειών, δί-
νοντάς τους τη δυνατότητα µε βάση αυτά, να απαλλάσσονται ως
προς τη δηµοσίευση των λογιστικών τους καταστάσεων. 
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Επίσης, θεσµοθετείται πλέον επί της ουσίας η λογική της ανα-
βαλλόµενης φορολογίας, δηλαδή η ευχέρεια των επιχειρηµατι-
κών οµίλων να αναβάλλουν φορολογικές υποχρεώσεις για το
επόµενο χρονικό διάστηµα, ευελπιστώντας είτε ότι θα έχουν πε-
ρισσότερα κέρδη ή µια καλύτερη φορολογική αντιµετώπιση µέσα
από τη µείωση των φορολογικών συντελεστών το επόµενο χρο-
νικό διάστηµα, τα επόµενα χρόνια, στα οποία θα τύχουν οι ίδιοι
οι επιχειρηµατικοί όµιλοι µέσα από τη µείωση των συντελεστών
φορολογίας των νοµικών προσώπων.

Κύριε Υπουργέ, είναι φανερό ότι δεν µπορούµε να ψηφίσουµε
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ούτε επί της αρχής ούτε επί των
άρθρων, γιατί πρόκειται για ένα ενιαίο σύνολο που αποπνέει
αυτήν τη φιλοσοφία, αυτήν τη λογική. Γι’ αυτόν ακριβώς τον
λόγο, θα καταψηφίσουµε και τα άρθρα τα οποία περιλαµβάνον-
ται στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Και έρχοµαι τώρα στις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε. 
Όσον αφορά την τροπολογία του Υπουργείου Τουρισµού,

είναι προκλητική. Καθορίζει τον κατ’ εξοχήν εκπρόσωπο των µε-
γάλων οµίλων που δραστηριοποιούνται στον τοµέα του τουρι-
σµού, αυτόν που θα καθορίζει τα κριτήρια, θα παρέχει αλλά και
θα ελέγχει τα σήµατα, όσον αφορά τα τουριστικά καταλύµατα.
Αυτό είναι προκλητικό. Και από τη στιγµή βεβαίως που εκφράζει
τους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους που δραστηριοποιούν-
ται στον τοµέα του τουρισµού, καταλαβαίνετε πολύ καλά τι κρι-
τήρια θα βάζει για τους πιο µικρούς, για τα τουριστικά
καταλύµατα τα οποία είναι είτε µικρότερου µεγέθους είτε οικο-
γενειακές επιχειρήσεις είτε έχουν να κάνουν µε τα ενοικιαζόµενα
δωµάτια, στην προσπάθειά του να διαµορφώσει ένα τέτοιο πεδίο
για να τους διώξει και να τους βγάλει εκτός αγοράς.

Και από αυτήν την άποψη, αποτελεί πρόκληση µια λειτουργία
που θα έπρεπε το ίδιο το κράτος να διαφύλαττε. Όχι ότι, βε-
βαίως, το κράτος θα κινηθεί µε άλλα κριτήρια ως αστικό κράτος.
Τουλάχιστον, όµως, για τα µάτια του κόσµου, ας διαφύλαττε µια
τέτοια λογική, να είναι αυτό υπεύθυνο µε ποιον τρόπο θα δοθούν
τα συγκεκριµένα σήµατα, να είναι αυτό υπεύθυνο για να δώσει
τα σήµατα αυτά αλλά και για τον έλεγχο όλων των προϋποθέ-
σεων. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και καταψηφίζουµε τη συγκεκρι-
µένη τροπολογία.

Για τη δεύτερη τροπολογία, του Υπουργείου Οικονοµικών, θα
θέλαµε δύο διευκρινίσεις για να την ψηφίσουµε, κύριε Υπουργέ.
Η πρώτη διευκρίνιση είναι τι αφορά η παράγραφος 1. Εάν µπο-
ρείτε µετά, να µας εξηγήσετε τι αφορά όταν λέει ότι ο Υπουργός
Οικονοµικών µπορεί να συγκροτεί τα συλλογικά όργανα. Σε ποια
αναφέρεται; 

Δεύτερον, επειδή ακριβώς υπάρχει µεγάλη αγωνία από µία
σειρά λογιστικά γραφεία ότι δεν προλαβαίνουν και πως το σύ-
στηµα «TAXIS» δεν αντέχει αυτόν τον όγκο, το φόρτο των εργα-
σιών, µήπως η προθεσµία, δηλαδή µέχρι τη 19η Δεκεµβρίου
-άκουσα και από άλλους οµιλητές να το ισχυρίζονται- να πάει αρ-
γότερα, να φτάσει µέχρι το τέλος του χρόνου, για παράδειγµα,
ούτως ώστε, να µπορέσει και το σύστηµα να µην καταρρεύσει
αλλά ταυτόχρονα να ικανοποιηθούν οι πολύ µεγάλες ανάγκες οι
οποίες υπάρχουν για τη διόρθωση του Ε9. 

Σε αυτά τα δύο ζητήµατα, θα θέλαµε µία πιο σαφή απάντηση,
κύριε Υπουργέ, στη δευτερολογία σας. 

Όσον αφορά την τροπολογία του Υπουργείου Διοικητικής Με-
ταρρύθµισης εµείς την καταψηφίζουµε. 

Τέλος, επειδή υπάρχει και µία σειρά από άλλες βουλευτικές
τροπολογίες, εγώ θα αναφερθώ σε µία γιατί θυµίζει το εξής. Ενώ
οι συγκεκριµένοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, οι δεκαεπτά
Βουλευτές που υπέγραψαν την τροπολογία για τη φορολογία
των αγροτών, έχουν ψηφίσει µε χέρια και µε πόδια όλα αυτά τα
νοµοσχέδια -και τα φορολογικά- που αφορούν και τη φορολογία
των αγροτών γνωρίζοντας τις επιπτώσεις αλλά και συνολικότερα
νόµους όσον αφορά την ίδια τη δυνατότητα των αγροτών να καλ-
λιεργούν τη γη τους, να παράγουν και να µπορούν να διαθέτουν
σε τιµές που να ικανοποιούν τις ανάγκες τους -µέσα από την υλο-
ποίηση της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής και µιας σειράς άλλων
αντιαγροτικών ρυθµίσεων- έρχονται τώρα να ζητούν την επιείκεια
του δικαστηρίου, όπως κάνει αυτός που σκοτώνει τον πατέρα

του, ζητώντας από το δικαστήριο να έχει µία ευεργετική αντιµε-
τώπιση γιατί είναι ορφανός. Έ, ο λαϊκισµός έχει και κάποιο όριο,
στο κάτω-κάτω της γραφής. 

Θέλουν, λοιπόν, να φανούν οι συγκεκριµένοι ότι έχουν την
έξωθεν καλή µαρτυρία και ότι αγωνιούν για τα προβλήµατα της
φτωχοµεσαίας αγροτιάς, όταν µε συνέπεια και συνειδητά έχουν
ψηφίσει το σύνολο των αντεργατικών, αντιαγροτικών και αντιλαϊ-
κών νοµοσχεδίων. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ολοκληρώθηκαν οι πρωτολογίες. Έχουµε δύο σύντοµες δευ-

τερολογίες. Η µία είναι του κ. Αποστόλου και η άλλη του κ. Γε-
λαλή. Παρακαλώ να τηρηθεί ο χρόνος αυστηρά στα τέσσερα
λεπτά, για να προχωρήσουµε στην ψηφοφορία. 

Ορίστε, κύριε Αποστόλου, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, όσο κι αν φαίνε-

ται παράξενο, η παρέµβασή µου έχει ως στόχο να στηρίξει την
τροπολογία που έχουν καταθέσει δεκαεπτά Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας και αφορά τον αγροτικό χώρο. Διότι όντως, όλα
αυτά τα ζητήµατα που αναφέρονται στην τροπολογία είτε αφο-
ρούν το καθαρό αγροτικό φορολογητέο εισόδηµα -που δυστυ-
χώς µέχρι σήµερα δεν υπάρχει για τους αγρότες-, είτε το τέλος
επιτηδεύµατος -δεν είναι επιτηδευµατίας ο αγρότης, ο αγρότης
είναι παραγωγός-, είτε ζητήµατα που έχουν σχέση µε τον ΕΝΦΙΑ.
Είναι αδιανόητο αυτό, στην παραγωγική δραστηριότητα τα ερ-
γαλεία άσκησής της να θεωρούνται ως φορολογητέα ύλη στον
ενιαίο φόρο ακινήτων. Και υπάρχουν και άλλα ζητήµατα που ανα-
φέρονται στην τροπολογία. 

Και πραγµατικά εκπλήσσοµαι, γιατί δεν ζητήθηκε από τους
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, της συγκυβέρνησής, από
τους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ που συνεργάζονται, από εµάς που
πάντα φωνάζαµε και λέγαµε ότι πρέπει να υπάρχει αυτή η ιδιαι-
τερότητα για τον αγροτικό χώρο. Εκτός εάν το κάνουν για λό-
γους επικοινωνιακούς. Τότε, πραγµατικά, αδικούν την
προσπάθεια που έχουν κάνει.

Και σας το λέµε αυτό, γιατί δεν µπορεί να ισχυρίζεται ο ειση-
γητής ότι, «Αγαπητοί συνάδελφοι, αυτά τα είχαµε κουβεντιάσει
εµείς µε τον κ. Θεοχάρη, τον πρώην Γενικό Γραµµατέα και τα
είχε κάνει δεκτά». Ερώτηµα. Μήπως τα έκανε δεκτά µετά την κα-
ρατόµησή του; Είναι ένα ερώτηµα το οποίο πρέπει να απαντηθεί,
για τον απλούστατον λόγο ότι ο κ. Θεοχάρης ήταν αυτός που τα
εισηγήθηκε. Και γνωρίζουµε όλοι µε ποιες διαδικασίες επιβλήθη-
καν ακόµη και στους συγκεκριµένους Βουλευτές που αντιδρού-
σαν. Άρα, από αυτήν την άποψη, ας κατεβάσουν λίγο τον πήχη. 

Εµείς έχουµε να προτείνουµε. Και, πραγµατικά, ειδικά ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ έχει καταθέσει τις προτάσεις για τον αγροτικό χώρο. Και
κατηγορούµαστε πολλές φορές ότι είµαστε θιασώτες της Κοινής
Αγροτικής Πολιτικής. Ξέρετε στην κατάσταση που έχουµε φτά-
σει, εµείς δεν λέµε όχι σε ό,τι εργαλείο µπορεί λίγο να µας βοη-
θήσει. Απλά έχουµε µια διαφορετική προσέγγιση όσον αφορά τη
διαχείριση και κυρίως τη στόχευση που έχει η συγκεκριµένη
Κοινή Αγροτική Πολιτική.

Προτείνουµε, λοιπόν, στους συναδέλφους να επανέλθουν και
να καταθέσουµε µια πρόταση απάλειψης πολλών δυσάρεστων
καταστάσεων που έχουν δηµιουργηθεί, ιδιαίτερα στο φορολο-
γικό καθεστώς του αγροτικού χώρου και όλοι µαζί να βοηθή-
σουµε, µε µια τεκµηρίωση –διότι, πραγµατικά, δεν υπάρχει
τεκµηρίωση έτσι όπως έχει κατατεθεί η συγκεκριµένη τροπολο-
γία- τον αγροτικό χώρο. 

Αυτά και µακράν παρεξηγήσεων ότι εµείς θέλουµε επικοινω-
νιακά να διαχειριστούµε το συγκεκριµένο ζήτηµα. Όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κ. Γελάλης έχει
τον λόγο για τέσσερα λεπτά, επίσης.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω λίγο µε τις προσθήκες-τροπολογίες. 
Η πρώτη τροπολογία µε γενικό αριθµό 1994 και µε ειδικό 296,

έχει αναλυθεί πλήρως από τους συναδέλφους µου του ΣΥΡΙΖΑ
και είµαστε κατά αυτής της τροπολογίας. Δεν θα αναφέρω τί-
ποτα άλλο εγώ.

Όσον αφορά τη δεύτερη τροπολογία µε γενικό αριθµό 2000
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και ειδικό 301, πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, κι εµείς θα θέλαµε
αυτές τις δυο επισηµάνσεις που ακούστηκαν πριν εδώ. Δηλαδή,
να αναλυθεί στην πρώτη παράγραφο ποια είναι αυτά τα όργανα.
Και όσον αφορά τη δεύτερη παράγραφο, που προβλέπει παρά-
ταση της προθεσµίας µέχρι 19 Δεκεµβρίου, ισχύουν όλα αυτά τα
οποία αναφέρθηκαν. Και επειδή πιστεύω ότι υπάρχει η ευχέρεια
του χρόνου, µπορούµε να πάµε παραπίσω, ούτως ώστε να διευ-
κολύνουµε εν µέρει και τους λογιστές και τα λογιστικά γραφεία.

Στην επόµενη τροπολογία µε ειδικό αριθµό 2001 και ειδικό 302
ισχύει η τοποθέτηση του Κοινοβουλευτικού µας Εκπροσώπου και
δηλώνουµε «παρών».

Αυτά όσον αφορά τις τρεις τροπολογίες. 
Από εκεί και πέρα, ακούσαµε, κύριε Πρόεδρε, συναδέλφους

να µιλάνε για συναίνεση και λένε: «Ελάτε όλοι µαζί εδώ, να τα
λύσουµε τα θέµατα. Είναι κοινά όλα τα θέµατα για όλους».

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Τρία είναι τα θέµατα.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Όλα τα θέµατα είναι θέµατα προτά-

σεων, προγραµµάτων σε κάποιες συγκεκριµένες βάσεις. 
Ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ έκανε µια πολύ εµπεριστατωµένη πρό-

ταση στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, που αφορούσε το θέµα
της ανθρωπιστικής κρίσης. Είναι ένα κοστολογηµένο πρόγραµµα.
Ελάτε να το συζητήσουµε, να καταλήξουµε. Δεν ακούσαµε τίποτα.
Εδώ και δυο χρόνια ο ΣΥΡΙΖΑ έχει µια ολοκληρωµένη πρόταση
που αφορά το θέµα του χρέους. Δεν είπαµε εµείς να δεχτείτε την
πρόταση αυτή. Ελάτε να το συζητήσουµε. Είσαστε Κυβέρνηση-
συγκυβέρνηση. Φέρτε το θέµα να το συζητήσουµε. Θα έχουµε δια-
φορετικές προσεγγίσεις, παραπλήσιες προτάσεις; Να το
συζητήσουµε. Δεν βλέπουµε όµως τέτοιες διαδικασίες. Αυτό το
οποίο βλέπουµε είναι άρον-άρον, µε τη διαδικασία του κατεπεί-
γοντος, να έρχονται νοµοσχέδια και χωρίς διαβουλεύσεις, χωρίς
συνεννοήσεις να προχωρούν τα θέµατα.

Όσον αφορά αυτό καθαυτό το σχέδιο. Κύριε Υπουργέ, είχα
πει και στην επιτροπή ότι βεβαίως και η εύλογη αξία είναι ακόµα
από το ν. 2190.

Σας ρώτησα, όµως, και τότε. Πόσες επιχειρήσεις είναι αυτές
οι οποίες εφάρµοσαν την εύλογη αξία; Για να µην πω καµµία, θα
πω ότι ήταν ελάχιστες. 

Ερχόµαστε τώρα σε αυτόν το νόµο όπου στα βασικά άρθρα
18 έως 23 -που είναι οι κανόνες επιµέτρησης και αποτίµησης των
στοιχείων- βλέπουµε ότι δίνεται η δυνατότητα να αποτιµηθούν
τα πάγια στοιχεία –θα έλεγα κατά το δοκούν- από τις επιχειρή-
σεις. Να βάλουµε, για παράδειγµα, την πρώτη χρήση όσο θέ-
λουµε την εύλογη αξία -βέβαια, θα υπάρχουν κάποιες
αιτιολογίες, θα υπάρχουν εκτιµητές κ.λπ.- και από εκεί και πέρα
προχωράµε µε το ιστορικό κόστος. 

Είχα πει και στην επιτροπή το εξής. Νοµίζω ότι νοµοθετικά όσο
πιο ξεκάθαροι είµαστε, τόσο καλύτερα για την ίδια την Κυβέρ-
νηση και κυρίως για το κύρος του ίδιου του Κοινοβουλίου. Δεν
µπορεί να έρχεται ο καθένας και να λέει ότι, άλλα ψηφίζει η
Βουλή σήµερα και άλλα φέρνει αύριο µεθαύριο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό ακόµα επιτρέψτε µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Είναι και το σχολείο

που σας παρακολουθεί. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Ναι, είναι από το χωριό µου, κύριε

Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Πώς λέγεται το χωριό

σας; 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Βερδικούσια. 
Όσον αφορά την επιτροπή που θέλετε να κάνετε. Βεβαίως και

πρέπει να γίνονται επιτροπές. Υπάρχει η ΕΛΤΕ, όµως. Αυτές τις
επιτροπές που υπάρχουν, µε αυτές τις αρµοδιότητες που έχουν,
θα τις ελέγξουµε; Τις έχουν; Παράγουν κάποιο έργο ή δεν πα-
ράγουν; Αν δεν παράγουν, να την καταργήσουµε την ΕΛΤΕ. Να
κάνουµε µία άλλη επιτροπή. 

Αναφέρατε πριν ότι µέσα θα είναι επιστηµονικοί και παραγω-
γικοί φορείς στην καινούργια επιτροπή. Συµφωνούµε. Έτσι πρέ-
πει. Όµως, αυτούς τους παραγωγικούς και επιστηµονικούς
φορείς πρέπει να τους βάλουµε µέσα στο νοµοσχέδιο συγκεκρι-
µένα -από ποιόν πρέπει να είναι- και αν κάποιες άλλες επιτροπές

δεν επιτελούν αυτό το έργο, να τις καταργήσουµε. 
Πήρατε την άποψη της ΕΛΤΕ για αυτό εδώ το νοµοσχέδιο, που

–αν θέλετε- ήταν αρµοδιότητά της; Αν δεν είναι σε θέση να σας
δώσει αυτά που θέλετε, πείτε το εδώ πέρα και να την καταργή-
σουµε. 

Δεν έχω να πω τίποτα άλλο, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ
πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει η κυρία Ξηροτύρη.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞHΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Δεν πρόλαβα να ολοκληρώσω την οµιλία στα θέµατα των τρο-

πολογιών. Μου δόθηκε η δυνατότητα να κάνω τις παρατηρήσεις,
όταν ο κ. Μητσοτάκης εξήγησε την τροπολογία. Επιµένω ότι δεν
µπορεί να γίνει η κωδικοποίηση τόσων πολλών διατάξεων για ένα
τόσο σοβαρό θέµα µε προεδρικό διάταγµα και πρέπει οπωσδή-
ποτε να γίνει νόµος ο οποίος θα έρθει στη Βουλή. Έχουµε κάνει
και άλλες φορές τέτοιες κωδικοποιήσεις. Ανέφερα το παρά-
δειγµα του Κώδικα Δηµοσίων Έργων, που είχε να συγκεράσει
πάρα πολλές διατάξεις. Ο κώδικας δεν τροποποιεί τις διατάξεις.
Απλώς τις βάζει σε µια σειρά. Το λέει και η λέξη. 

Θέλω να επιµείνω στο θέµα της τροπολογίας που δίνει τη δυ-
νατότητα να αποδίδει τα σήµατα ο ΣΕΤΕ, δηλαδή Γιάννης κερ-
νάει και Γιάννης πίνει. Δεν µπορεί να µεταφερθεί αυτή η ιδιότητα.
Γιατί φέρνετε αυτήν την τροπολογία; Και, βέβαια, δεν έρχεται η
Υπουργός να την υποστηρίξει, να µας πει ποιος είναι ο λόγος.
Εδώ, δηλαδή, δεν µπορεί ο ελεγχόµενος να είναι και αυτός ο
οποίος θα κάνει την όλη διαδικασία. Δεν συµφωνούµε, λοιπόν. 

Όσον αφορά την τρίτη τροπολογία, σας είπα και στην πρωτο-
µιλία µου ότι καλό θα είναι να ακούσουµε ποια είναι αυτά τα όρ-
γανα τα οποία ανασυγκροτούνται και δίνουµε αυτήν την
εξουσιοδότηση στον κύριο Υπουργό. Με την παράταση συµ-
φωνώ. 

Τέλος, και χθες και σήµερα στην αρχική µου οµιλία, παρ’ όλο
που αφορά ένα τεχνικό νοµοσχέδιο το οποίο εµείς το προσεγγί-
ζουµε θετικά, αναφέρθηκα στο σύνθετο κλίµα, στο πολύ βαρύ
κλίµα το οποίο υπάρχει στη χώρα µας από τις υπερβολικές πιέ-
σεις –θα έλεγα εξωφρενικές- της τρόικας που ανακάλυψε και το
δηµοσιονοµικό κενό και τα πάντα, προκειµένου να επιβάλει νέα
µέτρα, να αναγκάσει την Κυβέρνηση για νέα µέτρα, και από την
άλλη πλευρά να µεταθέτει –δεν ξέρω για πόσο- το άλλο θέµα της
αναθεώρησης του χρέους.

Είπα, όµως, ότι µακάρι αυτή η συζήτηση που κάναµε για ένα
τεχνικό θέµα, να γινόταν µια και δυο φορές για τα µεγάλα θέµατα
του δηµόσιου χρέους και του ιδιωτικού χρέους. Και σ’ αυτό ευ-
θύνη, πρωτίστως έχει η Κυβέρνηση αλλά και η Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση. 

Δεν επιδιώκετε αυτήν τη συζήτηση πάνω στα µεγάλα αυτά θέ-
µατα. Και νοµίζω ότι αυτή η αντιπαράθεση που έγινε σήµερα,
πάλι δεν βοηθάει. Δεν µπορεί να γίνεται η αντιπαράθεση γι’ αυτά
τα µεγάλα θέµατα µε αυτόν τον τρόπο. Πρέπει όλα τα κόµµατα
να καταθέσουµε τις προτάσεις µας εδώ για να µπορούµε να
δούµε -ή να ακούσει ο ελληνικός λαός- προς τα πού και σε τι
υπάρχουν αυτές οι συγκλήσεις. 

Από εκεί και πέρα, ο λαός θα αποφασίσει. Και, βεβαίως, ο λαός
αποφασίζει µε εκλογές και όχι µε παρασκηνιακές διαπραγµατεύ-
σεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίασή µας είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές και πέντε εκ-
παιδευτικοί-συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Βλαχογιαν-
νίου Λάρισας, καθώς και από το Δηµοτικό Σχολείο Βερδικούσιας
Λάρισας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί των άρθρων και των
τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
«Ελληνικά λογιστικά πρότυπα, συναφείς ρυθµίσεις και άλλες δια-
τάξεις» και θα γίνει η ψηφοφορία τους χωριστά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα
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απαντήσει ο Υπουργός στα ζητήµατα που του θέσαµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Καραθανασό-

πουλε, γνωρίζετε πως γίνεται η διαδικασία. Τίθενται ερωτήµατα
και απαντώνται εφόσον επιθυµεί κάποιος να απαντήσει. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, το άρθρο

4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Παρών.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

23 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
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ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Παρών.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

24 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

25 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

26 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

27 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

28 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

29 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

30 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

31 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Παρών.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

32 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Παρών.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

33 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Παρών.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

34 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Παρών.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Παρών.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

35 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

36 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

37 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

38 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

39 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 40 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

40 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1994 και ειδικό 298 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1994 και ειδικό 298 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2000 και ειδικό 301 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 2000 και ειδικό 301 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2001 και ειδικό 302 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Παρών.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 2001 και ειδικό 302 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο του

νοµοσχεδίου όπως προστέθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό, όπως προστέθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.
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Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών: «Ελλη-
νικά Λογιστικά Πρότυπα, συναφείς ρυθµίσεις και άλλες διατά-
ξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών: «Ελλη-

νικά Λογιστικά Πρότυπα, συναφείς ρυθµίσεις και άλλες διατά-
ξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ελληνικά Λογιστικά Πρότυπα, συναφείς ρυθµίσεις και άλλες
διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 1
ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ ΚΑΙ ΚΑΤΗΓΟΡΙΕΣ ΟΝΤΟΤΗΤΩΝ ΒΑΣΕΙ

ΜΕΓΕΘΟΥΣ

Άρθρο 1
Πεδίο εφαρµογής

1. Για την εφαρµογή των ρυθµίσεων αυτού του νόµου λαµβά-
νονται υποχρεωτικά υπόψη οι ορισµοί του παραρτήµατος Α’.

2. Οι παρακάτω οντότητες εφαρµόζουν τις ρυθµίσεις αυτού
του νόµου:

α) Τα νοµικά πρόσωπα που έχουν τη µορφή της ανώνυµης
εταιρείας, της εταιρείας περιορισµένης ευθύνης, της ετερόρρυθ-
µης κατά µετοχές εταιρείας και της ιδιωτικής κεφαλαιουχικής
εταιρείας.

β) Τα νοµικά πρόσωπα που έχουν τη µορφή της οµόρρυθµης
ή ετερόρρυθµης εταιρείας, όταν όλοι οι άµεσοι ή έµµεσοι εταίροι
των προσώπων αυτών έχουν περιορισµένη ευθύνη λόγω του ότι
είναι είτε νοµικά πρόσωπα της περίπτωσης α’ της παρούσας πα-
ραγράφου ή άλλου νοµικού τύπου συγκρίσιµου µε τα νοµικά
πρόσωπα της περίπτωσης αυτής.

γ) Η ετερόρρυθµη εταιρεία, η οµόρρυθµη εταιρεία, η ατοµική
επιχείρηση και κάθε άλλη οντότητα του ιδιωτικού τοµέα που υπο-
χρεούται στην εφαρµογή αυτού του νόµου από φορολογική ή
άλλη νοµοθετική διάταξη.

δ) Κερδοσκοπικές ή µη κερδοσκοπικές οντότητες που ανήκουν
στο δηµόσιο τοµέα ή ελέγχονται από το Δηµόσιο ή τελούν υπό
την εποπτεία του Δηµοσίου, όταν δεν εµπίπτουν στην εφαρµογή
του άρθρου 156 του ν. 4270/ 2014.

3. Oι παρακάτω κατηγορίες οντοτήτων έχουν υποχρέωση σύν-
ταξης των χρηµατοοικονοµικών τους καταστάσεων βάσει των
Διεθνών Προτύπων Χρηµατοοικονοµικής Αναφοράς, όπως αυτά
έχουν υιοθετηθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση, δυνάµει του Κανο-
νισµού 1606/2002 (Δ.Π.Χ.Α. – υποχρεωτική εφαρµογή Δ.Π.Χ.Α.),
για τις ατοµικές και ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές τους κα-
ταστάσεις:

α) Οι οντότητες δηµοσίου ενδιαφέροντος, όπως ορίζονται στο
παράρτηµα αυτού του νόµου.

β) Οι οντότητες που είναι εγκατεστηµένες στην Ελλάδα και
είναι θυγατρικής οντότητας, οι µετοχές ή άλλες κινητές αξίες της
οποίας είναι εισηγµένες σε οργανωµένη αγορά κράτους-µέλους
της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά την έννοια της Οδηγίας
2004/39/ΕΟΚ και σύµφωνα µε τις προβλέψεις του Κανονισµού
1606/2002 της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εφόσον αντιπροσωπεύουν
ατοµικά ή αθροιστικά ποσοστό µεγαλύτερο από 5% του καθαρού
κύκλου εργασιών ή του ενεργητικού ή του µέσου όρου των ερ-
γαζόµενων της µητρικής.

γ) Τα χρηµατοδοτικά ιδρύµατα της περίπτωσης 26 της παρ. 1
του άρθρου 4 του Κανονισµού (ΕΕ) αριθµ. 575/ 2013, εφόσον
υπόκεινται σε απαιτήσεις κεφαλαιακής επάρκειας.

δ) Οι ανώνυµες εταιρείες παροχής επενδυτικών υπηρεσιών
του ν. 3606/2007 (Οδηγία 2004/39/ΕΚ).

ε) Οι ανώνυµες εταιρείες επενδύσεων χαρτοφυλακίου του ν.
3371/2005.

στ) Οι ανώνυµες εταιρείες επενδύσεων σε ακίνητη περιουσία
του ν. 2778/1999.

ζ) Οι ανώνυµες εταιρείες κεφαλαίου επιχειρηµατικών συµµε-
τοχών του ν. 2367/1995.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 1
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ΜΕΓΕΘΟΥΣ
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Πεδίο εφαρµογής

1. Για την εφαρµογή των ρυθµίσεων αυτού του νόµου λαµβά-
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2. Οι παρακάτω οντότητες εφαρµόζουν τις ρυθµίσεις αυτού
του νόµου:

α) Τα νοµικά πρόσωπα που έχουν τη µορφή της ανώνυµης
εταιρείας, της εταιρείας περιορισµένης ευθύνης, της ετερόρρυθ-
µης κατά µετοχές εταιρείας και της ιδιωτικής κεφαλαιουχικής
εταιρείας.

β) Τα νοµικά πρόσωπα που έχουν τη µορφή της οµόρρυθµης
ή ετερόρρυθµης εταιρείας, όταν όλοι οι άµεσοι ή έµµεσοι εταίροι
των προσώπων αυτών έχουν περιορισµένη ευθύνη λόγω του ότι
είναι είτε νοµικά πρόσωπα της περίπτωσης α’ της παρούσας πα-
ραγράφου ή άλλου νοµικού τύπου συγκρίσιµου µε τα νοµικά
πρόσωπα της περίπτωσης αυτής.

γ) Η ετερόρρυθµη εταιρεία, η οµόρρυθµη εταιρεία, η ατοµική
επιχείρηση και κάθε άλλη οντότητα του ιδιωτικού τοµέα που υπο-
χρεούται στην εφαρµογή αυτού του νόµου από φορολογική ή
άλλη νοµοθετική διάταξη.

δ) Κερδοσκοπικές ή µη κερδοσκοπικές οντότητες που ανήκουν
στο δηµόσιο τοµέα ή ελέγχονται από το Δηµόσιο ή τελούν υπό
την εποπτεία του Δηµοσίου, όταν δεν εµπίπτουν στην εφαρµογή
του άρθρου 156 του ν. 4270/ 2014.

3. Oι παρακάτω κατηγορίες οντοτήτων έχουν υποχρέωση σύν-
ταξης των χρηµατοοικονοµικών τους καταστάσεων βάσει των
Διεθνών Προτύπων Χρηµατοοικονοµικής Αναφοράς, όπως αυτά
έχουν υιοθετηθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση, δυνάµει του Κανο-
νισµού 1606/2002 (Δ.Π.Χ.Α. – υποχρεωτική εφαρµογή Δ.Π.Χ.Α.),
για τις ατοµικές και ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές τους κα-
ταστάσεις:

α) Οι οντότητες δηµοσίου ενδιαφέροντος, όπως ορίζονται στο
παράρτηµα αυτού του νόµου.

β) Οι οντότητες που είναι εγκατεστηµένες στην Ελλάδα και
είναι θυγατρικής οντότητας, οι µετοχές ή άλλες κινητές αξίες της
οποίας είναι εισηγµένες σε οργανωµένη αγορά κράτους-µέλους
της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά την έννοια της Οδηγίας
2004/39/ΕΟΚ και σύµφωνα µε τις προβλέψεις του Κανονισµού
1606/2002 της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εφόσον αντιπροσωπεύουν
ατοµικά ή αθροιστικά ποσοστό µεγαλύτερο από 5% του καθαρού
κύκλου εργασιών ή του ενεργητικού ή του µέσου όρου των ερ-
γαζόµενων της µητρικής.

γ) Τα χρηµατοδοτικά ιδρύµατα της περίπτωσης 26 της παρ. 1
του άρθρου 4 του Κανονισµού (ΕΕ) αριθµ. 575/ 2013, εφόσον
υπόκεινται σε απαιτήσεις κεφαλαιακής επάρκειας.

δ) Οι ανώνυµες εταιρείες παροχής επενδυτικών υπηρεσιών
του ν. 3606/2007 (Οδηγία 2004/39/ΕΚ).

ε) Οι ανώνυµες εταιρείες επενδύσεων χαρτοφυλακίου του ν.
3371/2005.

στ) Οι ανώνυµες εταιρείες επενδύσεων σε ακίνητη περιουσία
του ν. 2778/1999.

ζ) Οι ανώνυµες εταιρείες κεφαλαίου επιχειρηµατικών συµµε-
τοχών του ν. 2367/1995.

η) Οι ανώνυµες εταιρείες διαχείρισης αµοιβαίων κεφαλαίων
του ν. 4099/2012 (Οδηγία 2009/65/ΕΚ).

θ) Οι οντότητες χαρτοφυλακίου.
ι) Οι οντότητες που έχουν αυτή την υποχρέωση βάσει άλλης

νοµοθετικής διάταξης.
4. Κάθε άλλη οντότητα υποκείµενη στον παρόντα νόµο µπορεί,

µε απόφαση της διοίκησής της, να εφαρµόζει προαιρετικά τα
Δ.Π.Χ.Α., όπως αυτά έχουν υιοθετηθεί από την Ευρωπαϊκή
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Ένωση (προαιρετική εφαρµογή Δ.Π.Χ.Α.). Στην περίπτωση αυτή
η εφαρµογή των Δ.Π.Χ.Α. είναι υποχρεωτική για πέντε συνεχόµε-
νες ετήσιες περιόδους από την πρώτη εφαρµογή των Δ.Π.Χ.Α..

5. Οι οντότητες που επιλέγουν να συντάξουν τις ατοµικές χρη-
µατοοικονοµικές καταστάσεις τους βάσει των Δ.Π.Χ.Α., συντάσ-
σουν και τις ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις τους
βάσει των ιδίων προτύπων, όταν υποχρεούνται σε σύνταξη ενο-
ποιηµένων χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων.

6. Οι οντότητες που, υποχρεωτικά ή προαιρετικά, συντάσσουν
τις χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις τους βάσει των Δ.Π.Χ.Α.
εφαρµόζουν µόνο τα άρθρα 3 έως και 15 και την παρ. 32 του άρ-
θρου 29 του παρόντος νόµου.

7. Oι κερδοσκοπικές ή µη κερδοσκοπικές οντότητες που ανή-
κουν στο δηµόσιο τοµέα ή ελέγχονται από              το Δηµόσιο ή
τελούν υπό την εποπτεία του Δηµοσίου,           όταν εµπίπτουν στην
εφαρµογή του άρθρου 156 του           ν. 4270/2014 εφαρµόζουν
µόνο τα άρθρα 3 έως και 15, πλην των παραγράφων 8 και 9 του
άρθρου 3 του παρόντος νόµου.

8. Η Τράπεζα της Ελλάδος εφαρµόζει, στο µέτρο που δεν αντι-
βαίνουν το Καταστατικό της, µόνο τις διατάξεις των άρθρων 3 έως
και 15, πλην της παρ. 14 του άρθρου 5 του παρόντος νόµου. Η
ίδια οντότητα συντάσσει Ισολογισµό (κατάσταση χρηµατοοικονο-
µικής θέσης), Κατάσταση αποτελεσµάτων και Προσάρτηµα (ση-
µειώσεις), µε βάση τους κανόνες και τα υποδείγµατα που
ορίζονται από τις λογιστικές αρχές του Ευρωσυστήµατος.

9. Οι οργανισµοί επενδύσεων σε κινητές αξίες   (ΟΣΕΚΑ) του ν.
4099/2012 (Οδηγία 2009/65/ΕΚ) είτε λειτουργούν µε τη µορφή
αµοιβαίου κεφαλαίου είτε µε τη µορφή ανώνυµης εταιρείας επεν-
δύσεων µεταβλητού κεφαλαίου (ΑΕΕΜΚ):

α) Επιµετρούν το ενεργητικό τους που αναφέρεται στις παρα-
γράφους 1 και 2 του άρθρου 59 του ν. 4009/ 2012 (παράγραφοι 1
και 2 του άρθρου 50 της Οδηγίας 2009/65/ΕΚ) στην εύλογη αξία
του. Ο προσδιορισµός των εύλογων αξιών και οι σχετικές γνωστο-
ποιήσεις γίνονται βάσει των Δ.Π.Χ.Α..

β) Διαφορές επιµέτρησης του κατεχόµενου, στο τέλος της πε-
ριόδου, ενεργητικού του σηµείου (α) αυτής της παραγράφου κα-
ταχωρούνται στα αποτελέσµατα της περιόδου, στην Κατάσταση
Εξέλιξης των Καθαρών Περιουσιακών Στοιχείων.

γ) Εφαρµόζουν τα άρθρα 3 έως και 15 του παρόντος νόµου,
καθώς και, κατά περίπτωση, τα άρθρα 16 έως και 30 και 37 έως
και 40 του παρόντος νόµου για τα λοιπά περιουσιακά στοιχεία,
υποχρεώσεις, έσοδα, κέρδη, έξοδα και ζηµιές.

10. Οι οντότητες της παραγράφου 9 του παρόντος άρθρου συν-
τάσσουν Κατάσταση χρηµατοοικονοµικής θέσης (ισολογισµό) του
υποδείγµατος Β.11 και Κατάσταση εξέλιξης των καθαρών περιου-
σιακών στοιχείων περιόδου του υποδείγµατος Β.12.

11. Θέµατα άλλων απλοποιήσεων και απαλλαγών ανά κατηγο-
ρία οντοτήτων ρυθµίζονται στο άρθρο 30 του παρόντος νόµου, σε
ό,τι αφορά στις ατοµικές χρηµατοοικονοµικές τους καταστάσεις.

Άρθρο 2
Καθορισµός µεγέθους οντοτήτων

1. Οι οντότητες κατατάσσονται µε βάση το µέγεθός τους στις
παρακάτω κατηγορίες των παραγράφων 2 έως 6 του παρόντος
άρθρου.

2. Πολύ µικρές οντότητες. Πολύ µικρές οντότητες είναι οι ον-
τότητες οι οποίες κατά την ηµεροµηνία του ισολογισµού τους
δεν υπερβαίνουν τα όρια δύο τουλάχιστον από τα ακόλουθα τρία
κριτήρια:

α) Σύνολο ενεργητικού (περιουσιακών στοιχείων): 350.000
ευρώ.

β) Καθαρό ύψος κύκλου εργασιών: 700.000 ευρώ.
γ) Μέσος όρος απασχολουµένων κατά τη διάρκεια της περιό-

δου: 10 άτοµα.
3. Ειδικά οι οντότητες της παραγράφου 2(γ) του άρθρου 1 εν-

τάσσονται στην κατηγορία των πολύ µικρών οντοτήτων µε µόνη
προϋπόθεση ότι ο κύκλος εργασιών τους δεν υπερβαίνει το ποσό
του 1.500.000 ευρώ.

4. Μικρές οντότητες. Μικρές οντότητες είναι οι οντότητες οι
οποίες δεν είναι πολύ µικρές οντότητες και κατά την ηµεροµηνία

του ισολογισµού τους δεν υπερβαίνουν τα όρια δύο τουλάχιστον
από τα ακόλουθα τρία κριτήρια:

α) Σύνολο ενεργητικού: 4.000.000 ευρώ.
β) Καθαρό ύψος κύκλου εργασιών: 8.000.000 ευρώ.
γ) Μέσος όρος απασχολουµένων κατά τη διάρκεια της περιό-

δου: 50 άτοµα.
5. Μεσαίες οντότητες. Μεσαίες οντότητες είναι οι οντότητες

οι οποίες δεν είναι πολύ µικρές ή µικρές οντότητες και οι οποίες
κατά την ηµεροµηνία του ισολογισµού τους δεν υπερβαίνουν τα
όρια δύο τουλάχιστον από τα ακόλουθα τρία κριτήρια:

α) Σύνολο ενεργητικού: 20.000.000 ευρώ.
β) Καθαρό ύψος κύκλου εργασιών: 40.000.000 ευρώ.
γ) Μέσος όρος απασχολουµένων κατά τη διάρκεια της περιό-

δου: 250 άτοµα.
6. Μεγάλες οντότητες. Μεγάλες οντότητες είναι οι οντότητες

οι οποίες κατά την ηµεροµηνία κλεισίµατος του ισολογισµού
τους υπερβαίνουν τα όρια δύο τουλάχιστον από τα ακόλουθα
τρία κριτήρια:

α) Σύνολο ενεργητικού: 20.000.000 ευρώ.
β) Καθαρό ύψος κύκλου εργασιών: 40.000.000 ευρώ.
γ) Μέσος όρος απασχολουµένων κατά τη διάρκεια της περιό-

δου: 250 άτοµα.
7. Το ποσό του κονδυλίου «Σύνολο ενεργητικού» και το καθαρό

ποσό του κονδυλίου «Κύκλος εργασιών» που αναφέρονται σε
αυτό το άρθρο είναι εκείνα των αντίστοιχων κονδυλίων των υπο-
δειγµάτων χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων, ως εξής:

α) «Σύνολο ενεργητικού» είναι το ποσό του κονδυλίου «Σύνολο
ενεργητικού» του υποδείγµατος ισολογισµού Β.1.1 ή Β.1.2 ή Β.5,
αναλόγως.

β) «Κύκλος εργασιών» είναι το ποσό του κονδυλίου «Κύκλος
εργασιών (καθαρός)» του υποδείγµατος της Κατάστασης απο-
τελεσµάτων Β.2.1 ή Β.2.2 ή Β.6, αναλόγως.

8. Σε περίπτωση περιόδου διαφορετικής του δωδεκάµηνου, ο
κύκλος εργασιών για την εφαρµογή του παρόντος άρθρου υπο-
λογίζεται κατ’ αναλογία σε ετήσια βάση.

9. Όταν η οντότητα υπερβαίνει ή παύει να υπερβαίνει τα όρια
δύο εκ των τριών κριτηρίων των παραγράφων 2 και 4 έως 6 ή το
κριτήριο της παραγράφου 3 του παρόντος άρθρου για δύο δια-
δοχικές περιόδους, για τους σκοπούς εφαρµογής των ρυθµί-
σεων αυτού του νόµου η αλλαγή κατηγορίας µεγέθους
ενεργοποιείται από την περίοδο που έπεται των δύο εν λόγω δια-
δοχικών περιόδων.

10. Οι οντότητες της παραγράφου 2(δ) του άρθρου 1, όταν
δεν είναι οντότητες της παραγράφου 2(α), 2(β) ή 2(γ) του άρ-
θρου 1, εντάσσονται στις «µεγάλες» οντότητες.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 2
ΛΟΓΙΣΤΙΚΑ ΑΡΧΕΙΑ

Άρθρο 3
Λογιστικό σύστηµα και βασικά λογιστικά αρχεία

1. Η οντότητα τηρεί, ως µέρος του λογιστικού συστήµατός
της, αρχείο κάθε συναλλαγής και γεγονότος αυτής που πραγµα-
τοποιείται στη διάρκεια της περιόδου αναφοράς, καθώς και των
προκυπτόντων πάσης φύσεως εσόδων, κερδών, εξόδων, ζηµιών,
αγορών και πωλήσεων περιουσιακών στοιχείων, εκπτώσεων και
επιστροφών, φόρων, τελών και των πάσης φύσεως εισφορών σε
ασφαλιστικούς οργανισµούς.

2. Το λογιστικό σύστηµα της οντότητας παρακολουθεί σε αρ-
χείο κάθε στοιχείο του ισολογισµού, καθώς και κάθε µεταβολή
αυτού.

3. Η τήρηση των αρχείων των παραγράφων 1 και 2 του παρόν-
τος άρθρου γίνεται µε τρόπο ανάλογο του µεγέθους και της
φύσης της οντότητας και σύµφωνα µε τον παρόντα νόµο.

4. Για την εκπλήρωση της υποχρέωσης τήρησης των αρχείων
των παραγράφων 1 και 2 του παρόντος άρθρου, το κριτήριο της
σηµαντικότητας της παρ. 5 του άρθρου 17 του παρόντος νόµου
δεν έχει εφαρµογή.

5. Το λογιστικό σύστηµα της οντότητας απαιτείται να παρακο-
λουθεί τη λογιστική βάση των στοιχείων των εσόδων, εξόδων, πε-
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ριουσιακών στοιχείων, υποχρεώσεων και καθαρής θέσης, κατά
περίπτωση, µε σκοπό την κατάρτιση των χρηµατοοικονοµικών
καταστάσεων της οντότητας, σύµφωνα µε τον παρόντα νόµο. Το
λογιστικό σύστηµα της οντότητας απαιτείται να παρακολουθεί
και τη φορολογική βάση των στοιχείων των εσόδων, εξόδων, πε-
ριουσιακών στοιχείων, υποχρεώσεων και καθαρής θέσης, κατά
περίπτωση, µε σκοπό τη συµµόρφωση µε τη φορολογική νοµο-
θεσία και την υποβολή φορολογικών δηλώσεων.

6. Τα λογιστικά αρχεία τηρούνται µε ηλεκτρονικό ή χειρό-
γραφο τρόπο. Όταν στην τήρηση των αρχείων χρησιµοποιούνται
συντοµεύσεις ή σύµβολα, το νόηµά τους ορίζεται µε σαφήνεια.

7. Τα λογιστικά στοιχεία (παραστατικά), συµπεριλαµβανοµέ-
νων των τιµολογίων πώλησης, επιτρέπεται να συντάσσονται σε
γλώσσα άλλη από την Ελληνική. Τα λογιστικά βιβλία (αρχεία) τη-
ρούνται στην Ελληνική γλώσσα.

8. Το σχέδιο των λογαριασµών του Παραρτήµατος Γ’ χρησι-
µοποιείται ως µέρος του λογιστικού συστήµατος της οντότητας,
σε ό,τι αφορά στην ονοµατολογία, στο βαθµό ανάλυσης και συγ-
κέντρωσης των λογαριασµών, καθώς και στο περιεχόµενό τους,
όπως αυτό καθορίζεται σε συνδυασµό µε τους ορισµούς του Πα-
ραρτήµατος Α’ και τα υποδείγµατα των χρηµατοοικονοµικών κα-
ταστάσεων του Παραρτήµατος Β’. Η περαιτέρω ανάπτυξη του
σχεδίου λογαριασµών για την κάλυψη των πληροφοριακών αναγ-
κών της οντότητας και την ευχερή εφαρµογή του παρόντος
νόµου είναι ευθύνη της διοίκησης της οντότητας, λαµβάνοντας
ιδιαίτερα υπόψη την ανάγκη κάλυψης των απαιτήσεων της παρ.
10 του άρθρου 5. Ιδιαίτερα, οι τίτλοι των λογαριασµών δύναται
να προσαρµόζονται, σύµφωνα µε τις καθιερωµένες ονοµατολο-
γίες ευρύτερων κλάδων δραστηριότητας, λαµβάνοντας υπόψη
και την παρ. 12 του άρθρου 16.

9. Εναλλακτικά του σχεδίου λογαριασµών του πρώτου εδα-
φίου της παραγράφου 8 του παρόντος άρθρου, κάθε οντότητα
που υπόκειται σε αυτόν το νόµο έχει τη δυνατότητα να εφαρµόζει
το σχέδιο λογαριασµών, όπως ισχύει κατά την 31η Δεκεµβρίου
2014.

10. Όταν η οντότητα συντάσσει ισολογισµό, χρησιµοποιεί ένα
κατάλληλο διπλογραφικό σύστηµα για την παρακολούθηση των
στοιχείων των παραγράφων 1 και 2 του παρόντος άρθρου και
τηρεί:

α) Αρχείο στο οποίο καταχωρείται αναλυτικά κάθε συναλλαγή
και γεγονός (ηµερολόγιο).

β) Αρχείο µε τις µεταβολές κάθε τηρούµενου λογαριασµού
(αναλυτικό καθολικό).

γ) Σύστηµα συγκέντρωσης του αθροίσµατος των αυξήσεων
και µειώσεων (χρεώσεων και πιστώσεων), καθώς και το υπόλοιπο
κάθε τηρούµενου λογαριασµού (ισοζύγιο).

11. Η οντότητα της παρ. 2(γ) του άρθρου 1 που εµπίπτει στην
κατηγορία των πολύ µικρών οντοτήτων και επιλέγει, σύµφωνα µε
τον παρόντα νόµο, να καταρτίσει τις χρηµατοοικονοµικές κατα-
στάσεις της παρ. 8 του άρθρου 16 δύναται να µην τηρήσει τα
αρχεία της παραγράφου 2 του παρόντος άρθρου.

12. Όταν, σύµφωνα µε τις ρυθµίσεις αυτού του νόµου, η ον-
τότητα δεν συντάσσει ισολογισµό, δύναται, αντί του λογιστικού
συστήµατος της παραγράφου 10, να χρησιµοποιεί ένα κατάλ-
ληλο απλογραφικό λογιστικό σύστηµα (βιβλία εσόδων – εξόδων)
για την παρακολούθηση των στοιχείων της παραγράφου 1 του
παρόντος άρθρου, τα οποία συµπεριλαµβάνουν:

α) Τα πάσης φύσεως έσοδα διακεκριµένα σε έσοδα από πώ-
ληση εµπορευµάτων, από πώληση προϊόντων, από παροχή υπη-
ρεσιών και λοιπά έσοδα.

β) Τα πάσης φύσεως κέρδη.
γ) Τις πάσης φύσεως αγορές περιουσιακών στοιχείων, διακε-

κριµένα σε αγορές εµπορευµάτων, υλικών (πρώτων ή βοηθητι-
κών υλών), παγίων και αγορές λοιπών περιουσιακών στοιχείων.

δ) Τα πάσης φύσεως έξοδα, διακεκριµένα σε αµοιβές προσω-
πικού συµπεριλαµβανοµένων εισφορών σε ασφαλιστικούς οργα-
νισµούς, αποσβέσεις, έξοδα από τη λήψη λοιπών υπηρεσιών και
λοιπά έξοδα.

ε) Τις πάσης φύσεως ζηµίες.
στ) Τους πάσης φύσεως φόρους και τέλη, ξεχωριστά κατά

είδος.

Άρθρο 4
Άλλα λογιστικά αρχεία

1. Η οντότητα τηρεί κατά περίπτωση, πέραν των αρχείων του
άρθρου 3, τα αρχεία (βιβλία) που περιγράφονται στις επόµενες
παραγράφους, µε ηµεροµηνία αναφοράς την ηµεροµηνία τέλους
της περιόδου αναφοράς (ηµεροµηνία του ισολογισµού).

2. Αρχείο ενσώµατων και άυλων πάγιων περιουσιακών στοι-
χείων. Στο αρχείο αυτό, µε τήρηση αναλυτικής µερίδας, παρα-
κολουθείται η αξία κτήσης κατά την αρχική αναγνώριση, καθώς
και κάθε επακόλουθη µεταβολή, δηλαδή προσθήκη, αναπροσαρ-
µογή, αποµείωση, διαγραφή και απόσβεση επί του παγίου, µε έν-
δειξη των σωρευτικών ποσών και των ποσών που αφορούν την
περίοδο αναφοράς. Στο αρχείο αυτό παρακολουθούνται και τα
πλήρως αποσβεσµένα πάγια τα οποία εξακολουθούν να πληρούν
τον ορισµό του παγίου περιουσιακού στοιχείου, είτε εξακολου-
θούν να είναι σε λειτουργία είτε όχι.

3. Αρχείο επενδύσεων σε χρεωστικούς τίτλους, τίτλους καθα-
ρής θέσης και λοιπούς τίτλους. Στο αρχείο αυτό καταχωρούνται
κατά τίτλο τα υπάρχοντα στοιχεία µε σύντοµη περιγραφή και
αναφορά της ποσότητας και της λογιστικής αξίας τους.

4. Αρχείο ιδιόκτητων αποθεµάτων: Στο αρχείο αυτό καταχω-
ρούνται:

α) Τα ποσοτικά δεδοµένα της φυσικής απογραφής (σύντοµη
περιγραφή είδους, µονάδα µέτρησης και ποσότητα), κατά είδος
και διακεκριµένα για κάθε αποθηκευτικό χώρο.

β) Η κατά µονάδα αξία επιµέτρησης, καθώς και η συνολική
αξία επιµέτρησης του κάθε είδους.

γ) Ο προσδιορισµός της ποσότητας των αποθεµάτων δύναται
να γίνεται µε έµµεσες τεχνικές που είναι αξιόπιστες και κατάλ-
ληλα τεκµηριωµένες.

δ) Αναλώσιµα υλικά αγαθά που δεν είναι σηµαντικά µπορούν
να µην απογράφονται.

5. Αρχείο αποθεµάτων τρίτων. Η οντότητα που έχει στην κα-
τοχή της αποθέµατα κυριότητας άλλης οντότητας τηρεί αρχείο
στο οποίο καταγράφονται αναλυτικά τα σχετικά αποθέµατα, κατά
είδος και ποσότητα και διακεκριµένα κατά αποθηκευτικό χώρο,
σύµφωνα µε τις περιπτώσεις α’ και γ’ της παραγράφου 4 του πα-
ρόντος άρθρου.

6. Αρχείο λοιπών περιουσιακών στοιχείων. Στο αρχείο αυτό κα-
ταχωρούνται αναλυτικά κατά είδος τα υπάρχοντα λοιπά περιου-
σιακά στοιχεία, µε σύντοµη περιγραφή και αναφορά της
ποσότητας, όπου συντρέχει περίπτωση, και της λογιστικής τους
αξίας.

7. Αρχείο λογαριασµών καθαρής θέσης. Στο αρχείο αυτό κα-
ταχωρούνται αναλυτικά κατά είδος οι λογαριασµοί καθαρής
θέσης.

8. Αρχείο λογαριασµών υποχρεώσεων. Στο αρχείο αυτό κατα-
χωρούνται αναλυτικά κατά είδος οι υποχρεώσεις, µε αναφορά
της ποσότητας (όταν συντρέχει περίπτωση) και της λογιστικής
τους αξίας.

9. Αρχείο περιουσιακών στοιχείων και υποχρεώσεων σε ξένο
νόµισµα. Στο αρχείο αυτό παρακολουθείται η ποσότητα των µο-
νάδων του ξένου νοµίσµατος για τα επιµέρους περιουσιακά στοι-
χεία και υποχρεώσεις που εκφράζονται στο νόµισµα αυτό.

10. Οι πληροφορίες που απαιτούνται από το παρόν άρθρο δύ-
ναται να παρέχονται από άλλα αρχεία που τηρεί η οντότητα ή
από συνδυασµό αρχείων.

Άρθρο 5
Διασφάλιση αξιοπιστίας λογιστικού συστήµατος

1. Η διοίκηση της οντότητας έχει την ευθύνη της τήρησης
αξιόπιστου λογιστικού συστήµατος και κατάλληλων λογιστικών
αρχείων για τη σύνταξη των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων
και άλλων πληροφοριών, σύµφωνα µε τις ρυθµίσεις του παρόν-
τος νόµου ή, σύµφωνα µε τα Δ.Π.Χ.Α., κατά περίπτωση. Το λογι-
στικό σύστηµα και τα λογιστικά αρχεία εξετάζονται ως ενιαίο
σύνολο και όχι αποσπασµατικά τα επιµέρους συστατικά τους, σε
ό,τι αφορά την αξιοπιστία και την καταλληλότητά τους για τους
σκοπούς αυτού του νόµου.
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2. Για την εκπλήρωση της υποχρέωσης της παραγράφου 1, τα
λογιστικά αρχεία:

α) Τηρούνται µε τάξη, πληρότητα και ορθότητα ως προς τον
εντοπισµό, την καταγραφή και την επεξεργασία των λογιστικών
δεδοµένων που προκύπτουν από τις συναλλαγές και τα γεγονότα
της οντότητας.

β) Συµµορφώνονται προς τις απαιτήσεις αυτού του νόµου.
γ) Υποστηρίζουν τη σύνταξη των χρηµατοοικονοµικών κατα-

στάσεων, σύµφωνα µε τις απαιτήσεις αυτού του νόµου.
3. Το λογιστικό σύστηµα πρέπει να παρέχει τη δυνατότητα σε

ένα πρόσωπο, που διαθέτει τις απαιτούµενες γνώσεις και εµπει-
ρία, να αποκτά, εντός ευλόγου χρόνου, κατανόηση της δοµής
και της λειτουργίας του, των τηρούµενων αρχείων στα οποία κα-
ταχωρούνται οι συναλλαγές και τα γεγονότα της οντότητας,
καθώς και της χρηµατοοικονοµικής κατάστασης στην οποία βρί-
σκεται η οντότητα.

4. Οι χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις κάθε οντότητας που
υπόκεινται στον παρόντα νόµο, προ της έκδοσής τους, εγκρίνον-
ται κατά περίπτωση από το αρµόδιο όργανο διοίκησης της οντό-
τητας και υπογράφονται από το εξουσιοδοτηµένο µέλος (µέλη)
του και τον κατά το νόµο υπεύθυνο λογιστή για τη σύνταξη
αυτών, σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία.

5. Κάθε συναλλαγή και γεγονός που αφορά την οντότητα τεκ-
µηριώνεται µε κατάλληλα παραστατικά (τεκµήρια). Τα παραστα-
τικά αυτά εκδίδονται είτε από την οντότητα είτε από τους
συναλλασσόµενους µε αυτήν είτε από τρίτους, σε έντυπη ή σε
ηλεκτρονική µορφή, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο νόµο αυτόν.
Τα παραστατικά αναφέρουν όλες τις απαραίτητες πληροφορίες
για την ασφαλή ταυτοποίηση κάθε µίας συναλλαγής ή γεγονό-
τος, και σε κάθε περίπτωση όσα ορίζει ο παρών νόµος.

6. Ο συναλλασσόµενος µε την οντότητα ή το τρίτο µέρος που
εκδίδει παραστατικά της παραγράφου 5 του παρόντος άρθρου
για λογαριασµό της οντότητας, οφείλει να αποστέλλει στην ον-
τότητα τα εκδιδόµενα παραστατικά ή κατ’ ελάχιστον όλες τις
απαιτούµενες πληροφορίες, σε επαρκή χρόνο για την εκπλή-
ρωση κάθε νόµιµης υποχρέωσης και από τα δύο µέρη.

7. Η οντότητα εφαρµόζει κατάλληλες κατά την κρίση της δι-
κλίδες για:

α) Τη διασφάλιση ότι υπάρχει αξιόπιστη και ελέγξιµη αλληλου-
χία τεκµηρίων (ελεγκτική αλυσίδα) για κάθε συναλλαγή ή γεγο-
νός, από το χρόνο που προέκυψαν µέχρι το διακανονισµό τους.

β) Τη δηµιουργία αξιόπιστης και ελέγξιµης αλληλουχίας τεκ-
µηρίων, που διασφαλίζει την ευχερή συσχέτιση των συναλλαγών
και άλλων γεγονότων µε τα λογιστικά αρχεία και τις χρηµατοοι-
κονοµικές καταστάσεις.

γ) Την επίτευξη εύλογης διασφάλισης ως προς την αυθεντικό-
τητα των παραστατικών (τεκµηρίων) της προηγούµενης παρα-
γράφου και την ακεραιότητα του περιεχοµένου τους, µε σκοπό
την επιβεβαίωση της προέλευσης αυτών και την τεκµηρίωση της
συναλλαγής.

8. Ειδικά, η οντότητα παρακολουθεί µε κατάλληλες δικλίδες
τα παραλαµβανόµενα και αποστελλόµενα αποθέµατα είτε έχουν
τιµολογηθεί είτε όχι. Οµοίως παρακολουθεί τα αποθέµατά της
σε χώρους τρίτων ή τα αποθέµατα τρίτων σε δικούς της χώρους.
Κατ’ ελάχιστο, για τις διακινήσεις αυτές παρακολουθούνται:

α) η πλήρης επωνυµία ή το ονοµατεπώνυµο, η διεύθυνση και
ο Αριθµός Φορολογικού Μητρώου (Α.Φ.Μ.) του εµπλεκόµενου
µέρους,

β) η ποσότητα και το είδος των διακινούµενων αγαθών, και
γ) η ηµεροµηνία που έγινε η διακίνηση.
9. Η υποχρέωση της παραγράφου 8 εκπληρούται και όταν η

οντότητα τηρεί µε τάξη, πληρότητα και ορθότητα τα παραστα-
τικά στοιχεία διακίνησης ή τα τιµολόγια πώλησης ή τις αποδείξεις
λιανικής πώλησης, κατά περίπτωση, που εκδίδει ή λαµβάνει για
τις σχετικές διακινήσεις των αγαθών, ώστε η οντότητα να είναι
σε θέση να τεκµηριώνει οποτεδήποτε τις διακινήσεις αυτών.
Όταν δεν έχει ληφθεί παραστατικό διακίνησης ή πώλησης, η ον-
τότητα καταχωρεί σε κατάλληλο αρχείο τις απαιτούµενες πλη-
ροφορίες της παραγράφου 8(α) έως και 8(γ), αµελλητί µε την
παραλαβή των αποθεµάτων.

10. Από το τηρούµενο λογιστικό σύστηµα πρέπει να παρέχον-

ται ευχερώς, αναλυτικά και σε σύνοψη, όλα τα δεδοµένα και πλη-
ροφορίες που απαιτούνται για να καθίσταται ευχερής η διενέρ-
γεια συµφωνιών και επαληθεύσεων κατά τη διενέργεια
οποιουδήποτε ελέγχου.

11. Στα τηρούµενα λογιστικά αρχεία (βιβλία) καταχωρείται η
ηµεροµηνία έκδοσης ή λήψης, κατά περίπτωση, του σχετικού πα-
ραστατικού.

12. Μετά την οριστικοποίηση των καταχωρήσεων των δεδοµέ-
νων των συναλλαγών ή γεγονότων στα λογιστικά αρχεία, αλλαγή
επιτρέπεται µόνο εφόσον είναι εφικτό να προσδιοριστεί µε ασφά-
λεια το αρχικό περιεχόµενο των αρχείων (δεδοµένα των συναλ-
λαγών ή γεγονότων) και η ηµεροµηνία που έγινε η αλλαγή.

13. Η οντότητα µπορεί να συγχωνεύει ή να συνενώνει λογι-
στικά αρχεία µε την προϋπόθεση ότι υπάρχει ασφαλής πρό-
σβαση στις υποκείµενες πληροφορίες πριν τη συγχώνευση ή
συνένωσή τους.

14. Τα λογιστικά αρχεία πρέπει να είναι διαθέσιµα στα αρµόδια
ελεγκτικά όργανα και στις αρµόδιες αρχές εντός ευλόγου χρό-
νου από σχετική ειδοποίηση, εκτός εάν άλλη νοµοθεσία απαιτεί
άµεση πρόσβαση ή ρυθµίζει διαφορετικά το θέµα.

15. Μία µητρική οντότητα που έχει θυγατρική, η οποία θυγα-
τρική δεν υπόκειται στο νόµο αυτόν, πρέπει να λαµβάνει τα εν-
δεδειγµένα µέτρα ώστε να διασφαλίζεται ότι η θυγατρική τηρεί
λογιστικά αρχεία µε τρόπο που παρέχει τη δυνατότητα στη µη-
τρική να συµµορφώνεται µε τις απαιτήσεις αυτού του νόµου.

16. Σε περίπτωση που δύο ή περισσότερες οντότητες συνενώ-
νονται σε µία ή σε περίπτωση αλλαγής του νοµικού τύπου της
οντότητας, η νέα οντότητα αναλαµβάνει την ευθύνη για τη συµ-
µόρφωση των προηγούµενων οντοτήτων µε τις ρυθµίσεις αυτού
του νόµου.

17. Η οντότητα πρέπει να παρέχει στις αρµόδιες αρχές και στα
αρµόδια ελεγκτικά όργανα, όταν ζητηθεί, µετάφραση κάθε αρ-
χείου που έχει συνταχθεί σε ξένη γλώσσα ή που έχει εκφραστεί
σε ποσά ξένου νοµίσµατος, στην ελληνική γλώσσα και στο εθνικό
νόµισµα, αντίστοιχα. Η µετάφραση αυτή δίδεται εντός ευλόγου
χρόνου που ορίζεται από τις αρµόδιες αρχές. Η µετατροπή
ποσών στο εθνικό νόµισµα γίνεται, σύµφωνα µε τις ρυθµίσεις του
άρθρου 27 του παρόντος νόµου.

18. Η οντότητα µπορεί να αναθέτει σε τρίτο πρόσωπο (εξωτε-
ρικός λογιστής) την τήρηση µέρους ή του συνόλου του λογιστι-
κού της συστήµατος ή τη σύνταξη των χρηµατοοικονοµικών της
καταστάσεων. Η ανάθεση της τήρησης του λογιστικού συστήµα-
τος ή της κατάρτισης των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων σε
τρίτο πρόσωπο δεν απαλλάσσει τη διοίκηση της οντότητας από
τη σχετική ευθύνη που προκύπτει, σύµφωνα µε τον παρόντα
νόµο ή εν γένει την κείµενη νοµοθεσία, για τα λογιστικά αρχεία
και τις χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις.

19. Όταν η οντότητα χρησιµοποιεί τρίτο πρόσωπο για την εκ-
πλήρωση οποιασδήποτε υποχρέωσης που προκύπτει από τον
παρόντα νόµο, το τρίτο µέρος έχει, στην περίπτωση οποιουδή-
ποτε ελέγχου τις ίδιες υποχρεώσεις συνεργασίας µε το ελεγ-
κτικό όργανο (ελεγκτής) όπως ή οντότητα. Μη συνεργασία του
τρίτου µέρους µε το ελεγκτικό όργανο δεν απαλλάσσει την ον-
τότητα από οποιαδήποτε υποχρέωση προβλέπεται από τον πα-
ρόντα νόµο.

Άρθρο 6
Χρόνος ενηµέρωσης λογιστικών αρχείων

1. Η ενηµέρωση των λογιστικών αρχείων (βιβλίων) γίνεται ως
εξής:

α) Όταν η οντότητα συντάσσει ισολογισµό, η ενηµέρωση για
τα εκδιδόµενα ή λαµβανόµενα παραστατικά του κάθε µήνα γίνε-
ται το αργότερο µέχρι το τέλος του επόµενου µήνα.

β) Όταν η οντότητα δεν συντάσσει ισολογισµό, η ενηµέρωση
για τα εκδιδόµενα ή λαµβανόµενα παραστατικά του κάθε ηµερο-
λογιακού τριµήνου γίνεται το αργότερο µέχρι το τέλος του επό-
µενου µήνα από τη λήξη του τριµήνου.

γ) Σε κάθε περίπτωση, η ενηµέρωση γίνεται εντός του απαι-
τούµενου χρόνου για την έγκαιρη σύνταξη των χρηµατοοικονο-
µικών καταστάσεων.
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2. Ο προσδιορισµός της ποσότητας αποθεµάτων, όπου συν-
τρέχει περίπτωση, διενεργείται σε κατάλληλο χρόνο που διασφα-
λίζει την αξιοπιστία των δεδοµένων σε σχέση µε την ηµεροµηνία
αναφοράς των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων της οντότη-
τας.

3. Η κατάρτιση των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων της πε-
ριόδου ολοκληρώνεται στο συντοµότερο χρόνο από:

α) έξι µήνες από τη λήξη της περιόδου ή
β) το χρονικό όριο που επιτρέπει την εκπλήρωση των υποχρε-

ώσεων που τίθενται από τη φορολογική ή άλλη νοµοθεσία της
χώρας.

Άρθρο 7
Διαφύλαξη λογιστικών αρχείων

1. Το σύνολο των λογιστικών αρχείων που η οντότητα τηρεί,
σύµφωνα µε τις διατάξεις αυτού του νόµου διαφυλάσσονται για
το µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα από:

α) Πέντε (5) έτη από τη λήξη της περιόδου.
β) Το χρόνο που ορίζεται από άλλη νοµοθεσία.
2. Τα λογιστικά αρχεία µπορούν να διαφυλάσσονται σε οποι-

αδήποτε µορφή, εφόσον υπάρχει σύστηµα αναζήτησης, εµφάνι-
σης και εκτύπωσης ή αναπαραγωγής αυτών, για τη διευκόλυνση
οποιουδήποτε ελέγχου.

3. Ειδικά για κάθε τιµολόγιο, διαφυλάσσονται επιπλέον τα δε-
δοµένα που διασφαλίζουν την αυθεντικότητα και την ακεραι-
ότητα του περιεχοµένου του, σύµφωνα µε τις παραγράφους (1)
και (2) του παρόντος άρθρου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 3
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΚΑ ΠΩΛΗΣΕΩΝ

Άρθρο 8
Τιµολόγιο πώλησης

1. Τιµολόγιο είναι το στοιχείο που εκδίδεται από την υποκεί-
µενη σε αυτόν το νόµο οντότητα για κάθε πώληση αγαθών και
παροχή υπηρεσιών, εντός της χώρας ή άλλης χώρας µέλους της
Ευρωπαϊκής Ένωσης ή προς άλλη χώρα, καθώς και σε κάθε πε-
ρίπτωση συναλλαγής που υπόκειται σε Φόρο Προστιθέµενης
Αξίας (Φ.Π.Α.), βάσει της ισχύουσας νοµοθεσίας.

2. Κάθε έγγραφο που περιλαµβάνει όλες τις πληροφορίες που
απαιτούνται για το τιµολόγιο θεωρείται τιµολόγιο, µε την προ-
ϋπόθεση ότι ο παραλήπτης των αγαθών ή υπηρεσιών που υπό-
κεινται σε τιµολόγηση αποδέχεται το έγγραφο αυτό.

3. Κάθε έγγραφο ή µήνυµα που τροποποιεί και αναφέρεται ει-
δικά και αναµφισβήτητα σε ένα αρχικό τιµολόγιο, θεωρείται τι-
µολόγιο.

4. Ο όρος «τιµολόγιο» µπορεί να υποκαθίσταται αναλόγως των
καθιερωµένων πρακτικών σε διάφορους κλάδους της οικονο-
µίας.

5. Η οντότητα που πωλεί αγαθά ή υπηρεσίες έχει την ευθύνη
να διασφαλίζει ότι εκδίδεται τιµολόγιο για κάθε πώληση. Ο πω-
λητής αγαθών ή υπηρεσιών εκδίδει το τιµολόγιο πώλησης. Εναλ-
λακτικά, ο πωλητής µπορεί µε προηγούµενη συµφωνία να
διασφαλίσει την έκδοση τιµολογίου από το λήπτη των αγαθών ή
των υπηρεσιών (αυτο-τιµολόγηση) ή από τρίτο πρόσωπο εξ ονό-
µατος και για λογαριασµό του πωλητή. Η συµφωνία για έκδοση
τιµολογίου από το λήπτη αγαθών ή υπηρεσιών ή από άλλο τρίτο
πρόσωπο δεν απαλλάσσει την οντότητα από τη νόµιµη υποχρέ-
ωση να διασφαλίσει ότι θα εκδοθεί τιµολόγιο, καθώς και από
κάθε σχετική ευθύνη.

6. Πιστωτικό τιµολόγιο είναι το τιµολόγιο που εκδίδεται για
κάθε περίπτωση εκπτώσεων, επιστροφών ή άλλων διαφορών.

7. Τα εκδιδόµενα ή λαµβανόµενα τιµολόγια αποτελούν µέρος
των λογιστικών αρχείων της οντότητας.

8. Στην περίπτωση έκδοσης τιµολογίου από το λήπτη των αγα-
θών ή των υπηρεσιών (αυτo-τιµολόγηση) ή από τρίτο πρόσωπο
εξ ονόµατος και για λογαριασµό του πωλητή, ο εκδότης του τι-
µολογίου παρέχει όλες τις απαιτούµενες πληροφορίες για την
τεκµηρίωση και καταχώρηση των σχετικών συναλλαγών από τον

πωλητή, έγκαιρα για την εκπλήρωση υπ’ αυτού κάθε νόµιµης
υποχρέωσης.

9. Τo Δηµόσιο, οι περιφέρειες, οι νοµαρχίες, οι δήµοι και κοι-
νότητες και οι λοιποί οργανισµοί δηµοσίου δικαίου δεν έχουν
υποχρέωση έκδοσης τιµολογίου για τις δραστηριότητες ή πρά-
ξεις, τις οποίες πραγµατοποιούν ως δηµόσια εξουσία, έστω και
αν για αυτές τις δραστηριότητες ή πράξεις εισπράττουν δικαιώ-
µατα, τέλη, εισφορές ή άλλες επιβαρύνσεις. Η εξαίρεση αυτή
παρέχεται µε την προϋπόθεση ότι οι πράξεις αυτές δεν υπόκειν-
ται σε Φόρο Προστιθέµενης Αξίας, σύµφωνα µε την ισχύουσα
νοµοθεσία και την Οδηγία 2006/112/ΕΚ.

10. Οι οντότητες που υπόκεινται στις ρυθµίσεις του παρόντος
νόµου όταν συναλλάσσονται ως αγοραστές µε πρόσωπα µη υπό-
χρεα στην έκδοση τιµολογίου, εκδίδουν σχετικό παραστατικό
προς τεκµηρίωση και αναγνώριση της συναλλαγής. Το παραστα-
τικό αυτό αναφέρει:

α) Την ηµεροµηνία έκδοσης.
β) Την επωνυµία, τη διεύθυνση και τον αριθµό φορολογικού

µητρώου του αντισυµβαλλόµενου.
γ) Την ποσότητα και το είδος των παραδιδόµενων αγαθών ή

την έκταση και το είδος των παρεχόµενων υπηρεσιών.
δ) Την ηµεροµηνία κατά την οποία πραγµατοποιήθηκε ή ολο-

κληρώθηκε η παράδοση αγαθών ή η παροχή υπηρεσιών.
ε) Την αξία µονάδας αγαθού ή υπηρεσίας, κατά περίπτωση,

και το συνολικό ποσό της συναλλαγής.
στ) Το είδος και το ποσό τυχόν φορολογικών επιβαρύνσεων.
11. Οι οντότητες που υπόκεινται στις ρυθµίσεις του παρόντος

νόµου όταν συναλλάσσονται ως αγοραστές µε οντότητα που επί-
σης υπόκεινται σε αυτόν το νόµο και η οποία για οποιονδήποτε
λόγο δεν εκδίδει τιµολόγιο πώλησης, υπόκεινται στην υποχρέ-
ωση της παραγράφου 10 του παρόντος άρθρου.

12. Ο τρίτος που πωλεί αγαθά για λογαριασµό της οντότητας
και εκδίδει το σχετικό παραστατικό πώλησης για λογαριασµό
της, εκδίδει επίσης έγγραφο (εκκαθάριση), σε έντυπη ή ηλεκτρο-
νική µορφή, για τις πωλήσεις για λογαριασµό της οντότητας. Το
έγγραφο περιλαµβάνει τις απαιτούµενες πληροφορίες και απο-
στέλλεται από τον εκδότη στην οντότητα έγκαιρα, για την εκπλή-
ρωση κάθε νόµιµης υποχρέωσης.

13. Εξαιρετικά, για τις πωλήσεις αγροτικών προϊόντων από
τρίτο για λογαριασµό αγρότη παραγωγού, το έγγραφο της προ-
ηγούµενης παραγράφου εκδίδεται τουλάχιστον σε ετήσια βάση
και αποστέλλεται στον αγρότη παραγωγό έγκαιρα για εκπλή-
ρωση κάθε νόµιµης υποχρέωσης.

Άρθρο 9
Περιεχόµενο τιµολογίου

1. Το τιµολόγιο φέρει υποχρεωτικά τις ακόλουθες ενδείξεις:
α) Την ηµεροµηνία έκδοσης του τιµολογίου.
β) Τον αύξοντα αριθµό για µία ή περισσότερες σειρές τιµολο-

γίων, ο οποίος χαρακτηρίζει το τιµολόγιο µε µοναδικό τρόπο.
γ) Τον Αριθµό Φορολογικού Μητρώου (Α.Φ.Μ.), µε βάση τον

οποίο ο πωλητής πραγµατοποίησε την παράδοση των αγαθών ή
την παροχή των υπηρεσιών.

δ) Τον Α.Φ.Μ. του πελάτη, µε βάση τον οποίο έλαβε χώρα η
παράδοση των αγαθών ή η παροχή των υπηρεσιών.

ε) Την πλήρη επωνυµία και την πλήρη διεύθυνση του πωλητή
και του πελάτη που αποκτά τα αγαθά ή λαµβάνει τις υπηρεσίες.

στ) Την ποσότητα και το είδος των παραδιδόµενων αγαθών ή
την έκταση και το είδος των παρεχόµενων υπηρεσιών, εκτός εάν
η έκταση και το είδος των παρεχόµενων υπηρεσιών προκύπτει
από άλλα έγγραφα στα οποία παραπέµπει το τιµολόγιο.

ζ) Την ηµεροµηνία κατά την οποία πραγµατοποιήθηκε ή ολο-
κληρώθηκε η παράδοση αγαθών ή η παροχή υπηρεσιών, εφόσον
η ηµεροµηνία αυτή δεν συµπίπτει µε την ηµεροµηνία έκδοσης
του τιµολογίου.

η) Την αξία αγαθών ή υπηρεσιών ανά συντελεστή Φ.Π.Α., την
αξία που απαλλάσσεται Φ.Π.Α., την αξία µονάδας αγαθού ή υπη-
ρεσίας χωρίς Φ.Π.Α., καθώς και την αξία κάθε έκπτωσης ή επι-
στροφής, εάν δεν συµπεριλαµβάνονται στην τιµή µονάδας.

θ) Το συντελεστή Φ.Π.Α. που εφαρµόζεται.
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ι) Το ποσό του οφειλόµενου Φ.Π.Α., εκτός εάν εφαρµόζεται ει-
δικό καθεστώς, σύµφωνα µε το οποίο η πληροφορία αυτή παρα-
λείπεται.

ια) Τον όρο «Αυτο-τιµολόγηση», όταν το τιµολόγιο εκδίδεται
από τον λήπτη των αγαθών ή των υπηρεσιών.

ιβ) Όταν η πράξη απαλλάσσεται από Φ.Π.Α., η διάταξη της
εθνικής νοµοθεσίας (ν. 2859/2000) ή η διάταξη της Οδηγίας
2006/112/ΕΚ ή άλλη διάταξη, σύµφωνα µε την οποία η παράδοση
αγαθών ή η παροχή υπηρεσιών απαλλάσσεται από το φόρο
αυτόν.

ιγ) Όταν ο λήπτης είναι υπόχρεος καταβολής του Φ.Π.Α., η
αναφορά «Αντίστροφη επιβάρυνση».

ιδ) Επί ενδοκοινοτικής παράδοσης ενός καινούργιου µεταφο-
ρικού µέσου, τα στοιχεία που προβλέπονται από την ισχύουσα
νοµοθεσία περί Φ.Π.Α., βάσει της Οδηγίας 2006/112/ΕΚ.

ιε) Όταν εφαρµόζεται το καθεστώς του περιθωρίου κέρδους
των πρακτορείων ταξιδίων, η αναφορά «Καθεστώς περιθωρίου –
Ταξιδιωτικά πρακτορεία».

ιστ) Ο όρος «Καθεστώς περιθωρίου – Μεταχειρισµένα αγαθά»
ή «Καθεστώς περιθωρίου – Έργα τέχνης» ή «Καθεστώς περιθω-
ρίου – Αντικείµενα συλλεκτικής και αρχαιολογικής αξίας», όταν
εφαρµόζεται ένα από τα ειδικά καθεστώτα που ισχύουν στον
τοµέα των µεταχειρισµένων αγαθών και των αντικειµένων καλλι-
τεχνικής, συλλεκτικής και αρχαιολογικής αξίας, αντίστοιχα.

ιζ) Όταν ο υπόχρεος στο Φ.Π.Α. είναι φορολογικός αντιπρό-
σωπος κατά την έννοια της ισχύουσας νοµοθεσίας περί Φ.Π.Α.
και της σχετικής Οδηγίας 2006/112/ΕΚ, τα πλήρη στοιχεία του
εν λόγω προσώπου, καθώς και τον Αριθµό Φορολογικού Μη-
τρώου (Α.Φ.Μ.) αυτού.

2. Τα ποσά του τιµολογίου µπορεί να εκφράζονται σε οποιοδή-
ποτε νόµισµα. Το ποσό Φ.Π.Α. του τιµολογίου εκφράζεται και στο
εθνικό νόµισµα.

3. Το τιµολόγιο δεν απαιτείται να φέρει υπογραφή για τους
σκοπούς αυτού του νόµου.

Άρθρο 10
Απλοποιηµένο τιµολόγιο και συγκεντρωτικό τιµολόγιο

1. Επιτρέπεται η έκδοση απλοποιηµένου τιµολογίου σε κάθε
µία από τις παρακάτω δύο περιπτώσεις:

α) όταν το ποσό του τιµολογίου δεν υπερβαίνει το ποσό των
100 ευρώ, ή

β) όταν το εκδιδόµενο τιµολόγιο είναι έγγραφο της παρ. 3 του
άρθρου 8.

2. Το απλοποιηµένο τιµολόγιο φέρει υποχρεωτικά τις ακόλου-
θες ενδείξεις:

α) Την ηµεροµηνία έκδοσης του τιµολογίου.
β) Προσδιορισµό της οντότητας που πωλεί τα αγαθά ή τις υπη-

ρεσίες.
γ) Τον προσδιορισµό των αγαθών ή των υπηρεσιών που προ-

σφέρονται.
δ) Το ποσό του Φ.Π.Α. που οφείλεται ή τις απαιτούµενες πλη-

ροφορίες για τον υπολογισµό του.
ε) Στην περίπτωση έκδοσης τιµολογίου, σύµφωνα µε την παρ.

3 του άρθρου 8, αναφορά στο αρχικό τιµολόγιο και τις συγκεκρι-
µένες ενδείξεις (δεδοµένα) που τροποποιούνται.

3. Επιτρέπεται η έκδοση συγκεντρωτικού τιµολογίου το οποίο
αναφέρεται σε διαφορετικές παραδόσεις αγαθών ή παροχές
υπηρεσιών. Το συγκεντρωτικό τιµολόγιο περιλαµβάνει τις ίδιες
πληροφορίες όπως το τιµολόγιο ή το απλοποιηµένο τιµολόγιο,
κατά περίπτωση.

Άρθρο 11
Χρόνος έκδοσης τιµολογίου

1. Η υποχρέωση έκδοσης τιµολογίου γεννάται κατά το χρόνο
που πραγµατοποιείται η αποστολή ή παράδοση των αγαθών ή
των υπηρεσιών.

2. Ο χρόνος έκδοσης τιµολογίου καθορίζεται ως εξής:
α) Σε περίπτωση πώλησης αγαθών ή παροχής υπηρεσιών, τι-

µολόγιο εκδίδεται το αργότερο µέχρι τη 15η ηµέρα του επόµε-

νου µήνα της παράδοσης ή αποστολής αγαθών ή της ολοκλή-
ρωσης της υπηρεσίας, κατά περίπτωση.

β) Σε περίπτωση συνεχιζόµενης παροχής αγαθών, υπηρεσίας
ή κατασκευής έργου, το τιµολόγιο εκδίδεται µέχρι τη 15η ηµέρα
του επόµενου µήνα από την περίοδο στην οποία µέρος της σχε-
τικής αµοιβής καθίσταται απαιτητό για τα αγαθά ή τις υπηρεσίες
που έχουν παρασχεθεί ή το µέρος του έργου που έχει ολοκλη-
ρωθεί.

γ) Σε περίπτωση απόκτησης δικαιώµατος λήψης υπηρεσίας,
µε την απόκτηση του δικαιώµατος αυτού.

δ) Στην περίπτωση έκδοσης συγκεντρωτικού τιµολογίου της
παρ. 3 του άρθρου 10, το συγκεντρωτικό τιµολόγιο εκδίδεται το
αργότερο µέχρι τη 15η του επόµενου µήνα από το µήνα εντός
του οποίου πραγµατοποιήθηκε το πρώτο γεγονός πώλησης αγα-
θών ή παροχής υπηρεσιών που συµπεριλαµβάνεται στο συγκεν-
τρωτικό τιµολόγιο.

ε) Ειδικά, όταν ο αγοραστής των αγαθών ή υπηρεσιών είναι το
Δηµόσιο ή νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, το τιµολόγιο δύ-
ναται να εκδίδεται µέχρι το τέλος της ετήσιας περιόδου µέσα
στην οποία έγινε η παράδοση ή η αποστολή των αγαθών ή η πα-
ροχή των υπηρεσιών ή η πιστοποίηση δηµόσιων έργων ή η ορι-
στικοποίηση της συναλλαγής από τον αγοραστή, κατά
περίπτωση.

Άρθρο 12
Εκδιδόµενα στοιχεία για λιανική πώληση αγαθών

ή υπηρεσιών

1. Για κάθε πώληση αγαθών ή υπηρεσιών σε ιδιώτες κατανα-
λωτές, µπορεί να εκδίδεται στοιχείο λιανικής πώλησης (απόδειξη
λιανικής πώλησης ή απόδειξη παροχής υπηρεσιών), αντί έκδο-
σης τιµολογίου του άρθρου 8. Αντίτυπο αυτού του εγγράφου πα-
ραδίδεται, αποστέλλεται ή τίθεται στη διάθεση του πελάτη.

2. Το στοιχείο λιανικής πώλησης φέρει υποχρεωτικά τις ακό-
λουθες ενδείξεις:

α) Την ηµεροµηνία έκδοσης.
β) Τον αύξοντα αριθµό για µία ή περισσότερες σειρές στοι-

χείων λιανικής πώλησης, ο οποίος χαρακτηρίζει το στοιχείο αυτό
µε µοναδικό τρόπο.

γ) Τον Αριθµό Φορολογικού Μητρώου (Α.Φ.Μ.), µε βάση τον
οποίο ο πωλητής πραγµατοποίησε την παράδοση των αγαθών ή
την παροχή των υπηρεσιών.

δ) Το πλήρες όνοµα και την πλήρη διεύθυνση του πωλητή των
αγαθών ή υπηρεσιών.

ε) Το συντελεστή Φ.Π.Α. που εφαρµόζεται και τη µικτή αξία
πώλησης που αυτός αφορά.

3. Για σκοπούς ευχερούς ταυτοποίησης των σχετικών συναλ-
λαγών, δύναται να καθίσταται υποχρεωτική η αναγραφή πρόσθε-
των στοιχείων στα εκδιδόµενα στοιχεία λιανικής πώλησης
ορισµένων κατηγοριών υπηρεσιών ή αγαθών, µε απόφαση του
Γενικού Γραµµατέα Δηµοσίων Εσόδων, ύστερα από δηµοσίευση
αξιολόγησης των διοικητικών βαρών για τις υποκείµενες οντότη-
τες σε σχέση µε το αναµενόµενο φορολογικό όφελος.

4. Στην περίπτωση εκπτώσεων ή επιστροφών εκδίδεται πιστω-
τικό στοιχείο λιανικής πώλησης. Για κάθε εκδιδόµενο πιστωτικό
στοιχείο λιανικής πώλησης άνω των 50 ευρώ τηρείται από τον
πωλητή αρχείο µε το ονοµατεπώνυµο και τη διεύθυνση του πε-
λάτη.

5. Με στοιχείο λιανικής πώλησης εξοµοιώνεται κάθε άλλο έγ-
γραφο που περιλαµβάνει τα δεδοµένα του στοιχείου λιανικής πώ-
λησης και αντίτυπο αυτού παραδίδεται, αποστέλλεται ή τίθεται
στη διάθεση του πελάτη.

6. Το στοιχείο λιανικής πώλησης µπορεί να φέρει ανάλογη ονο-
µασία, σύµφωνα µε τις επικρατούσες συναλλακτικές πρακτικές
ή τις απαιτήσεις άλλης νοµοθεσίας.

7. Η οντότητα που πωλεί αγαθά ή υπηρεσίες σε ιδιώτες κατα-
ναλωτές έχει την ευθύνη να διασφαλίζει ότι εκδίδεται στοιχείο
λιανικής πώλησης ή εναλλακτικά τιµολόγιο, για κάθε σχετική πώ-
ληση. Η οντότητα αυτή εκδίδει το παραστατικό πώλησης. Εναλ-
λακτικά, η οντότητα µπορεί µε προηγούµενη συµφωνία να
διασφαλίσει την έκδοση παραστατικού από τρίτο πρόσωπο εξ’
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ονόµατος και για λογαριασµό της. Η συµφωνία για έκδοση πα-
ραστατικού πώλησης από τρίτο πρόσωπο δεν απαλλάσσει την
οντότητα από τη νόµιµη υποχρέωση να διασφαλίσει ότι θα εκδο-
θεί σχετικό παραστατικό, καθώς και από κάθε σχετική ευθύνη,
σύµφωνα µε αυτόν το νόµο.

8. Η έκδοση στοιχείων λιανικής πώλησης (αποδείξεων λιανικής
ή τιµολογίων) γίνεται µε τη χρήση φορολογικών ηλεκτρονικών
µηχανισµών που προβλέπει ο ν. 1809/1988 κατά τη θέση σε ισχύ
του παρόντος νόµου.

9. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Δηµοσίων Εσόδων δύ-
ναται να τίθενται σε εφαρµογή τεχνικές προδιαγραφές, καθώς
και πληροφοριακά και λειτουργικά χαρακτηριστικά των φορολο-
γικών ηλεκτρονικών µηχανισµών που είναι, σύµφωνα µε τις βέλ-
τιστες Ευρωπαϊκές πρακτικές, µε σκοπό τη διασφάλιση της
αυθεντικότητας και της ακεραιότητας των εκδιδόµενων στοι-
χείων λιανικής πώλησης. Με την ίδια απόφαση δύναται να ρυθ-
µίζονται θέµατα σχετικά µε την εφαρµογή των εν λόγω τεχνικών
προδιαγραφών.

10. Οι οντότητες δύνανται να εκδίδουν τα στοιχεία λιανικής
πώλησης µε τη χρήση υπηρεσιών παρόχου ηλεκτρονικής έκδο-
σης στοιχείων λιανικής πώλησης, αντί της χρήσης φορολογικών
ηλεκτρονικών µηχανισµών της παραγράφου 8.

11. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Δηµοσίων Εσόδων,
ύστερα από δηµοσίευση αξιολόγησης των διοικητικών βαρών για
τις υποκείµενες οντότητες σε σχέση µε το αναµενόµενο φορο-
λογικό όφελος, δύναται να απαλλάσσονται ορισµένες κατηγο-
ρίες οντοτήτων από την υποχρέωση της παραγράφου 8. Οι
οντότητες αυτές δύνανται να εκδίδουν τα στοιχεία λιανικής πώ-
λησης µε χειρόγραφο τρόπο ή µε άλλο τεχνικό µέσο.

12. Κατ’ εξαίρεση, επιτρέπεται η έκδοση στοιχείων λιανικής
πώλησης µε χειρόγραφο τρόπο ή µε άλλο τεχνικό µέσο, αντί της
εφαρµογής των παραγράφων 8 ή 10 του παρόντος άρθρου, για
περιστασιακές λιανικές πωλήσεις.

13. Η οντότητα µπορεί να εκδίδει παραστατικά λιανικής πώλη-
σης µε χειρόγραφο τρόπο στην περίπτωση διακοπής του συστή-
µατος διανοµής ηλεκτρικής ενέργειας ή διακοπής της
λειτουργίας του µέσου της παραγράφου 8, λόγω τεχνικού προ-
βλήµατος. Σε περίπτωση µη λειτουργίας του εξοπλισµού της πα-
ραγράφου 8 του παρόντος άρθρου λόγω τεχνικού προβλήµατος,
η οντότητα λαµβάνει όλα τα απαραίτητα µέτρα για την αποκατά-
σταση της λειτουργίας του εξοπλισµού χωρίς αδικαιολόγητη κα-
θυστέρηση και για την αποτροπή επαναλήψεων του
προβλήµατος. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Δηµοσίων
Εσόδων της παραγράφου 9 δύναται να ρυθµίζονται θέµατα
εφαρµογής αυτής της παραγράφου, καθώς και να επιβάλλονται
υποχρεώσεις ενηµέρωσης της Διεύθυνσης Υποστήριξης Ηλε-
κτρονικών Υπηρεσιών της Γενικής Διεύθυνσης Δηµοσίων Εσόδων
του Υπουργείου Οικονοµικών.

14. Η οντότητα που εκδίδει στοιχεία λιανικής πώλησης µε τη
χρήση φορολογικών ηλεκτρονικών µηχανισµών της παραγράφου
8, διαβιβάζει εντός δέκα (10) ηµερών από την έναρξη ή την
παύση της χρήσης του εν λόγω µέσου στη Διεύθυνση Υποστήρι-
ξης Ηλεκτρονικών Υπηρεσιών της Γενικής Διεύθυνσης Δηµοσίων
Εσόδων του Υπουργείου Οικονοµικών τις ακόλουθες, κατά περί-
πτωση πληροφορίες:

α) Τον τύπο και το σειριακό αριθµό (κωδικό) του κατασκευα-
στή του χρησιµοποιούµενου µέσου που απαιτείται για την ταυ-
τοποίηση του εν λόγω µέσου.

β) Την ηµεροµηνία απόκτησης και την ηµεροµηνία οριστικής
παύσης της χρήσης του µέσου.

15. Οι οντότητες, οι οποίες επιλέγουν να εκδίδουν τα στοιχεία
λιανικής πώλησης µέσω τρίτου προσώπου (πάροχος) διαβιβά-
ζουν προς τη Διεύθυνση Υποστήριξης Ηλεκτρονικών Υπηρεσιών
της Γενικής Διεύθυνσης Δηµοσίων Εσόδων του Υπουργείου Οι-
κονοµικών την επωνυµία και τα στοιχεία επικοινωνίας του τρίτου
προσώπου, καθώς και την ηµεροµηνία έναρξης και παύσης της
χρήσης των υπηρεσιών του παρόχου. Η διαβίβαση των πληρο-
φοριών αυτών γίνεται εντός δέκα (10) ηµερών από την έναρξη ή
την παύση χρήσης των υπηρεσιών του παρόχου.

Άρθρο 13
Χρόνος έκδοσης στοιχείων λιανικής πώλησης

Το στοιχείο λιανικής πώλησης (απόδειξη ή τιµολόγιο) εκδίδε-
ται:

α) Σε περίπτωση πώλησης αγαθών, κατά το χρόνο παράδοσης
ή την έναρξη της αποστολής. Όταν η παράδοση των πωλούµε-
νων αγαθών γίνεται από τρίτο, το στοιχείο λιανικής πώλησης εκ-
δίδεται µέχρι το τέλος του επόµενου µήνα από την παράδοση.

β) Σε περίπτωση παροχής υπηρεσιών, µε την ολοκλήρωση της
παροχής της υπηρεσίας.

γ) Σε περίπτωση απόκτησης δικαιώµατος λήψης υπηρεσίας,
µε την απόκτηση του δικαιώµατος αυτού.

δ) Σε περίπτωση συνεχιζόµενης παροχής υπηρεσίας ή κατα-
σκευής έργου, το παραστατικό της πώλησης εκδίδεται όταν
µέρος της αµοιβής καθίσταται απαιτητό για το µέρος της υπη-
ρεσίας ή του έργου που έχει ολοκληρωθεί και σε κάθε περί-
πτωση µε την ολοκλήρωση της υπηρεσίας ή του έργου.

Άρθρο 14
Ηλεκτρονικό τιµολόγιο

1. Το τιµολόγιο µπορεί να εκδίδεται σε ηλεκτρονική ή σε έν-
τυπη µορφή.

2. Ηλεκτρονικό τιµολόγιο, συµπεριλαµβανοµένου του στοι-
χείου λιανικής πώλησης, είναι οποιοδήποτε τιµολόγιο περιέχει
τις πληροφορίες που απαιτούνται από τον παρόντα νόµο και το
οποίο έχει εκδοθεί και ληφθεί σε ηλεκτρονική µορφή.

3. Η χρήση ηλεκτρονικού τιµολογίου υπόκειται στην αποδοχή
του, µε έντυπο ή ηλεκτρονικό τρόπο, εκ µέρους του λήπτη των
αγαθών ή υπηρεσιών που υπόκεινται σε τιµολόγηση.

4. Στην περίπτωση που πλήθος ηλεκτρονικών τιµολογίων απο-
στέλλονται ή τίθενται συγκεντρωτικά στη διάθεση του ίδιου προ-
σώπου που αποκτά αγαθά ή λαµβάνει υπηρεσίες, οι
επαναλαµβανόµενες ενδείξεις στα διάφορα τιµολόγια είναι δυ-
νατόν να παρατίθενται µία µόνο φορά, όταν είναι δυνατή η πρό-
σβαση στο σύνολο των πληροφοριών κάθε τιµολογίου.

Άρθρο 15
Αυθεντικότητα του τιµολογίου

1. Η αυθεντικότητα της προέλευσης, η ακεραιότητα του περιε-
χοµένου και η αναγνωσιµότητα του τιµολογίου που λαµβάνεται
ή εκδίδεται από την οντότητα, σε έντυπη ή σε ηλεκτρονική
µορφή, διασφαλίζεται από το χρόνο της έκδοσής του έως τη
λήξη της περιόδου διαφύλαξής του.

2. Κάθε οντότητα οφείλει να εφαρµόζει τα κατάλληλα στις πε-
ριστάσεις µέτρα διασφάλισης της αυθεντικότητας της προέλευ-
σης, της ακεραιότητας του περιεχοµένου και της
αναγνωσιµότητας του τιµολογίου. Αυτό µπορεί να επιτυγχάνεται
µε οποιεσδήποτε δικλίδες της οντότητας δηµιουργούν αξιόπιστη
και ελέγξιµη αλληλουχία (αλυσίδα) τεκµηρίων που συνδέουν
κάθε τιµολόγιο µε τη σχετική προµήθεια αγαθών ή παροχή υπη-
ρεσιών, και αντίστροφα.

3. Η αυθεντικότητα της προέλευσης και η ακεραιότητας του
περιεχοµένου ενός ηλεκτρονικού τιµολογίου µπορεί να διασφα-
λίζεται µε τους πιο κάτω ενδεικτικά αναφερόµενους τρόπους:

α) Χρήση προηγµένης ηλεκτρονικής υπογραφής που έχει δη-
µιουργηθεί από έναν µηχανισµό δηµιουργίας ασφαλών ηλεκτρο-
νικών υπογραφών και στηρίζεται σε πιστοποιητικό εγκεκριµένου
φορέα, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στις διατάξεις του
π.δ.150/2001 (Α’125).

β) Ηλεκτρονική ανταλλαγή δεδοµένων (EDI), όπως αυτή ορί-
ζεται στο άρθρο 2 της σύστασης 1994/820/ΕΚ της Επιτροπής,
της 19ης Οκτωβρίου 1994 (Επίσηµη Εφηµερίδα Ε.Κ. EL
388/28.12.1994), εφόσον η συµφωνία σχετικά µε αυτήν την αν-
ταλλαγή προβλέπει τη χρησιµοποίηση διαδικασιών που εγγυών-
ται τη γνησιότητα της προέλευσης και την ακεραιότητα των
δεδοµένων.

γ) Εκκαθάριση συναλλαγών πωλήσεων µέσω ενός παρόχου
υπηρεσιών πληρωµών που τελεί υπό την εποπτεία της Τράπεζας
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της Ελλάδος, σύµφωνα µε το ν. 3862/ 2010.
δ) Χρήση των φορολογικών ηλεκτρονικών µηχανισµών, σύµ-

φωνα µε τις παραγράφους 8 και 9 του άρθρου 12.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 4
ΑΡΧΕΣ ΣΥΝΤΑΞΗΣ

ΧΡΗΜΑΤΟΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΤΑΣΤΑΣΕΩΝ

Άρθρο 16
Ορισµός των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων

1. Όλες οι συναλλαγές και όλα τα γεγονότα που καταχωρούν-
ται στα λογιστικά αρχεία ενσωµατώνονται στις χρηµατοοικονο-
µικές καταστάσεις της περιόδου, βάσει των διατάξεων του
παρόντος νόµου.

2. Οι χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις αποτελούν ενιαίο σύ-
νολο και παρουσιάζουν εύλογα (εύλογη παρουσίαση), τα ανα-
γνωριζόµενα περιουσιακά στοιχεία (στοιχεία του ενεργητικού),
τις υποχρεώσεις, την καθαρή θέση, τα στοιχεία εσόδων, εξόδων,
κερδών και ζηµιών, καθώς και τις χρηµατοροές της εκάστοτε πε-
ριόδου, κατά περίπτωση, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόν-
τος νόµου.

3. Οι χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις των µεγάλων οντοτή-
των του άρθρου 2, περιλαµβάνουν:

α) Τον Ισολογισµό ή Κατάσταση Χρηµατοοικονοµικής Θέσης
(Πίνακας).

β) Την Κατάσταση Αποτελεσµάτων (Πίνακας).
γ) Την Κατάσταση Μεταβολών Καθαρής Θέσης (Πίνακας).
δ) Την Κατάσταση Χρηµατοροών (Πίνακας).
ε) Το Προσάρτηµα (Σηµειώσεις).
4. Οι χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις των µεσαίων οντοτή-

των του άρθρου 2, περιλαµβάνουν:
α) Τον Ισολογισµό ή Κατάσταση Χρηµατοοικονοµικής Θέσης

(Πίνακας).
β) Την Κατάσταση Αποτελεσµάτων (Πίνακας).
γ) Την Κατάσταση Μεταβολών Καθαρής Θέσης (Πίνακας).
δ) Το Προσάρτηµα (Σηµειώσεις).
5. Οι χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις των πολύ µικρών και

µικρών οντοτήτων του άρθρου 2, περιλαµβάνουν:
α) Τον Ισολογισµό ή Κατάσταση Χρηµατοοικονοµικής Θέσης

(Πίνακας).
β) Την Κατάσταση Αποτελεσµάτων (Πίνακας).
γ) Το Προσάρτηµα (Σηµειώσεις).
6. Οι χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις των οντοτήτων καταρ-

τίζονται, κατά περίπτωση, σύµφωνα µε τα υποδείγµατα του Πα-
ραρτήµατος Β: υπόδειγµα Β.1.1 ή Β.1.2 (Ισολογισµός), Β.2
(Κατάσταση Αποτελεσµάτων, Β.2.1 ή Β.2.2), Β.3 (Κατάσταση Με-
ταβολών Καθαρής Θέσης) και Β.4 (Κατάσταση Χρηµατοροών).

7. Οι πολύ µικρές οντότητες δύνανται, εναλλακτικά της παρα-
γράφου 6 του παρόντος άρθρου, να καταρτίζουν συνοπτικό Ισο-
λογισµό του υποδείγµατος Β.5 και συνοπτική Κατάσταση
Αποτελεσµάτων του υποδείγµατος Β.6, εφόσον δεν προβλέπεται
διαφορετικά από άλλη νοµοθεσία.

8. Οι πολύ µικρές οντότητες της παρ. 2(γ) του άρθρου 1 του
παρόντος νόµου δύνανται, εναλλακτικά της παραγράφου 7, να
καταρτίζουν µόνο την Κατάσταση Αποτελεσµάτων του υποδείγ-
µατος Β.6, εφόσον δεν προβλέπεται διαφορετικά από άλλη νο-
µοθεσία.

9. Τα κονδύλια των υποδειγµάτων χρηµατοοικονοµικών κατα-
στάσεων στο παράρτηµα Β του νόµου παρουσιάζονται διακεκρι-
µένα χωρίς συµψηφισµούς.

10. Η δοµή και το περιεχόµενο των χρηµατοοικονοµικών κα-
ταστάσεων δεν µεταβάλλεται από περίοδο σε περίοδο, µε την
επιφύλαξη των διατάξεων της παρ. 1β του άρθρου 17 του πα-
ρόντος νόµου.

11. Απόκλιση από τη δοµή και το περιεχόµενο των υποδειγµά-
των του Παραρτήµατος Β’ επιτρέπεται µόνο στις εξής περιπτώ-
σεις:

α) Περαιτέρω ανάλυση των κονδυλίων των χρηµατοοικονοµι-
κών καταστάσεων υπό τον όρο ότι θα τηρείται η διάρθρωση των
υποδειγµάτων.

β) Νέα κονδύλια µπορούν να προστίθενται, υπό τον όρο ότι το
περιεχόµενό τους δεν περιλαµβάνεται σε άλλο κονδύλι προβλε-
πόµενο στα υποδείγµατα.

γ) Τα κονδύλια των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων µπο-
ρούν να συγχωνεύονται όταν:

γ1) τα ποσά τους είναι ασήµαντα σε σχέση µε τους σκοπούς
της εύλογης παρουσίασης της παρ. 2 του άρθρου 16 ή και

γ2) η συγχώνευση παρέχει µεγαλύτερη σαφήνεια.
12. Η µορφή, το περιεχόµενο και η ονοµατολογία των κονδυ-

λίων και των λογαριασµών των χρηµατοοικονοµικών καταστά-
σεων προσαρµόζονται εάν απαιτείται από την ιδιαίτερη φύση του
κλάδου δραστηριότητας της οντότητας.

Άρθρο 17
Γενικές αρχές σύνταξης

χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων

1. Οι χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις συντάσσονται µε σα-
φήνεια, σύµφωνα µε τις θεµελιώδεις παραδοχές του δουλευµέ-
νου και της συνέχισης της δραστηριότητας, καθώς και τις
ακόλουθες γενικές αρχές:

α) Οι λογιστικές πολιτικές χρησιµοποιούνται µε συνέπεια από
περίοδο σε περίοδο, ώστε να διασφαλίζεται η συγκρισιµότητα
των χρηµατοοικονοµικών πληροφοριών. Σε περιπτώσεις αλλαγής
αυτών, έχει εφαρµογή το άρθρο 28 αυτού του νόµου.

β) Όταν τα ποσά της προηγούµενης περιόδου (ή περιόδων,
όταν παρουσιάζονται περισσότερες περίοδοι) δεν είναι συγκρί-
σιµα µε τα αντίστοιχα της τρέχουσας περιόδου, τα ποσά της
προηγούµενης περιόδου (περιόδων) προσαρµόζονται αναλόγως,
ώστε να γίνουν συγκρίσιµα.

γ) Η αναγνώριση και η επιµέτρηση των στοιχείων του ισολογι-
σµού και της κατάστασης αποτελεσµάτων γίνεται µε σύνεση και
ξεχωριστά για κάθε στοιχείο. Συµψηφισµοί µεταξύ περιουσιακών
στοιχείων και υποχρεώσεων ή µεταξύ εξόδων και εσόδων δεν
επιτρέπονται, εκτός εάν τέτοιος συµψηφισµός προβλέπεται από
τον παρόντα νόµο.

δ) Όλες οι αρνητικές προσαρµογές της αξίας των περιουσια-
κών στοιχείων και των υποχρεώσεων αναγνωρίζονται στην πε-
ρίοδο που λαµβάνουν χώρα, ανεξάρτητα από το εάν το
αποτέλεσµα της περιόδου είναι κέρδος ή ζηµία.

ε) Όλα τα στοιχεία του ισολογισµού και της κατάστασης απο-
τελεσµάτων που προκύπτουν στην τρέχουσα περίοδο αναγνωρί-
ζονται στην περίοδο αυτή βάσει της αρχής του δουλευµένου.

στ) Όλα τα στοιχεία του ισολογισµού και της κατάστασης απο-
τελεσµάτων που προέκυψαν σε προηγούµενη περίοδο, αλλά δεν
έχουν αναγνωριστεί κατάλληλα βάσει των προβλέψεων του πα-
ρόντος νόµου, αναγνωρίζονται στην τρέχουσα περίοδο, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 28 του παρόντος νόµου.

ζ) Με την επιφύλαξη του άρθρου 28 του παρόντος νόµου, τα
υπόλοιπα έναρξης του ισολογισµού σε κάθε περίοδο συµφωνούν
µε τα αντίστοιχα υπόλοιπα λήξης της προηγούµενης περιόδου.

η) Η παραδοχή της συνέχισης της δραστηριότητας αξιολογεί-
ται τουλάχιστον για διάστηµα 12 µηνών µετά την ηµεροµηνία του
ισολογισµού.

θ) Με την επιφύλαξη του άρθρου 24 του παρόντος νόµου,
κέρδη που δεν έχουν πραγµατοποιηθεί την ηµεροµηνία του ισο-
λογισµού, δεν αναγνωρίζονται.

2. Κάθε κονδύλι των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων ανα-
γράφεται µαζί µε το αντίστοιχο ποσό της προηγούµενης περιό-
δου. Στην περίπτωση που δεν υπάρχουν ποσά σε καµία περίοδο,
το σχετικό κονδύλι παραλείπεται.

3. Στοιχεία των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων που ικανο-
ποιούν τα σχετικά κριτήρια αναγνώρισης αναγνωρίζονται στον
ισολογισµό και στην κατάσταση αποτελεσµάτων, κατά περί-
πτωση. Η µη αναγνώριση των στοιχείων αυτών δεν υποκαθίστα-
ται από σχετική γνωστοποίηση στο προσάρτηµα.

4. Ενδεχόµενα περιουσιακά στοιχεία και ενδεχόµενες υποχρε-
ώσεις δεν αναγνωρίζονται ως στοιχεία των πινάκων των χρηµα-
τοοικονοµικών καταστάσεων του άρθρου 16.

5. Οι απαιτήσεις αυτού του νόµου σχετικά µε την αναγνώριση,
επιµέτρηση, παρουσίαση, γνωστοποίηση και ενοποίηση, µπορεί

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΑ’ - 20 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2121



να παραβλέπονται, µόνο εάν η επίπτωση της µη συµµόρφωσης
προς αυτές δεν είναι σηµαντική.

6. Τα κονδύλια των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων παρα-
κολουθούνται λογιστικά και παρουσιάζονται λαµβάνοντας υπόψη
την οικονοµική ουσία των συναλλαγών ή γεγονότων.

7. Οι οντότητες που καταρτίζουν τις χρηµατοοικονοµικές τους
καταστάσεις, σύµφωνα µε το πλαίσιο που καθορίζεται στον πα-
ρόντα νόµο δύνανται να αναζητούν ερµηνευτική καθοδήγηση
από τα σχετικά Δ.Π.Χ.Α., στο βαθµό που οι ρυθµίσεις των προ-
τύπων αυτών είναι συµβατές µε τον παρόντα νόµο.

8. Γεγονότα που έγιναν εµφανή µετά τη λήξη της περιόδου
(ηµεροµηνία αναφοράς), αλλά πριν από την ηµεροµηνία κατά την
οποία το αρµόδιο όργανο εγκρίνει τις χρηµατοοικονοµικές κατα-
στάσεις για δηµοσιοποίηση, αναγνωρίζονται στην κλειόµενη πε-
ρίοδο, εφόσον αναφέρονται σε συνθήκες που υπήρχαν στο
τέλος αυτής της περιόδου και επηρεάζουν τα κονδύλια του ισο-
λογισµού και της κατάστασης αποτελεσµάτων.

9. Όπου, σε εξαιρετικές περιπτώσεις, η εφαρµογή µιας διάτα-
ξης του παρόντος νόµου έρχεται σε σύγκρουση µε την υποχρέ-
ωση της παραγράφου 2 του άρθρου 16 περί εύλογης
παρουσίασης, επιβάλλεται παρέκκλιση από τη διάταξη αυτή προ-
κειµένου να ικανοποιηθεί η απαίτηση της εύλογης παρουσίασης.
Αυτές οι εξαιρετικές περιπτώσεις αφορούν ασυνήθεις συναλλα-
γές ή γεγονότα.

10. Όταν οι χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις συντάσσονται
µε βάση τη θεµελιώδη παραδοχή της συνέχισης της δραστηριό-
τητας της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου, τα στοιχεία των
χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων επιµετρώνται, σύµφωνα µε
το κεφάλαιο 5 του παρόντος νόµου.

11. Όταν οι χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις δεν συντάσσον-
ται µε βάση τη θεµελιώδη παραδοχή της συνέχισης της δραστη-
ριότητας της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου:

α) Τα περιουσιακά στοιχεία επιµετρώνται στις καθαρές ρευ-
στοποιήσιµες αξίες τους.

β) Οι υποχρεώσεις, περιλαµβανοµένων των προβλέψεων, επι-
µετρώνται στα ποσά που αναµένεται να απαιτηθούν για το δια-
κανονισµό τους.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 5
ΚΑΝΟΝΕΣ ΕΠΙΜΕΤΡΗΣΗΣ

Άρθρο 18
Ενσώµατα και άυλα πάγια περιουσιακά στοιχεία

1. Ενσώµατα, βιολογικά και άυλα πάγια στοιχεία. Τα στοιχεία
αυτά αναγνωρίζονται αρχικά στο κόστος κτήσης και µεταγενέ-
στερα επιµετρώνται στο αποσβέσιµο κόστος κτήσεως. Ειδικό-
τερα, στα πάγια περιλαµβάνονται, µεταξύ άλλων:

α) Η υπεραξία, ως άυλο στοιχείο.
β) Οι δαπάνες βελτίωσης παγίων.
γ) Οι δαπάνες επισκευής και συντήρησης, µόνο όταν εµπί-

πτουν στον ορισµό του περιουσιακού στοιχείου. Σε κάθε άλλη
περίπτωση, οι σχετικές δαπάνες αναγνωρίζονται ως έξοδο, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 25.

δ) Οι δαπάνες ανάπτυξης, οι οποίες αναγνωρίζονται ως περι-
ουσιακό στοιχείο όταν, και µόνον όταν, πληρούνται όλες οι κα-
τωτέρω προϋποθέσεις:

δ1) Υπάρχει πρόθεση και τεχνική δυνατότητα εκ µέρους της
οντότητας να ολοκληρώσει τα σχετικά στοιχεία, ούτως ώστε να
είναι διαθέσιµα προς χρήση ή διάθεση.

δ2) Εκτιµάται ως σφόδρα πιθανό ότι τα στοιχεία αυτά θα απο-
φέρουν µελλοντικά οικονοµικά οφέλη.

δ3) Υπάρχει αξιόπιστο σύστηµα επιµέτρησης των αποδοτέων
σε αυτά ποσών κόστους.

Σε κάθε άλλη περίπτωση, η σχετική δαπάνη αναγνωρίζεται ως
έξοδο, σύµφωνα µε το άρθρο 25.

ε) Το κόστος αποσυναρµολόγησης, αποµάκρυνσης ή αποκα-
τάστασης ενσώµατων πάγιων στοιχείων, όταν η σχετική υποχρέ-
ωση γεννάται για την επιχείρηση ως αποτέλεσµα της
εγκατάστασης του παγίου ή της χρήσης του στη διάρκεια µιας
συγκεκριµένης περιόδου, για σκοπούς άλλους από την παρα-

γωγή αποθεµάτων στη διάρκεια αυτής της περιόδου. Όταν το εν
λόγω κόστος σχετίζεται µε την παραγωγή αποθεµάτων στη διάρ-
κεια µιας συγκεκριµένης περιόδου, το κόστος αυτό επιβαρύνει
τα παραχθέντα αποθέµατα.

2. Ιδιοπαραγόµενα πάγια στοιχεία
α) Το κόστος κτήσης ενός ιδιοπαραγόµενου παγίου περιλαµ-

βάνει το σύνολο των δαπανών που απαιτούνται για να φθάσει το
στοιχείο στην κατάσταση λειτουργίας για την οποία προορίζεται.

β) Το κόστος ενός ιδιοπαραγόµενου παγίου περιλαµβάνει το
κόστος πρώτων υλών, αναλώσιµων υλικών, εργασίας και άλλο
κόστος που σχετίζεται άµεσα µε το εν λόγω πάγιο στοιχείο.

γ) Το κόστος ενός ιδιοπαραγόµενου παγίου περιλαµβάνει επί-
σης µια εύλογη αναλογία σταθερών και µεταβλητών εξόδων που
σχετίζονται έµµεσα µε το εν λόγω πάγιο στοιχείο, στο βαθµό που
τα ποσά αυτά αναφέρονται στην περίοδο κατασκευής.

δ) Το κόστος ενός ιδιοπαραγόµενου παγίου µακράς περιόδου
κατασκευής ή παραγωγής µπορεί να επιβαρύνεται µε τόκους εν-
τόκων υποχρεώσεων κατά το µέρος που αναλογούν σε αυτό.

ε) Ηµιτελή ιδιοπαραγόµενα πάγια στοιχεία επιµετρώνται στο
κόστος που έχουν απορροφήσει κατά την ηµεροµηνία του ισο-
λογισµού.

στ) Με την εξαίρεση των δαπανών ανάπτυξης της παραγρά-
φου 1, εσωτερικώς δηµιουργούµενα άυλα στοιχεία, συµπεριλαµ-
βανοµένης της υπεραξίας, δεν αναγνωρίζονται.

3. Προσαρµογή αξιών
α) Αποσβέσεις
α.1) Η αξία των παγίων περιουσιακών στοιχείων που έχουν πε-

ριορισµένη ωφέλιµη ζωή υπόκειται σε απόσβεση. Η απόσβεση
αρχίζει όταν το περιουσιακό στοιχείο είναι έτοιµο για τη χρήση
για την οποία προορίζεται και υπολογίζεται µε βάση την εκτιµώ-
µενη ωφέλιµη οικονοµική ζωή του.

α.2) Η διοίκηση της οντότητας έχει την ευθύνη επιλογής της
κατάλληλης µεθόδου απόσβεσης για τη συστηµατική κατανοµή
της αξίας του παγίου στην ωφέλιµη οικονοµική ζωή του.

α.3) Η απόσβεση διενεργείται είτε µε τη σταθερή µέθοδο είτε
µε τη φθίνουσα µέθοδο είτε µε τη µέθοδο των παραγόµενων µο-
νάδων.

α.4) Η γη δεν υπόκειται σε απόσβεση. Ωστόσο, βελτιώσεις
αυτής µε περιορισµένη ωφέλιµη ζωή υπόκεινται σε απόσβεση.

α.5) Έργα τέχνης, αντίκες, κοσµήµατα και άλλα πάγια στοιχεία
που δεν υπόκεινται σε φθορά ή αχρήστευση, δεν αποσβένονται.

α.6) Η υπεραξία και τα άυλα περιουσιακά στοιχεία µε απεριό-
ριστη ζωή δεν υπόκεινται σε απόσβεση. Στην περίπτωση αυτή τα
εν λόγω στοιχεία υπόκεινται σε ετήσιο έλεγχο αποµείωσης της
αξίας τους.

α.7) Η υπεραξία, οι δαπάνες ανάπτυξης και τα άυλα περιου-
σιακά στοιχεία µε ωφέλιµη ζωή που δεν µπορεί να προσδιοριστεί
αξιόπιστα υπόκεινται σε απόσβεση, µε περίοδο απόσβεσης τα
δέκα (10) έτη.

β) Αποµείωση
β.1) Τα πάγια περιουσιακά στοιχεία που επιµετρώνται στο κό-

στος ή στο αποσβέσιµο κόστος υπόκεινται σε έλεγχο αποµεί-
ωσης της αξίας τους, όταν υπάρχουν σχετικές ενδείξεις. Ζηµίες
αποµείωσης προκύπτουν όταν η ανακτήσιµη αξία ενός παγίου
καταστεί µικρότερη από τη λογιστική του αξία. Η αναγνώριση
της ζηµίας αποµείωσης γίνεται όταν εκτιµάται ότι η αποµείωση
είναι µόνιµου χαρακτήρα.

β.2) Ενδείξεις αποµείωσης, µεταξύ άλλων, αποτελούν: (i) η µεί-
ωση της αξίας ενός στοιχείου πέραν του ποσού που θα αναµε-
νόταν ως αποτέλεσµα του χρόνου ή της κανονικής χρήσης του,
(ii) δυσµενείς µεταβολές στο τεχνολογικό, οικονοµικό και νοµικό
περιβάλλον της οντότητας, (iii) η αύξηση των επιτοκίων της αγο-
ράς ή άλλων ποσοστών αποδόσεων µιας επένδυσης που είναι πι-
θανόν να οδηγήσει σε σηµαντική µείωση της ανακτήσιµης αξίας
του στοιχείου και (iv) απαξίωση ή φυσική βλάβη ενός στοιχείου.

β.3) Οι ζηµίες αποµείωσης αναγνωρίζονται στα αποτελέσµατα
ως έξοδο.

β.4) Οι ζηµίες αποµείωσης αναστρέφονται στα αποτελέσµατα,
όταν οι συνθήκες που τις προκάλεσαν παύουν να υφίστανται.

β.5) Ειδικά, η αποµείωση υπεραξίας δεν αναστρέφεται.
β.6) Η λογιστική αξία ενός παγίου µετά την αναστροφή της ζη-
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µίας αποµείωσης δεν µπορεί να υπερβεί τη λογιστική αξία που
θα είχε το πάγιο εάν δεν είχε αναγνωριστεί η ζηµία αποµείωσης.

4. Παύση αναγνώρισης παγίων
α) Ένα πάγιο στοιχείο παύει να αναγνωρίζεται στον ισολογι-

σµό όταν το στοιχείο αυτό διατίθεται ή όταν δεν αναµένονται
πλέον µελλοντικά οικονοµικά οφέλη από τη χρήση ή τη διάθεσή
του.

β) Το κέρδος ή ζηµία που προκύπτει από την παύση αναγνώ-
ρισης παγίου στοιχείου προσδιορίζεται ως η διαφορά µεταξύ του
καθαρού προϊόντος της διάθεσης, αν υπάρχει, και της λογιστικής
αξίας του στοιχείου.

γ) Το κέρδος ή η ζηµία από την παύση αναγνώρισης παγίου
στοιχείου περιλαµβάνεται στην κατάσταση αποτελεσµάτων στο
χρόνο που το στοιχείο παύει να αναγνωρίζεται, εκτός εάν προ-
βλέπεται διαφορετικά από τον παρόντα νόµο.

5. Χρηµατοδοτική µίσθωση
α) Ένα περιουσιακό στοιχείο που περιέρχεται στην οντότητα

(µισθωτής) µε χρηµατοδοτική µίσθωση αναγνωρίζεται ως περι-
ουσιακό στοιχείο της οντότητας µε το κόστος κτήσης που θα είχε
προκύψει εάν το στοιχείο αυτό είχε αγοραστεί, µε ταυτόχρονη
αναγνώριση αντίστοιχης υποχρέωσης προς την εκµισθώτρια ον-
τότητα (υποχρέωση χρηµατοδοτικής µίσθωσης). Μεταγενέ-
στερα, τα εν λόγω πάγια στοιχεία αντιµετωπίζονται λογιστικά
βάσει των προβλέψεων του παρόντος νόµου για τα αντίστοιχα
ιδιόκτητα στοιχεία. Η υποχρέωση χρηµατοδοτικής µίσθωσης αν-
τιµετωπίζεται ως δάνειο, το δε µίσθωµα διαχωρίζεται σε χρεολύ-
σιο, το οποίο µειώνει το δάνειο, και σε τόκο που αναγνωρίζεται
ως χρηµατοοικονοµικό έξοδο.

β) Από την πλευρά του εκµισθωτή, τα περιουσιακά στοιχεία
που εκµισθώνονται σε τρίτους δυνάµει χρηµατοδοτικής µίσθω-
σης εµφανίζονται αρχικά ως απαιτήσεις µε ποσό ίσο µε την κα-
θαρή επένδυση στη µίσθωση. Μεταγενέστερα η απαίτηση
χρηµατοδοτικής µίσθωσης αντιµετωπίζεται ως χορηγηθέν δάνειο,
το δε µίσθωµα διαχωρίζεται σε χρεολύσιο, το οποίο µειώνει το
δάνειο, και σε τόκο που αναγνωρίζεται ως χρηµατοοικονοµικό
έσοδο.

γ) Πώληση περιουσιακών στοιχείων που στη συνέχεια επανα-
µισθώνονται µε χρηµατοδοτική µίσθωση, λογιστικά αντιµετωπί-
ζεται από τον πωλητή ως εγγυηµένος δανεισµός. Το
εισπραττόµενο από την πώληση ποσό αναγνωρίζεται ως υποχρέ-
ωση η οποία µειώνεται µε τα καταβαλλόµενα χρεολύσια, ενώ οι
σχετικοί τόκοι αναγνωρίζονται ως χρηµατοοικονοµικό έξοδο. Τα
πωληθέντα στοιχεία συνεχίζουν να αναγνωρίζονται στον ισολο-
γισµό ως περιουσιακά στοιχεία.

6. Λειτουργική µίσθωση
α) Ο εκµισθωτής παγίων παρουσιάζει στον ισολογισµό του τα

εκµισθωµένα σε τρίτους περιουσιακά στοιχεία βάσει λειτουργι-
κής µίσθωσης, σύµφωνα µε τη φύση του κάθε περιουσιακού
στοιχείου. Τα µισθώµατα αναγνωρίζονται ως έσοδα στα αποτε-
λέσµατα µε τη σταθερή µέθοδο σε ολόκληρη τη διάρκεια της µί-
σθωσης, εκτός εάν µία άλλη συστηµατική µέθοδος είναι
περισσότερο αντιπροσωπευτική για την κατανοµή του εσόδου
των µισθωµάτων στη διάρκεια της µίσθωσης.

β) Ο µισθωτής παγίων βάσει λειτουργικής µίσθωσης αναγνω-
ρίζει τα µισθώµατα ως έξοδα στα αποτελέσµατα µε τη σταθερή
µέθοδο σε όλη τη διάρκεια της µίσθωσης, εκτός εάν µία άλλη
συστηµατική µέθοδος είναι περισσότερο αντιπροσωπευτική για
την κατανοµή του εξόδου των µισθωµάτων στη διάρκεια της µί-
σθωσης.

Άρθρο 19
Χρηµατοοικονοµικά περιουσιακά στοιχεία

1. Όλα τα χρηµατοοικονοµικά στοιχεία αναγνωρίζονται αρχικά
στο κόστος.

2. Μεταγενέστερα της αρχικής αναγνώρισης, τα χρηµατοοικο-
νοµικά στοιχεία επιµετρώνται στο κόστος κτήσεως µείον ζηµίες
αποµείωσης.

3. Ειδικότερα, µεταγενέστερα της αρχικής αναγνώρισης τα έν-
τοκα χρηµατοοικονοµικά περιουσιακά στοιχεία επιµετρώνται στο
αποσβέσιµο κόστος µε τη χρήση της µεθόδου του πραγµατικού

επιτοκίου ή µε τη σταθερή µέθοδο, αντί του κόστους της παρα-
γράφου 2 του παρόντος άρθρου, εάν η µέθοδος του αποσβέσι-
µου κόστους έχει σηµαντική επίπτωση στα ποσά των
χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων. H µέθοδος του αποσβέσιµου
κόστους κτήσης χρησιµοποιείται µόνο κατά την επιµέτρηση έν-
τοκων χρηµατοοικονοµικών περιουσιακών στοιχείων. Ως έντοκα
χρηµατοοικονοµικά περιουσιακά στοιχεία θεωρούνται και τα
στοιχεία εκείνα που τεκµαίρεται ότι εµπεριέχουν σηµαντικά ποσά
τόκων, έστω και εάν αυτό δεν ορίζεται ρητά.

4. Τα χρηµατοοικονοµικά περιουσιακά στοιχεία υπόκεινται σε
έλεγχο αποµείωσης, όταν υπάρχουν σχετικές ενδείξεις.

5. Ενδείξεις αποµείωσης θεωρείται ότι υφίστανται όταν:
α) Υπάρχουν προφανείς, σοβαρές χρηµατοοικονοµικές δυσκο-

λίες του εκδότη ή του υπόχρεου των χρηµατοοικονοµικών στοι-
χείων ή

β) η λογιστική αξία είναι σηµαντικά υψηλότερη από την εύλογη
αξία αυτών των στοιχείων (όταν η εύλογη αξία υπάρχει) ή

γ) δυσµενείς τοπικές, εθνικές ή διεθνείς συνθήκες αυξάνουν
την πιθανότητα αθέτησης βασικών δεσµεύσεων που απορρέουν
από τα χρηµατοοικονοµικά περιουσιακά στοιχεία.

6. Ζηµία αποµείωσης προκύπτει όταν η λογιστική αξία του
στοιχείου είναι µεγαλύτερη από το ποσό που η οντότητα εκτιµά
ότι θα ανακτήσει από το στοιχείο αυτό.

7. Το ποσό που η οντότητα εκτιµά ότι θα ανακτήσει από ένα
χρηµατοοικονοµικό περιουσιακό στοιχείο είναι το µεγαλύτερο
από:

α) Την παρούσα αξία του ποσού που εκτιµάται ότι θα ληφθεί
από το περιουσιακό στοιχείο, υπολογιζόµενη µε τη χρήση του
αρχικού πραγµατικού επιτοκίου ή

β) την εύλογη αξία του στοιχείου, µειωµένη µε το απαιτούµενο
κόστος πώλησης.

8. Οι ζηµίες αποµείωσης αναγνωρίζονται στην κατάσταση απο-
τελεσµάτων και αναστρέφονται ως κέρδη σε αυτή, όταν οι συν-
θήκες που τις προκάλεσαν πάψουν να υφίστανται. Αναστροφή
γίνεται µέχρι της αξίας που θα είχε το στοιχείο, εάν δεν είχε ανα-
γνωριστεί ζηµία αποµείωσης. Ειδικότερα, για τα χρηµατοοικονο-
µικά στοιχεία του µη κυκλοφορούντος ενεργητικού οι ζηµίες
αποµείωσης αναγνωρίζονται όταν εκτιµάται ότι η αποµείωση
είναι µόνιµου χαρακτήρα.

9. Η οντότητα παύει να αναγνωρίζει ένα χρηµατοοικονοµικό
περιουσιακό στοιχείο όταν και µόνον όταν:

α) Εκπνεύσουν τα συµβατικά δικαιώµατα επί των ταµιακών
ροών του στοιχείου ή

β) µεταβιβάσει όλους ουσιαστικά τους κινδύνους και τα οφέλη
που προκύπτουν από την κυριότητα του στοιχείου αυτού.

10. Κατά την παύση αναγνώρισης ενός χρηµατοοικονοµικού
περιουσιακού στοιχείου αναγνωρίζεται ως κέρδος ή ζηµία στα
αποτελέσµατα, η διαφορά µεταξύ της λογιστικής αξίας και του
ανταλλάγµατος που λαµβάνεται (συµπεριλαµβανοµένου κάθε
νέου περιουσιακού στοιχείου που αποκτάται µείον κάθε νέα υπο-
χρέωση που αναλαµβάνεται).

11. Τα χρηµατοοικονοµικά περιουσιακά στοιχεία παρουσιάζον-
ται στον ισολογισµό ως µη κυκλοφορούντα ή ως κυκλοφο-
ρούντα, ανάλογα µε τις προθέσεις της διοίκησης της οντότητας
και το συµβατικό ή εκτιµώµενο χρόνο διακανονισµού τους.

Άρθρο 20
Επιµέτρηση αποθεµάτων και υπηρεσιών

1. Τα αποθέµατα αναγνωρίζονται αρχικά στο κόστος κτήσης.
2. Το κόστος κτήσης των αποθεµάτων περιλαµβάνει το σύνολο

των δαπανών που απαιτούνται για να φθάσουν αυτά στην πα-
ρούσα θέση και κατάστασή τους.

3. Το κόστος παραγωγής προϊόντος ή υπηρεσίας προσδιορί-
ζεται µε µία από τις γενικά αποδεκτές µεθόδους κοστολόγησης
και περιλαµβάνει:

α) Το κόστος πρώτων υλών, αναλώσιµων υλικών, εργασίας και
άλλο κόστος που σχετίζεται άµεσα µε το εν λόγω στοιχείο και

β) µία εύλογη αναλογία σταθερών και µεταβλητών  εξόδων
που σχετίζονται έµµεσα µε το εν λόγω στοιχείο, στο βαθµό που
τα έξοδα αυτά αναφέρονται στην περίοδο παραγωγής.
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4. Τα κόστη διανοµής και διοίκησης δεν επιβαρύνουν το κό-
στος παραγωγής.

5. Όταν απαιτείται σηµαντική περίοδος χρόνου για να κατα-
στούν τα αποθέµατα έτοιµα για την προοριζόµενη χρήση ή πώ-
λησή τους, το κόστος των αποθεµάτων µπορεί να επιβαρύνεται
µε τόκους εντόκων υποχρεώσεων, κατά το µέρος που οι τόκοι
αυτοί αναλογούν στα εν λόγω αποθέµατα και για την προανα-
φερθείσα περίοδο.

6. Μετά την αρχική αναγνώριση, τα αποθέµατα επιµετρώνται
στην κατ’ είδος χαµηλότερη αξία µεταξύ κόστους κτήσης και κα-
θαρής ρευστοποιήσιµης αξίας.

7. Το κόστος κτήσης του τελικού αποθέµατος:
α) Προσδιορίζεται, σύµφωνα µε τη µέθοδο «Πρώτο Εισαχθέν

– Πρώτο Εξαχθέν» (FIFO) ή τη µέθοδο του µέσου σταθµικού
όρου ή άλλη τεκµηριωµένα γενικά αποδεκτή µέθοδο. Η χρήση
της µεθόδου «Τελευταίο Εισαχθέν – Πρώτο Εξαχθέν» (LIFO) δεν
επιτρέπεται.

β) Η ίδια µέθοδος χρησιµοποιείται για όλα τα αποθέµατα που
έχουν παρόµοια φύση και χρήση από την οντότητα. Για αποθέ-
µατα µε διαφορετική φύση ή χρήση διαφορετικές µέθοδοι µπο-
ρεί να δικαιολογούνται.

γ) Το κόστος αποθεµάτων που δεν είναι συνήθως αντικατα-
στατά, καθώς και των αγαθών ή υπηρεσιών που παράγονται και
προορίζονται για ειδικά έργα, προσδιορίζεται µε τη µέθοδο του
εξατοµικευµένου κόστους.

8. Οι αγορές αναλώσιµων υλικών που δεν είναι σηµαντικές για
το µέγεθος της οντότητας µπορούν να αντιµετωπίζονται ως
έξοδα της περιόδου.

Άρθρο 21
Προκαταβολές δαπανών και λοιπά

µη χρηµατοοικονοµικά περιουσιακά στοιχεία

1. Οι προκαταβολές αναγνωρίζονται αρχικά στο κόστος κτή-
σης (καταβαλλόµενα ποσά). Μεταγενέστερα επιµετρώνται στο
αρχικό κόστος κτήσης, µείον τα χρησιµοποιηθέντα ποσά βάσει
της αρχής του δουλευµένου και τυχόν ζηµίες αποµείωσης.

2. Τα λοιπά µη χρηµατοοικονοµικά περιουσιακά στοιχεία ανα-
γνωρίζονται αρχικά στο κόστος κτήσης. Μεταγενέστερα επιµε-
τρώνται στη χαµηλότερη αξία µεταξύ κόστους κτήσης και
ανακτήσιµης αξίας.

Άρθρο 22
Υποχρεώσεις

1. Χρηµατοοικονοµικές υποχρεώσεις. Οι χρηµατοοικονοµικές
υποχρεώσεις αναγνωρίζονται αρχικά στο οφειλόµενο ποσό τους.

2. Ποσά που αφορούν υπέρ ή υπό το άρτιο έκδοση, καθώς και
το κόστος που σχετίζεται άµεσα µε την ανάληψη των υποχρεώ-
σεων αντιµετωπίζονται ως έξοδα ή έσοδα της περιόδου στην
οποία οι υποχρεώσεις αναγνωρίσθηκαν αρχικά.

3. Μεταγενέστερα της αρχικής αναγνώρισης, οι χρηµατοοικο-
νοµικές υποχρεώσεις επιµετρώνται στα οφειλόµενα ποσά.

4. Αντί της εφαρµογής των παραγράφων 1 έως 3 του παρόν-
τος άρθρου, οι χρηµατοοικονοµικές υποχρεώσεις αναγνωρίζον-
ται αρχικά και επιµετρώνται µεταγενέστερα στο αποσβέσιµο
κόστος µε τη µέθοδο του πραγµατικού επιτοκίου ή τη σταθερή
µέθοδο, εάν η επιµέτρηση µε τον κανόνα της παρούσας παρα-
γράφου έχει σηµαντική επίπτωση στα ποσά των χρηµατοοικονο-
µικών καταστάσεων.

5. Ειδικότερα, για την επιµέτρηση των χρηµατοοικονοµικών
υποχρεώσεων, σύµφωνα µε την παράγραφο 4 του παρόντος άρ-
θρου, η αρχική αναγνώριση των χρηµατοοικονοµικών υποχρεώ-
σεων γίνεται στο καθαρό ποσό που αναλαµβάνεται,
λαµβανοµένων υπόψη των ποσών που αφορούν υπέρ ή υπό το
άρτιο έκδοση, τόκους, καθώς και το κόστος που σχετίζεται
άµεσα µε την ανάληψη αυτών.

6. Οι προκύπτοντες τόκοι από τις χρηµατοοικονοµικές υποχρε-
ώσεις αναγνωρίζονται ως έξοδα στα αποτελέσµατα, εκτός εάν
βαρύνουν το κόστος περιουσιακών στοιχείων βάσει των προβλέ-
ψεων του άρθρου 18 παράγραφος 2.δ και 20 παράγραφος 5 του
παρόντος νόµου.

7. Η οντότητα παύει να αναγνωρίζει µια χρηµατοοικονοµική
υποχρέωση όταν, και µόνον όταν, η συµβατική δέσµευση εκπλη-
ρώνεται, ακυρώνεται ή εκπνέει.

8. Τροποποίηση των όρων υφιστάµενης χρηµατοοικονοµικής
υποχρέωσης (είτε οφείλεται σε οικονοµική δυσχέρεια του οφει-
λέτη είτε όχι) αντιµετωπίζεται ως εξόφληση της αρχικής και ανα-
γνώριση νέας χρηµατοοικονοµικής υποχρέωσης.

9. Η διαφορά µεταξύ της λογιστικής αξίας µιας χρηµατοοικο-
νοµικής υποχρέωσης που εξοφλείται ή µεταβιβάζεται σε ένα
τρίτο µέρος και του ανταλλάγµατος που καταβάλλεται, συµπε-
ριλαµβανοµένης της λογιστικής αξίας τυχόν άλλων, εκτός µετρη-
τών, µεταβιβαζόµενων περιουσιακών στοιχείων και τυχόν νέων
υποχρεώσεων που αναλαµβάνονται, αναγνωρίζεται στα αποτε-
λέσµατα.

10. Μη χρηµατοοικονοµικές υποχρεώσεις. Οι µη χρηµατοοικο-
νοµικές υποχρεώσεις αναγνωρίζονται αρχικά και επιµετρώνται
µεταγενέστερα στο ονοµαστικό ποσό που αναµένεται να απαι-
τηθεί για το διακανονισµό τους.

11. Προβλέψεις. Οι προβλέψεις αναγνωρίζονται αρχικά και επι-
µετρώνται µεταγενέστερα στο ονοµαστικό ποσό που αναµένεται
να απαιτηθεί για το διακανονισµό τους.

12. Οι προβλέψεις αναγνωρίζονται αρχικά και επιµετρώνται µε-
ταγενέστερα στην παρούσα αξία των ποσών που αναµένεται να
απαιτηθούν για το διακανονισµό τους, αντί της επιµέτρησης της
παραγράφου 11, εάν η επιµέτρηση µε βάση την παρούσα αξία
αναµένεται να έχει σηµαντική επίπτωση στα ποσά των χρηµατο-
οικονοµικών καταστάσεων, έναντι της επιµέτρησης µε βάση το
ονοµαστικό ποσό.

13. Ειδικότερα, οι προβλέψεις για παροχές σε εργαζοµένους
µετά την έξοδο από την υπηρεσία, αναγνωρίζονται και επιµε-
τρώνται είτε στα προκύπτοντα από τη νοµοθεσία ονοµαστικά
ποσά κατά την ηµεροµηνία του ισολογισµού είτε µε βάση απο-
δεκτή αναλογιστική µέθοδο, εάν η αναλογιστική µέθοδος έχει
σηµαντική επίπτωση στις οικονοµικές καταστάσεις.

14. Διαφορές που προκύπτουν είτε κατά την επανεκτίµησή είτε
κατά το διακανονισµό των µη χρηµατοοικονοµικών υποχρεώ-
σεων, συµπεριλαµβανοµένων των προβλέψεων, αναγνωρίζονται
ως κέρδη ή ζηµίες της περιόδου στην οποία προκύπτουν.

Άρθρο 23
Κρατικές επιχορηγήσεις και αναβαλλόµενοι φόροι

1. Κρατικές επιχορηγήσεις περιουσιακών στοιχείων. Οι κρατι-
κές επιχορηγήσεις που αφορούν περιουσιακά στοιχεία αναγνω-
ρίζονται αρχικά ως υποχρεώσεις στην περίοδο που
εισπράττονται ή στην περίοδο που καθίσταται οριστική η έγκρισή
τους και υπάρχει βεβαιότητα ότι θα εισπραχθούν. Οι κρατικές
επιχορηγήσεις αναγνωρίζονται µε τα ποσά που εισπράττονται ή
εγκρίνονται οριστικά. Μεταγενέστερα της αρχικής αναγνώρισης,
οι κρατικές επιχορηγήσεις αποσβένονται µε τη µεταφορά τους
στα αποτελέσµατα ως έσοδα, στην ίδια περίοδο και µε τρόπο αν-
τίστοιχο της µεταφοράς στα αποτελέσµατα της λογιστικής αξίας
του στοιχείου που επιχορηγήθηκε.

2. Κρατικές επιχορηγήσεις εξόδων. Οι κρατικές επιχορηγήσεις
που αφορούν έξοδα αναγνωρίζονται αρχικά ως υποχρεώσεις
στην περίοδο που εισπράττονται ή στην περίοδο που καθίσταται
οριστική η έγκρισή τους και υπάρχει βεβαιότητα ότι θα εισπραχ-
θούν. Οι κρατικές επιχορηγήσεις που αφορούν έξοδα µεταφέ-
ρονται στα αποτελέσµατα ως έσοδα στην περίοδο στην οποία τα
επιχορηγηθέντα έξοδα βαρύνουν τα αποτελέσµατα.

3. Αναβαλλόµενοι φόροι. Οι οντότητες δύνανται να αναγνωρί-
ζουν αναβαλλόµενο φόρο εισοδήµατος στις χρηµατοοικονοµικές
καταστάσεις τους. Οι οντότητες που αναγνωρίζουν αναβαλλό-
µενο φόρο, πρέπει να αναγνωρίζουν όλες τις αναβαλλόµενες φο-
ρολογικές υποχρεώσεις. Αντίθετα, οι αναβαλλόµενες
φορολογικές απαιτήσεις αναγνωρίζονται στο βαθµό που είναι
σφόδρα πιθανό και τεκµηριωµένο ότι θα υπάρχουν φορολογητέα
κέρδη έναντι των οποίων οι εκπιπτόµενες προσωρινές διαφορές
µπορούν να χρησιµοποιηθούν. Χρεωστικά και πιστωτικά υπό-
λοιπα των αναβαλλόµενων φόρων υπόκεινται σε συµψηφισµό και
τα αντίστοιχα καθαρά ποσά παρουσιάζονται στον ισολογισµό και
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στην κατάσταση αποτελεσµάτων.
4. Ο αναβαλλόµενος φόρος, είτε περιουσιακό στοιχείο είτε

υποχρέωση, αναγνωρίζεται αρχικά και επιµετράται µεταγενέ-
στερα στο ποσό που προκύπτει από την εφαρµογή του ισχύον-
τος φορολογικού συντελεστή σε κάθε προσωρινή διαφορά.

5. Οι µεταβολές στο ποσό της αναβαλλόµενης φορολογικής
απαίτησης ή υποχρέωσης του ισολογισµού που προκύπτουν από
περίοδο σε περίοδο αναγνωρίζονται σε µείωση ή αύξηση αναλό-
γως του φόρου εισοδήµατος της κατάστασης αποτελεσµάτων.
Κατ’ εξαίρεση, οι διαφορές που προκύπτουν από περιουσιακά
στοιχεία ή υποχρεώσεις των οποίων οι µεταβολές αναγνωρίζον-
ται στην καθαρή θέση, αναγνωρίζονται οµοίως κατ’ ευθείαν στην
καθαρή θέση, σε µείωση ή αύξηση αναλόγως του σχετικού κον-
δυλίου.

Άρθρο 24
Επιµέτρηση περιουσιακών στοιχείων
και υποχρεώσεων στην εύλογη αξία

1. Εναλλακτικά των οριζόµενων στα άρθρα 18 έως 23, παρέ-
χεται η δυνατότητα τα περιουσιακά στοιχεία και οι υποχρεώσεις
του παρόντος άρθρου να επιµετρώνται µεταγενέστερα της αρ-
χικής τους αναγνώρισης στην εύλογη αξία τους.

2. Όταν ένα περιουσιακό στοιχείο ή υποχρέωση ενός κονδυ-
λίου του ισολογισµού επιµετράται, σύµφωνα µε το παρόν άρθρο,
όλα τα επιµέρους περιουσιακά στοιχεία και υποχρεώσεις παρό-
µοιας φύσης του σχετικού κονδυλίου επιµετρώνται στην εύλογη
αξία.

3. Η επιµέτρηση, σύµφωνα µε το παρόν άρθρο γίνεται µόνο
όταν η εύλογη αξία ενός περιουσιακού στοιχείου ή υποχρέωσης
µπορεί να επιµετρηθεί αξιόπιστα. Όταν η εύλογη αξία ενός πε-
ριουσιακού στοιχείου ή υποχρέωσης δεν µπορεί να επιµετρηθεί
αξιόπιστα, το στοιχείο αυτό επιµετράται µε τη µέθοδο του κό-
στους.

4. Όταν επιλέγεται η επιµέτρηση στην εύλογη αξία για χρηµα-
τοοικονοµικά µέσα που ταξινοµούνται ως «Διαθέσιµα για πώληση
χρηµατοοικονοµικά περιουσιακά στοιχεία», «Χρηµατοοικονοµικά
στοιχεία του εµπορικού χαρτοφυλακίου» και «Χρηµατοοικονο-
µικά στοιχεία κατεχόµενα για αντιστάθµιση», η επιµέτρηση αυτή
εφαρµόζεται στο σύνολο των επιµέρους περιουσιακών στοιχείων
και υποχρεώσεων και των τριών κατηγοριών.

5. Ιδιοχρησιµοποιούµενα ακίνητα
α) Κέρδη (θετικές διαφορές) από την επιµέτρηση των ιδιοχρη-

σιµοποιούµενων ακινήτων στην εύλογη αξία τους αναγνωρίζον-
ται, κατά στοιχείο ακινήτου, ως διαφορά στην καθαρή θέση στην
περίοδο που προκύπτουν.

β) Ζηµιές (αρνητικές διαφορές) από την επιµέτρηση των ιδιο-
χρησιµοποιούµενων ακινήτων στην εύλογη αξία τους πρώτα συµ-
ψηφίζουν τυχόν υπάρχουσα θετική διαφορά εύλογης αξίας της
καθαρής θέσης κατά περιουσιακό στοιχείο και το αποµένον ποσό
αναγνωρίζεται ως ζηµία αποµείωσης στα αποτελέσµατα της πε-
ριόδου που προκύπτει.

γ) Το ποσό των θετικών διαφορών εύλογης αξίας (κέρδος) της
καθαρής θέσης µπορεί να µεταφέρεται κατευθείαν στα αποτε-
λέσµατα εις νέον, στο βαθµό που το σχετικό ποσό έχει καταστεί
πραγµατοποιηµένο. Η µεταφορά γίνεται είτε σταδιακά, καθώς το
περιουσιακό στοιχείο αποσβένεται, είτε εφάπαξ κατά τη δια-
γραφή ή την καθ’ οιονδήποτε τρόπο διάθεση του στοιχείου από
το οποίο προέρχεται η σχετική διαφορά.

δ) Η εύλογη αξία ενός στοιχείου, εφόσον έχει επιλεγεί η εν
λόγω µέθοδος για την επιµέτρησή του, επανεκτιµάται τουλάχι-
στον ανά τετραετία και σε κάθε περίπτωση όταν οι συνθήκες της
αγοράς υποδηλώνουν ότι η λογιστική αξία του στοιχείου διαφέ-
ρει σηµαντικά από την εύλογη αξία του.

ε) Η εύλογη αξία ιδιοχρησιµοποιούµενων ακινήτων εκτιµάται
κανονικά από επαγγελµατία εκτιµητή που διαθέτει τα κατάλληλα
προσόντα, λαµβάνοντας υπόψη δεδοµένα της αγοράς και, σύµ-
φωνα µε τις αρχές των προτύπων του κλάδου της εκτιµητικής.

στ) Τα ιδιοχρησιµοποιούµενα ακίνητα που παρακολουθούνται
σε εύλογες αξίες υπόκεινται σε απόσβεση όταν έχουν περιορι-
σµένη ωφέλιµη ζωή. Η απόσβεση αυτή υπολογίζεται µε βάση την

αναπροσαρµοσµένη αξία.
6. Επενδυτικά ακίνητα
α) Οι διαφορές από την επιµέτρηση των επενδυτικών ακινήτων

στην εύλογη αξία τους αναγνωρίζονται ως κέρδη ή ζηµίες στα
αποτελέσµατα της περιόδου που προκύπτουν.

β) Η εύλογη αξία των επενδυτικών ακινήτων προσδιορίζεται
τουλάχιστον ανά διετία και σε κάθε περίπτωση όταν οι συνθήκες
της αγοράς υποδηλώνουν ότι η λογιστική αξία του στοιχείου δια-
φέρει σηµαντικά από την εύλογη αξία του.

γ) Η εύλογη αξία των επενδυτικών ακινήτων εκτιµάται κανονικά
από επαγγελµατία εκτιµητή που διαθέτει τα κατάλληλα προ-
σόντα, λαµβάνοντας υπόψη δεδοµένα της αγοράς και σύµφωνα
µε τις αρχές των προτύπων του κλάδου της εκτιµητικής.

δ) Όταν τα επενδυτικά ακίνητα επιµετρώνται στην εύλογη αξία
δεν υπόκεινται σε απόσβεση.

7. Βιολογικά περιουσιακά στοιχεία
α) Όταν εφαρµόζεται επιµέτρηση στην εύλογη αξία, τα βιολο-

γικά περιουσιακά στοιχεία επιµετρώνται στην εύλογη αξία τους
µείον το κόστος που απαιτείται για τη διάθεσή τους.

β) Τα βιολογικά περιουσιακά στοιχεία που επιµετρώνται στην
εύλογη αξία τους δεν υπόκεινται σε απόσβεση.

γ) Διαφορές από την επιµέτρηση των βιολογικών περιουσια-
κών στοιχείων στην εύλογη αξία τους αναγνωρίζονται ως κέρδη
ή ζηµιές στα αποτελέσµατα της περιόδου που προκύπτουν.

8. Αποθέµατα εµπορευµάτων
α) Εµπορεύµατα οι τιµές των οποίων διαπραγµατεύονται σε

οργανωµένες αγορές και τα οποία προορίζονται για πώληση στα
πλαίσια κερδοσκοπικών συναλλαγών, µπορούν να επιµετρώνται
στην εύλογη αξία τους, µείον το κόστος που απαιτείται για τη
διάθεσή τους.

β) Οι διαφορές από την επιµέτρηση των εν λόγω στοιχείων
στην εύλογη αξία τους αναγνωρίζονται ως κέρδη ή ζηµίες στα
αποτελέσµατα της περιόδου που προκύπτουν.

9. Διαθέσιµα για πώληση χρηµατοοικονοµικά περιουσιακά
στοιχεία

α) Οι διαφορές από την επιµέτρηση των διαθεσίµων για πώ-
ληση χρηµατοοικονοµικών στοιχείων στην εύλογη αξία τους
(κέρδη ή ζηµίες) αναγνωρίζονται ως στοιχείο (διαφορά) της κα-
θαρής θέσης, στην περίοδο που προκύπτουν.

β) Το κονδύλι της καθαρής θέσης της περίπτωσης α’ µεταφέ-
ρεται στα αποτελέσµατα όταν τα εν λόγω στοιχεία διαγραφούν
ή όταν υπάρχουν αντικειµενικά τεκµήρια ότι τα περιουσιακά στοι-
χεία έχουν αποµειωθεί, σύµφωνα µε την παράγραφο 5 του άρ-
θρου 19.

γ) Οι ζηµιές αποµείωσης της περίπτωσης β’ αναστρέφονται
στα αποτελέσµατα όταν οι λόγοι που τις προκάλεσαν παύουν να
ισχύουν. Κατ’ εξαίρεση, οι ζηµίες αποµείωσης από τίτλους κα-
θαρής θέσης (συµµετοχικούς τίτλους) αναστρέφονται κατευ-
θείαν στην καθαρή θέση και όχι µέσω αποτελεσµάτων.

10. Χρηµατοοικονοµικά περιουσιακά στοιχεία του εµπορικού
χαρτοφυλακίου και χρηµατοοικονοµικές υποχρεώσεις που απο-
τελούν µέρος του εµπορικού χαρτοφυλακίου

α) Οι διαφορές από την επιµέτρηση των εν λόγω στοιχείων
στην εύλογη αξία τους αναγνωρίζονται ως κέρδη ή ζηµιές στην
περίοδο που προκύπτουν.

β) Παράγωγα χρηµατοοικονοµικά στοιχεία που δεν κατέχονται
για σκοπούς αντιστάθµισης θεωρούνται µέρος του εµπορικού
χαρτοφυλακίου.

11. Παράγωγα για αντιστάθµιση
α) Παράγωγα αντιστάθµισης εύλογης αξίας:
α1) Όταν επιλέγεται η επιµέτρηση στην εύλογη αξία, τόσο το

αντισταθµισµένο στοιχείο (για τον κίνδυνο που αντισταθµίζεται)
όσο και το αντίστοιχο µέσο αντιστάθµισης επιµετρώνται στην εύ-
λογη αξία.

α2) Διαφορές από την επιµέτρηση του αντισταθµισµένου στοι-
χείου και του αντίστοιχου µέσου αντιστάθµισης αναγνωρίζονται
ως κέρδη ή ζηµίες της κατάστασης αποτελεσµάτων στην πε-
ρίοδο που προκύπτουν.

β) Παράγωγα αντιστάθµισης ταµειακών ροών. Κέρδη και ζη-
µιές από την επιµέτρηση του µέσου αντιστάθµισης αναγνωρίζον-
ται ως στοιχείο (διαφορά) της καθαρής θέσης στην περίοδο που
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προκύπτουν. Αυτό το στοιχείο (διαφορά) της καθαρής θέσης µε-
ταφέρεται στα αποτελέσµατα στην ίδια περίοδο στην οποία οι
αντισταθµισµένες ταµειακές ροές αναγνωρίζονται στα αποτελέ-
σµατα.

γ) Οι διαφορές από την επιµέτρηση των αντισταθµισµένων
στοιχείων και των αντίστοιχων µέσων αντιστάθµισης υπό α’ ή β’
ανωτέρω, όταν αναγνωρίζονται ως κέρδη ή ζηµιές στα αποτελέ-
σµατα συγχωνεύονται σε ένα κονδύλι.

δ) Η λογιστική της αντιστάθµισης της παραγράφου αυτής
εφαρµόζεται εφόσον τεκµηριώνεται η ύπαρξη σχέσης αντιστάθ-
µισης και η αντιστάθµιση αυτή είναι αποτελεσµατική.

12. Η εύλογη αξία των χρηµατοοικονοµικών περιουσιακών
στοιχείων και υποχρεώσεων ορίζεται ως εξής:

α) Η αγοραία αξία, στην περίπτωση χρηµατοοικονοµικών στοι-
χείων για τα οποία υπάρχει αγορά που δηµιουργεί αξιόπιστες
τιµές.

β) Εάν η αγοραία αξία δεν είναι άµεσα διαθέσιµη για ένα στοι-
χείο, αλλά µπορεί να εντοπιστεί για συστατικά του στοιχείου ή
για ένα παρόµοιο στοιχείο, η εύλογη αξία µπορεί να προσδιορι-
στεί από τα συστατικά στοιχεία ή το παρόµοιο στοιχείο.

γ) Στην περίπτωση χρηµατοοικονοµικών στοιχείων για τα
οποία δεν µπορεί να εντοπιστεί µια αξιόπιστη αγορά, η αξία που
προκύπτει από γενικά αποδεκτά µοντέλα και τεχνικές µέτρησης,
υπό τον όρο ότι αυτά τα µοντέλα και οι τεχνικές διασφαλίζουν
µια εύλογη εκτίµηση της αγοραίας αξίας.

13. Σύµβαση επί εµπορευµάτων που δίνει σε κάθε συµβαλλό-
µενο µέρος το δικαίωµα διακανονισµού αυτής σε µετρητά ή σε
κάποιο άλλο χρηµατοοικονοµικό στοιχείο, θεωρείται ως παρά-
γωγο χρηµατοοικονοµικό στοιχείο, εκτός εάν:

α) Η σύναψη της σύµβασης έγινε για να καλυφθούν οι αναµε-
νόµενες, κατά το χρόνο της αγοράς και µεταγενέστερα, απαιτή-
σεις της οντότητας σε ό,τι αφορά την αγορά, χρήση ή πώληση
του εµπορεύµατος και η κάλυψη αυτών των απαιτήσεων εξακο-
λουθεί να ισχύει.

β) Η σύµβαση ορίσθηκε ως σύµβαση επί εµπορευµάτων κατά
τη σύναψή της και

γ) αναµένεται να διακανονιστεί µε παράδοση των εµπορευµά-
των.

14. Μεταφορά χρηµατοοικονοµικών περιουσιακών στοιχείων
µεταξύ επιµέρους κατηγοριών:

α) Η µεταφορά χρηµατοοικονοµικών στοιχείων από και προς
την κατηγορία «εµπορικό χαρτοφυλάκιο» δεν επιτρέπεται.

β) Η µεταφορά χρηµατοοικονοµικών στοιχείων από την κατη-
γορία «Μη παράγωγα χρηµατοοικονοµικά στοιχεία διακρατού-
µενα µέχρι τη λήξη» προς την κατηγορία «Διαθέσιµα για πώληση
χρηµατοοικονοµικά στοιχεία» επιτρέπεται µόνον όταν η οντότητα
πάψει να έχει την πρόθεση να διακρατήσει τα στοιχεία αυτά
µέχρι τη λήξη τους. Στην περίπτωση αυτή, η διαφορά µεταξύ λο-
γιστικής αξίας του µεταφερόµενου στοιχείου και εύλογης αξίας
του κατά την ηµεροµηνία της µεταφοράς αναγνωρίζεται στην κα-
θαρή θέση και υπόκειται στο χειρισµό της παραγράφου 9 του
παρόντος άρθρου.

γ) Η µεταφορά χρηµατοοικονοµικών στοιχείων από την κατη-
γορία «Διαθέσιµα για πώληση χρηµατοοικονοµικά στοιχεία» προς
την κατηγορία «Μη παράγωγα χρηµατοοικονοµικά στοιχεία δια-
κρατούµενα µέχρι τη λήξη», επιτρέπεται µόνον όταν η οντότητα
αποφασίσει ότι έχει εφεξής την πρόθεση να διακρατήσει τα στοι-
χεία αυτά µέχρι τη λήξη τους. Στην περίπτωση αυτή τυχόν δια-
φορές εύλογης αξίας της καθαρής θέσης από τα εν λόγω
στοιχεία αποσβένεται τµηµατικά µέχρι τη λήξη τους.

Άρθρο 25
Στοιχεία της κατάστασης αποτελεσµάτων

1. Τα στοιχεία του παρόντος άρθρου αναγνωρίζονται στην κα-
τάσταση αποτελεσµάτων στο ενδεδειγµένο κατά περίπτωση κον-
δύλι και βάσει των παραγράφων 2 έως 14 κατωτέρω.

2. Τα έσοδα αναγνωρίζονται εντός της περιόδου στην οποία
καθίστανται δουλευµένα.

3. Τα έσοδα από πώληση αγαθών αναγνωρίζονται όταν πλη-
ρούνται όλα τα παρακάτω:

α) Μεταβιβάζονται στον αγοραστή οι ουσιαστικοί κίνδυνοι και
τα οφέλη που συνδέονται µε την κυριότητά τους.

β) Τα αγαθά γίνονται αποδεκτά από τον αγοραστή.
γ) Τα οικονοµικά οφέλη από τη συναλλαγή µπορούν να επιµε-

τρηθούν αξιόπιστα και θεωρείται σφόδρα πιθανή η εισροή τους
στην οντότητα.

4. Τα έσοδα από παροχή υπηρεσιών και κατασκευαστικά συµ-
βόλαια αναγνωρίζονται µε βάση το ποσοστό ολοκλήρωσης (µέ-
θοδος του ποσοστού ολοκλήρωσης) και εφόσον θεωρείται
σφόδρα πιθανή η εισροή του οικονοµικού οφέλους της συναλ-
λαγής. Εναλλακτικά, µπορεί να εφαρµόζεται η µέθοδος της ολο-
κληρωµένης σύµβασης, όταν δεν επηρεάζονται σηµαντικά τα
µεγέθη των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων.

5. Τα έσοδα που προέρχονται από τη χρήση περιουσιακών
στοιχείων της οντότητας από τρίτους αναγνωρίζονται ως εξής:

α) Oι τόκοι βάσει χρονικής αναλογίας µε τη µέθοδο του πραγ-
µατικού επιτοκίου ή τη σταθερή µέθοδο.

β) Tα µερίσµατα ή παρόµοιας φύσης εισόδηµα από τη συµµε-
τοχή στην καθαρή θέση άλλων οντοτήτων όταν εγκρίνονται από
το αρµόδιο όργανο που αποφασίζει τη διανοµή τους.

γ) Tα δικαιώµατα βάσει των σχετικών συµβατικών όρων.
6. Τα έσοδα των παραγράφων 3 έως 4 του παρόντος άρθρου

επιµετρώνται σε ποσά καθαρά από κάθε επιστροφή, έκπτωση ή
φόρο επί των πωλήσεων.

7. Τα έσοδα των παραγράφων 3 έως 5 του παρόντος άρθρου
αναγνωρίζονται διακεκριµένα από τα σχετικά έξοδα.

8. Τα κέρδη από επιµετρήσεις περιουσιακών στοιχείων και
υποχρεώσεων, συµπεριλαµβανοµένων των κερδών από ανα-
στροφές προβλέψεων και αποµειώσεων, αναγνωρίζονται βάσει
των ρυθµίσεων του παρόντος νόµου.

9. Τα κέρδη που προκύπτουν από τη διαγραφή περιουσιακών
στοιχείων ή υποχρεώσεων αναγνωρίζονται όταν τα περιουσιακά
στοιχεία ή οι υποχρεώσεις διαγράφονται από τις χρηµατοοικο-
νοµικές καταστάσεις.

10. Κάθε άλλο έσοδο ή κέρδος αναγνωρίζεται βάσει των ρυθ-
µίσεων του παρόντος νόµου στην κατάσταση αποτελεσµάτων.

11. Τα κέρδη παρουσιάζονται κατάλληλα στην κατάσταση απο-
τελεσµάτων µε το καθαρό ποσό τους.

12. Τα έξοδα περιλαµβάνουν:
α) Tα έξοδα ίδρυσης.
β) Tο κόστος κτήσης ή κόστος παραγωγής, κατά περίπτωση,

των πωληθέντων αγαθών ή υπηρεσιών.
γ) Τις πάσης φύσεως δαπάνες µισθοδοσίας εργαζοµένων, πε-

ριλαµβανοµένων των προβλέψεων για µελλοντικές παροχές.
δ) Tα έξοδα έρευνας.
ε) Tα έξοδα ανάπτυξης.
στ) Τις επισκευές και συντηρήσεις.
ζ) Τις αποσβέσεις ενσώµατων και άυλων πάγιων στοιχείων.
η) Τις προβλέψεις για λοιπούς κινδύνους και έξοδα.
θ) Τους τόκους και τα συναφή έξοδα.
ι) Τα έξοδα και τις ζηµίες που προκύπτουν από την επιµέτρηση

περιουσιακών στοιχείων και υποχρεώσεων, σύµφωνα µε τον πα-
ρόντα νόµο.

ια) Τις ζηµίες που προκύπτουν από τη διαγραφή περιουσιακών
στοιχείων.

ιβ) Τις λοιπές προκύπτουσες ζηµίες που παρουσιάζονται µε το
καθαρό ποσό τους.

ιγ) Το φόρο εισοδήµατος της περιόδου, τρέχοντα και αναβαλ-
λόµενο, κατά περίπτωση.

ιδ) Κάθε άλλο έξοδο που έχει προκύψει και δεν περιλαµβάνε-
ται στις προηγούµενες κατηγορίες.

13. Κάθε δαπάνη της παραγράφου 12 αναγνωρίζεται και ταξι-
νοµείται στην κατάσταση αποτελεσµάτων µε κατάλληλο τρόπο,
εκτός εάν η δαπάνη αυτή καλύπτει τον ορισµό του περιουσιακού
στοιχείου, βάσει των ρυθµίσεων του παρόντος νόµου.

14. Όταν συµφωνίες για αγορά ή πώληση περιλαµβάνουν
όρους για αναβολή της πληρωµής, είναι πιθανόν το σχετικό ποσό
να ενσωµατώνει τόκο. Το αντίστοιχο έσοδο ή κόστος επιµετράται
στο αποσβέσιµο κόστος µε τη µέθοδο του πραγµατικού επιτο-
κίου ή τη σταθερή µέθοδο, αντί της επιµέτρησης στο ονοµαστικό
ποσό, εάν το αποσβέσιµο κόστος εκτιµάται ότι έχει σηµαντική
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επίπτωση στα ποσά των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων.
Στην περίπτωση αυτή, το ποσό του προκύπτοντος τόκου αναγνω-
ρίζεται κατάλληλα στα αποτελέσµατα.

Άρθρο 26
Στοιχεία της καθαρής θέσης

1. Τα στοιχεία της καθαρής θέσης περιλαµβάνουν:
α) Το καταβληθέν από τους ιδιοκτήτες κεφάλαιο της οντότη-

τας, συµπεριλαµβανοµένου:
α.1) του υπέρ το άρτιο ποσού αυτού και
α.2) οποιασδήποτε εισφοράς των ιδιοκτητών εφόσον υπάρχει

ανέκκλητη δέσµευση κεφαλαιοποίησής της και υποχρέωση της
οντότητας για έκδοση µετοχών ή άλλων συµµετοχικών τίτλων
προς τους συνεισφέροντες εντός δώδεκα (12) µηνών από την
ηµεροµηνία της εισφοράς.

β) Τα αποθεµατικά που σχηµατίζονται βάσει διατάξεων της φο-
ρολογικής ή άλλης νοµοθεσίας ή του καταστατικού.

γ) Τα αποτελέσµατα εις νέον.
δ) Τις διαφορές από την επιµέτρηση περιουσιακών στοιχείων

και υποχρεώσεων στην εύλογη αξία τους, που αναγνωρίζονται
κατευθείαν ως στοιχεία της καθαρής θέσης βάσει των προβλέ-
ψεων του παρόντος νόµου.

ε) Τους ιδίους τίτλους καθαρής θέσης της οντότητας, όταν
συντρέχει περίπτωση που παρουσιάζονται ως ξεχωριστό στοι-
χείο αφαιρετικά της καθαρής θέσης.

στ) Κέρδη και ζηµίες από τη διάθεση ή ακύρωση ιδίων τίτλων
καθαρής θέσης, όταν συντρέχει περίπτωση, που αναγνωρίζονται
κατευθείαν στην καθαρή θέση ως ξεχωριστό στοιχείο, προσθε-
τικά ή αφαιρετικά αναλόγως.

2. Τα κονδύλια της καθαρής θέσης της παραγράφου 1α και 1ε
του παρόντος άρθρου αναγνωρίζονται αρχικά και επιµετρώνται
µεταγενέστερα στα ονοµαστικά τους ποσά, που έχουν ληφθεί ή
καταβληθεί.

3. Κόστος που σχετίζεται άµεσα µε στοιχείο της καθαρής
θέσης παρακολουθείται αφαιρετικά του στοιχείου αυτού της κα-
θαρής θέσης, εφόσον είναι σηµαντικό για τις χρηµατοοικονοµι-
κές καταστάσεις. Σε αντίθετη περίπτωση το εν λόγω ποσό
αναγνωρίζεται ως έξοδο στην περίοδο που αφορά.

4. Κέρδη από την επιµέτρηση περιουσιακών στοιχείων και υπο-
χρεώσεων στην εύλογη αξία, που αναγνωρίζονται στην καθαρή
θέση, δεν µπορούν να κεφαλαιοποιηθούν πριν πραγµατοποι-
ηθούν.

Άρθρο 27
Συναλλαγές και στοιχεία σε ξένο νόµισµα

1. Μία συναλλαγή σε ξένο νόµισµα µετατρέπεται κατά την αρ-
χική αναγνώριση στο νόµισµα στο οποίο καταρτίζονται οι χρηµα-
τοοικονοµικές καταστάσεις της οντότητας µε την ισχύουσα
συναλλαγµατική ισοτιµία κατά τη συναλλαγή.

2. Στο τέλος κάθε περιόδου αναφοράς:
α) Τα νοµισµατικά στοιχεία µετατρέπονται µε την ισοτιµία κλει-

σίµατος της ηµεροµηνίας του ισολογισµού.
β) Τα µη νοµισµατικά στοιχεία που εκφράζονται σε ξένο νόµι-

σµα και επιµετρώνται στο ιστορικό κόστος, µετατρέπονται µε την
ισοτιµία της αρχικής αναγνώρισης.

γ) Τα µη νοµισµατικά στοιχεία που εκφράζονται σε ξένο νόµι-
σµα και επιµετρώνται στην εύλογη αξία, µετατρέπονται µε την
ισοτιµία της ηµέρας στην οποία η εύλογη αξία προσδιορίστηκε.
Οι διαφορές που προκύπτουν αντιµετωπίζονται λογιστικά µε τον
ίδιο τρόπο που αντιµετωπίζονται οι µεταβολές της εύλογης
αξίας, σύµφωνα µε το άρθρο 24.

3. Oι συναλλαγµατικές διαφορές που προκύπτουν από το δια-
κανονισµό νοµισµατικών στοιχείων ή από τη µετατροπή τους µε
ισοτιµία διαφορετική από την ισοτιµία µετατροπής κατά την αρ-
χική αναγνώριση ή κατά τη σύνταξη προγενέστερων χρηµατοοι-
κονοµικών καταστάσεων, αναγνωρίζονται στα αποτελέσµατα της
περιόδου που προκύπτουν.

4. Η συναλλαγµατική διαφορά που προκύπτει από νοµισµατικό
στοιχείο το οποίο αποτελεί µέρος της καθαρής επένδυσης σε

αλλοδαπή δραστηριότητα, αναγνωρίζεται κατευθείαν ως στοι-
χείο (διαφορά) στην καθαρή θέση. Το στοιχείο αυτό της καθαρής
θέσης µεταφέρεται στα αποτελέσµατα κατά τη διάθεση της αλ-
λοδαπής δραστηριότητας.

Άρθρο 28
Μεταβολές λογιστικών πολιτικών

και εκτιµήσεων και διόρθωση λαθών

1. Οι µεταβολές των λογιστικών πολιτικών και οι διορθώσεις
λαθών αναγνωρίζονται αναδροµικά µε τη διόρθωση:

α) Των λογιστικών αξιών των περιουσιακών στοιχείων, των
υποχρεώσεων και της καθαρής θέσης, για τη σωρευτική επί-
δραση της µεταβολής κατά την έναρξη και λήξη της συγκριτικής
και της τρέχουσας περιόδου, και

β) των εσόδων, κερδών, εξόδων και ζηµιών, όσον αφορά την
επίδραση επί των λογιστικών µεγεθών της συγκριτικής περιόδου.

2. Οι µεταβολές των λογιστικών εκτιµήσεων αναγνωρίζονται
στην περίοδο στην οποία διαπιστώνεται ότι προκύπτουν και επη-
ρεάζουν αυτή την περίοδο και µελλοντικές περιόδους, κατά πε-
ρίπτωση. Οι αλλαγές αυτές δεν αναγνωρίζονται αναδροµικά.

3. Η διόρθωση των λαθών διενεργείται άµεσα κατά τον εντο-
πισµό τους.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 6
ΠΡΟΣΑΡΤΗΜΑ (ΣΗΜΕΙΩΣΕΙΣ) ΚΑΙ ΑΠΑΛΛΑΓΕΣ

Άρθρο 29
Προσάρτηµα (σηµειώσεις)

επί των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων

1. Η κατάρτιση του προσαρτήµατος των χρηµατοοικονοµικών
καταστάσεων ακολουθεί τις παρακάτω αρχές:

α) Οι οντότητες που δεν υποχρεούνται να παρέχουν τις πλη-
ροφορίες µιας παραγράφου του παρόντος άρθρου δύνανται να
παρέχουν τις σχετικές πληροφορίες προαιρετικά. Στην περί-
πτωση αυτή, οι οντότητες παρέχουν τις εν λόγω πληροφορίες
σε πλήρη συµφωνία µε τα οριζόµενα στην αντίστοιχη παρά-
γραφο αυτού του άρθρου.

β) Οι πληροφορίες επί των κονδυλίων των χρηµατοοικονοµι-
κών καταστάσεων παρατίθενται µε τη σειρά µε την οποία τα κον-
δύλια αυτά παρουσιάζονται στις χρηµατοοικονοµικές
καταστάσεις.

γ) Όταν γίνεται χρήση συντοµεύσεων, διαγραµµάτων ή συµ-
βόλων στις χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις, δίνονται µε σαφή-
νεια οι απαιτούµενες για την κατανόησή τους πληροφορίες.
Ειδικότερα, γνωστοποιείται η µονάδα µέτρησης και το επίπεδο
στρογγυλοποίησης των παρατιθέµενων αριθµών.

δ) Όταν πληροφορίες του παρόντος άρθρου παρατίθενται
στους πίνακες των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων, οι πλη-
ροφορίες αυτές µπορεί να µην επαναλαµβάνονται στο προσάρ-
τηµα.

2. Το προσάρτηµα περιλαµβάνει, κατ’ ελάχιστον, τις επεξηγη-
µατικές πληροφορίες και αναλύσεις των παραγράφων 3 έως 34
του παρόντος άρθρου, εκτός και εάν προβλέπεται απαλλαγή
βάσει του παρόντος νόµου.

3. Πληροφορίες σχετικά µε:
α) Την επωνυµία της οντότητας.
β) Το νοµικό τύπο της οντότητας.
γ) Την περίοδο αναφοράς.
δ) Τη διεύθυνση της έδρας της οντότητας.
ε) Το δηµόσιο µητρώο στο οποίο είναι εγγεγραµµένη η οντό-

τητα ή αντίστοιχες πληροφορίες, κατά περίπτωση.
στ) Εάν η οντότητα λειτουργεί µε την παραδοχή της συνεχιζό-

µενης δραστηριότητας.
ζ) Εάν η οντότητα είναι υπό εκκαθάριση.
η) Την κατηγορία της οντότητας (πολύ µικρή, µικρή, µεσαία,

µεγάλη, δηµοσίου συµφέροντος), σύµφωνα µε τον παρόντα
νόµο.

θ) Δήλωση ότι οι χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις έχουν κα-
ταρτιστεί σε πλήρη συµφωνία µε τον παρόντα νόµο.
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4. Εάν υπάρχουν παράγοντες που θέτουν σε κίνδυνο την προ-
οπτική της οντότητας ως συνεχιζόµενη δραστηριότητα, γνωστο-
ποιείται η φύση αυτών των παραγόντων, καθώς και τα µέτρα που
έχουν ληφθεί για την αντιµετώπισή τους.

5. Συνοπτική αναφορά των λογιστικών πολιτικών που ακολου-
θεί η οντότητα για τα επιµέρους στοιχεία των χρηµατοοικονοµι-
κών της καταστάσεων. Σε περίπτωση αλλαγών λογιστικών
πολιτικών, αλλαγών λογιστικών εκτιµήσεων ή διόρθωσης λαθών,
γίνεται αναφορά στο γεγονός, στους λόγους που οδήγησαν στην
αλλαγή ή τη διόρθωση, και γνωστοποιούνται επαρκώς οι σχετι-
κές επιπτώσεις στα κονδύλια των χρηµατοοικονοµικών καταστά-
σεων.

6. Όπου, σε εξαιρετικές περιπτώσεις, η οντότητα έχει παρεκ-
κλίνει από την εφαρµογή µιας διάταξης του παρόντος νόµου για
να εκπληρώσει την υποχρέωση της παραγράφου 2 του άρθρου
16 περί εύλογης παρουσίασης, η παρέκκλιση αυτή γνωστοποιεί-
ται και δικαιολογείται επαρκώς. Οι επιπτώσεις της παρέκκλισης
στα περιουσιακά στοιχεία, στις υποχρεώσεις, στην καθαρή θέση
και στα αποτελέσµατα, παρατίθενται πλήρως στο προσάρτηµα.

7. Όταν ένα περιουσιακό στοιχείο ή µία υποχρέωση σχετίζεται
µε περισσότερα από ένα κονδύλια του ισολογισµού, γνωστοποι-
είται η σχέση του στοιχείου αυτού µε τα σχετιζόµενα κονδύλια
των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων.

8. Πίνακα που παρουσιάζει για κάθε κονδύλι των ενσώµατων
και άυλων πάγιων περιουσιακών στοιχείων:

α) Το κόστος κτήσης ή το κόστος παραγωγής ή την εύλογη
αξία (του άρθρου 24) σε περίπτωση που έχει εφαρµοστεί επιµέ-
τρηση στην εύλογη αξία, στην αρχή και στο τέλος της περιόδου
για κάθε κονδύλι.

β) Τις προσθήκες, τις µειώσεις και τις µεταφορές µεταξύ των
κονδυλίων των παγίων κατά τη διάρκεια της περιόδου.

γ) Τις αποσβέσεις και αποµειώσεις αξίας που αφορούν την πε-
ρίοδο.

δ) Τις σωρευµένες αποσβέσεις και αποµειώσεις στην αρχή και
στο τέλος της περιόδου.

ε) Τις λοιπές µεταβολές των σωρευµένων αποσβέσεων και
αποµειώσεων κατά τη διάρκεια της περιόδου.

στ) Το ποσό µε το οποίο προσαυξήθηκε η αξία κτήσης πάγιων
περιουσιακών στοιχείων λόγω κεφαλαιοποίησης τόκων στην πε-
ρίοδο, σύµφωνα µε την παράγραφο 2δ του άρθρου 18.

ζ) Λοιπές µεταβολές.
9. Η φύση σηµαντικών γεγονότων που προκύπτουν µετά το

τέλος της περιόδου, τα οποία δεν αντικατοπτρίζονται στην κατά-
σταση αποτελεσµάτων ή στον ισολογισµό της κλειόµενης περιό-
δου και τις χρηµατοοικονοµικές επιπτώσεις τους.

10. Σε περίπτωση επιµέτρησης στην εύλογη αξία, σύµφωνα µε
το άρθρο 24, παρατίθεται:

α) Σαφής δήλωση ότι έχει γίνει χρήση της δυνατότητας επιµέ-
τρησης στην εύλογη αξία, καθώς και τα κονδύλια των χρηµατο-
οικονοµικών καταστάσεων που έχουν επιµετρηθεί στην εύλογη
αξία.

β) Περιγραφή των σηµαντικών υποθέσεων στις οποίες βασί-
ζονται τα υποδείγµατα και οι τεχνικές επιµέτρησης.

γ) Ανά κονδύλι στοιχείων του ισολογισµού: η εύλογη αξία, οι
µεταβολές της που έχουν αναγνωριστεί στα αποτελέσµατα,
καθώς και οι µεταβολές αυτής που έχουν αναγνωριστεί απευ-
θείας στην καθαρή θέση (διαφορές εύλογης αξίας).

δ) Πίνακας στον οποίο παρουσιάζεται η κίνηση των διαφορών
εύλογης αξίας κατά τη διάρκεια της περιόδου, µε ανάλυση σε
µικτό ποσό και αναβαλλόµενο φόρο εισοδήµατος, όταν αναγνω-
ρίζεται αναβαλλόµενη φορολογία.

ε) Για κάθε κατηγορία παράγωγων χρηµατοοικονοµικών
µέσων, πληροφορίες για την έκταση και τη φύση τους, συµπερι-
λαµβανόµενων των όρων και των συνθηκών που µπορεί να επη-
ρεάσουν το ποσό, το χρόνο και την πιθανότητα µελλοντικών
χρηµατοροών.

στ) Για πάγια στοιχεία, η λογιστική αξία των παγίων αυτών που
θα αναγνωρίζονταν στον ισολογισµό, εάν τα εν λόγω στοιχεία
δεν είχαν επιµετρηθεί στην εύλογη αξία τους, σύµφωνα µε το
άρθρο 24.

11. Σε περίπτωση επιµέτρησης χρηµατοπιστωτικών µέσων

στην τιµή κτήσης:
α) Για κάθε κατηγορία παράγωγων χρηµατοπιστωτικών µέσων:
α.1) η εύλογη αξία των µέσων αυτών, εάν αυτή µπορεί να

προσδιοριστεί, σύµφωνα µε την παράγραφο 12 του άρθρου 24
του παρόντος νόµου, και

α.2) πληροφορίες για την έκταση της χρήσης αυτών των
µέσων και τη φύση τους.

β) Για τα µη κυκλοφορούντα χρηµατοοικονοµικά στοιχεία τα
οποία εµφανίζονται µε ποσό που υπερβαίνει την εύλογη αξία
τους:

β.1) η λογιστική αξία και η εύλογη αξία είτε των επιµέρους πε-
ριουσιακών στοιχείων είτε των κατάλληλων οµάδων των επιµέ-
ρους αυτών στοιχείων και

β.2) οι λόγοι για τη µη µείωση της λογιστικής αξίας, καθώς και
η φύση των ενδείξεων που τεκµηριωµένα οδηγούν στην πεποί-
θηση για τη δυνατότητα ανάκτησης της λογιστικής αξίας.

12. Για την καθαρή θέση της οντότητας:
α) Το κεφάλαιο που έχει εγκριθεί αλλά δεν έχει καταβληθεί.
β) Ο αριθµός και η ονοµαστική αξία των τίτλων καθαρής θέσης

ή, όταν δεν υπάρχει ονοµαστική, η λογιστική αξία κάθε κατηγο-
ρίας τίτλων.

γ) Ο αριθµός και η ονοµαστική αξία ή, όταν δεν υπάρχει ονο-
µαστική αξία, η λογιστική αξία των τίτλων που αντιπροσωπεύουν
το κεφάλαιο και εκδόθηκαν µέσα στη περίοδο, εντός των ορίων
του εγκεκριµένου κεφαλαίου.

δ) Η ύπαρξη πιστοποιητικών συµµετοχής, µετατρέψιµων τίτ-
λων, δικαιωµάτων αγοράς τίτλων, δικαιωµάτων προαίρεσης ή πα-
ρόµοιων τίτλων ή δικαιωµάτων, µε µνεία του αριθµού τους, της
αξίας τους και των δικαιωµάτων που παρέχουν.

ε) Ανάλυση κάθε αποθεµατικού µε σύντοµη περιγραφή του
σκοπού του και της κίνησης που παρουσίασε στην περίοδο, εφό-
σον η εν λόγω κίνηση δεν παρέχεται αναλυτικά στον Πίνακα Με-
ταβολών Καθαρής Θέσης.

στ) Ο αριθµός και η ονοµαστική αξία των κατεχόµενων ιδίων
τίτλων καθαρής θέσης ή, όταν δεν υπάρχει ονοµαστική, η λογι-
στική αξία κάθε κατηγορίας τίτλων.

13. Το συνολικό χρέος της οντότητας που καλύπτεται µε εξα-
σφαλίσεις που παρέχονται από την οντότητα, µε ένδειξη της
φύσης και της µορφής της εξασφάλισης.

14. Τα ποσά των υποχρεώσεων της οντότητας που καθίστανται
απαιτητά µετά από πέντε (5) έτη από την ηµεροµηνία του ισολο-
γισµού.

15. Η φύση και ο επιχειρηµατικός στόχος των διακανονισµών
της οντότητας, που δεν περιλαµβάνονται στον ισολογισµό,
καθώς και οι χρηµατοοικονοµικές επιπτώσεις των διακανονισµών
αυτών επί της οντότητας, εφόσον οι κίνδυνοι ή τα οφέλη των δια-
κανονισµών αυτών είναι σηµαντικά και εφόσον η δηµοσιοποίηση
των κινδύνων ή οφελών απαιτείται για τους σκοπούς της εκτίµη-
σης της χρηµατοοικονοµικής θέσης της οντότητας.

16. Το συνολικό ποσό των χρηµατοοικονοµικών δεσµεύσεων,
εγγυήσεων ή ενδεχόµενων επιβαρύνσεων (ενδεχόµενες υποχρε-
ώσεις) που δεν εµφανίζονται στον ισολογισµό, µε ένδειξη της
φύσης και της µορφής των σχετικών εξασφαλίσεων που έχουν
παρασχεθεί. Κάθε δέσµευση που αφορά παροχές σε εργαζόµε-
νους µετά την έξοδο από τη υπηρεσία ή οντότητες οµίλου ή συγ-
γενείς οντότητες, γνωστοποιείται ξεχωριστά.

17. Το ποσό και τη φύση των επιµέρους στοιχείων των εσόδων
ή των εξόδων που είναι ιδιαίτερου ύψους ή ιδιαίτερης συχνότη-
τας ή σηµασίας. Ιδιαίτερα, στην περίπτωση που από τον παρόντα
νόµο προβλέπεται συµψηφισµός εσόδων και εξόδων γνωστοποι-
ούνται τα σχετικά κονδύλια και οι αξίες αυτών προ του συµψηφι-
σµού.

18. Το ποσό τόκων της περιόδου µε το οποίο αυξήθηκε το κό-
στος απόκτησης αγαθών και υπηρεσιών, σύµφωνα µε το άρθρο
20.

19. Η προτεινόµενη ή, κατά περίπτωση, οριστική διάθεση των
κερδών.

20. Το ποσό µερισµάτων που καταβλήθηκε στην περίοδο.
21. Ο λογιστικός χειρισµός των ζηµιών της περιόδου, όταν

συντρέχει περίπτωση.
22. Σε περίπτωση αναγνώρισης αναβαλλόµενων φόρων, το
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υπόλοιπο ισολογισµού στην αρχή και στο τέλος της περιόδου,
καθώς και ανάλυση της κίνησής του κατά τη διάρκεια της περιό-
δου, µε αναφορά των ποσών που επηρεάζουν τα αποτελέσµατα
της περιόδου και την καθαρή θέση.

23. Για τους απασχολούµενους στην οντότητα κατά τη διάρ-
κεια περιόδου παρέχονται οι εξής πληροφορίες:

α) Ο µέσος όρος των απασχολούµενων.
β) Ανάλυση του µέσου όρου των απασχολούµενων ανά κατη-

γορία.
γ) Αν δεν αναφέρονται χωριστά στην Κατάσταση Αποτελεσµά-

των οι δαπάνες για παροχές σε εργαζόµενους της περιόδου,
γνωστοποιούνται αναλυτικά τα συνολικά ποσά των εξής κατηγο-
ριών αυτών των δαπανών:

γ.1) Μισθοί και ηµεροµίσθια.
γ.2) Κοινωνικές επιβαρύνσεις.
γ.3) Παροχές µετά την έξοδο από την υπηρεσία.
24. Το καθαρό ύψος του κύκλου εργασιών µε ανάλυση κατά

κατηγορίες δραστηριότητας και κατά γεωγραφικές αγορές, εφό-
σον οι κατηγορίες και οι αγορές αυτές διαφέρουν ουσιωδώς µε-
ταξύ τους από άποψη οργάνωσης των πωλήσεων και παροχής
των υπηρεσιών.

25. Τα ποσά προκαταβολών και πιστώσεων που χορηγήθηκαν
στα µέλη διοικητικών, διαχειριστικών και εποπτικών συµβουλίων,
µε µνεία του επιτοκίου, των όρων χορήγησης και των ποσών που
επιστράφηκαν, διαγράφηκαν ή δεν εισπράχθηκαν λόγω αποποί-
ησης, καθώς και τις δεσµεύσεις που αναλήφθηκαν για λογαρια-
σµό τους, µε οποιαδήποτε εγγύηση. Τα στοιχεία αυτά
γνωστοποιούνται αθροιστικά για κάθε κατηγορία των προσώπων
αυτών.

26. Η επωνυµία, η έδρα και η νοµική µορφή κάθε άλλης οντό-
τητας, στην οποία η οντότητα είναι απεριόριστα ευθυνόµενος
εταίρος.

27. Η επωνυµία και η έδρα της οντότητας η οποία καταρτίζει
ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις του τελικού συ-
νόλου επιχειρήσεων, µέρος του οποίου αποτελεί η οντότητα ως
θυγατρική, εάν συντρέχει περίπτωση.

28. Η επωνυµία και η έδρα της οντότητας η οποία καταρτίζει
ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις µερικού συνό-
λου επιχειρήσεων, µέρος του οποίου αποτελεί η οντότητα ως θυ-
γατρική, και η οποία περιλαµβάνεται επίσης στο σύνολο των
επιχειρήσεων του στοιχείου της παραγράφου 27.

29. Ο τόπος στον οποίο κάθε ενδιαφερόµενος µπορεί να προ-
µηθευτεί τις ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις,
που αναφέρονται στις παραγράφους 27 και 28, στην περίπτωση
που είναι διαθέσιµες. Εάν δεν είναι διαθέσιµες οι καταστάσεις
αυτές γίνεται αναφορά του σχετικού γεγονότος.

30. Τα ποσά που δόθηκαν στην περίοδο για αµοιβές σε µέλη
διοικητικών, διαχειριστικών και εποπτικών συµβουλίων στα πλαί-
σια των καθηκόντων τους, καθώς και τις δεσµεύσεις που προ-
έκυψαν ή αναλήφθηκαν για παροχές µετά την έξοδο από την
υπηρεσία σε αποχωρήσαντα µέλη των εν λόγω συµβουλίων, συ-
νολικά κατά κατηγορία συµβουλίου.

31. Οι συναλλαγές που πραγµατοποιεί η οντότητα µε τα συν-
δεδεµένα µέρη, περιλαµβανοµένου και του ποσού αυτών των συ-
ναλλαγών, τη φύση της σχέσης του συνδεδεµένου µέρους,
καθώς και άλλα πληροφοριακά στοιχεία για τις συναλλαγές, τα
οποία είναι απαραίτητα για την κατανόηση της χρηµατοοικονο-
µικής θέσης της οντότητας. Ανάλογες πληροφορίες παρέχονται
και για τα υπόλοιπα των σχετικών απαιτήσεων και υποχρεώσεων
κατά την ηµεροµηνία του ισολογισµού. Οι πληροφορίες για τις
επιµέρους συναλλαγές και τα υπόλοιπα µπορούν να συναθροί-
ζονται ανάλογα µε τη φύση τους, εκτός εάν απαιτούνται χωριστά
πληροφοριακά στοιχεία για την κατανόηση των επιπτώσεων των
συναλλαγών του συνδεδεµένου µέρους στη χρηµατοοικονοµική
θέση της οντότητας.

32. Οι συνολικές αµοιβές που χρεώθηκαν κατά την περίοδο
από τον νόµιµο ελεγκτή ή το ελεγκτικό γραφείο της οντότητας,
για τον έλεγχο των ετήσιων χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων,
για άλλες υπηρεσίες διασφάλισης, για συµβουλευτικές φορολο-
γικές υπηρεσίες και για λοιπές µη ελεγκτικές υπηρεσίες, διακε-
κριµένα κατά κατηγορία.

33. Η λογιστική αξία των περιουσιακών στοιχείων και των συν-
δεόµενων µε αυτά υποχρεώσεων, τα οποία η διοίκηση της οντό-
τητας έχει ήδη λάβει απόφαση να διαθέσει στο προσεχές
διάστηµα, και οπωσδήποτε στους επόµενους 12 µήνες, εφόσον
είναι σηµαντικά.

34. Οι πολύ µικρές οντότητες που κάνουν χρήση της επιλογής
της παραγράφου 7 ή της παραγράφου 8 του άρθρου 16, δηλώ-
νουν τη συγκεκριµένη επιλογή που έχουν χρησιµοποιήσει.

Άρθρο 30
Απλοποιήσεις και απαλλαγές

Πολύ µικρές οντότητες της παραγράφου 2(γ) του άρθρου 1
1. Οι πολύ µικρές οντότητες της παραγράφου 2(γ) του άρθρου

1 που κάνουν, σύµφωνα µε το νόµο, χρήση της επιλογής της πα-
ραγράφου 8 του άρθρου 16:

α) Δύνανται να µην εφαρµόζουν τις παραγράφους 8 και 9 του
άρθρου 3 περί σχεδίου λογαριασµών.

β) Δύνανται να µην εφαρµόζουν τις παραγράφους 6 έως και 8
του άρθρου 4.

γ) Δεν εφαρµόζουν τις παραγράφους 11 και 12 του άρθρου
16 περί απόκλισης από τα υποδείγµατα των χρηµατοοικονοµικών
καταστάσεων.

δ) Δύνανται να µην εφαρµόζουν την παράγραφο 6 του άρθρου
17 περί λογιστικής παρακολούθησης και παρουσίασης των συ-
ναλλαγών και γεγονότων λαµβάνοντας υπόψη την οικονοµική
τους ουσία.

ε) Δύνανται να µην εφαρµόζουν την παράγραφο 9 του άρθρου
17 περί δυνατότητας απόκλισης από τις διατάξεις αυτού του
νόµου για την επίτευξη της εύλογης παρουσίασης των χρηµατο-
οικονοµικών καταστάσεων.

στ) Δύνανται να µην εφαρµόζουν την παράγραφο 2γ του άρ-
θρου 18 περί προσαύξησης, µε έµµεσο κόστος, του κόστους κτή-
σης ιδιοπαραγόµενων πάγιων στοιχείων.

ζ) Χρησιµοποιούν τις µεθόδους απόσβεσης παγίων στοιχείων
της φορολογικής νοµοθεσίας και δεν εφαρµόζουν τις σχετικές
ρυθµίσεις των παραγράφων 3(α)(1) έως και 3(α)(4) του άρθρου
18.

η) Δεν εφαρµόζουν την παράγραφο 3(α)(6) του άρθρου 18
περί µη απόσβεσης της υπεραξίας και άλλων άυλων στοιχείων
µε απεριόριστη ωφέλιµη ζωή. Τα εν λόγω στοιχεία, εφόσον υπάρ-
χουν, αποσβένονται µε τον τρόπο που ορίζει η φορολογική νο-
µοθεσία.

θ) Δεν εφαρµόζουν την παράγραφο 3β του άρθρου 18 περί
αποµείωσης των ενσώµατων και άυλων πάγιων στοιχείων, αλλά
ακολουθούν τις εκάστοτε ισχύουσες φορολογικές ρυθµίσεις.

ι) Αντιµετωπίζουν λογιστικά όλες τις συµβάσεις µίσθωσης,
σύµφωνα µε τη φορολογική νοµοθεσία.

ια) Δεν εφαρµόζουν την παράγραφο 3 του άρθρου 19 περί
χρήσης της µεθόδου του πραγµατικού επιτοκίου ή της σταθερής
µεθόδου κατά την επιµέτρηση χρηµατοοικονοµικών περιουσια-
κών στοιχείων στο αποσβέσιµο κόστος.

ιβ) Αναγνωρίζουν ζηµίες αποµείωσης χρηµατοοικονοµικών πε-
ριουσιακών στοιχείων µε βάση τη φορολογική νοµοθεσία και δεν
εφαρµόζουν τις παραγράφους 4 έως και 8 του άρθρου 19.

ιγ) Δεν εφαρµόζουν τις παραγράφους 3β και 5 του άρθρου 20
περί προσαύξησης, µε έµµεσο κόστος και τόκους, του κόστους
παραγωγής αποθεµάτων.

ιδ) Δεν εφαρµόζουν την παράγραφο 4 του άρθρου 22 περί
χρήσης της µεθόδου του πραγµατικού επιτοκίου ή της σταθερής
µεθόδου κατά την επιµέτρηση χρηµατοοικονοµικών υποχρεώ-
σεων στο αποσβέσιµο κόστος.

ιε) Αναγνωρίζουν προβλέψεις, σύµφωνα µε τη φορολογική νο-
µοθεσία και δεν εφαρµόζουν τις παραγράφους 11 έως και 14 του
άρθρου 22.

ιστ) Αναγνωρίζουν τις κρατικές επιχορηγήσεις, σύµφωνα µε τη
φορολογική νοµοθεσία και δεν εφαρµόζουν τις παραγράφους 1
και 2 του άρθρου 23.

ιζ) Δεν εφαρµόζουν τις παραγράφους 3 έως και 5 του άρθρου
23 περί δυνατότητας αναγνώρισης αναβαλλόµενης φορολογίας.

ιη) Δεν εφαρµόζουν το άρθρο 24 του παρόντος νόµου περί επι-
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µέτρησης στην εύλογη αξία.
ιθ) Δύνανται να µην εφαρµόζουν τις παραγράφους 1 έως και

3 του άρθρου 28 περί αναδροµικής διόρθωσης των επιπτώσεων
από αλλαγές λογιστικών πολιτικών και αναγνώριση λαθών και
αναγνωρίζουν τις σχετικές επιπτώσεις στα ποσά των χρηµατοοι-
κονοµικών καταστάσεων στην περίοδο που η αλλαγή λογιστικής
πολιτικής πραγµατοποιείται ή το λάθος εντοπίζεται.

2. Οι οντότητες της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου πα-
ρέχουν τις πληροφορίες µόνο των παραγράφων 3 και 34 του άρ-
θρου 29.

3. Οι οντότητες της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου, των
οποίων ο ετήσιος καθαρός κύκλος εργασιών δεν υπερβαίνει το
ποσό των 150.000 ευρώ από πωλήσεις αγαθών, δύνανται να µην
διενεργούν απογραφή των αποθεµάτων τους και να αντιµετωπί-
ζουν τις αγορές της περιόδου ως έξοδο.

4. Οι οντότητες της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου που
επιλέγουν να διενεργήσουν απογραφή για τον προσδιορισµό των
αποτελεσµάτων µιας περιόδου, ενώ δεν διενεργούσαν, υποχρε-
ούνται σε διενέργεια απογραφής για τις τρεις (3) τουλάχιστον
επόµενες ετήσιες περιόδους.

5. Όταν οι οντότητες της παραγράφου 1 του παρόντος άρ-
θρου επιλέγουν να διενεργήσουν φυσική απογραφή στο τέλος
της περιόδου, ενώ δεν διενεργούσαν, για τον υπολογισµό του
κόστους πωληθέντων της ίδιας περιόδου το απόθεµα έναρξης
θεωρείται µηδέν.

6. Όταν οι οντότητες της παραγράφου 1 του παρόντος άρ-
θρου επιλέγουν σε µια περίοδο να παύσουν να διενεργούν φυ-
σική απογραφή, ενώ διενεργούσαν, το απόθεµα τέλους της
τελευταίας περιόδου δεν λαµβάνεται υπόψη στον υπολογισµό
των αποτελεσµάτων της πρώτης περιόδου στην οποία δεν διε-
νεργείται απογραφή.

Πολύ µικρές οντότητεςτων παραγράφων 2α και 2β του άρ-
θρου 1

7. Οι πολύ µικρές οντότητες των παραγράφων 2α και 2β του
άρθρου 1 που κάνουν χρήση της επιλογής της παραγράφου 7
του άρθρου 16:

α) Δεν εφαρµόζουν την παράγραφο 9 του άρθρου 17 περί δυ-
νατότητας απόκλισης από τις διατάξεις αυτού του νόµου για την
επίτευξη της εύλογης παρουσίασης των χρηµατοοικονοµικών κα-
ταστάσεων.

β) Δεν εφαρµόζουν το άρθρο 24 του παρόντος νόµου περί επι-
µέτρησης στην εύλογη αξία.

γ) Δύνανται να µην εφαρµόζουν τις παραγράφους 1 έως και 3
του άρθρου 28 περί αναδροµικής διόρθωσης των επιπτώσεων
από αλλαγές λογιστικών πολιτικών και αναγνώριση λαθών και
αναγνωρίζουν τις σχετικές επιπτώσεις στα ποσά των χρηµατοοι-
κονοµικών καταστάσεων στην περίοδο που η αλλαγή λογιστικής
πολιτικής πραγµατοποιείται ή το λάθος εντοπίζεται.

8. Οι οντότητες της παραγράφου 7 του παρόντος άρθρου πα-
ρέχουν τις πληροφορίες µόνο των παραγράφων 3, 16, 25 και 34
του άρθρου 29. Δύνανται να µην παρέχουν τις λοιπές πληροφο-
ρίες του άρθρου 29.

Μικρές οντότητες
9. Οι µικρές οντότητες παρέχουν τις πληροφορίες µόνο των

παραγράφων 3 έως και 8, 10, 13, 14, 16 έως και 18, 23(α) και 25
του άρθρου 29. Δύνανται να µην παρέχουν τις λοιπές πληροφο-
ρίες του άρθρου 29.

Μεσαίες οντότητες
10. Οι µεσαίες οντότητες δύνανται να µην παρέχουν τις πλη-

ροφορίες των παραγράφων 24, 32 και 33 του άρθρου 29.
Ειδικές απλοποιήσεις και απαλλαγές
11. Η οντότητα της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 2 του άρ-

θρου 1 η οποία έχει ως αντικείµενο δραστηριότητας την εµπορία
υγρών καυσίµων του ν. 3054/2002 εντάσσεται στην κατηγορία
των πολύ µικρών οντοτήτων της παραγράφου 2 του άρθρου 2
µε µόνη προϋπόθεση ότι ο κύκλος εργασιών της δεν υπερβαίνει
το όριο του κύκλου εργασιών της παραγράφου 4 του άρθρου 2.

12. Όταν η οντότητα της παραγράφου 11 του παρόντος άρ-
θρου υπερβαίνει ή παύει να υπερβαίνει το όριο της ίδιας παρα-
γράφου για δύο διαδοχικές περιόδους, η παρεχόµενη
δυνατότητα στη σύνταξη των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων

ενεργοποιείται ή αίρεται αντίστοιχα από την περίοδο που έπεται
των δύο εν λόγω διαδοχικών περιόδων.

13. Οι παρακάτω οντότητες της παραγράφου 2γ του άρθρου
1 έχουν τη δυνατότητα σύνταξης µόνο συνοπτικής κατάστασης
αποτελεσµάτων, σύµφωνα µε το υπόδειγµα Β.6 και παρέχουν τις
πληροφορίες της παραγράφου 2 του παρόντος άρθρου:

α) Οι αλλοδαπές επιχειρήσεις που εγκαθίστανται στην Ελλάδα
µε βάση τους νόµους 89/1967 και 378/1968.

β) Τα υποκαταστήµατα των αλλοδαπών αεροπορικών επιχει-
ρήσεων που λειτουργούν στην Ελλάδα και απαλλάσσονται
φόρου εισοδήµατος µε τον όρο της αµοιβαιότητας.

γ) Ο εκµεταλλευτής πλοίου δεύτερης κατηγορίας του άρθρου
3 του ν. 27/1975.

14. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Δηµοσίων Εσόδων
δύναται να καθορίζονται ειδικές απλουστεύσεις και απαλλαγές
σε ό,τι αφορά στην τήρηση λογιστικών αρχείων (βιβλίων) και
στην έκδοση λογιστικών στοιχείων (παραστατικών) για κατηγο-
ρίες οντοτήτων µε κριτήρια το µέγεθος ή το είδος της δραστη-
ριότητας ή τον τρόπο ή τον τόπο άσκησης αυτής και εφόσον
διασφαλίζεται ο προσδιορισµός της φορολογητέας ύλης.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 7
ΕΝΟΠΟΙΗΜΕΝΕΣ ΧΡΗΜΑΤΟΟΙΚΟΝΟΜΙΚΕΣ

ΚΑΤΑΣΤΑΣΕΙΣ

Άρθρο 31
Κατηγοριοποίηση οντοτήτων

και οµίλων για σκοπούς ενοποίησης

1. Μικροί όµιλοι είναι οι όµιλοι που αποτελούνται από µία µη-
τρική και θυγατρικές οντότητες προς υπαγωγή σε ενοποίηση, οι
οποίοι σε ενοποιηµένη βάση κατά την ηµεροµηνία ισολογισµού
της µητρικής οντότητας δεν υπερβαίνουν τα όρια τουλάχιστον
δύο από τα ακόλουθα τρία κριτήρια:

α) Σύνολο ενεργητικού: 4.000.000 ευρώ.
β) Καθαρό ύψος κύκλου εργασιών: 8.000.000 ευρώ.
γ) Μέσος όρος απασχολουµένων κατά τη διάρκεια της περιό-

δου: 50 άτοµα.
2. Μεσαίοι όµιλοι είναι οι όµιλοι, εξαιρουµένων των µικρών,

που αποτελούνται από µια µητρική και θυγατρικές οντότητες
προς υπαγωγή σε ενοποίηση, οι οποίοι σε ενοποιηµένη βάση
κατά την ηµεροµηνία του ισολογισµού της µητρικής οντότητας
δεν υπερβαίνουν τα όρια τουλάχιστον δύο από τα ακόλουθα τρία
κριτήρια:

α) Σύνολο ενεργητικού: 20.000.000 ευρώ.
β) Καθαρό ύψος κύκλου εργασιών: 40.000.000 ευρώ.
γ) Μέσος όρος απασχολουµένων κατά τη διάρκεια της περιό-

δου: 250 άτοµα.
3. Μεγάλοι όµιλοι είναι οι όµιλοι που αποτελούνται από µία µη-

τρική και θυγατρικές οντότητες προς υπαγωγή σε ενοποίηση, οι
οποίοι σε ενοποιηµένη βάση κατά την ηµεροµηνία του ισολογι-
σµού της µητρικής οντότητας, υπερβαίνουν τα όρια τουλάχιστον
δύο από τα ακόλουθα τρία κριτήρια:

α) Σύνολο ενεργητικού: 20.000.000 ευρώ.
β) Καθαρό ύψος κύκλου εργασιών: 40.000.000 ευρώ.
γ) Μέσος όρος απασχολουµένων κατά τη διάρκεια της περιό-

δου: 250 άτοµα.
4. Τα όρια ενεργητικού και κύκλου εργασιών των παραγράφων

1 έως 3 του παρόντος άρθρου ισχύουν µετά την αφαίρεση των
συµψηφισµών και των απαλοιφών των παραγράφων 4 και 8 του
άρθρου 34. Αν δεν λαµβάνονται υπόψη οι προαναφερόµενοι συµ-
ψηφισµοί και απαλοιφές τα όρια αυτά προσαυξάνονται κατά
20%.

5. Όταν ένας όµιλος υπερβαίνει ή παύει να υπερβαίνει τα όρια
δύο εκ των τριών κριτηρίων των παραγράφων 1 έως 3 του πα-
ρόντος άρθρου κατά την ηµεροµηνία ισολογισµού της µητρικής
οντότητας για δύο διαδοχικές περιόδους, για τους σκοπούς
εφαρµογής των ρυθµίσεων αυτού του νόµου η αλλαγή κατηγο-
ρίας µεγέθους ενεργοποιείται από την περίοδο που έπεται των
δύο εν λόγω διαδοχικών περιόδων.

6. Το ποσό του κονδυλίου «Σύνολο ενεργητικού» είναι εκείνο
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του οµότιτλου κονδυλίου του υποδείγµατος ισολογισµού Β.7 και
του κονδυλίου «Κύκλος εργασιών» είναι εκείνο του κονδυλίου
«Κύκλος εργασιών (καθαρός)» του υποδείγµατος της κατάστα-
σης αποτελεσµάτων Β.8.1 ή Β.8.2, κατά περίπτωση.

Άρθρο 32
Προϋποθέσεις υποχρεωτικής ενοποίησης

1) Τις ρυθµίσεις των άρθρων 32 έως 36 εφαρµόζουν οι οντό-
τητες:

α) Οι µητρικές οντότητες των περιπτώσεων α’ και β’ της πα-
ραγράφου 2 του άρθρου 1 του παρόντος νόµου.

β) Κάθε άλλη οντότητα όταν επιλέγει ή υποχρεώνεται από
άλλη νοµοθεσία, να συντάσει ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές
καταστάσεις.

2) Μια µητρική οντότητα συντάσσει ενοποιηµένες χρηµατοοι-
κονοµικές καταστάσεις για την ίδια και κάθε άλλη οντότητα, εάν
για την εν λόγω µητρική οντότητα ισχύει οποιοδήποτε από τα πα-
ρακάτω α’ έως στ’:

α) Έχει την πλειοψηφία των δικαιωµάτων ψήφου των µετόχων,
εταίρων ή µελών της άλλης οντότητας (θυγατρική οντότητα).

β) Έχει το δικαίωµα να διορίζει ή να παύει την πλειοψηφία των
µελών του διοικητικού, διαχειριστικού ή εποπτικού οργάνου της
άλλης οντότητας (θυγατρική οντότητα) και είναι ταυτόχρονα µέ-
τοχος, εταίρος ή µέλος αυτής της οντότητας.

γ) Έχει το δικαίωµα να ασκεί κυριαρχική επιρροή στην άλλη
οντότητα (θυγατρική οντότητα), της οποίας είναι µέτοχος, εταί-
ρος ή µέλος, είτε βάσει σύµβασης που έχει συνάψει µε την ον-
τότητα αυτή είτε βάσει πρόβλεψης του ιδρυτικού εγγράφου ή
του καταστατικού της.

δ) Είναι µέτοχος, εταίρος ή µέλος της άλλης οντότητας και
είτε:

δ1) ελέγχει από µόνη της, δυνάµει συµφωνίας που έχει συνά-
ψει µε άλλους µετόχους, εταίρους ή µέλη της οντότητας αυτής
(θυγατρική οντότητα), την πλειοψηφία των δικαιωµάτων ψήφου
των µετόχων, εταίρων ή µελών της είτε

δ2) ισχύουν αθροιστικά οι κατωτέρω προυποθέσεις:
δ2.1) Η πλειοψηφία των µελών των διοικητικών, διαχειριστικών

ή εποπτικών οργάνων της οντότητας αυτής (θυγατρικής οντότη-
τας) που είχαν τη διοίκηση κατά τη διάρκεια της τρέχουσας πε-
ριόδου, καθώς και κατά την προηγούµενη περίοδο και µέχρι την
κατάρτιση των ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµικών καταστά-
σεων, έχει διοριστεί µόνο ως αποτέλεσµα της άσκησης των δι-
καιωµάτων ψήφου αυτής.

δ2.2) Τα δικαιώµατα ψήφου που κατέχονται από τη µητρική
οντότητα αντιπροσωπεύουν τουλάχιστον το 20% των συνολικών
δικαιωµάτων ψήφου στη θυγατρική οντότητα.

δ2.3) Κανένα τρίτο µέρος δεν έχει τα δικαιώµατα που αναφέ-
ρονται στα σηµεία α’, β’ ή γ’ της παρούσας παραγράφου, ανα-
φορικά µε αυτή την οντότητα (θυγατρική οντότητα).

ε) Έχει την εξουσία να ασκεί ή πράγµατι ασκεί κυριαρχική
επιρροή ή έλεγχο στην άλλη οντότητα (θυγατρική οντότητα).

3) Για την εφαρµογή των στοιχείων α’, β’ και δ’ της παραγρά-
φου 2 αυτού του άρθρου, τα δικαιώµατα ψήφου, διορισµού και
παύσης της πλειοψηφίας των µελών του διοικητικού, διαχειριστι-
κού ή εποπτικού οργάνου κάθε θυγατρικής οντότητας, καθώς
επίσης και τα δικαιώµατα κάθε προσώπου που ενεργεί στο όνοµά
του αλλά για λογαριασµό της µητρικής οντότητας ή µιας άλλης
θυγατρικής οντότητας, προστίθενται σε εκείνα της µητρικής ον-
τότητας.

4) Για την εφαρµογή των στοιχείων α’, β’ και δ’ της παραγρά-
φου 2 αυτού του άρθρου, από τα δικαιώµατα της παραγράφου
3 του παρόντος άρθρου, αφαιρούνται τα δικαιώµατα τα οποία:

α) ενσωµατώνονται σε µετοχές που κατέχονται για λογαρια-
σµό ενός προσώπου που δεν είναι ούτε η µητρική οντότητα ούτε
µια θυγατρική οντότητα αυτής της µητρικής, ή

β) ενσωµατώνονται σε µετοχές οι οποίες:
β1) κατέχονται για εγγύηση, εφόσον τα δικαιώµατα αυτά

ασκούνται, σύµφωνα µε τις οδηγίες που έχουν ληφθεί, ή
β2) κατέχονται σε σχέση µε δάνεια που χορηγήθηκαν στα

πλαίσια της συνήθους επιχειρηµατικής δραστηριότητας, εφόσον

τα δικαιώµατα ψήφου ασκούνται προς όφελος του προσώπου
που παρέχει την εγγύηση.

5) Για τους σκοπούς των σηµείων α’ και δ’ της παραγράφου 2,
το σύνολο των δικαιωµάτων ψήφου των µετόχων, εταίρων ή
µελών στην θυγατρική οντότητα, µειώνεται µε τα δικαιώµατα
ψήφου που ενσωµατώνονται στις µετοχές που κατέχονται από
αυτή την ίδια την οντότητα, από µια θυγατρική αυτής της οντό-
τητας ή από ένα πρόσωπο που ενεργεί στο όνοµά του αλλά για
λογαριασµό αυτών των οντοτήτων.

6) Μια µητρική οντότητα και όλες οι θυγατρικές της οντότητες
ενοποιούνται ανεξαρτήτως της έδρας των θυγατρικών οντοτή-
των.

7) Κάθε οντότητα που υπάγεται στην ελληνική νοµοθεσία συν-
τάσσει ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις, εάν αυτή
η οντότητα και µία άλλη(ες) οντότητα(ες) µε την(τις) οποία(ες)
δεν συνδέεται µε τις σχέσεις που ορίζονται στις παραγράφους
2 έως 5 του παρόντος άρθρου, διοικούνται σε ενιαία βάση, σύµ-
φωνα µε:

α) σύµβαση που έχει υπογραφεί µε την άλλη οντότητα, ή
β) προβλέψεις στο ιδρυτικό έγγραφο ή το καταστατικό της

άλλης οντότητας.
8) Οι οντότητες που αναφέρονται στις παραγράφους 6 και 7

και όλες οι θυγατρικές τους οντότητες ενοποιούνται, όταν µία ή
περισσότερες από αυτές τις οντότητες εµπίπτουν στις κατηγο-
ρίες των οντοτήτων που αναφέρονται στις περιπτώσεις α’ ή β’
της παραγράφου 2 του άρθρου 1 του παρόντος νόµου.

9) Η παράγραφος 6 του παρόντος άρθρου και οι παράγραφοι
1, 6 και 7 του άρθρου 33 και τα άρθρα 34 έως 36 εφαρµόζονται
στις ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις που αναφέ-
ρονται στην παράγραφο 7 του παρόντος άρθρου, µε την επιφύ-
λαξη των κατωτέρω αναφεροµένων:

α) αναφορές σε µητρικές οντότητες εκλαµβάνονται ως ανα-
φερόµενες σε όλες τις οντότητες που αναφέρονται στην παρά-
γραφο 7 του παρόντος άρθρου, και

β) µε την επιφύλαξη της παραγράφου 4 του άρθρου 34, τα διά-
φορα κονδύλια καθαρής θέσης που περιλαµβάνονται στις ενο-
ποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις είναι τα συνολικά
ποσά των αντίστοιχων κονδυλίων που αναλογούν σε καθεµία ον-
τότητα που αναφέρεται στην παράγραφο 7 του παρόντος άρ-
θρου.

Άρθρο 33
Κατηγορίες οντοτήτων που απαλλάσσονται

από ενοποίηση

1) Οι µικροί και οι µεσαίοι όµιλοι απαλλάσσονται από την υπο-
χρέωση σύνταξης ενοποιηµένων χρηµατοοιοκονοµικών καταστά-
σεων, εκτός και εάν κάποια από τις οντότητες του οµίλου είναι
δηµοσίου συµφέροντος.

2) Μια µητρική οντότητα απαλάσσεται από την υποχρέωση
σύνταξης ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων, εάν
αυτή η µητρική οντότητα (απαλλασσόµενη οντότητα) είναι επί-
σης θυγατρική οντότητα µιας άλλης οντότητας η οποία υπόκειται
στο δίκαιο ενός κράτους-µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, και:

α) η µητρική οντότητα της απαλασσόµενης οντότητας κατέχει
όλες τις µετοχές της απαλασσόµενης οντότητας. Οι µετοχές
στην απαλασσόµενη οντότητα που κατέχονται από µέλη των δι-
οικητικών, διαχειριστικών ή εποπτικών οργάνων βάσει νοµικής
δέσµευσης ή δέσµευσης στο ιδρυτικό έγγραφό της ή στο κατα-
στατικό της, δεν λαµβάνονται υπόψη για το σκοπό της απαλλα-
γής, ή

β) η µητρική οντότητα της απαλασσόµενης οντότητας, κατέχει
το 90% ή περισσότερο των µετοχών της απαλασσόµενης και οι
υπόλοιποι µέτοχοι ή µέλη αυτής έχουν εγκρίνει την απαλλαγή.

3) Η απαλλαγή που αναφέρεται στην παράγραφο 2 πρέπει να
πληροί όλες τις κατωτέρω προυποθέσεις:

α) Η απαλλασσόµενη οντότητα και, µε την επιφύλαξη της πα-
ραγράφου 6 του παρόντος άρθρου, όλες οι θυγατρικές της ον-
τότητες ενοποιούνται στις χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις
ενός µεγαλύτερου συνόλου οντοτήτων, η µητρική οντότητα του
οποίου διέπεται από το δίκαιο κράτους-µέλους.
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β) Οι ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις που ανα-
φέρονται στην περίπτωση α’ της παρούσας παραγράφου του µε-
γαλύτερου συνόλου οντοτήτων συντάσσσονται από την µητρική
οντότητα αυτού του συνόλου, σύµφωνα µε το δίκαιο του κρά-
τους-µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης που διέπει αυτή τη µη-
τρική οντότητα, σύµφωνα µε την Οδηγία 2013/34/EΕ, ή τα
Δ.Π.Χ.Α. που έχουν υιοθετηθεί βάσει του Κανονισµού 1606/2002
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

γ) Αναφορικά µε την απαλλασσόµενη οντότητα, τα κατωτέρω
στοιχεία δηµοσιεύονται µε τον τρόπο που απαιτείται από το δί-
καιο της χώρας µέλους στο οποίο υπόκειται η εν λόγω οντότητα,
σύµφωνα µε το άρθρο 30 της Οδηγίας 2013/34/ΕΕ:

γ1) Οι ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις που
αναφέρονται στην περίπτωση α’ της παρούσας παραγράφου.

γ2) Η έκθεση ελέγχου.
δ) Οι σηµειώσεις των ετησίων χρηµατοοικονοµικών κατάστα-

σεων της απαλλασσόµενης οντότητας γνωστοποιούν τα κατω-
τέρω:

δ1) την επωνυµία και την έδρα της µητρικής οντότητας που
συντάσει τις ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις που
αναφέρονται στην περίπτωση α’ της παρούσας παραγράφου, και

δ2) την απαλλαγή από την υποχρέωση σύνταξης ενοποιηµέ-
νων χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων.

4) Μια µητρική οντότητα απαλλάσσεται από την υποχρέωση
σύνταξης ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων, εάν
η εν λόγω µητρική οντότητα (απαλασσόµενη οντότητα) είναι θυ-
γατρική µιας άλλης µητρικής οντότητας η οποία δεν διέπεται από
το δίκαιο ενός κράτους-µέλους, αν πληρούνται όλες οι κατωτέρω
προυποθέσεις:

α) Η απαλλασσόµενη οντότητα και, µε την επιφύλαξη της πα-
ραγράφου 6, όλες οι θυγατρικές της οντότητες ενοποιούνται
στις χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις ενός µεγαλύτερου συνό-
λου οντοτήτων.

β) Οι ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις που ανα-
φέρονται στην περίπτωση α’ της παρούσας παραγράφου, συν-
τάσσονται:

β1) σύµφωνα µε την Οδηγία 2013/34/EΕ ή
β2) σύµφωνα µε τα Δ.Π.Χ.Α. ή
β3) µε τρόπο ισοδύναµο των ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµι-

κών καταστάσεων που συντάσσονται βάσει της Οδηγίας
2013/34/ΕΕ ή

β4) µε τρόπο ισοδύναµο των Δ.Π.Χ.Α., όπως αυτός καθορίζε-
ται, σύµφωνα µε τον Κανονισµό της Επιτροπής της Ευρωπαϊκής
Ένωσης 1569/2007 της 21ης Δεκεµβρίου 2007 που καθιερώνει
το µηχανισµό για τον προσδιορισµό της ισοδυναµίας των λογι-
στικών προτύπων που εφαρµόζονται από τρίτες χώρες που εκ-
δίδουν τίτλους βάσει των Οδηγιών 2003/71/EΚ και 2004/109/EΚ
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου.

γ) Οι ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις που ανα-
φέρονται στην περίπτωση α’ ανωτέρω, έχουν ελεγχθεί από έναν
ή περισσότερους νόµιµους ελεγκτές ή ελεγκτικές εταιρείες
(ελεγκτικά γραφεία), που έχουν αδειοδοτηθεί για να διενεργούν
ελέγχους χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων, βάσει της εθνικής
νοµοθεσίας η οποία διέπει την οντότητα που συντάσσει αυτές
τις καταστάσεις.

δ) Οι περιπτώσεις γ’ και δ’ της παραγράφου 3 πρέπει να εφαρ-
µόζονται.

5) Η απαλλαγή της προηγούµενης παραγράφου 4 δεν παρέ-
χεται αν η προς απαλλαγή οντότητα είναι οντότητα δηµοσίου
συµφέροντος που εµπίπτει στην περίπτωση α’ του ορισµού των
οντοτήτων δηµοσίου συµφέροντος του παραρτήµατος Α’.

6) Μια οντότητα, περιλαµβανοµένης µιας οντότητας δηµοσίου
συµφέροντος, δεν απαιτείται να περιλαµβάνεται στις ενοποιηµέ-
νες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις, όταν πληρείται µία τουλά-
χιστον από τις κατωτέρω προϋποθέσεις:

α) σε εξαιρετικά σπάνιες περιπτώσεις που οι αναγκαίες πλη-
ροφορίες για την κατάρτιση των ενοποιηµένων χρηµατοοικονο-
µικών καταστάσεων, σύµφωνα µε τον παρόντα νόµο δεν
µπορούν να αποκτηθούν χωρίς δυσανάλογα έξοδα ή υπερβολική
καθυστέρηση ή

β) οι µετοχές αυτής της οντότητας κατέχονται αποκλειστικά

µε σκοπό την µεταγενέστερη διάθεσή τους, ή
γ) αυστηροί µακροπρόθεσµοι περιορισµοί παρεµποδίζουν ου-

σιωδώς:
γ1) τη µητρική οντότητα να ασκεί τα δικαιώµατά της στα περι-

ουσιακά στοιχεία ή στη διοίκηση αυτής της οντότητας ή
γ2) την άσκηση της ενοποιηµένης διοίκησης αυτής της οντό-

τητας όταν εµπίπτει σε µια από τις σχέσεις που καθορίζονται στο
άρθρο 32 παράγραφος 7.

7) Κάθε µητρική οντότητα, περιλαµβανοµένης µιας οντότητας
δηµοσίου συµφέροντος, απαλλάσσεται από την υποχρέωση που
επιβάλεται από το άρθρο 32, εάν:

α) έχει µόνο θυγατρικές οντότητες που δεν είναι σηµαντικές,
τόσο ατοµικά όσο και συνολικά, ή / και

β) όλες οι θυγατρικές της οντότητες µπορούν να εξαιρεθούν
από την ενοποίηση βάσει της παραγράφου 6 του παρόντος άρ-
θρου.

Άρθρο 34
Κανόνες κατάρτισης ενοποιηµένων
χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων

1. Οι ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις καταρτί-
ζονται, σύµφωνα µε τα υποδείγµατα Β.7 έως και Β.10 του Πα-
ραρτήµατος Β’ του παρόντος νόµου.

2. Τα άρθρα 16 έως 29 του παρόντος νόµου εφαρµόζονται
αναφορικά µε τις ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστά-
σεις, λαµβάνοντας υπόψη τις ουσιώδεις προσαρµογές που προ-
κύπτουν από τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά των ενοποιηµένων
χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων σε σύγκριση µε τις ετήσιες
χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις.

3. Τα περιουσιακά στοιχεία και οι υποχρεώσεις των οντοτήτων
που περιλαµβάνονται στην ενοποίηση ενσωµατώνονται στο σύ-
νολό τους στον ενοποιηµένο ισολογισµό.

4. Οι λογιστικές αξίες των µετοχών στο κεφάλαιο των οντοτή-
των που περιλαµβάνονται στην ενοποίηση συµψηφίζονται έναντι
της αναλογίας που αντιπροσωπεύουν στην καθαρή θέση εκείνων
των οντοτήτων, ως εξής:

α) Εκτός της περίπτωσης µετοχών στο κεφάλαιο της µητρικής
οντότητας που κατέχονται είτε από την ίδια την οντότητα είτε
από άλλη οντότητα που περιλαµβάνεται στην ενοποίηση, οι
οποίες αντιµετωπίζονται ως ίδιες µετοχές, σύµφωνα µε τον πα-
ρόντα νόµο, ο εν λόγω συµψηφισµός γίνεται µε βάση τις λογι-
στικές αξίες που υπάρχουν κατά την ηµεροµηνία που εκείνες οι
οντότητες περιελήφθησαν στην ενοποίηση για πρώτη φορά. Οι
διαφορές που προκύπτουν από τον συµψηφισµό κατανέµονται,
στο βαθµό που είναι δυνατόν, σε εκείνα τα στοιχεία του ενοποι-
ηµένου ισολογισµού, των οποίων οι εύλογες αξίες είναι µεγαλύ-
τερες ή µικρότερες από τις λογιστικές αξίες τους.

β) Η διαφορά που αποµένει µετά την εφαρµογή της περίπτω-
σης α’ αφορά υπεραξία και αντιµετωπίζεται λογιστικά ως εξής:

β1) Η θετική διαφορά εµφανίζεται στον ενοποιηµένο ισολογι-
σµό ως περιουσιακό στοιχείο µε τον τίτλο «Yπεραξία» και αντι-
µετωπίζεται, κατά περίπτωση, βάσει των παραγράφων 3(α)(6) ή
3(α)(7) του άρθρου 18.

β2) Η αρνητική διαφορά υποδηλώνει αγορά σε τιµή ευκαιρίας
και µεταφέρεται άµεσα στα αποτελέσµατα των ενοποιηµένων
χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων ως κέρδος.

γ) Όταν η µητρική και η θυγατρική ελέγχονται τελικά από το
ίδιο µέρος τόσο πριν όσο και µετά την ενοποίηση, και εφόσον ο
έλεγχος δεν είναι προσωρινός, δεν εφαρµόζονται οι προβλέψεις
του δεύτερου εδαφίου της περίπτωσης α’ και η περίπτωση β’ της
παρούσας παραγράφου. Στην περίπτωση αυτή η λογιστική αξία
της κατεχόµενης από τη µητρική επένδυσης συµψηφίζεται µε την
αξία που αντιστοιχεί στο ποσοστό των ιδίων κεφαλαίων της θυ-
γατρικής που κατέχει η µητρική και τυχόν διαφορές καταχωρούν-
ται στα αποτελέσµατα εις νέον του ενοποιηµένου ισολογισµού.

5. Όταν µετοχές θυγατρικών οντοτήτων που περιλαµβάνονται
στην ενοποίηση κατέχονται από πρόσωπα, άλλα εκτός του οµί-
λου, το ποσό που αποδίδεται σε αυτές τις µετοχές εµφανίζεται
ξεχωριστά στην καθαρή θέση του ενοποιηµένου ισολογισµού ως
«δικαιώµατα που δεν ασκούν έλεγχο».
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6. Τα έσοδα, κέρδη, έξοδα και ζηµίες των οντοτήτων που πε-
ριλαµβάνονται στην ενοποίηση ενσωµατώνονται πλήρως στην
ενοποιηµένη κατάσταση αποτελεσµάτων.

7. Το ποσό του κέρδους ή ζηµίας που αποδίδεται στις µετοχές
που αναφέρονται στην παράγραφο 5 του παρόντος άρθρου εµ-
φανίζεται ξεχωριστά στην ενοποιηµένη κατάσταση αποτελεσµά-
των, ως κέρδος ή ζηµία που αποδίδεται στα δικαιώµατα που δεν
ασκούν έλεγχο.

8. Οι ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις εµφανί-
ζουν τα περιουσιακά στοιχεία, τις υποχρεώσεις, τις χρηµατοοι-
κονοµικές θέσεις, τα κέρδη ή τις ζηµίες των οντοτήτων που
περιλαµβάνονται στην ενοποίηση, ως να ήταν µια οντότητα. Ιδι-
αίτερα, τα κατωτέρω απαλείφονται από τις ενοποιηµένες χρηµα-
τοοικονοµικές καταστάσεις:

α) Υποχρεώσεις και απαιτήσεις µεταξύ των οντοτήτων.
β) Έσοδα, κέρδη, έξοδα και ζηµίες που σχετίζονται µε συναλ-

λαγές µεταξύ των οντοτήτων.
γ) Κέρδη και ζηµίες που προκύπτουν από συναλλαγές µεταξύ

των οντοτήτων, όταν περιλαµβάνονται στις λογιστικές αξίες των
περιουσιακών στοιχείων.

9. Οι ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις συντάσ-
σονται κατά την ίδια ηµεροµηνία µε τις ετήσιες χρηµατοοικονο-
µικές καταστάσεις της µητρικής οντότητας.

10. Τα περιουσιακά στοιχεία και οι υποχρεώσεις που περιλαµ-
βάνονται στην ενοποίηση επιµετρώνται µε τις ίδιες µεθόδους και,
σύµφωνα µε τα άρθρα 16 έως 29 του παρόντος νόµου.

11. Όταν τα περιουσιακά στοιχεία και οι υποχρεώσεις που πε-
ριλαµβάνονται στις ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστά-
σεις έχουν επιµετρηθεί, από οντότητες που περιλαµβάνονται
στην ενοποίηση, µε τη χρήση διαφορετικών λογιστικών πολιτικών
από αυτές που χρησιµοποιούνται για σκοπούς της ενοποίησης,
τα εν λόγω περιουσιακά στοιχεία και οι υποχρεώσεις επαναµε-
τρούνται, σύµφωνα µε τις µεθόδους που χρησιµοποιούνται στην
ενοποίηση. Παρέκκλιση από αυτή την απαίτηση επιτρέπεται σε
εξαιρετικές περιπτώσεις. Κάθε τέτοια παρέκκλιση γνωστοποιεί-
ται και δικαιολογείται στις σηµειώσεις των χρηµατοοικονοµικών
καταστάσεων.

12. Αναβαλλόµενοι φόροι αναγνωρίζονται στις ενοποιηµένες
χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο
άρθρο 23. Κατ’ εξαίρεση δεν επιτρέπεται συµψηφισµός στον ισο-
λογισµό αναβαλλόµενων φορολογικών απαιτήσεων µε αναβαλ-
λόµενες φορολογικές υποχρεώσεις, όταν τα σχετικά ποσά
προέρχονται από οντότητες που λειτουργούν σε διαφορετικές
φορολογικές δικαιοδοσίες.

13. Οι κοινές δραστηριότητες ενοποιούνται µε τη χρήση της
µεθόδου της αναλογικής ενοποίησης. Οι παράγραφοι 6 και 7 του
άρθρου 33 και το παρόν άρθρο εφαρµόζονται κατ’ αναλογία
στην αναλογική ενοποίηση.

14. Όταν η θυγατρική µιας µητρικής οντότητας καταρτίζει τις
χρηµατοοικονοµικές της καταστάσεις σε ένα νόµισµα άλλο από
το νόµισµα στο οποίο καταρτίζονται οι χρηµατοοικονοµικές κα-
ταστάσεις της µητρικής οντότητας, τα στοιχεία των χρηµατοοι-
κονοµικών καταστάσεων της θυγατρικής µετατρέπονται στο
νόµισµα στο οποίο καταρτίζονται οι χρηµατοοικονοµικές κατα-
στάσεις της µητρικής οντότητας ως εξής:

α) Τα στοιχεία της κατάστασης αποτελεσµάτων µετατρέπονται
µε τη µέση ισοτιµία της περιόδου αναφοράς.

β) Τα περιουσιακά στοιχεία και οι υποχρεώσεις µετατρέπονται
µε τη συναλλαγµατική ισοτιµία κλεισίµατος της ηµεροµηνίας του
ισολογισµού.

γ) Τα στοιχεία της καθαρής θέσης µετατρέπονται µε τη συναλ-
λαγµατική ισοτιµία της ηµεροµηνίας κατά την οποία εισφέρθηκαν
ή σχηµατίσθηκαν.

δ) Οι συναλλαγµατικές διαφορές που προκύπτουν από τις πα-
ραπάνω µετατροπές υπό α’, β’ και γ’ αναγνωρίζονται κατευθείαν
ως στοιχείο (διαφορά) στην καθαρή θέση. Το στοιχείο αυτό της
καθαρής θέσης µεταφέρεται στην ενοποιηµένη κατάσταση απο-
τελεσµάτων κατά την εκποίηση της θυγατρικής.

Άρθρο 35
Μέθοδος της καθαρής θέσης

για συγγενείς και κοινοπραξίες

1. Όταν µια οντότητα που περιλαµβάνεται στην ενοποίηση έχει
µια συµµετοχή σε συγγενή ή κοινοπραξία, αυτή η συµµετοχή εµ-
φανίζεται στον ενοποιηµένο ισολογισµό σε ιδιαίτερο κονδύλι µε
τον τίτλο «συµµετοχή σε συγγενή ή και κοινοπραξία», βάσει της
µεθόδου της καθαρής θέσης.

2. Με τη µέθοδο της καθαρής θέσης, µια συγγενής ή κοινο-
πραξία αναγνωρίζεται κατά την απόκτησή της στο κόστος κτή-
σης.

3. Το ποσό που αντιστοιχεί στην αναλογία της καθαρής θέσης
της συγγενούς ή της κοινοπραξίας, που προκύπτει από την
εφαρµογή των παραγράφων 1 και 2 αυτού του άρθρου, αυξάνε-
ται ή µειώνεται µε το ποσό της µεταβολής της καθαρής θέσης
της κατά τη διάρκεια της περιόδου που αντιστοιχεί στα συµµε-
τοχικά δικαιώµατα της οντότητας (επενδυτής) και µειώνεται µε
το ποσό των εισπραττόµενων µερισµάτων που αναλογούν σε
αυτά τα συµµετοχικά δικαιώµατα.

4. Στο βαθµό που η θετική διαφορά µεταξύ του κόστους κτή-
σης και της αναλογίας της καθαρής θέσης που αποκτήθηκε δεν
µπορεί να συσχετισθεί µε κάποια κατηγορία περιουσιακών στοι-
χείων ή υποχρεώσεων, αντιµετωπίζεται ως «υπεραξία», σύµφωνα
µε την παράγραφο 3(α)(6) ή 3(α)(7), κατά περίπτωση, του άρ-
θρου 18.

5. Η αναλογία των αποτελεσµάτων των συγγενών ή των κοινο-
πραξιών που αποδίδεται στα συµµετοχικά δικαιώµατα της οντό-
τητας εµφανίζεται στα ενοποιηµένα αποτελέσµατα ως ξεχωριστό
κονδύλι µε τον τίτλο «αποτέλεσµα από συγγενείς και κοινοπρα-
ξίες».

6. Οι απαλοιφές που αναφέρονται στο άρθρο 34 παράγραφος
8 γίνονται στο βαθµό που τα γεγονότα είναι γνωστά ή µπορούν
να επιβεβαιωθούν.

7. Όταν µια συγγενής ή κοινοπραξία συντάσσει ενοποιηµένες
χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις, οι παράγραφοι 1 έως 6 του
παρόντος άρθρου εφαρµόζονται στην καθαρή θέση που εµφα-
νίζεται σε αυτές τις ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστά-
σεις.

8. Αυτό το άρθρο δεν απαιτείται να εφαρµόζεται όταν η αξία
των συµµετοχικών δικαιωµάτων στο κεφάλαιο συγγενούς ή κοι-
νοπραξίας δεν είναι σηµαντική.

9. Οι προβλέψεις της παραγράφου 14 του άρθρου 34 εφαρ-
µόζονται στη µετατροπή των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων
συγγενών ή κοινοπραξιών που έχουν συνταχθεί σε νόµισµα άλλο
από το νόµισµα στο οποίο έχουν συνταχθεί οι χρηµατοοικονοµι-
κές καταστάσεις της επενδύτριας οντότητας.

Άρθρο 36
Σηµειώσεις των ενοποιηµένων

χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων

1. Οι σηµειώσεις των ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµικών κα-
ταστάσεων περιλαµβάνουν όλες τις πληροφορίες, συµπεριλαµ-
βανοµένων των πληροφοριών που προβλέπονται από το άρθρο
29, µε τρόπο που διευκολύνει την αξιολόγηση της χρηµατοοικο-
νοµικής θέσης των οντοτήτων που περιλαµβάνονται στην ενοποί-
ηση ως σύνολο, και λαµβάνοντας υπόψη τις ουσιώδεις
προσαρµογές που προκύπτουν από τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά
των ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων σε σύγ-
κριση µε τις ετήσιες. Ιδιαίτερα:

α) Κατά τη γνωστοποίηση των συναλλαγών µε τα συνδεδεµένα
µέρη, οι συναλλαγές µεταξύ τέτοιων µερών που περιλαµβάνον-
ται στην ενοποίηση και έχουν απαλειφθεί, παραλείπονται.

β) Κατά τη γνωστοποίηση του µέσου αριθµού των εργαζοµέ-
νων που απασχολήθηκαν στη διάρκεια της περιόδου, γίνεται ξε-
χωριστή γνωστοποίηση για το µέσο αριθµό των εργαζοµένων
που απασχολήθηκαν σε από κοινού ελεγχόµενες δραστηριότη-
τες.

γ) Κατά τη γνωστοποίηση των ποσών των αποζηµιώσεων, των
προκαταβολών και των πιστώσεων που δόθηκαν σε µέλη των δι-
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οικητικών, διαχειριστικών και εποπτικών συµβουλίων, γνωστοποι-
ούνται µόνο τα ποσά που δόθηκαν σε µέλη αυτών των συµβου-
λίων της µητρικής οντότητας, από την ίδια και τις θυγατρικές της.

2. Οι σηµειώσεις των ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµικών κα-
ταστάσεων, εκτός των πληροφοριών που απαιτούνται από την
παράγραφο 1, περιλαµβάνουν:

α) Αναφορικά µε τις οντότητες που περιλαµβάνονται στην ενο-
ποίηση:

α.1) Τις επωνυµίες και την έδρα των οντοτήτων.
α.2) Την κατεχόµενη αναλογία στο κεφάλαιο αυτών των οντο-

τήτων από άλλες οντότητες που περιλαµβάνονται στην ενοποί-
ηση εκτός της µητρικής οντότητας ή από πρόσωπα που
ενεργούν στο όνοµά τους αλλά για λογαριασµό των εν λόγω ον-
τοτήτων, και

α.3) Πληροφορίες αναφορικά µε το ποιές από τις προϋποθέ-
σεις των παραγράφων 2 και 7 του άρθρου 32, µετά την εφαρ-
µογή των παραγράφων 3, 4 και 5 του άρθρου 32, αποτέλεσε τη
βάση µε την οποία έγινε η ενοποίηση. Πάντως, αυτή η γνωστο-
ποίηση µπορεί να παραλείπεται όταν η ενοποίηση έχει γίνει µε
βάση την παράγραφο 2α του άρθρου 32 και όταν η αναλογία στο
κεφάλαιο και στα δικαιώµατα ψήφου είναι η ίδια.

α.4) Οι πληροφορίες των περιπτώσεων α1 έως α3 ανωτέρω
παρέχονται και σε σχέση µε τις οντότητες που απαλλάσσονται
από την ενοποίηση για λόγους µη σηµαντικότητας, σύµφωνα µε
την παράγραφο 5 του άρθρου 17 και την παράγραφο 7 του άρ-
θρου 33. Παρέχεται επίσης επεξήγηση για την απαλλαγή των ον-
τοτήτων που αναφέρονται στην παράγραφο 7 του άρθρου 33.

β) Τις επωνυµίες και την έδρα των συγγενών οντοτήτων που
περιλαµβάνονται στην ενοποίηση και την αναλογία του κεφα-
λαίου τους που κατέχεται από οντότητες που περιλαµβάνονται
στην ενοποίηση, όπως ορίζεται στην παράγραφο 1 του άρθρου
35 ή από πρόσωπα που ενεργούν στο όνοµά τους αλλά για λο-
γαριασµό αυτών των οντοτήτων.

γ) Τις επωνυµίες και τα µητρώα εγγραφής των κοινοπραξιών
και των από κοινού ελεγχόµενων δραστηριοτήτων, τους παρά-
γοντες επί των οποίων βασίζεται η κοινή διοίκηση (έλεγχος) επί
αυτών και την αναλογία του κεφαλαίου τους που κατέχεται από
οντότητες που περιλαµβάνονται στην ενοποίηση ή από πρόσωπα
που ενεργούν στο όνοµά τους αλλά για λογαριασµό αυτών των
οντοτήτων.

δ) Αναφορικά µε κάθε οντότητα, εκτός αυτών που αναφέρον-
ται στις περιπτώσεις α’, β’ και γ’ της παρούσας παραγράφου,
στην οποία οι οντότητες που περιλαµβάνονται στην ενοποίηση,
είτε οι ίδιες είτε µέσω προσώπων που ενεργούν στο όνοµά τους
αλλά για λογαριασµό αυτών των οντοτήτων, έχουν συµµετοχικά
δικαιώµατα:

δ.1) Τις επωνυµίες και την έδρα αυτών των οντοτήτων.
δ.2) Την αναλογία του κατεχόµενου κεφαλαίου.
δ.3) Το ποσό της καθαρής θέσης και των αποτελεσµάτων για

την πιο πρόσφατη περίοδο της υπό αναφορά οντότητας για την
οποία έχουν εγκριθεί χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις.

ε) Οι πληροφορίες που αφορούν την καθαρή θέση και τα απο-
τελέσµατα της περίπτωσης δ’ µπορούν να παραλείπονται όταν
η υπό αναφορά οντότητα δεν δηµοσιεύει τις χρηµατοοικονοµικές
καταστάσεις της.

3. Οι µέθοδοι που χρησιµοποιήθηκαν για τον υπολογισµό του
ποσού της υπεραξίας και κάθε σηµαντική µεταβολή της σε σχέση
µε την προηγούµενη περίοδο επεξηγούνται στις σηµειώσεις των
χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων.

4. Όταν εφαρµόζεται η µέθοδος της καθαρής θέσης σε µια
συγγενή ή κοινοπραξία, η οντότητα γνωστοποιεί τη διαφορά µε-
ταξύ του κόστους κτήσης της επένδυσης και της λογιστικής
αξίας της αναλογίας της καθαρής θέσης που αποκτήθηκε, κατά
την ηµεροµηνία απόκτησης. Η γνωστοποίηση αυτή απαιτείται
µόνο στην περίοδο που έγινε η απόκτηση.

5. Όταν τα περιουσιακά στοιχεία ή οι υποχρεώσεις µιας συγ-
γενούς ή κοινοπραξίας έχουν επιµετρηθεί στις ατοµικές τους
χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις µε µεθόδους άλλες από αυτές
που χρησιµοποιήθηκαν για ενοποίηση, σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 10 του άρθρου 34, τα εν λόγω στοιχεία για τον υπολογι-
σµό της διαφοράς της παραγράφου 4 του παρόντος άρθρου

µπορούν να επαναµετρώνται, σύµφωνα µε τις µεθόδους που
χρησιµοποιούνται για ενοποίηση. Εάν τέτοια επαναµέτρηση δεν
έχει πραγµατοποιηθεί, γνωστοποιείται το γεγονός αυτό.

6. Αν η σύνθεση των οντοτήτων που περιλαµβάνονται στην
ενοποίηση έχει µεταβληθεί σηµαντικά κατά τη διάρκεια µιας πε-
ριόδου, οι ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις περι-
λαµβάνουν πληροφορίες που καθιστούν δυνατή τη σύγκριση των
διαδοχικών ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων.

7. Όταν εφαρµόζεται η περίπτωση γ’ της παραγράφου 4 του
άρθρου 34, γνωστοποιούνται οι µεταβολές που προκύπτουν στα
αποτελέσµατα εις νέον, καθώς και η επωνυµία και η έδρα των
θυγατρικών.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 8
ΠΡΩΤΗ ΕΦΑΡΜΟΓΗ ΚΑΙ ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕIΣ

Άρθρο 37
Πρώτη εφαρµογή

1.  Ο παρών νόµος τίθεται σε ισχύ, όπως ορίζεται στο άρθρο
44.

2. Η πρώτη εφαρµογή των κανόνων επιµέτρησης και σύνταξης
χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων των κεφαλαίων 4 έως 7 αντι-
µετωπίζεται ως αλλαγή λογιστικών πολιτικών, σύµφωνα µε το
άρθρο 28 του παρόντος νόµου.

3. Όταν η αναδροµική προσαρµογή ορισµένων ή όλων των
στοιχείων των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων είναι πρακτικά
δυσχερής ή όταν το απαιτούµενο κόστος είναι σηµαντικό, στην
αρχή της περιόδου της πρώτης εφαρµογής η οντότητα δύναται:

α) Στην περίπτωση που υιοθετείται το ιστορικό κόστος ως
βάση επιµέτρησης ενός στοιχείου εφεξής:

α.1) να θεωρήσει τις λογιστικές αξίες των στοιχείων του ισο-
λογισµού του τέλους της προηγούµενης περιόδου ως το τεκ-
µαρτό κόστος αυτού του στοιχείου για την εφαρµογή του
παρόντος νόµου, ή

α.2) να επιµετρήσει αυτό το στοιχείο στην εύλογη αξία του,
σύµφωνα µε το άρθρο 24. Σε αυτή την περίπτωση, η εύλογη αξία
που χρησιµοποιήθηκε θεωρείται ως το τεκµαρτό κόστος του
στοιχείου αυτού για την εφαρµογή του παρόντος νόµου εφεξής.
Η επιλογή του παρόντος εδαφίου παρέχεται µόνο για ιδιοχρησι-
µοποιούµενα και επενδυτικά ακίνητα.

α.3) Κάθε διαφορά που προκύπτει από την εφαρµογή του προ-
ηγούµενου σηµείου υπό α2 αναγνωρίζεται στα κέρδη εις νέον
στην καθαρή θέση.

β) Στην περίπτωση που υιοθετείται η εύλογη αξία ως βάση επι-
µέτρησης εφεξής, σύµφωνα µε το άρθρο 24, η οντότητα επιµε-
τρά τα σχετικά στοιχεία του ισολογισµού στην εύλογη αξία. Κάθε
προκύπτουσα διαφορά αναγνωρίζεται είτε κατευθείαν στα κέρδη
εις νέον της καθαρής θέσης είτε ως διαφορά εύλογης αξίας στην
καθαρή θέση, σύµφωνα µε το άρθρο 24.

γ) Οι πολύ µικρές οντότητες της παραγράφου 2α, 2β και 2γ
του άρθρου 1 δεν έχουν την επιλογή της περίπτωσης α2 της πα-
ραγράφου 3 του παρόντος άρθρου.

4. Η αναδροµική προσαρµογή των χρηµατοοικονοµικών κατα-
στάσεων µπορεί να µην είναι πρακτικά ευχερής ή να απαιτεί ση-
µαντικό κόστος, όταν:

α) Η αρχική αναγνώριση στοιχείων του ισολογισµού έχει λάβει
χώρα σε µακρινή περίοδο στο παρελθόν, ή

β) η εύλογη αξία στοιχείων του ισολογισµού δεν είναι διαθέ-
σιµη για τα χρονικά σηµεία, όπως απαιτείται για την αναδροµική
εφαρµογή της επιµέτρησης στην εύλογη αξία.

5. Κονδύλια του ισολογισµού που δεν πληρούν τα κριτήρια
αναγνώρισης του παρόντος νόµου, αλλά αναγνωρίζονταν µε το
προηγούµενο λογιστικό πλαίσιο, δύναται να συνεχίσουν να εµ-
φανίζονται στον ισολογισµό µετά την 31η Δεκεµβρίου 2014 και
µέχρι την ολοσχερή απόσβεσή τους, βάσει των κείµενων φορο-
λογικών διατάξεων ή την καθ’ οιονδήποτε τρόπο διάθεσή τους.

6. Τα στοιχεία των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων της συγ-
κριτικής περιόδου ταξινοµούνται, σύµφωνα µε τα υποδείγµατα
των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων του Παραρτήµατος Β’
του παρόντος νόµου.
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7. Η µέθοδος µετάβασης στον παρόντα νόµο, καθώς και οι επι-
πτώσεις σε κάθε ένα κονδύλι των χρηµατοοικονοµικών καταστά-
σεων γνωστοποιούνται στις σηµειώσεις των χρηµατοοικονοµικών
καταστάσεων. Ιδιαίτερα γνωστοποιείται ενδεχόµενη χρήση της
παραγράφου 5 του παρόντος άρθρου, καθώς και τα σχετικά
ποσά του ισολογισµού και της κατάστασης αποτελεσµάτων.

8. Οι οντότητες που κατά την πρώτη εφαρµογή του παρόντος
νόµου ή µεταγενέστερα υποχρεούνται ή επιλέγουν να συντάξουν
για πρώτη φορά ισολογισµό, διενεργούν κατά την έναρξη της
περιόδου για την οποία θα συνταχθεί ισολογισµός απογραφή
των περιουσιακών στοιχείων και των υποχρεώσεών τους. Με
βάση αυτή την απογραφή συντάσσεται ο ισολογισµός έναρξης
της οντότητας.

9. Οι πολύ µικρές και οι µικρές οντότητες µπορούν να µην
εφαρµόζουν τις παραγράφους 4, 6 και 7 του παρόντος άρθρου.

10. Οι πολύ µικρές και οι µικρές οντότητες δεν εφαρµόζουν
τις παραγράφους 3(α2) και 3(α3) του παρόντος άρθρου.

11. Για το κονδύλι «Διαφορές Ενοποίησης», σύµφωνα µε το
καταργούµενο άρθρο 103 του κ.ν. 2190/1920, κατά την πρώτη
χρήση εφαρµογής του παρόντος νόµου εφαρµόζονται τα εξής:

α) Για το αναπόσβεστο χρεωστικό υπόλοιπο κατά τις
31.12.2014, που εµφανίζεται στο ενεργητικό του ενοποιηµένου
ισολογισµού, ισχύουν τα προβλεπόµενα από την παράγραφο 3
περιπτώσεις α6 και α7 του άρθρου 18 του παρόντος νόµου.

β) Το χρεωστικό ή πιστωτικό υπόλοιπο που εµφανίζεται ως
στοιχείο της καθαρής θέσης του ενοποιηµένου ισολογισµού
κατά τις 31.12.2014, µεταφέρεται κατ’ ευθείαν στα αποτελέ-
σµατα εις νέον.

Άρθρο 38
Καταργούµενες και τροποποιούµενες διατάξεις

1. Από την 1η Ιανουαρίου 2015 καταργείται η υποπαράγραφος
Ε1 της παραγράφου Ε’ του ν. 4093/2012 (Κώδικας Φορολογικής
Απεικόνισης Συναλλαγών), καθώς και κάθε διάταξη, ερµηνευτική
εγκύκλιος ή Οδηγία έχει εκδοθεί δυνάµει εκείνης της διάταξης ή
του προϊσχύοντος π.δ. 186/1992.

2. Ο ν. 1809/1988 καταργείται από 1η Ιανουαρίου 2015, καθώς
και κάθε διάταξη, ερµηνευτική εγκύκλιος ή Οδηγία έχει εκδοθεί
δυνάµει εκείνου του νόµου. Κατ’ εξαίρεση, παραµένει σε ισχύ το
άρθρο 10 του ν. 1809/1988 για παραβάσεις που διαπράττονται
µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2014.

3. Για περιόδους που αρχίζουν µετά την 31η Δεκεµβρίου 2014,
παύουν εφεξής να ισχύουν:

α) Η παρ. 8δ του άρθρου 16, η παρ. 2 του άρθρου 42, οι πα-
ράγραφοι 1 έως 4, 7 και 8 του άρθρου 42α, τα άρθρα 42β έως
43, οι παράγραφοι 1 και 2 του άρθρου 43α, το άρθρο 43γ, τα
άρθρα 90 έως 107, τα άρθρα 110 έως 130, τα άρθρα 132 έως
134, και τα άρθρα 138 έως 143 του  κ.ν. 2190/1920.

β) Τα άρθρα 20 έως 27 του ν. 2065/1992.
γ) Η περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 23 και τα άρθρα 62

έως 78 (κεφάλαιο 11) του ν.δ. 400/1970.
δ) Η παρ. 2 του άρθρου 22 του κ.ν. 3190/1955.
ε) Τα άρθρα 80, 96 και 97, η παρ. 1 του άρθρου 98, και το

άρθρο 101 του ν. 4072/2012.
στ) Το π.δ. 1123/1980 (Α’ 283) περί εφαρµογής του Ελληνικού

Γενικού Λογιστικού Σχεδίου, µε την επιφύλαξη της παραγράφου
9 του άρθρου 3 του παρόντος νόµου, καθώς και οι σχετικές ρυθ-
µίσεις των άρθρων 47 έως 49 του ν. 1041/1980, για τις υποκείµε-
νες στον παρόντα νόµο οντότητες.

ζ) Το π.δ. 148/1984 περί εφαρµογής του Κλαδικού Λογιστικού
Σχεδίου Ασφαλιστικών Επιχειρήσεων, µε την επιφύλαξη της πα-
ραγράφου 9 του άρθρου 3 του παρόντος νόµου.

η) Το π.δ. 384/1992 περί εφαρµογής Κλαδικού Λογιστικού Σχε-
δίου Τραπεζών, µε την επιφύλαξη της παραγράφου 9 του άρ-
θρου 3 του παρόντος νόµου.

4. Από την 1η Ιανουαρίου 2015 καταργείται κάθε άλλη κανονι-
στική πράξη, εγκύκλιος ή Οδηγία που έχει εκδοθεί δυνάµει των
καταργούµενων διατάξεων της παραγράφου 3 του παρόντος άρ-
θρου, στο βαθµό που είναι σε αντίθεση µε τις ρυθµίσεις του πα-
ρόντος νόµου.

5. Όπου άλλη διάταξη νόµου ή άλλος κανόνας δικαίου παρα-
πέµπει σε διατάξεις του κ.ν. 2190/1920 οι οποίες καταργούνται
δυνάµει του παρόντος άρθρου, µε την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος νόµου η παραποµπή αυτή νοείται ότι αναφέρεται στις αντί-
στοιχες διατάξεις του παρόντος νόµου. Ειδικότερα:

α) Παραποµπή στην παρ. 1 του άρθρου 42α ή στο άρθρο 42γ
του κ.ν. 2190/1920 θεωρείται ότι αναφέρεται στο άρθρο 16 του
παρόντος νόµου.

β) Παραποµπή στην παρ. 5 του άρθρου 42ε του κ.ν. 2190/1920
θεωρείται ότι αναφέρεται στο άρθρο 32 του παρόντος νόµου.

γ) Παραποµπή στην παρ. 5 του άρθρου 103 του  κ.ν. 2190/1920
(παρουσίαση ίδιων µετοχών στον ισολογισµό) θεωρείται ότι ανα-
φέρεται στην παράγραφο 1ε του άρθρου 26 του παρόντος
νόµου.

6. Η παρ. 6 του άρθρου 42α του κ.ν. 2190/1920 τροποποιείται
ως εξής:

«6. Κάθε εταιρεία, η οποία, κατά την ηµεροµηνία κλεισίµατος
του, πρώτου µετά την έναρξη ισχύος αυτού του νόµου ισολογι-
σµού της, δεν υπερβαίνει τα αριθµητικά όρια των δύο από τα πα-
ρακάτω τρία κριτήρια: α) σύνολο ισολογισµού δύο εκατοµµύρια
πεντακόσιες χιλιάδες (2.500.000) ευρώ, β) καθαρός κύκλος ερ-
γασιών πέντε εκατοµµύρια (5.000.000) ευρώ, γ) µέσος όρος προ-
σωπικού που απασχολήθηκε κατά τη διάρκεια της χρήσης 50
άτοµα, και εφόσον δεν εφαρµόζει τα Διεθνή Λογιστικά Πρότυπα
του Κανονισµού 1606/2002 της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δύναται να
µην εκλέγει ελεγκτές από τους νόµιµους ελεγκτές του ν.
3693/2008. Όταν η εταιρεία παύει να υπερβαίνει τα αριθµητικά
όρια της παρούσας παραγράφου για δύο συνεχόµενες χρήσεις,
ενώ τα υπερέβαινε, η ευχέρεια παρέχεται από τη χρήση που έπε-
ται των δύο εν λόγω χρήσεων. Όταν η εταιρεία υπερβαίνει τα
αριθµητικά όρια της παρούσας παραγράφου για δύο συνεχόµε-
νες χρήσεις, ενώ δεν τα υπερέβαινε, η άρση της ευχέρειας ενερ-
γοποιείται από τη χρήση που έπεται των δύο εν λόγω χρήσεων.»

Άρθρο 39
Ρυθµίσεις λοιπών θεµάτων

1. Δεν υπόκεινται στις ρυθµίσεις αυτού του νόµου τα παρα-
κάτω φυσικά πρόσωπα που εµπίπτουν στην παράγραφο 2γ του
άρθρου 1.

α) Οι αγρότες του ειδικού καθεστώτος Φ.Π.Α. του  ν.
2859/2000, βάσει ύψους ακαθάριστων εσόδων τους από την πώ-
ληση αγροτικών προϊόντων παραγωγής τους και την παροχή
αγροτικών υπηρεσιών ή του ποσού των δικαιωµάτων ενιαίας ενί-
σχυσης που λαµβάνουν, ανά φορολογικό έτος. Τα ποσοτικά όρια
της παραγράφου αυτής ορίζονται µε απόφαση του Γενικού
Γραµµατέα Δηµοσίων Εσόδων.

β) Τα φυσικά πρόσωπα, τα οποία, ευκαιριακά και ως παρεπό-
µενη απασχόληση, πωλούν προϊόντα ή παρέχουν υπηρεσίες,
εφόσον οι συναλλαγές αυτές στο σύνολό τους δεν υπερβαίνουν
το ποσό των 10.000 ευρώ ετησίως.

γ) Δηµόσιοι ή ιδιωτικοί υπάλληλοι ή συνταξιούχοι που είναι
συγγραφείς ή εισηγητές εκπαιδευτικών προγραµµάτων και σε-
µιναρίων, εφόσον δεν ασκούν άλλη επιχειρηµατική δραστηριό-
τητα.

2. Όπου από τη νοµοθεσία απαιτείται η υποβολή λογιστικών ή
στατιστικών δεδοµένων η οντότητα οφείλει σε κάθε περίπτωση
να συγκεντρώνει κατάλληλα από το λογιστικό της σύστηµα και
να παρέχει τις πληροφορίες που απαιτούνται.

3. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών συνιστάται διαρ-
κής επιτροπή για την υποστήριξη της εφαρµογής και την αξιο-
λόγηση του παρόντος νόµου. Η επιτροπή επεξεργάζεται
προτάσεις για τη βελτίωση και την άµεση προσαρµογή του πα-
ρόντος νόµου στις εξελίξεις στους ευρωπαϊκούς λογιστικούς κα-
νόνες και στη διεθνή πρακτική, τη λειτουργική διασύνδεσή του
µε το φορολογικό και λοιπό θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας των
υποκείµενων οντοτήτων, καθώς και την έκδοση εγκυκλίων και
οδηγιών εφαρµογής. Οι προτάσεις αυτές προϋποθέτουν τη δη-
µοσιοποίηση ανάλυσης των επιπτώσεων σε σχέση µε το διοικη-
τικό κόστος και τα εκτιµώµενα οφέλη.
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Άρθρο 40
Μεταβατικές διατάξεις

1. Οι φορολογικοί ηλεκτρονικοί µηχανισµοί (φορολογικές τα-
µειακές µηχανές και µηχανισµοί Ειδικών Ασφαλών Διατάξεων Σή-
µανσης Στοιχείων) του ν. 1809/1988 δύναται να συνεχίσουν να
χρησιµοποιούνται, εκτός εάν, µε απόφαση του Γενικού Γραµµα-
τέα Δηµοσίων Εσόδων, κριθεί ότι δεν πληρούν τις τεχνικές προ-
διαγραφές και λοιπά χαρακτηριστικά της παραγράφου 9 του
άρθρου 12 του παρόντος νόµου.

2. Οι αποφάσεις 1220/2012 και 1221/2012 του Υπουργείου Οι-
κονοµικών διατηρούνται σε ισχύ ως προς τις προβλεπόµενες
ιδιότητες και τα τεχνικά χαρακτηριστικά των φορολογικών ηλε-
κτρονικών µηχανισµών του   ν. 1809/1980, εκτός εάν, µε από-
φαση του Γενικού Γραµµατέα Δηµοσίων Εσόδων, κριθεί ότι
αυτές οι ιδιότητες και τα τεχνικά χαρακτηριστικά δεν πληρούν
τις τεχνικές προδιαγραφές και λοιπά χαρακτηριστικά της παρα-
γράφου 9 του άρθρου 12 του παρόντος νόµου.

3. Εγκρίσεις φορολογικών ηλεκτρονικών µηχανισµών µε τις
αποφάσεις 1220/2012 και 1221/2012 του Υπουργείου Οικονοµι-
κών δύναται να χορηγούνται αρµοδίως µέχρι την έκδοση της
απόφασης της παραγράφου 9 του άρθρου 12 του παρόντος
νόµου.

Άρθρο 41

1.  Στο άρθρο 2 του ν. 4276/2014 (Α’ 155) προστίθεται παρά-
γραφος 6 που έχει ως εξής:

«6. Από την 1.4.2015 και εφεξής τα τουριστικά καταλύµατα των
υποπεριπτώσεων αα’, γγ’, δδ’ ως προς τα ξενοδοχεία που απο-
τελούν µέρος του σύνθετου τουριστικού καταλύµατος, εε’, στστ’
της περίπτωσης α’ και της υποπερίπτωσης γγ’ της περίπτωσης
β’ της παρ. 2 του άρθρου 1 του παρόντος νόµου υποχρεούνται
να επικολλούν σε κάθε δωµάτιο αυτών, ειδικό θεωρηµένο αυτο-
κόλλητο νόµιµης λειτουργίας στο οποίο θα αναγράφεται ο αριθ-
µός µητρώου τουριστικών επιχειρήσεων (ΜΗ.Τ.Ε.) και η
επωνυµία της επιχείρησης. Το ανωτέρω αυτοκόλλητο θα έχει
ετήσια ισχύ και θα εκδίδεται σε αριθµό αντιτύπων ίσο µε τον
αριθµό των δωµατίων του τουριστικού καταλύµατος, σύµφωνα
µε το ειδικό σήµα λειτουργίας του. Έκαστο αντίτυπο θα φέρει
ειδική θεώρηση και αύξοντα αριθµό εκδόσεως σε συνάρτηση µε
τον αριθµό των δωµατίων του τουριστικού καταλύµατος. Το προ-
βλεπόµενο στην παρούσα παράγραφο αυτοκόλλητο θα εκδίδεται
από το Σύνδεσµο Ελληνικών Τουριστικών Επιχειρήσεων
(Σ.Ε.Τ.Ε.) ή από επαγγελµατικές ενώσεις µέλη του, στα οποία θα
µεταβιβάζεται από το Σ.Ε.Τ.Ε. η σχετική αρµοδιότητα κατόπιν κα-
ταρτίσεως εγγράφου συµβάσεως αντίγραφο της οποίας θα πρέ-
πει να κοινοποιείται στο Υπουργείο Τουρισµού. Το αυτοκόλλητο
θα χορηγείται κατόπιν προηγούµενης αίτησης του επιχειρηµατία
και αφού προηγηθεί διασταύρωση στοιχείων του τουριστικού κα-
ταλύµατος µε το µητρώο τουριστικών επιχειρήσεων που τηρεί το
Υπουργείο Τουρισµού. Με απόφαση του Υπουργού Τουρισµού
θα καθορίζεται ο τύπος και τα χαρακτηριστικά του προβλεπόµε-
νου στην παρούσα παράγραφο αυτοκόλλητου, οι όροι, οι προ-
ϋποθέσεις και η διαδικασία έκδοσής του, καθώς και κάθε άλλο
στοιχείο απαραίτητο για την εφαρµογή της παρούσας.»

2. Στο άρθρο 7 του ν. 4276/2014 προστίθεται παράγραφος 21
µε το εξής περιεχόµενο:

«21. Στο φορέα επιχείρησης που εκµεταλλεύεται τουριστικό
κατάλυµα το οποίο δεν συµµορφώνεται µε την υποχρέωση εφο-
διασµού του ειδικού αυτοκόλλητου, όπως προβλέπεται στην
παρ. 6 του άρθρου 2 του ν. 4276/2014, επιβάλλεται από τα αρ-
µόδια όργανα του Υπουργείου Τουρισµού πρόστιµο ύψους χι-

λίων (1.000) ευρώ ανά τουριστικό κατάλυµα.»

Άρθρο 42
Διάφορες ρυθµίσεις αρµοδιότητας Υπουργείου Οικονοµικών

1.  Με αποφάσεις του Υπουργού Οικονοµικών δύναται να ανα-
συγκροτούνται συλλογικά όργανα των οποίων η, κατά τις κείµε-
νες διατάξεις, συγκρότηση επηρεάζεται από τις ρυθµίσεις του
π.δ. 111/2014 (Α’ 178).

2.α. Στο πρώτο και στο τρίτο εδάφιο της περίπτωσης β’ της
παρ. 3 του άρθρου 6 του ν. 4223/2013 (Α’ 287) η φράση «την 30ή
Νοεµβρίου 2014» αντικαθίσταται από τη φράση «τη 19η Δεκεµ-
βρίου 2014».

β. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 9 του άρθρου 23 του     ν.
3427/2005 (Α’ 312), όπως ισχύει, η φράση «την 30ή Νοεµβρίου
2014» αντικαθίσταται από τη φράση «τη 19η Δεκεµβρίου 2014».

3. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου ισχύουν από τη δηµοσί-
ευση του παρόντος νόµου στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 43

1.  Η παράγραφος 2 του άρθρου 160 του Κώδικα Κατάστασης
Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων
Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007, Α’ 26), όπως αντικαταστάθηκε µε το
άρθρο 2 του ν. 4275/2014 (Α’ 149), αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Το Συµβούλιο Υπηρεσιακής Κατάστασης Προϊσταµένων Γε-
νικής Διεύθυνσης συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Διοι-
κητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης που
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, είναι πενταµε-
λές και αποτελείται από έναν Αντιπρόεδρο του ΑΣΕΠ, ο οποίος
ορίζεται Πρόεδρος, δύο λειτουργούς του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους µε βαθµό Νοµικού Συµβούλου ή Παρέδρου, ένα
µέλος του ΑΣΕΠ και έναν Βοηθό Συνήγορο του Πολίτη, οι οποίοι
υποδεικνύονται αρµοδίως. Γραµµατέας του Συµβουλίου ορίζεται
υπάλληλος της κατηγορίας ΠΕ του Υπουργείου Διοικητικής Με-
ταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης. Με την ως άνω
απόφαση ορίζονται ο Πρόεδρος, τα µέλη και ο γραµµατέας του
Συµβουλίου µε ισάριθµους αναπληρωτές, οι οποίοι θα πρέπει να
έχουν την ίδια ιδιότητα µε τα τακτικά µέλη. Εισηγητές στο Συµ-
βούλιο ορίζονται τα µέλη του από τον Πρόεδρο.»

2.  Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρόταση
του Υπουργού Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής
Διακυβέρνησης, κωδικοποιείται ο ν. 3528/ 2008 µε ενσωµάτωση
των διατάξεων νόµων οι οποίες έχουν τροποποιήσει τον ανωτέρω
νόµο σε ενιαίο κείµενο µε τον ίδιο τίτλο του ισχύοντος υπαλληλι-
κού κώδικα. Με απόφαση του ίδιου Υπουργού συγκροτείται τρι-
µελής Επιτροπή, τα µέλη της οποίας είναι άµισθα και ρυθµίζεται
κάθε σχετικό οργανωτικό και λειτουργικό ζήτηµα αυτής. Με την
ίδια απόφαση ορίζεται ο χρόνος ολοκλήρωσης του έργου της
Επιτροπής, καθώς και ο ορισµός των µελών της.

Άρθρο 44
Έναρξη ισχύος

Οι διατάξεις του νόµου αυτού τίθενται σε ισχύ ως εξής:
α) Τα κεφάλαια 4 έως 7, καθώς και οι ορισµοί του Παραρτή-

µατος Α’ που σχετίζονται µε την εφαρµογή των κεφαλαίων αυτών
τίθενται σε ισχύ για περιόδους που αρχίζουν µετά την 31η Δε-
κεµβρίου 2014.

β) Όλα τα υπόλοιπα κεφάλαια, καθώς και οι ορισµοί του Πα-
ραρτήµατος Α’ που σχετίζονται µε την εφαρµογή των κεφαλαίων
αυτών τίθενται σε ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2015, εκτός αν
ορίζεται διαφορετικά στις επιµέρους διατάξεις.
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ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ
ΑΝΤΑΓΩΝΙΣΤΙΚΟΤΗΤΑΣ

3. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ 4. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ».
ΜΕΤΑΡΡΥΘΜΙΣΗΣ
ΚΑΙ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗΣ
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για
την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψή-
φιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το Σώµα παρέσχε τη ζη-

τηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 15.34’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο, ηµέρα Παρασκευή 21 Νοεµβρίου 2014 και ώρα
11.30’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό
έλεγχο: συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων, σύµφωνα µε την ηµε-
ρήσια διάταξη, που έχει διανεµηθεί.

2202 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


